
روز گذشته  مراسم افتتاحیه برگزار شد 
 گفت و گوی »ایران« با نیما نکیسا و هادی طباطبایی،
 2 پیشکسوت سرخابی ها درخصوص حذف از آسیا

 آغاز اکران 

جشنواره مردمی عمار 
 مدیرانی متهم هستند که 

راه را اشتباه رفتند
در صفحات ورزشی بخوانیددر صفحه فرهنگی بخوانید

دادستانی به صاحبان شترهای  رها شده  هشدار داد

مناظره ارزی پیرامون  الزامات و 
چگونگی اصلاح ارز ترجیحی با 

حضور کامران ندری و محمدرضا 
عبداللهی در »ایران« برگزار شد

»ایران« از برنامه های تنظیم بازار گزارش می دهد

 تخصیص 100 درصد یارانه  تأمین نهاده ها 
و عوامل تولید کشاورزی توسط دولت

مدیرعامل شرکت ملی نفت در گفت و گو با »ایران« خبر داد

 بخشی از فروش نفت ما توسط بخش خصوصی انجام می شود 
 در دولت سیزدهم بخشی از بازارهای از دست رفته نفت احیا شد 

 هر چه نفت می فروشیم، پولش را می گیریم

توصیه رئیس جمهور به مردم برای جلوگیری از وقوع پیک جدید کرونا: 

هیچ کمبودی در تأمین واکسن  وجود ندارد

 مرکب های سرگردان مرگ 
در جاده های کویری 

 ساماندهی 
 به شرط  
هنر اجرا

 افزایش 30 درصدی تولید روغن
و 20 درصدی  ذخایر شکر

 پایان
دوز سوم واکسن را تزریق کنید نسیه فروشی نفت
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از اوایل سال۱۳۹۷و به دنبال تشدید تحریم های ظالمانه علیه نظام جمهوری 
اســامی ایران، لزوم بازگشــت ارز حاصل از صادرات به چرخه اقتصادی کشور 
بــه عنــوان یــک اولویت و ضرورت در دســتور کار دولــت قرار گرفتــه و با تدوین 
دســتورالعمل ها و مقررات تاش شد ایفای تعهدات ارزی حاصل از صادرات 
تســهیل و تســریع گــردد. شــاید در ســال ۹۷ و بــه علــت آنکه این ضــرورت آن 
گونه که شایســته و بایســته بود تبیین نشــده بود ایفای تعهــدات ارزی با کندی 
پیــش می رفــت و از ســوی دیگــر با توجه بــه شــرایط آن زمان تدویــن مقررات 
و دســتورالعمل ها بعضــاً مــورد تأیید جامعــه صادرکنندگان نبــود و نقدهایی 
از ســوی صادرکننــدگان بــه فرایند ایفای تعهــدات ارزی بیــان می گردید که در 
مقابل تاش می شد با قوانین و مقرراتی فرایند بازگشت ارز حاصل از صادرات 
تســهیل شــود و تعدد و تکثر دســتورالعمل ها که بعضاً در تضاد با یکدیگر بود 

این مسیر را با چالش روبه رو می کرد.
نکتــه واجد اهمیــت در ضرورت ایفای تعهــدات ارزی، تبیین ایــن ضرورت بر 
اساس سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی اباغی از سوی مقام معظم رهبری 
و همچنیــن بیانیــه گام دوم انقاب اســامی اســت که در صورتی کــه صرفاً به 
موارد بالا توجه شــود، ضمن اقناع فعالان اقتصادی، روندها تســریع و تسهیل 
شده و تأمین ارز مورد نیاز کالاهای اساسی، مواد اولیه، تجهیزات و ماشین آلات 

تولید با سرعت و دقت بیشتری صورت می پذیرد.
بر اساس سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی لازم است درونزایی و برونگرایی 
اقتصــاد به عنوان یک اصل کلی مورد امعان نظر قــرار گیرد که در این صورت 
درونزایی به معنای اتکا به توانمندی های داخلی و برونگرایی به معنای توجه 
به صــادرات به عنوان یکی از بخش های اصلی تولید ناخالص ملی از اهمیت 
بالایــی برخوردار اســت. اگر این دو عنوان را بــه مباحث ارز صادراتی گره بزنیم 
بی تردید مسیر ایفای تعهدات ارزی تسهیل و تسریع شده و تأمین ارز مورد نیاز 

واردات کالاهای با اولویت، با سرعت بیشتری انجام خواهد پذیرفت.
بی تردید هر چقدر قواعد و مقررات ســهل گیرانه تری در مسیر ایفای تعهدات 
ارزی وضــع شــده و همچنیــن دســتگاه های متولی و مســئول تجــارت خارجی 
کشــور از جملــه وزارت صنعــت، معــدن و تجــارت، بانــک مرکــزی جمهوری 
اســامی ایران، گمرک جمهوری اســامی ایران و... هماهنگی بیشــتری داشته 
باشند، مسیر ایفای تعهدات تسهیل و تسریع شده و در نهایت ضمن افزایش 

صادرات غیر نفتی، مدیریت واردات هم به نحو بهینه ای صورت می پذیرد.
تأمیــن ارز مورد نیاز اولویت های وارداتی کشــور جهت تولیــد کالاهای با ارزش 
افــزوده بــالا و دانش بنیــان از محل ارز حاصــل از صادرات در نهایــت به تولید 
و صادراتــی انجامیــده کــه میانگین ارزش کالاهــای صادراتی کشــور را افزایش 
می دهد. در حال حاضر و بر اســاس آخرین اطاعات موجود، میانگین ارزش 
هر تن کالای صادراتی کشــور حداکثر ۳۵۰ دلار اســت در حالی که ارزش هر تن 
کالای وارداتی به کشــور، چندین برابر ارزش فوق الذکر اســت که این به معنای 
صــادرات کالاهــای بــا ارزش افزوده پاییــن و خام و  همچنیــن واردات کالاهای 
نهایی و مصرفی اســت. فراموش نشود که با تاش ها و برنامه ریزی های انجام 
شــده ضمن افزایش ارزش کالاهای صادراتی، مســیر واردات کشــور از کالاهای 
نهایــی و مصرفی به ســمت کالاهای واســطه ای و ســرمایه ای حرکــت کرده که 

بیانگر کارایی سیاست های تجاری در حوزه ارز صادراتی است.
اســتفاده از نظــرات بخــش خصوصــی بــه عنــوان تأمیــن کننــدگان ارز مــورد 
نیــاز تولیــد صادراتــی و توجــه بــه مشــکات جامعــه صادرکننــدگان از جمله 
ضرورت هــای حوزه تجارت خارجی کشــور اســت. تفویض مســئولیت پیگیری 
ایفــای تعهدات ارزی به وزارت صنعت، معــدن و تجارت و همچنین تفکیک 
سیاســت های تجاری از سیاســت های ارزی در تســهیل مســیر بازگشت ارزهای 
صادراتــی اثرگذار بــوده و این امیــدواری وجود دارد که نســبت ایفای تعهدات 
ارزی کــه در حــال حاضــر ۸۲ درصــد اســت در ماه هــای آتــی افزایــش یافته و 
 تعادلــی میان تعهــدات ارزی و بازگشــت ارز حاصــل از صادرات برقرار شــود.

  
پیش نیــاز پرداختــن بــه داســتان بومی، برجســته کردن 
و جایــگاه دادن بــه داســتان ایرانــی اســت. مادامــی کــه 
داســتان فارســی بــه معنــای عــام آن مــورد توجــه قرار 
نگیرد، ســخن گفتن از تولید داســتان هایی با هر عنوان، 
راهی نخواهد گشــود. هنگامی می توانیم مدعی نوشتن 
داســتان ایرانی باشــیم کــه شــاخصه های انســان امروز 
ایرانی و دغدغه هایش را تعریف کرده باشیم، از مسائل 
هویت ســاز او آگاه باشــیم و ســپس بپردازیم بــه اقلیم و 
محل ســکنای او. بدون اقلیم و بوم، نویســنده پایی روی 
زمین ندارد، متزلزل است و در گفتن دچار لکنت خواهد 
شــد. نویســنده ای هــم که با لکنــت و لرزان حــرف بزند، 

سخنش جدی گرفته نمی شود.

ë  آیــا ادبیــات مــا توانســته بــه ســمت بومــی نویســی 
حرکت کند؟

داســتان های موفق جهانی، آثاری اســت کــه از اقلیم 
و مردمان ســرزمین خود نوشــته اند. من رمــان وطنی ای 
را می پســندم کــه مــرا شــناخته باشــد و از مــن بــرای من 
بگویــد نــه اینکــه از آدم هــا و مفاهیــم ناشــناخته برایــم 
روایت کند. متأســفانه داســتان امروز ما بــوم و هویتش را 
گــم کــرده و کتاب های اندکی که نظر کرده انــد به این امر، 
چندان نیســت. وقتی فئــودور داستایفســکی در »برادران 
کارامــازوف« یــا »ابله« از انســان روســی ســخن می گوید، 
از انســان قــرن نوزدهمــی ای حرف می زند کــه خاص آن 
بــوم و بــر اســت و جایگزینــی در دنیــا نــدارد یــا زمانی که 
ســرگئی دولاتوف از انســان روســی می نویســد، ما انســان 
قرن بیســتمی ای می بینیم با ویژگی هــای خاص خود که 
مشابهش در جای دیگر جهان وجود ندارد. آیا در مواجهه 
با شــخصیت رمان هایی که در ایران منتشــر می شود این 
وضعیت قابل مشــاهده است؟ فکر می کنم معنا در آثار 

ما سست است و انسانی با اندیشه و معنای ایرانی کمیاب. 
سال هاست مغروقِ ادبیاتی شده ایم که از آنِ ما نیست. 

ë راه رسیدن به داستان های بومی چیست؟
نخســتین و کم ترین حرکت، خیره شدن به موضوع 
اســت. من اگــر می خواهم از همــدان یا تبریز بنویســم، 
ناگزیــرم نظــر کنــم بــه موضــوع. ســپس باید بــه نوعی 
دلدادگــی فــارغ از جانبداری یکطرفه برســم. اندیشــه و 
دلدادگی اصولی سبب می شود که هویتم را در سرزمینم 
معنا کنم، آن وقت دیگر به هیچ وجه نمی توان اســامی 
مکان هــا را تغییــر داد. بعــد از آن به هرچه بنگــرم آن را 
درآمیختــه بــا بومم می بینم. نوشــتن صــرف از مکان و 
جغرافیا نمی تواند به داستان بومی بینجامد، وقتی مکان 
به عنصری مهم در اثر بدل شده و دست به معناآفرینی 
بزند، من در مسیر قرار گرفته ام، خودم را یافته ام و دارم 
در مســکنی زیســت می کنم که معنا از من می گیرد و در 
من معناآفرینی می کند، آن گاه می  توان گفت هویت من 

با بومم تعریف می شود.

یادداشت
        دکتر احسان قمری

 دبیر کمیته اقدام ارزی

یادداشت
        تیمور آقامحمدی

 نویسنده و مدرس ادبی
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درآمدهای نفت ایران در ماه های اخیر نه تنها افزایش قابل ماحظه ای داشــته 
اســت بلکه به گفته مدیرعامل شــرکت ملــی نفت ایران، تمــام منابع حاصل از 
فروش نفت ایران وصول شــده و درآمد نفتی معوق در دولت سیزدهم نداریم. 
محســن خجســته مهر در گفت و گــو با »ایــران« از نحوه خنثی ســازی تحریم های 
نفتــی می گویــد و خبــر می دهد کــه اکنون برخــی از بازارهای از دســت رفته نفت 

صفحه 6 را بخوانیداحیا شده و...

 وزیر اقتصاد در حاشیه بازدید سرزده 
از شعب دو بانک دولتی خبر داد

برخورد جدی با مدیران 
متخلف شعب بانک ها

تروییکای اروپایی به بازی نامتوازن و در عین حال هدفمند خود در مذاکرات وین ادامه 
می دهند. ســه کشــور آلمان، انگلیس و فرانســه مدعی هستند که »ســرعت مذاکرات« 
پایین و در عین حال، زمان برای رسیدن به توافق محدود است. بر اساس آنچه مقامات 
اروپایی می گویند، پیشــرفت های فنی در دور گذشــته مذاکرات حاصل شــده و طرف ها 
اکنون باید روی موضوعات کلیدی باقی مانده، بویژه هسته ای و تحریم ها تمرکز کنند. در 
نقد مواضع طرف اروپایی نکاتی وجود دارد که نمی توان به ســادگی از کنار آنها گذشــت. 
نخست اینکه تروییکای اروپایی همچنان اصرار دارند خود را در کسوت »واسطه گر« و نه 
»مذاکره کننده« قلمداد کرده و بر همین اساس، نتیجه مذاکرات )آن هم در صورتی که 
به سود غرب تمام شود( را بر فرایند مذاکرات مسلط سازند. در مقابل، جمهوری اسامی 
ایران با مطالبات حقوقی و فنی شفافی پای میز مذاکره حاضر شده است. در این معادله 
تروییــکای اروپایی »طرف متعهد« هســتند، یعنی امضای وزرای امــور خارجه آنها پای 
سند برجام موجود بوده و از سوی دیگر، بی تعهدی آنها در قبال تأمین منافع اقتصادی 
کشــورمان پس از خروج امریکا از توافق هســته ای محرز است. نکته اصلی اینجاست که 
تروییــکای اروپایی تــاش دارند تعریف ماهــوی متفاوتی را از خــود در صحنه مذاکرات 
نشان دهند.  در هر حال تیم مذاکره کننده هسته ای کشورمان بارها به نمایندگان فرانسه، 
انگلیس و آلمان در مذاکرات وین یادآور شــده اســت تا صرفاً روی »تعهدات فراموش 
شــده« خــود تمرکز کنند تا مؤلفه هــا و فاکتورهــای انحرافی. نکته دوم بــه چرایی تمرکز 
اروپاییان بر مؤلفه »زمان« باز می گردد. اروپاییان روی ســرعت و زمان رســیدن به توافق 
تأکید دارند، زیرا معتقدند تنها راه جلوگیری از طرح هوشمندانه و کامل مطالبات برحق 
جمهوری اسامی ایران پای میز مذاکرات همین مسأله )فدا کردن یک توافق خوب به 
پای سرعت و زمان( است. به عبارت بهتر، اروپاییان اصرار دارند »میز مذکرات« را قربانی 
»محیط بیرونی مذاکرات« کنند. بازیگران غربی آگاهند که به دلیل خروج یکجانبه امریکا 
و بی تعهدی محض تروییکا و اتحادیه اروپایی، کمترین قدرت مانوری به لحاظ حقوقی 
و حتی فنی در پروسه احیای برجام ندارند. نکته سوم به اصل »مذاکره در شرایط برابر« 
باز می گــردد. مقامــات اروپایــی همگام با واشــنگتن تاش می کنند تــا مختصات زمین 
مذاکــرات ویــن را به گونه ای ترســیم کنند که گویا اساســاً اتفاقی به نــام »خروج یکجانبه 
امریکا از برجام« و »شکســت طرح های جایگزین اقتصادی اروپا« برای تأمین نیازهای 
اقتصادی ایران رخ نداده و طرفین دقیقاً مذاکرات را از »نقطه صفر« آغاز کرده اند! بدون 
شک در این آوردگاه، »نقطه صفر« معنایی ندارد و شرایط طرفین نیز برابر نیست. تأکید 
می شــود که امریکا و تروییــکای اروپایی در این معادله طرف »متهــم و بدهکار« و ایران 
طرف »شــاکی و طلبکار« است. بدیهی اســت که در چنین شرایطی »متهم« نمی تواند 
قواعــد بــازی را تعیین کند. نکته چهارم اینکه بر خاف آنچه مقامات اروپایی ســعی در 
القــای آن دارنــد، روند رفع واقعــی تحریم های ضد ایرانی و پروســه احیای برجام کاماً 
مشــخص اســت. بنابراین اگر نمایندگان تروییکای اروپایی و مقامات کاخ ســفید واقعاً 
نگران ســپری شــدن زمان در مذاکرات هســتند، بهتر اســت این نگرانی را با تن دادن به 
مسیر صحیح و حقوقی بازگشت به برجام رفع کنند. بدون شک راه  حل این نگرانی، در 
 گرو عدول ایران از خطوط قرمز و مطالبات حقوقی شــفاف و منطقی خود نخواهد بود!

صورت بندی مذاکرات وین شفاف تر از آن چیزی است که تصور می شود.
 طــرف مقابــل جهت احیای توافق هســته ای چاره ای جــز تن دادن به واقعیــات و جبران 
مافــات حقوقی ناشــی از خروج خود از برجام ندارد. بهتر اســت بازیگــران غربی به دنبال 
راهکارهای دیگری بجز این مسیر نگردند. زیرا به قول خود آنها زمان بشدت محدود است!
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همزمــان با برگزاری گفت و گوها در وین، جبهه بندی ها 
در مذاکرات نیز مورد توجه واقع شده است. در این بین 
اما بیش از همه، حمایت شــرکای شــرقی از ایران مورد 

توجه رسانه ها قرار گرفته است. 
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گــروه سیاســی/ »رأی مردم ایــران در حماســه ۲۸ 
خــرداد، پیام تحــول خواهــی و عدالت بــود.« این 
سخن رئیس جمهور در مراسم تحلیف در مجلس 
شــورای اســامی اســت کــه جهت گیــری اساســی 
دولــت، یعنی عدالــت محــوری و تحول خواهی را 
ترســیم کرده است. آیت الله ســیدابراهیم رئیسی 
در ادامــه همیــن ســخن، تأکید کــرد که »مــردم از 
مــا می خواهنــد که به وعــده خود مبنــی بر تحقق 
دولت عدالت گســتر، فســاد ســتیز و تبعیض گریز، 
دغدغه مند، برنامه محور، علم خواه و اندیشه پیشه 
خــود  برگزیــده  دولــت  از  مــردم  کنیــم.  عمــل 
می خواهند مدافع حقوق انســان ها در عالم باشد 
و بــه ظلــم و بی عدالتی و تبعیــض در هیچ کجای 
جهــان راضــی نشــود.« مروری بــر رویکــرد رئیس 
جمهور و دولت سیزدهم در ماه های گذشته نشان 
می دهــد که توجه بــه عدالت، اعــم از اقتصادی و 
اجتماعــی، نه تاکتیکــی مقطعی، بلکــه راهبردی 
قطعــی و دائمــی اســت. به عبــارت دیگــر، چه در 
سیاســت گذاری ها و تصمیم گیری هــای ســتادی و 
اجرایی و چه در سفرهای استانی، توجه به مناطق 
محروم و تحقق عدالت، همواره مورد تأکید دولت 

و رئیس جمهور بوده است.
ë »مأموریت مهم »عدالت ورزی

در ضــرورت و اهمیت عدالت محوری، همین 
بس که این رویکرد، یکی از تأکیدات اساســی رهبر 
معظــم انقاب به اعضــای دولت ســیزدهم بود. 
حضــرت آیــت الله خامنــه ای در نخســتین دیــدار 
هیأت دولت ســیزدهم با ایشــان که 6 شهریورماه 
امســال برگزار شــد، در تبییــن »عدالــت ورزی« به 
عنوان دومین توصیه اساســی خود به دولتمردان، 
اســاس ادیــان الهی و مبنــای تشــکیل حکومت را 
اقامه عــدل خواندند و افزودنــد: »ما در این زمینه 
عقبیــم و بایــد خیلی تــاش کنیم.« ایشــان تأکید 
کردنــد: »هر مصوبه، لایحــه و تصمیم دولت باید 
»پیوســت عدالت« داشــته باشــد و کاماً مراقبت 
شود که این دستور یا تصمیم و مصوبه، به طبقات 
محــروم و بــه عدالــت ضربــه نزنــد.«  حضــرت 
آیت الله خامنه ای برخی روش های رایج مدیریتی 
را نافــی عدالــت دانســتند و افزودنــد: »در توزیــع 
یارانه ها و هر مسأله دیگر باید به گونه ای عمل کرد 
که فاصله طبقات محروم با طبقات برخوردار کم 
شود و هر چه ممکن است امکانات عادلانه توزیع 
شــود.« برای جبران عقب ماندگی های مورد اشاره 
رهبر معظم انقاب در زمینه عدالت ورزی و اقامه 
عدل اســت کــه می تــوان رفتارهای فــردی رئیس 
جمهور و رویکردهای عدالت خواهانه ستاد دولت 

را فهم کرد.
ë حضور رئیس جمهور در مناطق محروم

بــه عنــوان مثــال، در تازه تریــن اقــدام رئیــس 
جمهــور در توجــه به مناطق محروم و حاشــیه ای، 
آیــت الله رئیســی جمعــه گذشــته پس از ســفر به 
مشــهد مقــدس کــه بــه منظــور حضور در جلســه 

کارگــروه ملــی زیــارت بــه مشــهد مقــدس انجام 
شــد، در محلــه یوســف زاده از محات حاشــیه ای 
شــهر مشــهد نیز حضور یافــت. مطابــق تصاویر و 
گزارش ها، این حضور ســرزده و بدون اطاع قبلی 
بوده است، چنانکه رئیس جمهور همزمان با اذان 
مغرب و عشــا با حضور در مسجد جوادالائمه)ع( 
ایــن محلــه نمــاز جماعــت را اقامه کرد و ســپس 
سخنان کوتاهی در جمع اهالی محل و نمازگزاران 
مســجد داشــت. در پایان این مراســم نیز مردم از 
نزدیــک و بی واســطه بــه بیان نظرات و مشــکات 
خــود بــا آیــت الله رئیســی پرداختنــد. اهتمــام به 
مســأله حضــور در مناطــق محروم و همنشــینی و 

گفت و شــنود با طبقات و گروه های کمتربرخوردار 
جامعه، امری مســبوق به سابقه و نشانگر اهتمام 
جــدی دولت ســیزدهم اســت. تقریباً در هر ســفر 
رئیــس جمهــور به اســتان ها و شــهرهای مختلف 
کشــور، حضور در برخی مناطق کمتر برخوردار که 
حتی بعضاً مسئولان محلی نیز آن مناطق را گویی 
فراموش کرده اند، یکی از بخش های جدایی ناپذیر 
این ســفرها است؛ در پی این بازدید ها نیز تدابیری 

برای بهبود اوضاع اندیشیده می شود.
ë  توزیــع امکانــات بــه صــورت عادلانــه، اقتضــای

عدالت اجتماعی
امــا عدالــت اجتماعی چیســت و دولــت برای 

دستیابی به این هدف، چه راهکارها و رویکردهایی 
را در نظر دارد؟ ســخنان آیت الله رئیسی در جمع 
مردم محله یوســف زاده در حاشــیه شــهر مشــهد 
و نمازگــزاران مســجد جواد الائمــه)ع( تاحدودی 
ایــن مســأله را روشــن می کند. بــه گــزارش پایگاه 
اطاع رســانی ریاســت جمهوری، آیت الله رئیسی 
در ایــن جمــع، بــا اشــاره به اهتمــام دولــت برای 
برقــراری عدالــت فرهنگــی و اجتماعــی گفــت: 
می دانیــم کــه ایــن موضــوع بــا ســخن گفتن حل 
نمی شــود و باید جلوه اش در بودجه ریزی کشــور، 
تقســیم ظرفیت هــا و توزیــع امکانات دیده شــود. 
رئیسی اظهارکرد: عدالت اجتماعی اقتضا می کند 

کــه ظرفیت هــا و اختصــاص امکانــات کشــور بــه 
صــورت عادلانه باشــد. رئیس جمهور بــا تأکید بر 
اهتمام دولت برای رفع مشکات مناطق محروم 
و حاشیه نشین گفت: محله های محروم و حاشیه 
شــهرها علی رغم اینکــه محرومیت، مشــکات و 
کمبــود دارند، امــا ســاکنین خــوب و خانواده های 

ایثارگر و شهدای عزیزی ساکن آن هستند.
آیت الله رئیسی مشخصاً با اشاره به بازدیدش 
از محلــه نعمت آباد مشــهد گفــت: در بعضی از 
مناطق این محله اصاً بافت شــهری وجود ندارد 
و ضروری اســت که ســامانی به نحوه ســاخت این 
محــات داده شــود. رئیس جمهــور با بیــان اینکه 
دولت ضمن توجه به مشــکل مســکن به مشــکل 
بیکاری جوانان نیز حساســیت دارد، گفت: در این 
مدت دو جلســه شــورای عالی اشــتغال را تشکیل 
دادیــم و بیــن دســتگاه های مختلــف تقســیم کار 

مشخص و دقیق انجام شده است.
ë عدالت در عمل

این تأکیــد رئیس جمهور که برقــراری عدالت 
فرهنگی و اجتماعی با سخن گفتن حل نمی شود 
و بایــد جلــوه اش در بودجه ریــزی کشــور، تقســیم 
ظرفیت ها و توزیع امکانات دیده شــود، موضوعی 
اســت کــه از ابتــدای فعالیــت دولت مــورد تأکید 
رئیــس جمهــور بــوده اســت.  آیت الله رئیســی در 
دیــدار مختلــف بــا مجامــع نمایندگان اســتان ها، 
همــواره بــر توزیــع عادلانه منابــع در کشــور تأکید 
کرده و در این زمینه مشــخصاً به دو مســأله اشاره 
کرده اســت؛ یکی تکیه بر ســند آمایش سرزمین و 
دیگــری بودجه ریــزی بهینــه و تحقــق عدالت در 
قالــب آن. تاش برای بازتوزیع بهینه یارانه انرژی 
و نیــز تــاش بــرای بازتوزیــع عادلانه یارانــه ای که 
در ارز 4۲00 تومانــی نهفته اســت، از دیگر جلوه ها 
و اقدامــات عملــی دولت ســیزدهم بــرای تحقق 
عدالــت اقتصــادی و اجتماعی اســت. ایــن غیر از 
تکاپو و اقدام و عمل شخص رئیس جمهور در این 
زمینه است. به عبارت دیگر، حضور در محله های 
حاشیه ای و شــنیدن سخنان ســاکنان آن مناطق، 
فقط امری مربوط به مشــهد نبود. رئیس جمهور 
در تهــران هــم در محلــه هرنــدی حضــور یافت و 
ضمــن بررســی مشــکات بــا اهالــی آن گفت و گو 
کرد.  حضور در میان کپرنشــینان مرادآباد چابهار 
در جریان ســفر به سیســتان و بلوچستان، سفر به 
روســتای مرزی ماعلی در این اســتان و حضور در 
میــان مردم محله منبع آب اهواز در جریان ســفر 
به خوزستان نشانه اهتمام شخص رئیس جمهور 
به گسترش عدالت و رفع فقر و تبعیض از سیمای 
مناطق دیده نشده کشور است. وقتی این شرایط را 
با رویکرد و رفتار و اهتمام برخی مســئولان دولت 
قبــل در دوران مشــابه کرونا مقایســه می کنیم که 
از دفتــر خود نیــز خارج نمی شــدند، علت بازتاب 
حضــور رئیــس دولت ســیزدهم در میــان مردم و 

استقبال آنان از این رویکرد را درمی یابیم.
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عدالت خواهی عملی
»ایران« از رویکرد دولت سیزدهم درباره تحقق یکی از شعارهای اساسی دولت گزارش می دهد  پخش زنده سخنرانی رهبر انقلاب

امروز ساعت 10 صبح
رهبر معظم انقاب در ســالروز قیام ۱۹ دی مردم قم در ســال ۱۳۵۶ علیه رژیم 
ستمشــاهی، به صورت تلویزیونی با مردم ســخن خواهند گفت. به گزارش ایرنا، 
این سخنرانی که ساعت ۱0 امروز یکشنبه ۱۹ دی ۱۴00 آغاز خواهد شد، به صورت 
زنــده نیــز از ســایت و صفحــات KHAMENEI.IR در شــبکه های اجتماعــی و 
همچنیــن از شــبکه های تلویزیونــی و رادیویی رســانه ملی پخش می شــود. دیدار 
رهبر انقاب اسامی با مردم قم در سالروز قیام ۱۹ دی، هر سال با حضور هزاران 
نفر از مردم این اســتان در حســینیه امام خمینی)ره( برگزار می شــد که امســال به 
علــت رعایــت شــیوه نامه های بهداشــتی، از طریــق ارتباط تصویــری با جمعیت 

حاضر در مصای شهر قم برگزار خواهد شد.

برگزاری نشست سران قوا به میزبانی رئیس جمهور
نشســت رؤســای قوای مجریه، مقننه و قضائیه روز گذشــته به میزبانی رئیس 
جمهور برگزار شــد. به گزارش پایگاه اطاع رسانی ریاست جمهوری، آیت الله 
سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای 
اســامی و حجت الاسام والمسلمین غامحسین محســنی اژه ای رئیس قوه 
قضائیه دراین نشســت مهم ترین مســائل و موضوعات کشــور را مورد بحث و 

تبادل نظر قرار دادند. نشست قوا به صورت هفتگی برگزار می شود.

گلباران محل شهادت شهدای سانحه هواپیمای 752

مراســم یادبود دومین ســالگرد ســانحه هواپیمــای 75۲ اوکراینــی در محل وقوع 
این حادثه در بوســتان لاله شاهد شــهر با حضور خانواده های داغدار برگزار شد. به 
گــزارش فــارس، خانواده های جانباختگان این ســانحه پس از حضــور در فرودگاه 
امــام خمینی)ره( در ســاعات اولیه صبح، برای گرامیداشــت یاد عزیــزان خود در 
محل حادثه حاضر شدند. دراین بزرگداشت خانواده جانباختگان با روشن کردن 
شمع، گلباران کردن محل سقوط هواپیمای 7۵۲ و قرار دادن تصاویر فرزندانشان 

دومین سالروز حادثه تلخ شهادت ۱7۶ مسافر این پرواز را گرامی داشتند.
ë بخشی از دیه شهدای سانحه سقوط هواپیمای اوکراینی پرداخت شد

وزیر راه و شهرســازی از پرداخت بخشــی از دیه شــهدای ســانحه سقوط هواپیمای 
اوکراینی به وراث این ســانحه خبر داد. به گزارش مهر، در پی وقوع ســانحه سقوط 
پرواز PS75۲ هواپیمای اوکراینی در ۱۸ دی ماه ۱۳۹۸، هیأت دولت مصوبه تأمین 
دیه جانباختگان این سانحه را تصویب و به وزرای راه، خارجه، دفاع و دادگستری 
و معــاون حقوقــی رئیس جمهــور و رئیس ســازمان برنامه و بودجه ابــاغ کرد. بر 
اســاس ایــن تصویب نامه جمهوری اســامی ایران متعهد به پرداخــت ۱۵0 هزار 
دلار از محــل صنــدوق توســعه ملی به عنــوان دیه جانباختگان این ســانحه شــد. 
همچنیــن بافاصلــه در وزارت راه و شهرســازی نیــز »ســتاد پرداخت خســارت به 
بازماندگان پرواز اوکراین« در دی ماه ۱۳۹۹ تشکیل شد. پیش از این نیز یک منبع 
آگاه در صنعــت هوانــوردی در ۱۵ تیــر ماه امســال به خبرنگار مهــر درباره آخرین 
وضعیــت جبران خســارت مصوب هیأت دولــت گفته بود: پرونده هــای زیادی در 
ســتاد جبران خسارت جانباختگان سانحه ســقوط هواپیمای اوکراینی تشکیل شد 
و تعــداد زیادی از بازماندگان و وراث جانباختــگان، دریافت مبلغ ۱۵0 هزار دلار را 
درخواســت داده اند. رســتم قاســمی وزیر راه و شهرســازی و رئیس ستاد پرداخت 
خســارت به بازماندگان پرواز اوکرایــن در گفت وگو با خبرنگار مهر درباره پرداخت 
دیه جانباختگان سانحه سقوط هواپیمای اوکراینی در فاصله یک سال از تأسیس 
»ســتاد پرداخت خســارت به بازماندگان پرواز اوکراین« در وزارت راه و شهرسازی 
در خصــوص آخریــن وضعیــت ایــن پرونده هــا اظهار کرده اســت: بخشــی از دیه 
جانباختــگان به وراث این ســانحه پرداخت شــده اســت. وی اضافه کــرد: در حال 
حاضر آمار دقیقی از میزان پرداختی ها ندارم اما بخشی از آن پرداخت شده است.

آماده باش نیروی دریایی ارتش برای کمک به سیلزدگان

ایرانی: با تجهیزات کامل در حال امدادرسانی هستیم
 فرمانده نیروی دریایی ارتش جمهوری اسامی ایران درباره اقدامات و کمک های 
این نیرو به ســیلزدگان منطقه کنارک گفت: هموطنان ما در روســتاهای کنارک در 
محاصره آب بودند و سیل راه ارتباطی آنها را قطع کرده بود که با تجهیزات نیروی 
دریایی ارتش به یاری مردم عزیز آن منطقه رفتیم. به گزارش پایگاه اطاع رسانی 
ارتــش، امیر دریــادار شــهرام ایرانی با بیان اینکــه بارش های اخیر خســاراتی را به 
مناطق مســکونی و راه های ارتباطی در منطقه کنارک وارد کرده است، اظهار کرد: 
نیروی دریایی ارتش با تجهیزات کامل به کمک هموطنان رفته و ضمن تأمین آب 
شرب، غذای گرم و اقام دارویی، امدادرسانی را در مناطق سیلزده ادامه می دهد.
ایرانــی، تهیه پتو، لوازم گرمایشــی و ایجاد خانه های بهداشــت و درمــان را از دیگر 
اقدامات انجام شــده نیروی دریایی ارتش در مناطق ســیلزده برشــمرد و تصریح 
کرد: پمپ های تخلیه آب به مناطق سیلزده ارسال شده است و تخلیه آب از منازل 
مناطق ســیلزده با تمام توان در حال انجام اســت و تجهیزات راهسازی در اختیار 
هموطنان مان در مناطق ســیلزده قرار گرفته اســت. فرمانده نیروی دریایی ارتش 
جمهوری اســامی ایران خاطرنشــان کرد: نیــروی دریایی ارتش بــا کمک بالگرد، 
تجهیــزات خودرویی و دیگر تجهیزات امدادرســانی بــه هموطنان مان در مناطق 

سیلزده خدمت می کند.

تسهیل تردد ایرانیان خارج از کشور اولویت دولت 
و وزارت خارجه است

حســین امیر عبداللهیان، وزیر امور خارجه کشورمان روز گذشته با رهبران ادیان 
و مذاهب توحیدی و نیز نمایندگان اقلیت های دینی در مجلس شورای اسامی 
دیــدار و گفت و گــو کــرد. به گزارش ایســنا، در این دیدار، وزیر امــور خارجه ضمن 
تبریک ســال نو میادی، از همزیســتی نمونــه ادیان توحیدی در طــول تاریخ در 
جغرافیــای ایــران به عنوان نمونه و مدلی منحصربه فرد از فرهنگ شــمول گرای 
ایرانی و مقوم بخشی از هویت مردمان این مرز و بوم نام برد. امیرعبداللهیان با 
اشاره به قوانین و مقررات آمره در جمهوری اسامی ایران در حمایت و صیانت 
از ادیــان الهــی و کرامــت و حقــوق پیــروان آنان، بــر ظرفیت عظیــم اقلیت های 
دینــی در داخل و خارج از کشــور تأکید کــرد. وزیر امور خارجه تســهیل تردد های 
ایرانیــان خــارج از کشــور به میهــن خود را جــزو اولویت هــای دولت ســیزدهم و 
وزارت امورخارجه بر شــمرده و در این رابطــه بر تعامات روان کلیه هم میهنان 
خارج از ایران با سرزمین مادری خود، فارغ از کیش و آیین آنها، تأکید کرد. امیر 
عبداللهیــان، تعامــل با رهبران دینــی و نمایندگان اقلیت ها در مجلس شــورای 
اســامی را جــزو برنامه هــای وزارت امــور خارجه خوانــده و از نماینــدگان ادیان 
مختلــف درخواســت کرد در انجــام وظایف و مأموریت هــای وزارت امور خارجه 
در پاسداشت منافع ایران و مردم بزرگ آن، دستگاه دیپلماسی را یاری نمایند.  
نمایندگان اقلیت های عضو مجلس شورای اسامی نیز در این دیدار با حمایت 
همه جانبه از رویکرد تعاملی دولت در ابعاد مختلف، از سیاست های مدبرانه و 

عزت مدارانه دولت در مذاکرات وین تقدیر و اعام حمایت کردند.

ـار
ــــ

اخب

حضور رئیس جمهور در  محله یوسف زاده مشهد

رئیس جمهور روز گذشــته در جلســه ســتاد ملی کرونا، با قدردانی از 
تاش  همه دســت اندرکاران بخش بهداشت و ســامت کشور گفت: 
با وجود کاهش موارد بیماری و فوتی همه باید شــیوه نامه ها و اصول 
بهداشتی را به دقت رعایت کنند تا زنجیره سویه جدید بیماری کرونا 
نیــز قطع شــود.  به گــزارش پایگاه اطاع رســانی ریاســت جمهوری، 
و  اداره هــا  کارکنــان  اینکــه  بیــان  بــا  رئیســی  ســیدابراهیم  آیــت الله 
دستگاه های دولتی باید بیش از دیگران در رعایت دستورالعمل های 
بهداشــتی کوشا باشــند، افزود: طبق گزارش های ارائه شده در کشور، 
هیچ کمبودی در زمینه واکســن، چه واکســن های ساخت داخل و چه 
واکســن های وارداتــی وجود ندارد و از همه دعوت می کنم نســبت به 
تزریق دوز ســوم واکســن اقدام کنند تا به شــکل مؤثرتری از ســامت 
جامعــه صیانــت کنیم. رئیس جمهور ضمن تأکیــد بر کنترل تردد از 
مرزهای کشــور، به تصمیم ســتاد ملی مقابله با کرونا برای بازگشایی 
مدارس و دانشــگاه ها اشــاره کرد و گفت: با توجه به کاهش آمار ابتا 
و فوتی با واکسیناســیون گسترده، ســتاد ملی مقابله با کرونا به عنوان 
مرجــع تصمیم گیــری، بازگشــایی مــدارس و دانشــگاه ها را بامانــع 

دانســته اســت. رئیســی افزود: هر زمان کــه وضعیت شــیوع بیماری 
تغییر کند ســتاد ملی مقابله با کرونا با حساســیت و دقت نســبت به 

وضعیت جدید تصمیم گیری و اقدام خواهد کرد.
رئیس جمهور همچنین از بررســی های علمی انجام شده درباره 
واکسیناســیون کــودکان در برابــر ویــروس کرونــا قدردانــی و تصریــح 
کرد: گزارش خوبی ارائه شــد اما با توجه به ســؤالات و مخالفت هایی 
کــه همچنــان نســبت به ایــن موضــوع مطرح اســت، لازم اســت کار 

کارشناسی در این زمینه ادامه یابد.
آیت الله رئیسی در بخش دیگری از سخنانش درباره اجرای قانون 
نسخه نویســی الکترونیکی اظهار داشت: خوشبختانه امروز در قریب 
بــه ۹۵ درصد موارد و در برخی اســتان ها تا ۱00 درصــد، این قانون با 
موفقیت اجرا می شود، اما برای برخی از مناطق کشور که با مشکاتی 
در زمینه پایداری اینترنت مواجه هســتند، این اجازه داده شده است 
که تا زمان تکمیل زیرســاخت ها و رفع مشــکل در دوره زمانی تعیین 
شــده، بــرای جلوگیــری از ایجــاد مشــکل بــرای مــردم و جلوگیری از 

ابتای به کرونا نسخه های دستی موقتاً تا اول اردیبهشت  ارائه شود.

ش
بر

آیت الله رئیســی در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا:

همه مردم دوز سوم واکسن را تزریق کنند
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پاسخ طحان نظیف به اعتراض  رسیدگی به مصوبات درمجمع تشخیص مصلحت؛

هیأت عالی نظارت »شورای نگهبان دوم« نیست
عالــی  »هیــأت  مخالــف  نظــر  سیاســی/  گــروه 
نظارت مجمع تشــخیص مصلحت« بر مصوبه 
آزادســازی واردات خــودرو، بار دیگــر انتقادات از 
این هیأت را بالا برد. شــورای نگهبان دوم، نامی 
بــود کــه در طــول چنــد ســال گذشــته، منتقدان 
بــر این هیأت گذاشــته بودنــد و هر بار هــم آن را 
نهــادی فراقانونی خطــاب می کردنــد. دیروز که 
بــرای چندمین بار از ســخنگوی شــورای نگهبان 
در مــورد این هیــأت و ایــرادات وارده بر اقدامات 
آن ســؤال شــد، طحان نظیف آن را یک ســاختار 
قانونی در کشــور دانســت و بــا رد عنوان شــورای 
نگهبان دوم بر آن، از ســوی اعضای مجمع خبر 
داد کــه قانــون نظــارت در حال اصاح اســت اما 
ذیل همین قانون فعلی نیز مشکلی وجود ندارد. 
تدوین سیاســت های کلی نظام، رفع معضات 
و حــل و فصــل اختافات میان مجلس شــورای 
اســامی و شــورای نگهبــان از وظایــف مجمــع 
تشــخیص مصلحت نظــام اســت. در این میان، 
بــا وجــود تدویــن سیاســت های کلی نظــام باید 
مرجعــی هم برای نظارت بر حســن اجــرای آن 
وجود داشته باشد. این نظارت از ۲0 سال قبل به 
مجمع تفویض شد تا اینکه رهبر معظم انقاب 
این نظارت را به جمع برگزیده ای متشــکل از ۱۵ 
نفــر از اعضای مجمــع واگذار کردنــد. از آن پس 
ایــن هیأت، به نام هیأت عالی نظــارت بر اجرای 
سیاســت های کلی شــکل گرفت.  مطابق همین 
ســاختار، مصوبــات مجلــس از لحــاظ مغایرت 
با شــرع و قانون اساســی از سوی شــورای نگهبان 
مورد بررســی قــرار می گیرد و به مــوازات آن هم 
هیأت عالی نظارت مجمع آنها را از حیث مغایر 
نبــودن بــا سیاســت های کلــی بررســی می کنــد. 
طبق مــاده 7 مقــررات نظارت بر حســن اجرای 
سیاســت های کلی نظام، هر طرح و لایحه ای که 
در مجلس اعام وصول می شــود نسخه ای از آن 
باید برای هیأت عالی نظارت مجمع ارسال شود. 
اگــر نامه ای از مجمع ارســال و اعــام مغایرت با 
قانون اساسی شود، شورای نگهبان موضوع را به 

مجلس اعام می کند .

ë استقبال از لایحه جامع انتخابات 
تدوین یک لایحه جامع انتخاباتی، به آرزویی 
دســت نیافتنــی تبدیــل شــده اســت. دولــت و 
مجلس قبل هرچه برای اصاح قانون انتخابات 
تــاش کردنــد راه بــه جایــی نبردند تــا نوبت به 
دولت ســیزدهم برسد. از ســال ۹5 که این لایحه 
از ســوی وزارت کشــور دولــت یازدهم به مجلس 
رفت اما پس از اباغ سیاست های کلی انتخابات 
از ســوی رهبــری در تاریخ ۲۴ مهــر ۹۵، رحمانی 
فضلی وزیر کشــور وقت، این لایحه را پس گرفت 
تا آن را با سیاست های کلی انتخابات منطبق کند 
و در نهایــت در ۳ بهمن ۹7 این لایحه در دولت 

تصویب و بار دیگر تقدیم مجلس دهم شد. 
هرچند وزارت کشــور اصرار داشــت که لایحه 
جامــع انتخابــات بررســی شــود، امــا نمایندگان 
مجلــس به دنبال تصویب طرح خــود در همین 
رابطــه بودنــد که اتفاقــاً همین طرح هــم پس از 
تصویــب بــه شــورای نگهبان رفــت و با ایــرادات 
بــه مجلــس بازگشــت. در  ایــن شــورا  گســترده 
نهایت نظــام جامع انتخاباتی نه از طریق لایحه 
و نــه از طریــق طــرح، بــه جایی نرســید تــا نوبت 
بــه ایــن دولت برســد. احمد وحیدی وزیر کشــور 
آذرمــاه امســال، گفت کــه »در برنامه هــای خود 
به دنبــال این هســتیم لایحه جامــع انتخابات را 

در دولت ســیزدهم به مجلس شــورای اســامی 
ارســال کنیــم.« آن طور که محمدباقر خرمشــاد، 
معاون سیاســی وزارت کشــور هم خبــر داده بود 
بنــا دارد ایــن لایحــه را از مجلس مســترد کرده و 
پــس از اصاح، دوباره آن را به مجلس ارائه کند.
موضوعی که سخنگوی شورای نگهبان هم از آن 
استقبال کرد و روز گذشته درباره آن گفت: تدوین 
یک لایحه جامع انتخاباتی، اقدام خوبی است به 
شرطی که تمام ماحظات انتخابات مختلف در 
آن لحاظ شود. یکی از آسیب های نظام انتخابات 
تعــدد قوانین و بعضاً عدم ســنخیت و تناســب 
قوانیــن اســت، اما باید توجه کنیــم تصویب یک 
قانون جامع بســیار زمانبر اســت. مهم تــر از این 
موضوع، برطرف شــدن اشکالات قانون است که 

بیشتر به محتوا برمی گردد.
ë استعفای آیت الله جنتی شایعه است 

طحان نظیف در ادامه  در پاســخ به ســؤالات 
خبرنگاران، درباره درخواســت برخی نامزدهای 
ریاســت جمهوری درباره دلایــل رد صاحیت و 
امــکان اصاح قانون گفت: ما همیشــه از اصاح 
قانــون انتخابــات اســتقبال کردیــم و در یک ماه 
گذشته چند عضو شورای نگهبان این موضوع را 
گفتنــد، طبیعتاً اگر قانون تغییر کند ما هم به آن 
پایبند هستیم. سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ 
به اینکه صحبت هایی راجع به استعفای آیت الله 
جنتی از شورای نگهبان شنیده شده، آیا استعفای 
ایشــان بین اعضای شورا هم مطرح شده است؟ 
و همچنیــن گمانه زنی هایــی دربــاره جایگزینــی 
شــورای  در  تغییــری  گفــت:  اعرافــی،  آیــت الله 
نگهبان مطرح نیست و این شایعات غلط است. 
وی در پاســخ به ســؤالی راجع به اختیار مجلس 
بــرای قانونگــذاری راجع به شــفافیت مصوبات 
شــورای نگهبــان گفت: مــا در شــورای نگهبان با 
هرچیزی که منع شــرعی و قانونی نداشــته باشد 
و مفید باشد موافقیم اما اینکه دقیقاً چه طرحی 
به تصویب مجلس می رســد و چــه نهادهایی را 
شامل می شود،نمی دانیم اما شورای نگهبان در 

عرصه شفافیت همیشه پیشتاز بوده است.

گروه سیاســی/ »امامعلی رحمان« رئیس جمهور 
تاجیکســتان روز گذشــته در پیامــی بــه آیــت الله 
ســیدابراهیم رئیســی، رئیــس جمهور کشــورمان، 
سی امین سالگرد برقراری روابط دیپلماتیک بین 
تاجیکستان و ایران را تبریک گفت و ابراز اطمینان 
کــرد که »با عزم قوی و ســعی و تــاش صادقانه و 
مشترک طرف ها، ما می توانیم مناسبات دو کشور 
بــا مشــترکات تاریخــی و فرهنگی را بــا نتایج قابل 
ماحظه تر و در راســتای منافــع والای مردمانمان 
غنــی گردانیم.« ایــن پیــام را می توان در راســتای 
گســترش مناســبات جمهــوری اســامی ایــران با 
همســایگان دانســت که در دولت سیزدهم شتاب 
گرفــت و در ایــن میــان، ســفر بــه شــهر دوشــنبه، 
پایتخــت تاجیکســتان یــک نقطــه عطــف در این 
رویکــرد بود. این ســفر شــهریورماه امســال انجام 
شــد و طــی آن بود که ایــران به عضویت ســازمان 
همکاری شــانگهای درآمد. آیت الله رئیسی نیز به 
نوبه خود، پس از بازگشــت از این ســفر، در جلسه 
شــورای عالی انقاب فرهنگی اشاره کرد که »سفر 
به تاجیکســتان دستاوردهای ارزشمندی داشت.« 
وی به دیدارهای خود با ســران کشورهای همسایه 
و منطقه اشاره و تصریح کرد: »مشکاتی در روابط 
ایران با برخی کشورهای همسایه وجود داشت که 
در این دیدارها توافق کردیم مشــکات حل شــود 
و فصلــی نویــن را در روابط پایه گــذاری کنیم.  این 
دیدارهــا بــه نوعــی نقطه عطفــی برای گســترش 
ارتباطات منطقه ای ایــران خواهد بود که از اصول 
سیاســت خارجی دولت ســیزدهم اســت.« ســفر 
آیت الله رئیســی به تاجیکســتان، عــاوه بر آنکه با 
هدف حضور در اجاس شانگهای صورت گرفت، 
فصــل نوینــی در روابط تهــران و دوشــنبه نیز بود.  
در این ســفر مقام های دو کشــور پــس از مذاکرات 
هیأت های عالی ایران و تاجیکســتان، ۶ یادداشت 
تفاهــم همــکاری، یــک توافقنامــه و یــک پروتکل 
فنــی همکاری های گمرکی امضــا کردند. برگزاری 
ضیافت ناهار رئیس جمهور تاجیکستان به افتخار 
آیت الله رئیســی و حضــور در جمع دانشــجویان و 
اساتید دانشگاه ملی تاجیکستان که در آن دکترای 
افتخاری این دانشــگاه به دکتر رئیسی اعطا شد، از 
دیگــر محورهای این ســفر بود. لازم به ذکر اســت 

که این ســفر ســه روزه به تاجیکستان سرانجام ۲7 
شــهریورماه به پایان رســید، اما پیش از آن، یعنی 
۱۸ شــهریورماه نیــز آیت الله رئیســی بــه نوبه خود 
در پیامــی بــه امامعلی رحمان، فرارســیدن ســی 
امین ســالگرد اســتقال جمهوری تاجیکســتان را 
بــه دولت و مردم این کشــور تبریک گفت. مطابق 
چنین ســوابق و گذشته ای اســت که می توان گفت 
گســترش مناســبات ایــران و همســایگان نــه یــک 
اتفــاق، بلکــه حاصــل یــک رویــه و تغییــر رویکرد 
دولت ســیزدهم جمهوری اسامی ایران است. یا 
آنطور که آیت الله رئیســی در جلســه شورای عالی 
انقــاب فرهنگی اشــاره کرد »مشــکاتی در روابط 
ایران با برخی کشورهای همسایه وجود داشت که 
در این دیدارها توافق کردیم مشکات حل شود.« 
بر چنین بستری است که می توان پیام روز گذشته 
امامعلــی رحمان به آیت الله رئیســی را فهم کرد. 
رئیس جمهور تاجیکستان در این پیام با بیان اینکه 
»لطفاً تبریکات صمیمی و تمنیات نیک اینجانب 
و دولــت جمهــوری تاجیکســتان را بــه مناســبت 
سی امین سالگرد برقراری روابط دیپلماتیک بین 
جمهوری تاجیکســتان و جمهوری اسامی ایران، 
رویداد خاطرمان برای مردمان دو کشور بپذیرید« 
اظهارکرد: »کشــورهای ما طــی این دوره به منظور 
دستیابی به سطح بلند مناسبات سازنده، دریافت 
راه هــای نو تحکیــم همکاری های فراگیــر و تأمین 
دورنمای ثمربخش گســترش آنها به طور مستمر 
تدابیر عملی اندیشــیده اند و مــا ادامه تاش های 
دو کشــور را در ایــن جاده مهــم ارزیابی می کنیم.« 
وی اضافــه کــرد: »تاجیکســتان همــواره جانبــدار 
توسعه روزافزون روابط کشورهایمان در حوزه های 
گوناگون با روحیه حسن تفاهم، همیاری و اعتماد، 
تهیــه و تحقق طرح و برنامه ها و اقدامات ســازگار 
بــرای دســتیابی به این اهــداف اســت.« امامعلی 
رحمان ابراز اطمینان کرد که »با عزم قوی و سعی 
و تاش صادقانه و مشترک طرف ها، ما می توانیم 
مناسبات دو کشور با مشترکات تاریخی و فرهنگی 
را بــا نتایــج قابــل ماحظه تــر و در راســتای منافع 
والای مردمانمــان غنــی گردانیــم. امیــدوارم این 
رویداد مهم با دســتاوردهای نوین خود مناسبات 

دو کشور دوست و برادر را رنگین نماید.« 

پیام رئیس جمهور تاجیکستان و فصل تازه روابط با همسایگان
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 تجمع برخی کارکنان قوه قضائیه علت همراهی مسکو با تهران چیست؟

در برابر دادگستری چند شهر

  خبــر اول اینکه،برخــی کارکنان قوه قضائیــه در انتقاد به وضعیت 
حقوق خود روز گذشــته در برابر دادگستری های شهرهای خود تجمع 
کردنــد. بــه گــزارش ایســنا، تجمع کننــدگان شــعارهایی بــا مضمون 
مطالبه گری در مورد افزایش حقوق خود ســردادند و در شعارهایشان 
نســبت به وضعیت موجود انتقادهایی را نسبت به مسئولان مربوطه 
مطرح کردند.تجمع  کنندگان اجرای »طرح تعیین فوق العاده خاص 
کارکنان قوه قضائیه« را در مطالبات خود خواستار شدند.گفتنی است 
نمایندگان مجلس شــورای اسلامی چهارشــنبه ۱۵ دی ۱۴۰۰ با کلیات 

طرح تعیین فوق العاده خاص کارکنان قوه قضائیه مخالفت کردند.

 واکنش نمایندگی ایران در سازمان ملل 

به مقاله جنگ طلبانه یک روزنامه امریکایی
 خبر دیگر اینکه،  نمایندگی دائم ایران در سازمان ملل در واکنش 

بــه مقاله اخیر روزنامه وال اســتریت ژورنال کــه در آن رئیس جمهور 
امریکا را به اقدام نظامی علیه ایران تشویق می کند، تأکید کرد که این 
کار خلاف اصول حقوق بین الملل است.  دفتر نمایندگی دائم ایران 
در ســازمان ملل با انتشار یک پیام در حســاب کاربری خود در توئیتر 
به مقاله جنگ طلبانه روزنامه وال استریت ژورنال واکنش نشان داد. 
وال اســتریت ژورنال در این مقاله نوشــته اســت، باتوجــه به احتمال 
شکست مذاکرات وین بهتر است که جو بایدن خود را برای یک حمله 
نظامی آماده کند. دفتر نمایندگی دائم ایران در سازمان ملل نیز در 
توئیت خود نوشــت: تشــویق و توصیه به رهبران برای انتخاب گزینه 
نظامی - بویژه زمانی که یک فرایند دیپلماتیک جدی در جریان است 

- حماقت بار، خصمانه و مغایر با اصول حقوق بین الملل است. 

سفر وزیرخارجه طالبان به تهران
  شــنیدیم که، ســخنگوی وزارت امور خارجه طالبان اعلام کرد 

کــه امیرخــان متقی وزیر امــور خارجه طالبــان در رأس یک هیأت 
بلندپایــه کابــل را بــه مقصــد تهران تــرک کرد. بــه گــزارش ایرنا، 
»عبدالقهار بلخی« روز گذشــته در توئیتی نوشت که »امیرخان 
متقی« در این ســفر با مقامات ایرانی درباره مســائل سیاســی، 
اقتصــادی، ترانزیتــی و مهاجــران افغان در جمهوری اســلامی 

ایران بحث و تبادل نظر خواهد کرد. 

اطلاعیه اداره کل زندان های تهران در پی 
درگذشت یک محکوم امنیتی

  با خبر شــدیم که، پایگاه اطلاع رسانی ســازمان زندان ها و اقدامات 
تأمینی و تربیتی کشــور خبر داد که در پی درگذشت »مهدی)بکتاش( 
آبتین«، اداره کل زندان های استان تهران اطلاعیه ای صادر کرده است. 
بنــا به این اطلاعیه »زندانی بکتاش)مهــدی( آبتین که به جرم تبلیغ 
علیه امنیت ملی کشــور دوران محکومیت پنج ســال حبس خود را در 
بازداشتگاه اوین سپری می کرد، در تاریخ ۱4 آذرماه سال جاری با علایم 
ســینوزیت به بهداری مراجعه و طبق تجویز پزشک داروی مربوطه را 
دریافت نمــود. خدمات درمانی و تکمیلی نامبرده با مراجعه بعدی 
وی بــه بهــداری در روزهــای ۱5 و ۱6 تاریــخ مذکــور نیز ادامــه یافت. با 
وجود این جهت درمان دقیق تر مراحل غربالگی و تشخیص بیماری، 
انجام تســت کرونــا نیز از وی بعمل آمد که تســت کرونــا منفی اعلام 
شــد. در ادامه به دلیل بروز برخی علائم بعدی شــامل سرفه و تب، به 
تشخیص پزشک بیمارستان بازداشتگاه، جهت اقدامات بیشتر درمانی 
و تشخیص احتمال بیماری کرونا، نامبرده به بیمارستان طالقانی اعزام 
شــد. با این حال پس از دو روز بســتری در بیمارســتان، شرایط عمومی 
وی نامســاعد اعلام و به بخش مراقبت های ویژه انتقال یافت. با اخذ 
و تمدیــد مرخصــی نامبرده، وی به تشــخیص خانــواده اش به یکی از 
بیمارســتان های خصوصی منتقل می گردد که متأسفانه طی ۳۵ روز 
بستری در آن بیمارستان با وجود تلاش پزشکان نامبرده فوت می کند.« 
به گزارش این اطلاعیه، آبتین از مهرماه ســال گذشــته در بازداشــتگاه 
اوین بود که در این مدت نیز از مرخصی های اعطایی استفاده می نمود.

 کوچکترین وظیفه ما در قبال حاج قاسم

 اخراج امریکاست
 دست آخر اینکه، دبیرکل گردان های سیدالشهدا عراق در دومین 

ســالگرد شــهادت سپهبد شــهید ســلیمانی و ابومهدی المهندس با 
توصیف کردن حاج قاســم به »مکتب شــهادت طلبی« تأکید کرد که 
بیــرون کردن امریکایی هــا از منطقه، کوچک ترین وظیفه مــا در برابر 
فرماندهــان پیروزی اســت. بــه گزارش ایســنا، ابو الا الولایــی، دبیرکل 
گردان های سیدالشــهدا)ع( عراق در گفت وگو با شــبکه العهد گفت: 
بیرون کردن امریکایی ها از منطقه کوچکترین وظیفه و نشانه وفاداری 
بــه حاج قاســم ســلیمانی و حاج ابومهــدی المهندس اســت.وی در 
دومین سالگرد شهادت سردار سلیمانی و ابومهدی تأکید کرد: شهید 
حاج قاســم سلیمانی روح چالش طلبی  را در امت اسلامی زنده کرد. 
الولایی خاطرنشان کرد: به خدا قسم هرگاه یکی از ما احساس رکود و 
رخوت می کرد به محض اینکه در برابر حاج قاسم می ایستاد به یک 

آتش فشان در حال فوران تبدیل می شد. 

»ایران« از نقش روسیه در مذاکرات گزارش می دهد

گــروه سیاســی/  در روزهای اخیــر که تنور 
از  داغ تــر  ویــن  در  هســته ای  مذاکــرات 
همیشه شده اســت و خبرها از روند رو به 
پیشــرفت گفت و گوها حکایــت می کند، 
یــک رویــداد  صحنــه مذاکــرات شــاهد 
تکراری اســت؛ هیأتــی ســعودی به طور 
پنهانــی بــار دیگــر راهــی ویــن شــده و با 
هیأت های مختلف حاضر در مذاکرات از 
جمله روسیه و امریکا و کشورهای اروپایی 
بــه گفت و گــو پرداخته اســت. هرچند که 
ایرنا به نقل از یک دیپلمات روس گزارش 
کــرده کــه ملاقــات  انجام شــده بــا طرف  
سعودی در حاشیه مذاکرات وین صورت 
گرفته و ارتباطی با گفت وگوهای جاری و 
مسائل مربوط به ایران نداشته اما ناگفته 
پیداست حضور شــتابزده سعودی ها در 
ادامه روندی است که در سال های اخیر و 
زیر سایه نگرانی ناشی از قدرت میدانی رو 
به افزایش ایران در عرصه منطقه پررنگ 

شــده اســت. وقتی دولــت امریــکا توافق 
هسته ای را به باد حمله گرفت و نهایتاً با 
خروج از آن، ماجراجویی های خود درباره 
ایران را تکمیل کرد و دولت »جو بایدن« 
دوبــاره چــاره را در آن دید کــه این توافق 
را احیــا کند، واضح بود که این سیاســت، 
بیش از هر چیز متحــدان عربی امریکا را 
در منطقه تحت تأثیر قرار می دهد.مسأله 
کاملاً روشن بود؛ کشورهای عربی از جمله 
عربســتان بــه برجامــی کــه خــود در آن 
مشارکت نداشتند، علاقه ای پیدا نکردند. 
آنهــا اینــک ترجیح می دهند اگــر نه یک 
توافــق جدید حتــی آن توافق قبلی را ولو 
بــا یک تغییر اندک بپذیرنــد اما خود نیز 
بخشی از حلقه مذاکره کنندگان باشند تا با 
اطلاع از جزئیات هرگونه تفاهم احتمالی 
نســبت بــه نگرانی هــای خــود اطمینان 
حاصل کنند. از این رو عربستان و شماری 
دیگر از کشورهای عربی در ماه های اخیر 

و هنگامی که قرار شد مذاکرات در دولت 
جدید ایران از ســرگرفته شــود، خواســتار 
پیوستن به مذاکرات احیای برجام شدند.

ë  دعوت ایران از کشورهای عربی
مشــارکت  درخواســت  بــه  ایــران  امــا 
کشورهای عربی برای حضور در مذاکرات 
احیــای برجــام روی خــوش نشــان نداد 
و بــه جــای آن، همــه کشــورهای عربــی 
را بــه همنشــینی بــا یکدیگر بــرای حل و 
فصــل مشــکلات داخلی منطقــه بدون 
مداخله قدرت های فرامنطقه ای دعوت 
کــرد؛ دعوتــی که ناظــر به کوشــش برای 
رفــع ملاحظــات و نگرانی هــای ادعایــی 
کشــورهای عربــی نســبت بــه کشــورمان 
صــورت گرفتــه و در ماه هــا و هفته هــای 
اخیــر در رایزنی هــای فشــرده مقام های 
چهره هــای  و  مســئولان  بــا  کشــورمان 
بلندپایــه همســایه و عربی پدیدار شــده 
اســت. مذاکرات دوجانبه تهران و ریاض 

کــه تاکنــون چهــار دور از آن برگزار شــده 
از  کــه  اســت  اقداماتــی  از  یکــی  اســت، 
حســن نیت ایران جهت ابهــام زدایی از 
موضوعات مورد تعارض در منطقه و در 
رابطه با کشورهای عربی حکایت می کند. 
حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه 
در مصاحبــه اخیــر خــود با رســانه عربی 
»الجزیره« گفت و گوی تهــران و ریاض را 
مثبت و ســازنده توصیف کرده و گفته که 
ایران برای از سرگیری روابط در هر زمانی 
آمادگی دارد. امیرعبداللهیان این را هم 
افــزوده کــه عربســتان مایل بــه گفت و گو 
اســت،  منطقــه ای  پرونده هــای  دربــاره 
اما در حــال حاضر گفت و گوهــا بر روابط 
دوجانبه متمرکز اســت.حالا در شرایطی 
که ایــران در برابر تحریم هــای امریکایی 
ســر خم نکرده و با ابتــکار عمل، صحنه 
دیپلماتیــک وین را در دســت گرفتــه و از 
سوی دیگر فهرست مشکلات عربستان با 

لاینحل ماندن مشکلات خودخواسته در 
منطقه از جمله زمینگیر شدن در جنگ 
فرسایشــی یمــن و کناره گیــری تدریجی 
امریــکا از منطقــه خاورمیانــه طولانی تر 
شده است، سعودی ها با حضور عجولانه 
خــود در ویــن، تکــرار کننــده یــک اقــدام 
تاریخی هستند که پیش از این به شکست 
انجامیده است؛ یعنی امید واهی بستن به 
بازیگرانی که تاکنون نقشی جز بحرانی تر 

کردن تحولات منطقه نداشته اند.
ë لزوم تغییر نگاه ریاض

اینــک بــه نظــر می رســد عربســتان در 
نــزاع خودســاخته ای کــه بــا ایــران بــر 
ســر نفــوذ منطقــه ای رقــم زده اســت، 
چــه با ســلاح نفــت و چــه با لابــی پیدا 
فرامنطقــه ای  بازیگــران  بــا  پنهــان  و 
چیــزی جــز شکســت نخواهــد یافــت. 
هر چند احتمال بازگشــت دولتمردان 
ســعودی -که طــی ســال های اخیر در 

اغلــب رقابت هــای منطقه ای خــود را 
مغلوبــه ای بیــش نیافته اند- بــه واقع 
گرایــی می توانــد زمینــه ای بــرای حــل 
بی هیاهوی اختلافات همچون گذشته 
باشد. کافی است سعودی ها نگاه خود 
را بــه جــای ویــن بــه منطقــه بدوزند و 
ندای دعوت به صلح درون منطقه ای 
دولت جدید ایران را پاسخ گفته و برای 
اعتمادســازی دوبــاره گام هایــی جدی 
بردارنــد. ایــن بایســته ای اســت کــه در 
تلاقــی دو گفتمــان -که یکی بــه اتحاد 
نظامی فرامنطقه ای دل بسته و دیگری 
به دنبــال راهــکاری در درون می گردد- 
امــری دور از ذهــن به نظر می رســد. با 
این حال غیرممکن نیست، اگر رهبران 
کشورهای عربی در بازی منطقه، دست 
پنهان بازیگران فرامنطقــه ای با هدف 
تــاراج ثروت ملی کشــورهای منطقه را 

فراموش نکنند

هیأت سعودی در وین چه می کند؟

برگــزاری  بــا  همزمــان  سیاســی/  گــروه 
گفت و گوهــا در ویــن، جبهــه بندی هــا در 
مذاکرات نیز مورد توجه واقع شده است. در 
این بین اما بیش از همه، حمایت شــرکای 
شــرقی از ایــران مــورد توجه رســانه ها قرار 
گرفته است. از آنجایی که روسیه و چین در 
دور جدید گفت وگوها حمایت جدی تری از 
مواضع ایران داشته اند، رسانه های فارسی 
زبــان بیگانــه تمرکــز ویــژه و البتــه مخربی 
روی آن نشــان داده اند. این موضوع زمانی 
جلب توجه می کند که بدانیم گفت وگوهای 
نماینــده دولــت ایــران و نماینــده روســیه 
در مذاکــرات وین از پیش ســابقه داشــته و 
موضوع استثنایی نبوده است. رایزنی های 
دوجانبه اولیانوف و رابرت مالی و همچنین 
اولیانوف و عراقچی در شش دور مذاکرات 
نــاکام دولــت ســابق در ویــن هم رخــداده 
و  طبیعــی  رایزنی هــای  ایــن  امــا  اســت. 
دیپلماتیــک هیــچ گاه بــا برجسته ســازی 
رســانه های معاند همراه نشــده بود. شاید 
علــت ایــن امــر را بتــوان در ضعــف تیــم 
مذاکره کننده ســابق کشــورمان و اطمینان 
رسانه های خارجی به عدم دستیابی ایران 
بــه هدف اصلــی رفع تحریــم در مذاکرات 
پیشــین مشــاهده کرد.مــروری بــر نقــش 
روســیه در مذاکــرات منتهی بــه توافقنامه 
2۰۱5، زمان اجــرای برجام و پس از خروج 
امریکا نشــان می دهد برخلاف برســاخت 
رســانه های جریان غربگرا، مســکو نقشــی 
فعال در مسیر مذاکرات داشته است. البته 
ناگفته پیداســت که این کشور نیز مانند هر 
دولت دیگری منافع خود را پیگیری می کند 
اما آنچه اهمیــت دارد همگرایــی تهران و 
مســکو در جهــت تامین منافع کشــورمان 
اســت. ایجاد زمینه های همــکاری و منافع 
مشــترک و استفاده بهنگام و درست از آن، 
با کشــورهایی که کمترین چالش سیاســی 
بــا ایــران را دارند خــود می توانــد از رندی و 
هنرمندی دیپلمات های کنونی کشــورمان 

حکایت کند.

ë نقش روسیه در مذاکرات برجامی
روسیه در مذاکرات منتهی به برجام نقشی 
ســازنده داشــت. ایــن اتفــاق را می تــوان از 
کنش هــای ایــن کشــور در زمــان مذاکرات 
متوجه شــد. بــا وجــود اینکه دولت ســابق 
توجه چندانی به شــرکای شرقی نداشت و 
تــلاش می کرد تا صرفاً با کشــورهای غربی 
مذاکــرات را جلــو ببرد اما گذر زمان نشــان 
داد که اگر از ظرفیت های روســیه و چین در 
طول مذاکرات توســط تیم ایرانی بدرستی 
استفاده می شد منافع بیشتری در مذاکرات 
ایــران حاصــل می گشــت.  بــرای  برجــام 
اختلاف نظر روســیه و چین با امریکا و اروپا 
همان نقطه ای است که تهران را به مسکو 
و پکن بیشتر نزدیک می کند. غفلت از این 
اشــتراک و عدم اســتفاده از اختــلاف ذاتی 
قدرت های جهانی به طرز قابل توجهی در 
مذاکرات محمد جواد ظریف در سال های 

92 تا 94 مشهود است.
به عنوان نمونه شرمن مذاکره کننده امریکا 
بعــد از برجــام در مصاحبه ای با اشــاره به 
برخــی نقــاط اختــلاف تیــم مذاکره کننده 
امریکا و روسیه در جریان مذاکرات هسته ای 
گفت: »یکی از نقاط واگرایی و اختلاف ما و 
روس ها کــه البتــه در اواخر مذاکــرات روی 
میز گذاشته شد، قطعنامه سازمان ملل در 
خصوص تحریم موشکی و تسلیحاتی بود. 
روسیه معتقد بود که نباید هیچ محدودیتی 
روی موشک و تســلیحات باشد. آنها هیچ 
محدودیتی را روی موشــک های خودشان 
نمی خواســتند و البتــه فکــر می کردنــد که 
چنیــن محدودیتــی نبایــد بر ایرانیــان هم 
اعمــال شــود. نهایتــاً بر ســر ایــن موضوع 

مصالحه کردیم.«
شــرمن ادامه داد: »روســیه و چین معتقد 
بودنــد که قطعنامــه صرفــاً بایــد توافق را 
تأیید کند و نباید هیچ محدودیتی بر برنامه 
موشکی و تسلیحاتی ایران باقی بماند. آنها 
نمی خواستند برنامه موشکی یا ممنوعیت 

واردات تسلیحاتی ایران پابرجا بماند.«

سرگئی لاوروف وزیر امور خارجه روسیه نیز 
دو روز پــس از انعقــاد برجــام در تاریخ 25 
تیر ۱۳94 اظهار داشــت کــه طرف ایرانی با 
طرف غربی درباره تحریم های تسلیحاتی 
مصالحــه کــرد! وی این مهــم را فاش کرد 
کــه: »ما و چین می خواســتیم تحریم های 
تسلیحاتی لغو شــود، اما با وجود حمایت 
مــا، خــود تیــم ایرانــی موافقــت کردند که 
تحریم هــا تا ۵ ســال ادامه یابــد.« این تنها 
یکی از روایت هایی است که نشان می دهد 
هنــر دیپلماســی بــرای کســب منافع ملی 

نادیده گرفته شده است. 
ë روسیه و چین در پسابرجام

بــا وجــود اینکــه روســیه و چین در شــرایط 
تحریم بیشترین همکاری با ایران را داشتند 
و زمینه هــای همــکاری راهبــردی بیــن دو 
کشور وجود داشت، در دوران پسابرجام به 
انتهای صف فرستاده شدند. این واقعیت 

بعدها توسط محمدجواد ظریف هم فاش 
شد. وی در آخرین گزارش سه ماهه وزارت 
امــور خارجــه در خصوص برجــام از کلمه 
»خــوش خیالــی« برای توصیف سیاســت 
خارجــی پســابرجامی اســتفاده می کنــد و 
می گوید اگر »دوســتان دوران ســختی را در 
ســراب طمــع ســرازیر شــدن شــرکت های 
غربی از خود نرنجانده بودیم دوســتانمان 
ســرخورده نمی شــدند و در دوران ســختی 
رفتــار  وجــود  بــا  نمی کردنــد«.  رهایمــان 
غیرحرفــه ای و خــلاف منافع ملــی دولت 
قبل، کشورهای شرقی به تعهدات برجامی 

خود با ایران پایبند بودند. 
ë واکنش به خروج امریکا از برجام

در زمــان خــروج امریــکا از برجام نیز چین 
و روســیه مکــرر اقدام واشــنگتن را محکوم 
کردنــد. حتــی در شــرایط فشــار حداکثری 
امریکا، چیــن علاوه بر خرید نفت ایران، با 

تهران ســند همکاری 25 ســاله امضا کرد. 
همچنین در همین دوران تحریم شــرایط 
برای امضای توافق بلند مدت با روســیه و 
عضویت در شــانگهای آماده شــد. این دو 
کشور بارها عامل اصلی مشکلات را امریکا 
معرفی و از لزوم رفع تحریم ایران حمایت 
کردند. محمدجواد ظریف چند ماه قبل در 
نامــه ای به دبیرکل ســازمان ملل ماجرای 
همراهی چین و روســیه را روایت کرد. او که 
نامه خود را »اســناد شــش ســال بدعهدی 
غــرب در اجــرای برجــام« نامگــذاری و آن 
را به صــورت کتــاب منتشــر کــرده، اعــلام 
داشت خواســته های قانونی ایران در طول 
ایــن مــدت »اغلب توســط روســیه و چین 
پشتیبانی می شده« است. وزیر امورخارجه 
سابق گفته است حتی رئیس جمهور اوباما 
هــم برجــام را »حداقلــی و بی رمــق« اجرا 
می کرده و بعدها ترامپ و سه کشور اروپایی 

به طور کامل آن را نقض کرده اند.
ë  طــرح بــه  چیــن  و  روســیه  منفــی  رأی 

ضدایرانی امریکا
»تخیلــی«، »پــوچ و بی معنــی«، »کامــلًا 
و  سیاســی«  »نمایــش  غیرمنطقــی«، 
»ماجراجویــی خطرناک« تنها چند نمونه 
از مواضع روســیه و چیــن در ارتباط با طرح 
ضدایرانی امریکا برای فعال کردن مکانیزم 
ماشــه بوده اســت. امریکا ســال گذشــته با 
وجود اینکه از برجام خارج شده بود سعی 
داشــت بــا سوءاســتفاده از یکی از ایــرادات 
ســاختاری این توافق تمــام قطعنامه های 
تعلیق شده را دوباره علیه ایران فعال کند 
کــه با مخالفــت جدی روســیه و چین رو به 
رو شــد. روایــت این اقدامات گرچه توســط 
برخــی جریان هــای سیاســی کار بــا عنوان 
تمجید از روســیه و چین معرفی می شود، 
اما نشــان دهنده منافع مشــترک تهران با 
مســکو و پکن در مقابله بــا یکجانبه گرایی 
امریکاست. روسیه و چین به عنوان یکی از 
اعضای توافق هسته ای تلاش دارند مقابل 
»یکجانبه گرایی امریکا« و تلقی این کشــور 
از نظــام چند قطبــی به نظــام تک قطبی 
بایســتند. آنها درصددند تا این واقعیت را 
کــه دوران هژمونی ایالات متحده گذشــته 
و نظــم جهانــی در حــال تغییــر اســت به 
ســاکنان کاخ ســفید یادآوری کنند و در این 
کشــورمان  کنونــی  دیپلمات هــای  مســیر 
منافــع مشــترکی را حــول ایــن نــگاه آنهــا 
تعریــف کرده اند.بنابراین اگــر تیم مذاکره 
کننده ایران بتواند از ظرفیت های  روســیه 
و چیــن و اختــلاف ایــن کشــورها در جهت 
منافع کشور استفاده کند اقدامی  در جهت 
حفظ منافع ملی ایران انجــام داده اند. به 
بیان دیگر تعریف »حوزه مشترک منافع« 
در دیپلماســی و طراحی بــازی برد-برد به 
منظور کسب امتیاز بیشتر در نهایت موجب 
تقویت موضع ایران می شــود ، اقدامی که 
برخلاف دوره پیش، مورد توجه تیم مذاکره 

کننده قرار دارد.  

نشست دوجانبه روسیه و امریکا بدون حضور ایران ـ 1400/1/30

دیدار مفصل رؤسای هیأت های مذاکره کننده ایران و روسیه- 1400/2/11

تبادل نظر عراقچی با اولیانوف در حاشیه مذاکرات وین ـ 1400/3/27

رایزنی اولیانوف و رابرت مالی در حاشیه مذاکرات وین ـ 1400/3/24

سردار ســید جواد غفاری سومین فرمانده 
نیروهای ایرانی در ســوریه از آغاز بحران در 
این کشــور، روز گذشــته در مراسم رونمایی 
از کتاب فاخر »۳ وزیر دفاع شــهید« اظهار 
داشت: حاج قاسم سلیمانی تلاش می کرد 
بــه ما تعلیــم دهد تــا در راه خــدا با بینش 
قــوی جهــاد کنیم.به گــزارش مهــر، وی با 
اشاره به شــاخص های اخلاقی و مدیریت 
فرماندهی شــهید ســلیمانی بیان داشت: 
سردار سلیمانی، امیری بود که برای آزادی 
ملت ها بــا خود ارتــش نمی بــرد و از میان 
آن ملت ها، ارتش سازی می کرد و با ارتش 
همان کشــور، آن ســرزمین را آزاد می کرد و 
یکی از دلایل ماندگاری ایشان در کشورهای 

محور مقاومت همین خصوصیت اســت.
ســردار غفاری افــزود: از دیگــر ویژگی های 
ســردار رشید اســلام حاج قاسم سلیمانی 
این بود که به حضورش در جبهه مقاومت 
یــک جبهــه در حــال شکســت را بــه اوج 
انتصار و پیروزی می رساند که در این رابطه 
می توان به ماجرای احمدشــاه مســعود و 
حضور ۳۶ ساعته سردار سلیمانی در تغییر 
سرنوشــت جبهه مقاومت در افغانســتان 
اشاره کرد. ســردار سلیمانی در هر بحرانی 
که وارد می شــد آن بحــران را به نفع جبهه 
مقاومت به پایان می رساند. سردار غفاری 
خاطرنشــان کرد: ســردار سلیمانی، امیری 
بود کــه از صف دشــمن یارگیــری می کرد؛ 

یعنــی بــا آنهــا ارتبــاط می گرفــت و کار را 
پیش می بــرد. او با قطر ارتباط داشــت و از 
ارتباطــش با ترکیــه در کم کردن دشــمنی 
این کشــور با ســوریه کمــک می گرفت.وی 
افزود: سردار سلیمانی برای اداره بحران از 
پوتین بهره می گرفت. ایشــان دو ساعت با 
پوتین جلســه گذاشــت تا او را برای حضور 
در جبهــه ســوریه قانع کند. ســردار غفاری 
تصریــح کــرد: او عــلاوه بــر بهره گیــری از 
فرماندهــان و نیروهــای خــودی از میــان 
فرماندهان آن کشور نیز کادرسازی می کرد 
و از این موضوع مهم غافل نبود.وی گفت: 
سردار سلیمانی در تجزیه تحلیل تاکتیکی 
و راهبــردی بهتریــن منطــق را داشــت و 

روایت های کمتر شنیده شده از زبان فرمانده سابق نیروهای ایران در سوریه

سردار سلیمانی از صف دشمن یارگیری می کرد

در هــر دو مبحــث یــک انســان بی نظیــر 
بــود؛ چــون از اطلاعــات جامعی نســبت 
به مســائل جزئــی و کلان جبهه و منطقه 
برخوردار بــود؛ از این رو طرح و اســتراتژی 
ایشان منحصربه فرد و عالی بود.فرمانده 
ســابق نیروهــای ایــران در ســوریه گفــت: 

ســردار ســلیمانی تمام تلاش خــود را به 
کار می برد تا جبهه مقاومت در دستیابی 
به تســلیحات به خودکفایی برسد و امروز 
نتایــج آن تلاش ها را در رســیدن یمنی ها 
به پیشرفت و خودکفایی در زمینه ساخت 
موشــک و پهپاد مشــاهده می کنیــم. وی 

افزود: سردار سلیمانی در اداره بحران ها با 
همه طوایف اهل سنت، مسیحی و علوی 
همــکاری داشــت و تنهــا به طایفــه خود 
اکتفا نمی کرد. امروز بزرگترین حامی اهل 
ســنت در ســوریه سردار ســلیمانی است.

ســردار غفــاری گفــت: در اداره بحران هــا 
همپیمانی ایجاد می کرد و اعتقاد داشــت 
کشــوری موفق اســت که در اداره بحران ها 
مابقی کشورها را به همراهی با خود وادارد. 
ســردار سلیمانی نهضت ها را در بحران ها 
بکارگیــری می کــرد اما ارتبــاط با مــردم را 
براســاس اعتمــاد ایجــاد می کــرد. رفتــار، 
تاکتیک هــا و نــوع برخــوردش در ســوریه 

موجب جلب اعتماد مردم شده بود.



رهبــر  کــه  حالــی  در  غلامــی/  بنفشــه 
اپوزیســیون قزاقســتان از غرب خواسته 
تــا در حمایــت از شورشــیان این کشــور 
وارد عمل شود، در شرق سران کشورها 
و همچنیــن اعضای پیمان شــانگهای 
و ســازمان پیمــان امنیــت جمعــی در 
آلماتــی خواســتار  از دولــت  حمایــت 
پایان شورش ها در این کشور شده اند تا 
قزاقستان تبدیل به جدیدترین عرصه 

رویارویی شرق و غرب شود.
روســی  خبرگــزاری  گــزارش  بــه 
دبیــرکل  مینــگ«،  »ژانــگ  »تــاس«، 
سازمان همکاری  شانگهای در بیانیه ای 
بــا ابــراز امیــدواری بــرای بازگشــت هر 
چــه زودتــر آرامــش بــه قزاقســتان بــه 
عنــوان یکــی از اعضــای ایــن پیمــان و 
بجا و بموقع دانســتن اقدامات »قاسم 
جومــارت توکایــف« بــرای بازگرداندن 
ثبات به کشــورش، تأکید کــرد: »صلح 
و ثبــات در کشــورهای عضــو ســازمان 
همکاری شانگهای فاکتور کلیدی صلح 
و امنیت در سراســر منطقه اســت.« در 
همیــن ارتبــاط خبرگــزاری »شــینهوا« 
ونبیــن«،  »وانــگ  کــرد،  گــزارش  نیــز 
ســخنگوی وزارت خارجه چین با اشاره 
ســازمان  در  قزاقســتان  عضویــت  بــه 
همکاری شانگهای گفته است: »حفظ 
همــکاری  ســازمان  اعضــای  امنیــت 

شــانگهای، از مأموریت های اصلی این 
سازمان است و بنابراین از نگاه اعضای 
آن اگر هرگونه خطری متوجه این کشور 
شــود، همــه آنهــا آمــاده ایفای نقشــی 
به نفــع دولت آلماتــی خواهنــد بود.« 
همزمان با حمایت ســازمان همکاری 
شانگهای، »ولادیمیر پوتین«، »نیکول 
پاشــینیان« و »الکســاندر لوکاشــنکو«، 
رؤســای جمهوری کشــورهای روســیه، 
ارمنستان و بلاروس نیز در مذاکره هایی 
تلفنــی با اعــلام حمایــت از »جومارت 
توکایــف«، خبــر دادند ســازمان پیمان 
امنیــت جمعــی نیــز بــزودی نشســتی 
را بــا حضــور ســران 9 کشــور عضــو این 
ســازمان برگــزار خواهنــد کــرد.  این دو 
ســازمان شــرقی و رهبــران بســیاری از 
کشــورهای حوزه آســیای میانه و قفقاز 
از دولــت  را  در حالــی حمایــت خــود 
»توکایــف« اعــلام کرده انــد کــه دیــروز 
رهبر اپوزیســیون قزاقستان دست یاری 
بــه ســوی غــرب دراز کــرده اســت. بــه 
گزارش خبرگــزاری »رویتــرز«، »مختار 
آبلیــازوف«، رهبــر جنبــش »انتخــاب 
دموکراتیک قزاقســتان« که پیش تر در 
آلماتی بانکدار بوده و بعد از وارد شدن 
اتهاماتــی بــه وی درباره ســوء اســتفاده 
و اختــلاس، از این کشــور خارج شــده و 
ساکن فرانسه است، در اظهاراتی گفت: 

»غرب باید قزاقستان را از چنگ مسکو 
بیرون بکشــد.« او ســپس مدعی شــد: 
»اگــر غرب ایــن کار را نکند، قزاقســتان 
نیز تبدیل به بلاروســی دیگر می  شود و 
پوتین به هدف خود بــرای بازگرداندن 
بــه  ســاختار اتحــاد جماهیــر شــوروی 

آسیای میانه خواهد رسید.«
»آبلیازوف« در حالی از غرب کمک 
خواســته اســت که امریکا متهم درجه 
اول حوادث قزاقســتان است و نه فقط 
کشورهای حامی آلماتی که حتی برخی 
دیپلمــات هــای غربــی نیــز معتقدند 
حوادث اخیر قزاقســتان بی شباهت به 
زمان شــکل گیــری انقلاب هــای رنگی 
»اســپوتنیک«،  گــزارش  بــه  نیســت. 
»پاتریک آرمسترانگ« ، یک دیپلمات 
ســابق کانادایــی در گفت وگویــی با این 
شــبکه تأکید کــرده اســت: »بــی تردید 
مســائلی وجــود دارد کــه باعــث شــده 
مــردم دســت بــه اعتــراض بزننــد. اما 
بســادگی می  تــوان شــباهت هایی بین 
حــوادث آلماتــی و انقلاب هــای رنگی 

مشــاهده کــرد. مثــلًا حضــور ناگهانــی 
خیابان هــا،  در  نظامــی  شــبه  گروهــی 
بــه  مرزهــا  از  خــارج  در  کــه  رهبــری 
تحریک مردم مشغول است، فعالیت 
بنیادهــای غیــر انتفاعــی کــه از خــارج 
تغذیه می  شوند و طرح اتهاماتی علیه 
روسیه.« در همین ارتباط سایت مجله 
نیــز خبــر داد: »آناتولــی  »نیوزویــک« 
امریــکا  در  روســیه  ســفیر  آنتونــوف«، 
در گفت وگویــی بــا ایــن مجلــه بــه طور 
مســتقیم امریکا را مســئول شــورش ها 
در آلماتــی دانســته و تأکیــد کــرده کــه 
سیاســت خارجــی امریــکا در منطقــه 
موجــب ایــن ناآرامی هــا شــده اســت.  
تأکیدهای مکرر روســیه بر نقش امریکا 
و غــرب در تنش هــای اخیر قزاقســتان 
در شــرایطی اســت که امریکا نیــز زبان 
انتقــادی خود علیه روســیه را همچنان 
حفــظ کرده اســت. بــه گزارش ســایت 
شــبکه خبــری »تــی آر تــی«، »آنتونــی 
بلینکن«، وزیر خارجه امریکا در پیامی 
هشدارآمیز به دولت قزاقستان، مدعی 

شــد: »یکی از درس های تاریخ معاصر 
این اســت کــه وقتــی روس ها بــه خانه 
شــما بیاینــد، بیرون کــردن آنها بســیار 
دشــوار اســت.« تنش ها در قزاقستان و 
حامیان و مخالفان دولت این کشور در 
خارج از مرزهای آن در حالی اســت که 
به گزارش سایت رسمی سازمان ملل، 
این سازمان از طرفین خواسته است، با 
حفظ آرامش خود وارد مذاکراتی برای 
حل بحران کنونی شوند و به خشونت ها 
ایــن در حالــی اســت  پایــان بخشــند. 
کــه خبرهــای روز گذشــته از قزاقســتان 
حاکــی از آن بود، نیروهــای امنیتی این 
کشــور مجبور به بازداشــت 4 هــزار نفر 
شــده اند که بــه گفته »قاســم جومارت 
توکایــف«، رئیس جمهوری این کشــور 
تروریســت هایی هســتند که از خــارج از 
کشــور هدایــت می  شــوند. یکــی از این 
بازداشت شــدگان »کریم ماسیموف«، 
رئیــس ســابق کمیتــه اطلاعــات ملــی 
قزاقســتان است که به اتهام خیانت در 

بازداشتگاه به سر می  برد.
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کاتیمرینی )یونان(
تحلیلگــران انرژی پیش بینــی کرده اند 
که قیمــت انرژی در ســال 2022 افزایشــی 
تاریخــی خواهد یافت.  بــه اعتقاد آنها این 
افزایــش بهــای انرژی موجب خواهد شــد 
بهای کالاها نیز افزایشی قابل توجه یابد که 
در ایــن میان این مســأله باعث تورمی کم 
ســابقه در یونان که سال ها اســت از بحران 
اقتصادی رنج می برد، خواهد شد بویژه که 
دولت مجبور به کاهش یارانه ها شده است.

جپن تایمز )ژاپن(
وزرای خارجــه و دفــاع امریــکا و ژاپــن 
در مذاکراتــی مراتب نگرانی خــود را بابت 
افزایــش قدرت و تــوان نظامی چین اعلام 
داشتند و با طرح اتهامات علیه پکن و اینکه 
اقدامات آن باعث بی ثباتی در منطقه شده 
است، خواستار همکاری های مشترک برای 
مقابلــه با این کشــور شــدند. ایــن در حالی 
است که امریکا تدابیر تحریمی زیادی علیه 

چین اتخاذ کرده است.

واشنگتن پست)امریکا(
یــک ســال پــس از آشــوب 6 ژانویه در 
کاخ کنگره امریکا، خروجی دادگاه عاملان 
این اغتشــاش نشــان می دهد که قضات 
پرونده، محکومیت هایی ســبک تر از حد 
انتظار برای این پرونده ها صادر کرده اند. 
موضوعــی کــه قضــات محدودیت های 
پرونده هــای  از  بســیاری  در  حکومتــی 
آشــوبگرانه را علــت تعییــن حبس های 

کوتاه مدت دراین پرونده ها می دانند.
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رفتار روسیه در قبال غرب، نگرانی امریکا  را برانگیخته است

استراتژی دوگانه ناتو در قبال مسکو
زهره صفاری/ ابهام ناتو درباره واکنش روســیه به اقدامات غرب و اروپا در موضوع 
اوکراین، دبیرکل ناتو را در آســتانه دیدار ســران مسکو با واشنگتن و نمایندگان این 

سازمان، مجبور به اعلام موضع دوگانه مصالحه و تهدید کرده است.
بــه گــزارش ســایت ســازمان پیمــان آتلانتیــک شــمالی )ناتــو(، وزرای خارجه 
کشــورهای عضــو در آســتانه دیــدار 12 ژانویه )چهارشــنبه( با روســیه، در نشســتی 
مجــازی، صف آرایی نظامــی در مرز اوکراین و چالش امنیتی اروپــا را مورد بحث و 
تبــادل نظر قــرار دادنــد. در همین حال »ینس اســتولتنبرگ« دبیــرکل ناتو گفت: 
»اقدامات روسیه، نظم امنیتی اروپا را بشدت تحت تأثیر قرار داده اما ناتو همچنان 
در قبال روسیه بر بازدارندگی و دفاع قوی و مذاکرات مؤثر پایبند است. اینکه روسیه 
پای میز مذاکره آمده نشانه بسیار خوبی است چراکه با افزایش تنش ها، مذاکرات 
اهمیت بیشتری پیدا خواهد کرد.« اما این یک روی سکه اظهارات دبیرکل ناتو بود. 
چراکه او در ادامه صحبت هایش مسکو را در هشداری تهدید به تحریم کرد: »ما هر 
تلاشی برای ایجاد یک راهکار سیاسی و ممانعت از اعمال زور خواهیم کرد اما در 
عین حال باید برای شکست احتمالی مذاکرات نیز آماده باشیم. بنابراین، این پیام 
آشکار را به مسکو می  دهیم که اگر آنها متوسل به زور شوند تحریم های اقتصادی و 

سیاسی تبعات آن خواهد بود.«
به نوشته »یورونیوز«، اینکه »ولادیمیر پوتین«، سناریوی سال 2014 پس از حمله 
به شرق اوکراین را در پیش گیرد، سران ناتو را نگران کرده است اما »استولتنبرگ« 
هرگونــه تهدیــدی از ســوی اوکراین را مــردود می  داند: »درخواســت مســکو درباره 
ممانعت از عضویت اوکراین در ناتو قابل پذیرش نیســت و غرب همچنان از این 
کشور حمایت خواهد کرد اما در کل اوکراین تهدیدی برای روسیه به شمار نمی رود 
و ناتو نیز اوکراین را به عنوان یک شــریک و نه یک متحد شــناخته و از آن حمایت 

می  کند.«

ë مثبت اندیشی مسکو، نگرانی غرب
هیأت هــای عالیرتبه امریکا و روســیه به ریاســت »وندی شــرمن«، معاون وزیر 
خارجــه ایــالات متحده و »ســرگئی ریابکوف«، همتای روســی او در شــرایطی فردا 
در ژنو با یکدیگر دیدار خواهند کرد که مســکو به نتیجه گیری ســریع امیدوار اســت 
و واشــنگتن همچنان ســعی در ابهام افکنی در خروجی این نشست دارد. »آنتونی 
بلینکــن«، وزیر خارجه امریکا در حالی که پیشــبرد اهداف را در مســیر دوســویه ای 
می  بیند با هشــداری به روســیه گفت: »ما همچنان به دنبال راهکاری دیپلماتیک 
با روســیه هســتیم امــا در جاده ای دوســویه. اگر روســیه بپذیــرد  اولویت مــا راهکار 
دیپلماتیــک اســت. در غیــر این صورت آماده مقابله با هرگونه خشــونت از ســوی 
روسیه هستیم.« به باور کارشناسان »فایننشال تایمز«، شاید بخشی از این نگرانی به 
دلیل این باشد که »ولادیمیر پوتین« اخیراً با مجبور کردن امریکا به مذاکراتی برای 
تغییر ساختار امنیتی اروپا با دست پر نمایندگان خود را به این نشست می  فرستد. 
اما در سوی مقابل »جو بایدن«، رئیس جمهور امریکا شرایط آرامی ندارد و علاوه 
بر این بحران، معضلات بزرگی مانند شــیوع امیکرون و تورم فزاینده، او و دولتش 

را گرفتار کرده است.
یکی از مقامات ارشد وزارت خارجه روسیه به »تاس« گفت: »نمایندگان امریکا 
در نشست روز دوشنبه تنها بر سر مسائل امنیتی دوجانبه بحث و تبادل نظر خواهند 
داشت. اما امیدواریم خروجی این نشست به مذاکرات کارگروه امنیتی دیگری ختم 
شــود.« وی افزود: »تماس ها با امریکا برای خارج کردن تسلیحات هسته ای اش از 
قلمروی روسیه موضوع جدیدی نیست که امریکا پیش تر آن را نشنیده باشد اما ما 

در گذشته نیز اعلام کردیم که این موضوع می  تواند برای امریکا دردسرساز شود.«

اتحاد شرقی مقابل  مداخله جویی غربی
پیمان شانگهای و سازمان پیمان امنیت جمعی از دولت قزاقستان حمایت کردند

منابع عراقی: 

صدر فراکسیون اکثریت 
تشکیل داد

امروز پارلمان عراق در حالی برای تعیین 
ریاست جدید آن تشکیل جلسه می دهد 
که روز گذشــته برخی منابع سیاسی آگاه 
فاش کردنــد رهبر جریان صدر تشــکیل 
فراکسیون اکثریت پارلمانی را که وظیفه 
آن تشــکیل دولت جدید اســت، تکمیل 
کرده اســت. »مقتــدی صدر«، خــود نیز 
در سخنانی تأکید کرد:»امروز هیچ جایی 

برای فرقه گرایی وجود ندارد.«
بــه گــزارش ایســنا، یکــی از رهبــران 
جریــان صــدر و یکــی از رهبــران اهــل 
فــاش  نام شــان  نخواســتند  کــه  ســنت 
شــود، به خبرگزاری شفق نیوز گفته اند: 
صــدر  جریــان  رهبــر  صــدر،  »مقتــدی 
توانســته فراکســیون اکثریــت را شــامل 
ایــن  دهــد.«  تشــکیل  نماینــده   1۸0
دو منبــع افزودنــد کــه صــدر در اولیــن 
جلســه پارلمان عــراق که امــروز برگزار 
می  شــود، فراکســیون خود را بــه همراه 
امضای نماینــدگان به عنوان بزرگترین 
فراکســیونی کــه وظیفــه تشــکیل دولت 
آینــده را برعهــده دارد، معرفی خواهد 
کــرد. ایــن در حالی اســت کــه »مقتدی 
صــدر«، رهبر جریان صــدر عراق دیروز 
در ســخنانی با بیــان اینکه امروز فســاد 
هیــچ جایــی در عراق نــدارد، تأکید کرد 
کــه بایــد دولــت اکثریــت ملی تشــکیل 
شــود. بــه گــزارش خبرگــزاری فــارس، 
»صــدر« بــا انتشــار پیامــی در صفحــه 
دولــت  »بایــد  نوشــت:  خــود  توئیتــر 
اکثریــت ملــی تشــکیل شــود کــه در آن 
شــیعه از حقوق اقلیت ها، اهل تسنن و 
کردهــا دفاع کند.« وی بــا بیان اینکه در 
ایــن دولت، کردها از »حقوق اقلیت ها، 
اهل تسنن و تشــیع دفاع خواهند کرد« 
و بالعکس، خاطر نشــان کــرد: »امروز، 
جایــی بــرای فســاد ]در عــراق[ وجــود 
نــدارد و همــه فرقه هــا نیــز بــه اصــلاح 

کمک خواهند کرد.«
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پایان نسیه فروشی نفت
مدیرعامل شرکت ملی نفت در گفت و گو با »ایران« خبر داد

کامران ندری: این کار باید به صورت تدریجی و همزمان با بهبود 
شرایط اقتصاد کلان انجام شود و نباید یکباره به مردم، مخصوصاً 

در شرایط بد اقتصادی، شوک وارد کرد

محمدرضا عبداللهی: اجرای این سیاست به دلیل عدم دسترسی 
به منابع ارزی کافی اجتناب ناپذیر است
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 ساماندهی 
به شرط هنر اجرا
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همین صفحه

صفحه 7

وزیر اقتصاد در حاشیه بازدید سرزده از شعب دو بانک 
دولتی تصریح کرد

 برخورد جدی با مدیران متخلف 
صفحه 7شعب بانک ها

صفحه 6 

 افزایش 30 درصدی تولید روغن 

و 20 درصدی ذخایر شکر

 مناظره ارزی »الزامات و چگونگی ساماندهی ارز 4200 تومانی
با حضور کامران ندری و محمدرضا عبداللهی در »ایران« برگزار شد

»ایران« از برنامه های تنظیم بازار گزارش می دهد

اصطــاح دلار ۴2۰۰ تومانــی از 21 فروردین 
ســال 1۳۹۷ بــرای واردات کالاهای اساســی 
مطــرح و در ادبیــات اقتصــادی کشــور وارد 
شــد. ایــن ابــداع عاوه بــر تمامــی تبعات و 
آثــار زیانبــار و مخرب خود بر اقتصاد کشــور 
بــار دیگــر مؤید و نشــان دهنده ایــن مطلب 
بود کــه تصمیم ســازان و تصمیم گیــران در 
دولت های مختلف قصــد یادگیری و درس 
گرفتــن از تجربه هــای زیانبار و مخرب مشــابه گذشــته را ندارند زیرا 
تجربــه دلار ۴2۰۰ تومانــی در دولــت دوازدهــم دقیقاً مشــابه همان 
تجربه مخرب دلار 122۶ تومانی در دولت دهم در فاصله ســال های 
1۳۹2-1۳۹۰ بود. اصولًا عدم درس گرفتن و یادگیری از تجربیات بد 
و مخرب گذشته در حوزه اقتصاد مسأله جدیدی نزد تصمیم سازان 
و تصمیم گیــران اقتصادی در دولت های مختلف در ایران نیســت و 
البته برخی جامعه شناسان ایرانی نیز به این خصوصیت مذموم در 

کشور اشاره داشته اند.
تعادلــی  نــرخ  پایین تــراز  ارز  نرخ هــای  وضــع  اقتصــادی  منطــق 
مبتنــی بر متغیرهــای بنیادین اقتصاد، مثل نــرخ ارز 1226 تومانی 
تومانــی در  ارز 42۰۰  نــرخ  یــا  در فاصلــه ســال های 1۳۹۰-1۳۹2 
فاصله های 14۰۰-1۳۹۷ چه بوده اســت؟ اگــر وضع اینگونه نرخ ها 
آثــار رفاهــی قابــل توجهــی در جهــت کاهــش نرخ تــورم یــا بهبود 
وضعیــت معیشــتی طیــف وســیعی از افراد جامعه داشــته اســت 
به نظر می رســد که این دســتاوردهای علمی باید منتشــر شــوند تا 
سیاســتگذاران داخلی و سایر کشــورها هم از آنها استفاده کنند ولی 
اگر دســتاورد این نوع نــرخ گذاری های پایین تر از نرخ تعادلی فقط 
ایجاد رانت، فساد و ثروتمند شدن یک صدم از جامعه باشد، باید 
این دستاوردهای علمی نیز منتشر شوند تا سایر کشورها هم از آنها 
اســتفاده نمایند. همچنین باید به این سؤال پاسخ داده شود که در 
حال حاضر چندین کشــور در جهان از سیســتم های چند نرخی ارز 
)نــرخ ارز ترجیحــی و تبعیضی و نرخ ارز بازار( بهــره می برند و این 
سیســتم های چند نرخی ارز چه دســتاوردی در آن کشــورها داشــته 

است؟ 
از طرف دیگر یک ســؤال مهم در زمینه وضــع اینگونه نرخ های ارز 
پایین تــر از نــرخ ارز تعادلــی، توجه بــه اعداد اعام شــده برای این 
نرخ هــا اســت. بــه عبارت دیگــر اعــداد 1226 تومــان و 42۰۰ از کجا 
آمده انــد؟ آیا ایــن نرخ های مبتنی بر محاســبات علمــی بوده اند؟ 
مثــاً اگــر وضــع نــرخ ارز 42۰۰ واقعــاً آثــار رفاهــی قابل توجهی در 
جهت کاهش نرخ تورم یا بهبود وضعیت معیشــتی طیف وسیعی 
از افراد جامعه داشته است، بهتر نیست حتی نرخ مذکور را کاهش 
بیشــتری دهیم که شــاید نرخ تورم بیشــتر کاهش یابد و آثار رفاهی 
آن بیشــتر شــود. بــه نظر می رســد در اعــداد اعامــی 1226 و 42۰۰ 
تومانی هیچگونه ماحظات علمی رعایت نشــده است. یعنی این 
اعداد اعامی می توانســت هر عددی بجز اعداد مذکور باشــد مثل 

6۰۰۰ تومان یا ۹۰۰۰ تومان و...
در حــال حاضــر در زمینه حذف یا عدم حــذف ارز 42۰۰ تومانی، دو 
طیف اقتصاددان وجود دارند که یک طیف قائل به حذف ارز 42۰۰ 
تومانی هستند و از موضع خود دفاع می کنند و ادله علمی و شواهد 
تجربــی برای حمایت از ایده حذف ارز 42۰۰ تومانی ارائه می دهند، 
مثــاً ایــن گــروه بیــان می کنند کــه با توجــه بــه متغیرهــای بنیادین 
اقتصــاد ایــران مثــل نــرخ رشــد تولیــد ناخالــص داخلی، نرخ رشــد 
نقدینگی و نرخ تورم، به نظر می رســد که برابری دلار امریکا به پول 
ملــی ما یا نــرخ ارز باید درســال 14۰۰ حدود ۳۰۰۰۰ باشــد ولی گروه 
دیگــر که از پابرچا ماندن نــرخ ارز 42۰۰ تومانی دفاع می کنند، هنوز 
دلایل علمی و شــواهد تجربــی کافی و جامع برای پشــتیبانی از نظر 
خــود ارائه نکرده اند و به نظر می رســد مبانی اقتصــادی برای حفظ 
نرخ ارز 42۰۰ برای واردات کالاهای اساســی وجود ندارد یا قدرتمند 
نیســت. لــذا در مجموع به نظر می رســد کــه قبل از هرگونــه دفاع از 
باقی ماندن نرخ ارز 42۰۰ تومانی، طرفداران این گزاره باید مقالات 

و مبانی علمی و تجربی در پشتیبانی از آن را ارائه کنند.
و در نهایــت متهــم اصلــی در زمینه تمام نرخ گذاری های دســتوری 
پایین تــر از قیمــت تعادلــی بــازار، نرخ هــای تــورم بــالا و مزمــن در 
اقتصــاد ایــران و ایجــاد فضــای نااطمینانــی حاصل از آن اســت که 
تصمیم گیری خانوارها، بنگاه ها و دولت را تحت تأثیر قرار می دهد. 
افزایــش نااطمینانــی تــورم ســبب تغییــر در تصمیمــات اقتصادی 
عامــان اقتصــادی می شــود و بــرآورد هزینه هــا و درآمدهــای آتــی 
پروژه هــا و فعالیت هــای اقتصــادی را با ابهام روبه رو می ســازد و لذا 
موجب اختال در کارکرد مکانیسم بازار و تخصیص منابع می شود. 
لذا باید پذیرفت که عاج نرخ گذاری دســتوری پایین تر نرخ تعادلی 
بــازار برای ارز، خودرو، دارو، دام و طیور، فولاد و ســیمان و... نیســت 
بلکــه باید با روش های علمی، نرخ تــورم را کنترل و تک رقمی کرد. 
هرگونــه نرخ گــذاری دســتوری پایین تــر نــرخ تعادلی بازار بــرای ارز، 
خودرو، دارو، دام و طیور، فولاد و سیمان و... باعث زیان سهامداران 
شــرکت های ایــن حوزه می شــود و حتی باعث اختال در مکانیســم 

بازار سهام هم می شود.

ثبت نام 4 میلیون نفر در سامانه نهضت ملی مسکن
بــر اســاس آمار اعامی، اطاعــات نزدیک به 4 میلیون نفــر برای پایش 
درســامانه نهضت ملی مســکن وجود دارد. به گزارش فارس، به استناد 
اطاعــات مســتند رســیده از ســامانه وزارت راه و شهرســازی در نهضت 
ملی مســکن با وجود گذشت 2.5 ماه از شروع ثبت نام تاکنون 2 میلیون 
و 5۰6 هــزار و 6۳ نفــر بــرای طرح ســاخت 4 میلیون مســکن در 4 ســال 
ثبت نام کرده اند. بر اســاس آمار، تعــداد متقاضیان طرح اقدام ملی در 
5 فاز )که بار دیگر اطاعات آنها مورد بررسی قرار می گیرد( یک میلیون 

و 451 هزار و 528 عدد گزارش شده است.

چرا باید ارز 4200 تومانی حذف شود؟

کیوان شهاب 
لواسانی

استادیار دانشگاه 
آزاد اسلامی

تار
گف
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ë  چرا شما با حذف ارز 4200 تومانی مخالفید؟
در حالــی که همواره در چند ســال گذشــته اکثر 
اقتصاددان ها نســبت به تبعــات ارز ترجیحی 
هشــدار می  دادند اما الان که دولت تصمیم به 

حذف آن گرفته موافق نیستند؟
کامــران ندری: مخالفت بنــده به این دلیل 
اســت که شرایط اقتصادی کشور عادی نیست 
و به نوعی گرفتار یک جنگ اقتصادی هستیم. 
ایــن تحریم هــا مــا را در محاصــره اقتصــادی 
قــرار داده اســت. الان در اقتصــاد مــا جنــگ 
بــه مفهــوم نظامی خــود مثل دهــه ۶۰ وجود 
نــدارد. در دهــه ۶۰  از طریــق کوپــن، کالاهــای 
اساســی را بــرای خانوارها ســهمیه بندی کرده 
بودیم. علیرغم بالا بودن قیمت این اقام در 
بازار ســیاه اما دسترســی مردم به حداقل های 
معیشتی تأمین بود. هر کشوری در دنیا، حتی 
کشــورهای پیشــرفته، وقتــی بــا جنــگ نظامی 
مواجــه شــود، سیاســت های کنتــرل قیمــت و 
ســهمیه بندی کــردن کالاهــا مخصوصــاً اقام 
اساســی را انجــام می  دهــد. هم اکنــون هم به 
دلیل تحریم ها کشور ما در محاصره اقتصادی 
قــرار گرفتــه اســت. هیــچ اقتصاددانــی هم از 
تــداوم اعمال سیاســت هایی مثــل تخصیص 

ارز42۰۰ تومانــی کــه مختــص دوران خاصــی 
اســت، دفــاع نمی کند. همــه اطــاع دارند که 
کنترل قیمت چه مشــکاتی دارد و تبعات آن 
فســاد و ناکارایی اســت؛ امــا به خاطر شــرایط 
خاص جنگی این را می  پذیرند. با اینکه در کل 
موافق این نوع سیاســت ها نیســتم و معتقدم 
باید حذف شود، منتهی شرایط فعلی اقتصاد 
را بــرای اعمــال این سیاســت، بخصــوص اگر 
دفعی و یکباره باشــد،  فعاً مساعد تشخیص 
مذاکــرات  انتهــای  در  کــه  اکنــون  نمی دهــم. 
هســته ای هســتیم و نتیجه آن ظــرف چند ماه 
آینــده مشــخص می  شــود، بهتــر اســت زمان 
نتیجــه  شــدن  مشــخص  از  بعــد  بــه  را  اجــرا 
مذاکــرات موکول کنیم . ما اکنون در شــرایطی 
هســتیم کــه هنــوز محاصــره اقتصــادی رفــع 
نشده است و نتوانسته ایم تورم را کنترل کنیم. 
مــردم به دلیل سیاســت های اعمال شــده در 
ســال های گذشــته اعتماد کافی به برنامه های 
دولتمــردان ندارنــد. در ایــن شــرایط اگــر یک 
مرتبــه ارز ۴2۰۰ برداشــته شــود و قیمت اقام 
اساســی یک مرتبه مثل بنزین در ســال 1۳۹8 
مثــاً 2۰۰ درصــد افزایــش پیــدا کنــد، یک جو 
روانی منفی بین مــردم ایجاد می  کند. این کار 

ارزی که مرض رانت و فساد را به جان اقتصاد انداخت، به نام مردم شکل گرفت و به کام 
سودجویان تمام شد. 21 فروردین ســال 97 دولت دوازدهم برای تمام مصارف ارزی، ارز 
4200 تومانی تخصیص داد که از آن زمان تاکنون یکی از مهم ترین و جنجال برانگیزترین 
تصمیمــات اقتصادی چند ســال اخیر محســوب می  شــود. ایــن ارز به مدت دو مــاه برای 
تمــام کالاها قابــل تخصیص و پرداخت بــود. اتفاقی که منجر به رشــد 200 درصدی ثبت 
ســفارش واردات شــد. در واقع برخلاف آنکه نرخ ارز دســتوری و کنترلی بــود، تقاضای ارز 
مدیریت نشــد. چند ماه بعــد دولت تصمیم به طبقه بندی گروه هــای کالایی گرفت. این 
بار 25 قلم کالا را مشــمول دریافــت ارز 4200 تومان اعلام کرد. پــس از آن در یک حرکت 
تدریجــی فهرســت کالاها بــه 7 قلــم کالا تقلیل یافــت. با این حــال نگاهی به فهرســت 
کالاهــای مشــمول نشــان می دهــد پرداخــت ارز 4200 تومانی بــرای واردات ایــن کالاها، 
تأثیــر چندانی در کنترل قیمت آنها نداشــته اســت. حالا هم دولت ســیزدهم عزم کرده 
ارز جنجالــی را حذف کند. درباره این تصمیم مناقشــات زیادی میــان فعالان اقتصادی و 
اقتصاددان ها مطرح اســت. جمع قابل توجهی از صاحبنظــران، تخصیص این یارانه را 
خدمت به ســوداگران می دانند و گروهی دیگر نســبت به تبعات تورمی حذف آن هشدار 
می دهند. البته هر دو طیف  ادله ای برای تأیید نظر خود دارند که قابل تأمل است. به دلیل 
اهمیت موضوع ما نیز در »ایران« نشســت »الزامــات و چگونگی حذف ارز 4200 تومانی 
از چرخــه اقتصاد« را برگــزار کردیم. شــرکت کنندگان در این نشســت کــه در جبهه های 
مخالف و موافق حاضر شــده بودند بر ســر شــیوه اجرای مبتنی بر حــذف تدریجی اتفاق 
نظر داشــتند و معتقد بودند این شــیوه حذف با در نظر گرفتن ســازوکار مشــخص و بدون 
ابهام همراه با حمایت از دهک های آســیب پذیر از الزامات اجرای این سیاســت است. 
اگرچه کامران ندری، اســتاد اقتصاد دانشــگاه امام صادق شــرایط فعلــی اقتصاد را برای 
اعمال این سیاست، بخصوص اگر دفعی و یکباره باشد، مساعد نمی داند؛ و از سوی دیگر 
محمدرضا عبداللهی، پژوهشــگر اقتصادی به عنوان موافق حذف این ارز معتقد اســت 
با فرض کســری 6 میلیــارد دلاری برای اجرای این سیاســت، نزدیک به 120 هــزار میلیارد 
تومان فقط از این محل پایه پولی رشد خواهد کرد که آثار تورمی آن قابل ملاحظه است. 
آنچه در ادامه می  خوانید نگاه آسیب شناســانه به این سیاست، بررسی شیوه بهینه اجرا 
و راهکارهــای حمایــت از گروه های آســیب پذیر اســت که تــلاش کرده ایم بــا حضور دو 

میهمان موافق و مخالف، سویه متفاوت موضوع را تبیین و تحلیل کنیم.

تبعات اقتصادی منفی خواهد داشت. اصاح 
قیمت بنزین در سال 1۳۹8 هیچ کمکی نکرد 
و تورمی که ایجاد شد توجیه می  کند که قیمت 
بنزیــن را بــاز هــم بالاتــر ببریــم. لــذا مــا فعاً 
شــرایط مســاعد اقتصــاد کان را بــرای انجام 
ایــن برنامه در دی مــاه 1۴۰۰ نداریم. حتی اگر 
مذاکرات نیز به سرانجام برسد و شرایط برای 
اجــرای ایــن برنامه مناســب شــود توصیه من 
این اســت که ایــن کار را تدریجی انجام دهند. 
بــرای مثــال ۴2۰۰ را به جــای اینکــه یکباره به 
2۳ هــزار تومــان برســانند، در حالت نخســت 
بیــن 2۵ تــا ۵۰ درصــد افزایــش یابد؛ نــه ۶۰۰ 
درصد. ما تجربیات موفق این چنینی را نیز در 
گذشته داشــته ایم. در دولت اصاحات بحث 
اصــاح قیمت حامل هــای انــرژی مطرح بود 
و هر ســال 1۰ درصد قیمت ها اصاح می  شد، 
تــورم نیز تحت کنترل بــود. نتیجه این رویکرد 
ثبات نســبی اقتصادی بود. از ایــن تجربه باید 
اســتفاده کــرد. دولــت نبایــد سیاســت هایی را 
اجرا کند که شــوک ناگهانی، بــه مردم نگرانی 
و نارضایتــی وارد کنــد. من با  اصــل حذف ارز 
42۰۰  تومانــی موافقــم ولــی بــا زمــان و مدل  
اجــرای یکبــاره آن مخالفــم. هرچــه دولت در 
رســیدن به اهداف اقتصــاد کان یعنی کنترل 
و مهــار تــورم موفق تــر عمــل کنــد، ســریع تر و 
کــم هزینه تــر می  توانــد ایــن قبیــل برنامه هــا 
را بــه نقطــه انتهایــی آن نزدیــک کنــد . اصولًا 
دولتمردان قیمــت را برای مدت زیادی ثابت 
نگــه می  دارند بعد مجبورنــد یک تعدیل زیاد 
و ناگهانی انجام دهنــد. در نهایت باید بگویم 
اعتمــاد عمومی به تیــم دولت و تــوان کنترل 
آنها پایین اســت. لذا حرکت هــای این چنینی 
کــه به قــوت غالــب مــردم مربوط اســت باید 

محتاطانه و تدریجی انجام شود.
ë  نظر شــما درباره مدل و چگونگی اجرای این

سیاست چیست؟
خصــوص  در  عبداللهــی:  محمدرضــا 
ماحظــات اجرا با بخش زیادی از نکات آقای 
دکتــر ندری موافقــم. با این حــال از نظر بنده 
هنــر اجــرای درســت سیاســت نیــز موضوعی 
بســیار کلیدی اســت. برای مثال در ســال های 
اخیر دو مدل سیاســت افزایــش قیمت بنزین 
را در ایــن اقتصــاد تجربــه کردیــم. یــک مدل 
افزایــش قیمت بنزین را که آقای احمدی نژاد 
در ســال های 8۹ اجرایــی کــرد افزایــش قابــل 
بــه  تومــان  قیمــت 1۰۰  از  و  توجهــی داشــت 
۷۰۰ تومــان رســید. این مــدل کمترین تبعات 
امنیتــی را داشــت. 2 ســال پیــش نیز در ســال 
۹8 افزایــش دیگــر در قیمــت بنزین داشــتیم 
کــه پیامدهــای امنیتــی قابل توجهی داشــت. 
صرفنظــر از شــرایط اقتصــاد کــه تــا حــدودی 
متفــاوت بود با این حال به نظر می آید بخش 
عمــده تفاوت دو سیاســت در مقــدار افزایش 
نبود بلکه در کیفیت اجرای آن بود. این یعنی 

بایــد به ماحظــات اجرایــی توجه ویژه شــود. 
هــر چنــد تردیدی نیســت کــه شــرایط تورمی 
کنونــی قابــل مقایســه با شــرایط تورمی ســال 
8۹ نیســت و بدتر از آن اســت با این حال این 
نیــز هنــر اجرای سیاســتگذار اســت کــه چطور 
می توانــد یک سیاســت قیمتــی را بــا کمترین 
تبعــات اجتماعــی و امنیتــی اجرا کنــد. چنین 
تصمیمــی برای دولتی که تازه روی کار آمده و 
پشتوانه رأی همین امســال را دارد در مقایسه 
با دولتی که ۴ ســال اســت کار می کند و به یک 
نارضایتــی گرفتار شــده راحت تــر خواهد بود. 
تبییــن درســت مســأله بــرای مــردم، صــادق 
بودن در اجرای سیاســت، عدم مواجهه جدی 
با افزایش قیمت های شــدید، هماهنگی همه 
عناصر اجرایی برای پرهیز از ناهماهنگی های 
اجرایــی و اجــرای تدریجــی سیاســت از جمله 

مواردیست که باید به جد بررسی شود.
ë  شــما به عنوان موافق حذف ارز 4200 تومانی

چقــدر در دولــت اراده و امــکان تغییــر در این 
سیاست را می بینید؟

از  را  مســأله  اگــر  عبداللهــی:  محمدرضــا 
نــگاه دولت ببینیم به نظر می رســد مســأله از 
اراده گذشــته و اجرای سیاســت به دلیل عدم 
اســت.  اجتناب ناپذیــر  منابــع  بــه  دسترســی 
در واقــع هــدف دولــت جدید از ایــن تصمیم 
فقــدان منابــع ارزی کافــی بــرای تــداوم ایــن 
سیاســت است و مسأله با سال های قبل کاماً 
متفــاوت اســت. یــک زمانــی در ابتدای ســال 
۹۷ و ۹8 اساســاً این بحث بیــن اقتصاددانان 
مطرح بود که دولت دو انتخاب دارد. انتخاب 
اول اینکــه می توانســت ارز ۴2۰۰ تومانــی را با 
منابعی که در دســترس داشــت کــه حدود 1۴ 
میلیــارد دلار می شــد، یا به کالاهــا اختصاص 
بدهد یا به صــورت نقدی از خانوارها حمایت 
کنــد. با وجــود آنکه بخــش زیــادی از جامعه 
کارشناســی کشــور در همــان زمــان نیــز تأکید 
بر حــذف ایــن ارز به دلیــل مســائلی از جمله 
ایجاد رانت و فســاد، آســیب بــه تولید داخل، 
عــدم تحقــق اهــداف قیمتــی و... داشــتند بــا 
ایــن حــال دولــت وقــت به دلیــل ماحظاتی 
که داشــت سیاســت را ادامــه داد. در شــرایط 
کنونی صورت مســأله به طور کلی تغییر کرده 
و به نظر می رسد اساســاً منابعی در دسترس 
نیســت کــه انتخابی بین حــذف و عدم حذف 
اعام هــای  براســاس  باشــد.  داشــته  وجــود 
غیررســمی برای ســال 1۴۰۰، منابع مورد نیاز 
ایــن سیاســت 1۷ میلیــارد دلار اســت ایــن در 
از  حالــی اســت کــه برآوردهــای سرانگشــتی 
درآمدهــای نفتی نشــان می دهــد در بهترین 
حالــت درآمــد ارزی ایــن دولــت 11 میلیــارد 
دلار خواهــد بــود. یعنی در یک ســال کســری 
۶ میلیــارد دلاری بــرای اجــرای این سیاســت 
وجود دارد. این موضوع در ســال های قبل نیز 
تا حدی موضوعیت داشــته اســت و بر اساس 

اعام رســمی رئیس وقــت بانک مرکزی طی 
ســال های ۹8و ۹۹ صرفاً از محل ذخایر بانک 
مرکزی 12 میلیارد دلار برای ارز ۴2۰۰ تومانی 
تخصیص پیدا کرده است. مطمئناً در شرایط 
تحریمی تخصیص ذخایر ارزی بانک مرکزی 
برای این سیاســت می تواند اشتباهی هولناک 
قلمداد شــود.  اگــر هم این کســری بخواهد از 
طریــق خریــد از ]ســامانه[ نیمــا و تخصیــص 
ارز 42۰۰ تومانــی تأمین شــود هــم که به ازای 
هــر دلار نزدیک بــه 2۰ هزار تومــان پایه پولی 
رشــد خواهــد یافــت کــه بــا فــرض کســری 6 
میلیــارد دلاری ایــن سیاســت نزدیــک به 12۰ 
هــزار میلیــارد تومــان فقــط از این محــل پایه 
پولــی رشــد خواهــد یافت کــه آثــار تورمی آن 
قابــل ماحظه خواهد بود. بــه بیان دیگر یک 
زمانــی ایــن را می گفتیــم کــه در ایــران پدیده 
ســلطه مالی وجود دارد و این بودجه ما است 
که سیاست پولی ما را جهت می دهد. در حال 
حاضــر با تخصیص ارز 42۰۰ تومانی، هر ســه 
سیاســت مالی، پولی و ارزی خــود را همزمان 
تحت تأثیر قرار می دهیم. از یک طرف منابع 
کافــی در بودجه عمومی نداریم و در ســاختار 
فعلــی ایــران هــم نمی شــود روی درآمدهای 
مالیاتــی به شــکل جدی فکــر کــرد . در دولت 
نیــز به خاطــر هزینه هــای موجــود و غیرقابل 
وجــود  جــدی  انقبــاض  قابلیــت  اجتنــاب، 
ندارد. از طــرف دیگر منابع دیگــری نداریم و 
مجبوریم به نفــت پناه ببریم. منابع نفت نیز 
تحت تأثیر تحریم ها کم شده و از طرف دیگر 
می خواهیــم ارز ۴2۰۰ تومانــی نیــز تخصیص 
دهیــم. بــا وجــود اینکــه هزینه هــای دولت با 
ارز بــازار آزاد اضافه شــده، درآمد هایش با ارز 
۴2۰۰ تومانــی تأمیــن می شــود و ایــن بــه یک 
کســری بودجه قابــل توجه منجر می شــود که 
ایــن کســری منجــر به رشــد قابــل توجــه پایه 
پولــی خواهــد شــد. در ســال 1۴۰۰ اگــر دولت 
کنــد  را حــذف  تومانــی  ارز 42۰۰  می خواهــد 
بــه نظر می رســد بخش زیادی از آن ناشــی از 
این اســت که ارزی از ذخایــر بانک مرکزی در 
دســترس نیســت و نفت نیــز به ایــن معنا که 
بفروشــیم و ارزی از ایــن مســیر بــرای دولــت 
به دســت بیاید موجود نیســت. وقتی اینگونه 
صــورت مســأله را تبییــن کنیم هــر چند همه 
نــکات دکتــر نــدری در خصــوص ماحظــات 
زمان اجرا درســت اســت باز چاره ای جز اجرا 
باقــی نمی مانــد. در شــرایطی کــه برآوردهــا 
نشــان می دهــد فقــط از تــداوم اجــرای ایــن 
سیاســت 12۰ هــزار میلیــارد تومــان پایه پولی 
رشــد  می کند در حالی که ناترازی های شــبکه 
بانکی، کســری بودجه دولــت و... نیز منجر به 
رشــد پایه پولی خواهد شد. ســؤال کلیدی آن 
اســت دولــت چگونــه می خواهد هــدف خود 

برای کنترل تورم را محقق سازد؟

سپیده پیری
خبرنگار
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درآمدهای نفــت ایران در ماه های اخیر 
نه تنها افزایش قابل ملاحظه ای داشــته 
اســت بلکه به گفته مدیرعامل شــرکت 
ملــی نفت ایران، تمــام منابع حاصل از 
فروش نفت ایران وصول شــده و درآمد 
نفتی معوق در دولت سیزدهم نداریم. 
محســن خجســته مهــر در گفت و گــو بــا 
»ایران« از نحوه خنثی سازی تحریم های 
نفتــی می گوید و خبر می دهــد که اکنون 
برخــی از بازارهــای از دســت رفته نفت 
احیا شده و بخش خصوصی نیز مجدداً 
به بحث فروش نفت وارد شــده؛ البته با 

اخذ تعهدات و رعایت مقررات.
ë  آیا برنامــه ای بــرای خنثی ســازی تأثیر

تحریم ها در صنعت نفت دارید؟
در بحــث خنثی ســازی تحریم ها، اگر 
بــه مؤلفه های اقتصــاد مقاومتــی توجه 
کنیــم، روح حاکــم بــر این سیاســت این 
است که بتوانیم تحریم ها را خنثی کنیم. 
اگــر خیلــی از اقداماتــی را کــه سیاســت 
اقتصاد مقاومتــی برای ما تکلیف کرده، 
اجــرا کنیم، مثل این اســت که تحریم ها 
دیگــر  نکتــه  یــک  کرده ایــم.  خنثــی  را 
تحریم هــای  خنثی ســازی  درخصــوص 
نفتی این اســت که خنثی ســازی یک کار 
پیشــگیرانه اســت. امــا دورزدن تحریــم 
ایــن اســت کــه تحریمــی اتفــاق بیفتد و 
آن را بــه طریقــی حل کنیــم. همان طور 
اســت،  درمــان  از  بهتــر  پیشــگیری  کــه 
نیــز در نطفــه خفه کــردن  خنثی ســازی 
اســت و اولویــت دارد. به عبــارت دیگر، 
پیشــاپیش خودمــان را آمــاده کنیــم که 
اگر کشــوری برای ایران نقشه ای کشید و 
خواست برنامه ای علیه کشور پیاده کند، 
پیشاپیش این آمادگی و سناریو را داشته 
باشــیم که در صورت وقوع به چه شــکل 

عمل کنیم.

در واقــع خنثی ســازی خیلــی مهم تر 
موفقیــت  ضریــب  اســت.  دورزدن  از 
خنثی ســازی بالاتر است البته از آنجایی 
که ما هیچگاه نباید انفعالی رفتار کنیم، 
در هر شرایطی، چه در مرحله پیشگیری 
و چــه در مرحله اقدام، همواره باید این 

آمادگی را داشته باشیم.
بنابراین خنثی ســازی باید کار اصلی 
مــا باشــد امــا اگــر ناگهــان با یــک عمل 
انجام  شــده مواجه شــدیم، باید بتوانیم 
بموقــع اقدام کنیــم. موضوع دیگری که 
می توانــد در خنثی ســازی موفقیت آمیز 
باشــد، این اســت کــه زمــان واکنش مان 
را کوتــاه کنیــم. ایــن خیلی مهم اســت. 
بنابرایــن یکــی از کارهایی که در شــرکت 
ملی نفت ایران باید در مواجهه با بحث 
تحریم هــا انجــام دهیــم، این اســت که 
زمــان واکنش را کوتــاه کنیم و به حداقل 

زمان ممکن برسانیم.
ë  بحث خنثی ســازی تحریم را در زمینه

فروش نفت چطور تعریف می کنید؟
اولًا همانطــور کــه قبلًا هم مســئولان 
عرصه هــای  در  اســلامی  جمهــوری 
بین المللــی و همینطــور داخلــی به آن 
اشــاره کردند، نبایــد تصور کنیــم که کل 
دنیا و جامعه بین المللی لزوماً امریکا و 
چند کشــور خاص هســتند. همین که ما 
به ایــن موضوع قائل نباشــیم، بنابراین 
می توانیــم بگوییم راه هــای دیگری هم 
آنکــه کل جامعــه  وجــود دارد. ضمــن 
بین الملل همراه با امریکا نیست. یعنی 
ایــن ظرفیــت وجــود دارد کــه از راه های 
مختلف اقدام کنیم و مأموریت هایمان 
را در شــرکت ملــی نفــت ایــران انجــام 
دهیــم. حــالا چــه درخصــوص فــروش 
نفــت، چــه درخصــوص جــذب منابــع 
مالــی خارجــی، چــه درخصــوص ســایر 
اقداماتــی مثــل تأمیــن کالا، تجهیزات و 

سایر موارد.

بــرای  فــرض  اولیــن  بنابرایــن 
خنثی ســازی تحریم ها، این اســت که ما 
اعتقاد نداریم فقط چند کشور در جهان 
هســتند؛ لــذا راه هــای دیگری هــم برای 

برقراری ارتباط با جهان وجود دارد.
فــروش  درخصــوص  دوم  موضــوع 
نفــت ایــن اســت کــه اگــر موفق شــویم 
بــازار  ســازوکار  و  قاعــده  از  دقیقــاً  و 
بین المللــی اســتفاده کنیــم، می توانیم 
تحریم هــا را خنثــی کنیــم و نفتمــان را 
بفروشــیم. بــه میزانــی کــه مــا از قواعد، 
تکنیک هــا و تاکتیک هــای بازار اســتفاده 
می توانیــم  میــزان  همــان  بــه  کنیــم، 

موفقیت هایمان را افزایش دهیم.
ضمــن اینکــه امــروز دیگر در شــکل 
پیشــرفته فروش نفــت، از یــک روش یا 
از یک مدل بازاریابی تبعیت نمی شــود. 
نفــت  فــروش  بــرای  بازاریابــی  امــروز 
شــمایل مختلفی به خود گرفته و ما هم 
می توانیــم از اشــکال مختلــف بازاریابی 
اســتفاده کنیــم. البته نمی توانــم در این 
گفت وگو به تشــریح این مسأله بپردازم؛ 
بــه اینکــه چطــور می توانیم امــروز نفت 
بفروشــیم. فقط ایــن را بدانید که مبتنی 
بــر همیــن روش هــا توانســته ایم میزان 
فــروش نفت خام و میعانات گازی  را در 
مقایســه با چند ماه گذشته یا در مقایسه 
با قبل از دولت سیزدهم افزایش دهیم 
و مطالبــات حاصــل از فــروش نفــت و 
میعانات گازی مان را هم دریافت کنیم.

ë  1.5 تأیید می کنید که صادرات نفت به
میلیون بشکه در روز رسیده است؟

عدد و رقم نمی دهم، ولی می توانم 
و  نفــت  فــروش  کــه  بگویــم  شــما  بــه 
دولــت  بــا  در مقایســه  گازی  میعانــات 
گذشــته، دولــت دوازدهــم، رشــد خیلی 
خوبــی داشــته اســت. بــا اطمینــان بــه 
شــما می گویم کــه در این مــدت فروش 

مناسبی داشتیم.

ë  ،البته مهم فقط فروختن نفت نیست
برگشــت پول آن هم مهم است. آیا پول 

نفت فروخته شده به کشور بازمی گردد؟
بلــه، الحمــدلله در دولت ســیزدهم 
موفــق شــدیم هــم تکالیفــی کــه دولت 
برعهــده ما گذاشــته اســت، یعنی آنچه 
را کــه در قانــون بودجــه 1400 در زمینــه 
فــروش نفــت ذکر شــده، تأمیــن کنیم و 

هم فروش نفت را افزایش دهیم.
ë  آیا پول بلوکه شده  و معوقه ای از بابت

فروش نفت در دولت سیزدهم داریم؟
خیر، تمام فروش نفتی که در دولت 
سیزدهم انجام شده، منابعش دریافت 

شده است.
ë  یعنی هیچ معوقــه ای از بابت افزایش

فروش نفت در این شــرایط تحریم نفتی 
و بانکی نداریم؟

می شــود.  دریافــت  کامــل  خیــر. 
درآمدهــای نفتــی بلوکه شــده ایــران در 

کشــورهای دیگــر بــرای دوران گذشــته و 
قبل از دولت سیزدهم است.

ë  ایــن اواخر بحــث تهاتر نفت بــه ازای
ســرمایه گذاری داخلــی و خارجی مطرح 

شد. چقدر این موضوع جدی است؟
بلــه، در بودجــه 1401 ایــن موضــوع 
لحاظ شــده و امــکان تهاتر وجــود دارد. 
حالا تهاتر می تواند شــکل های مختلفی 
داشــته باشــد. کســانی کــه به هر شــکلی 
از دولــت طلــب داشــته باشــند -دولت 
می توانــد  کــه  خــود  عــام  معنــی  بــه 
دســتگاه های اجرایی باشــد- تهاتر نفت 
بــرای پرداخت طلــب امکانپذیر خواهد 
انجــام   1401 ســال  در  ان شــاءالله  بــود. 
مخصــوص  آیین نامــه  البتــه  می شــود. 
بــه خــود را هم خواهد داشــت که به چه 

شکلی این اقدام انجام  شود.
ë  منظور برای سرمایه گذاری های داخلی

و پرداخــت بدهی هــای داخلی اســت یا 

ســرمایه گذاری های خارجی  را هم شامل 
می شود؟

به طور کلــی برای هر شــرکتی که چه 
مطالبه ای داشــته باشد و چه بتواند یک 
کار معوضــی را انجام دهد. این مســأله 
مبتنــی بــر آیین نامــه  مربوطــه در لایحه 
بودجــه 1401 دیده شــده و یــک فرصت 

مغتنمی است.
ë  آیــا درایــن مــدت بــرای هــر بخــش از

تــا  ســاختمان  و  راه  از  ایــران  اقتصــاد 
ســوی  از  درخواســتی  پالایشگاه ســازی 
سرمایه گذار خارجی داشته اید که به ازای 

نفت حاضر به سرمایه گذاری باشد؟
اگر قــرار باشــد چنین اتفاقــی بیفتد، 
دســتگاه های اجرایــی از طریق ســازمان 
برنامــه و بودجــه اقــدام خواهنــد کــرد و 
شــرکت ملی نفت ایــران هــم مبتنی بر 
مجــوزی که از ســازمان برنامــه و بودجه 
می گیرد، این پرداخــت را انجام خواهد 

داد. ایــن مســیر باز اســت و درخصوص 
تهاتر اقدام لازم انجام می شود.

در بخــش ارقــام بودجــه میزانــی که 
دســتگاه های اجرایــی می تواننــد از ایــن 
ظرفیت استفاده کنند، مشخص خواهد 

شد.
مــا ایــن آمادگــی و انعطــاف را الان 
هم داریم؛ هر شــرکت و سرمایه گذاری، 
چــه ســرمایه گذار خارجــی باشــد و چــه 
بیایــد  کــه  باشــد  داخلــی  ســرمایه گذار 
ســرمایه گذاری کند ما آمادگی داریم که 
بازپرداختش را بــا تحویل محموله های 

نفتی انجام دهیم.
ë  نخســتین نفــت  تهاتــر  بحــث  ایــن 

بــار اســت کــه درقانــون بودجــه لحاظ 
می شود؟

نبــوده   1400 ســال  بودجــه  در  بلــه، 
است.

ë  چین حاضر اســت که به ازای دریافت
نفت در ایران سرمایه گذاری کند؟

بیــن  مذاکــرات  در  معمــولًا  اینهــا 
کشــورها بحــث می شــود و موضــوع آن 
پیش می آید. درخواســت هایی هســت، 
نقطــه نظراتــی مبادلــه می شــود، ولــی 
انتظار ما هم این است که ان شاءالله این 

اتفاق بیفتد. فقط بحث چین نیست.
ë  بــه خصوصــی  بخــش  ورود  مــورد  در 

اعــام  اخیــراً  نفــت  صــادرات  بحــث 
آمادگی کردید. آیا الان بخش خصوصی 
نفــت  و  اســت  شــده  عرصــه  ایــن  وارد 

می فروشد؟
بله، الان بخشــی از فروش نفت ما از 
طریق بخش خصوصی انجام می شود.

ë  آن گشایشــی که در فروش نفت ایجاد
شــده، به خاطر ورود بخش خصوصی به 

بحث صادرات نفت است؟
نــه، لزومــاً مربــوط بــه اســتفاده از 
نیســت.  خصوصــی  بخــش  ظرفیــت 
اگــر بخواهیم بگوییم که این گشــایش 

حاصــل چیســت، این اســت کــه ما در 
فعالیــت  ایــران  نفــت  ملــی  شــرکت 
بازاریابــی  حــوزه  در  را  گســترده ای 
از  کــه  کارهایــی  از  یکــی  داشــتیم. 
سیاســت های دولت ســیزدهم اســت، 
این اســت که مــا بازارهایی که به دلیل 
بــه دلیــل سیاســت های  یــا  و  تحریــم 
دوبــاره  دادیــم،  دســت  از  خاصــی 

برگردانیم.
ë  یعنــی الان نفت بــه بازارهایــی صادر

می شود که تا چند ماه قبل جزو بازارهای 
از دست رفته نفت ایران بود؟

بلــه. مجموعــه اقدامــات بازاریابــی 
نشــان می دهد که ما توانســتیم بخشــی 
از ظرفیــت بازارهــای از دســت رفتــه را 
دوباره بــه فعلیت برســانیم که در حال 

حاضر نام آنها را نمی توان گفت.
ë  بخــش بــه  نفــت  تحویــل  مقابــل  در 

خصوصــی آیــا تعهــد لازم را می گیریــد 
کــه دوبــاره فــروش بــدون بازپرداخــت 
و دلالانــی ماننــد بابــک زنجانــی شــکل 

نگیرند؟
و  قوانیــن  طبــق  کامــلًا  نفــت  بلــه. 
مقــررات به فروش می رســد و همه چیز 

براساس ضوابط است.
ë یعنی جای نگرانی نیست؟

طبیعی است که اگر ما طبق ضوابط 
و مقــررات و قوانیــن حاکم در جمهوری 
اســلامی نفت بفروشــیم، نباید مشکلی 

داشته باشیم.
ë  به نظر شما روند صادرات نفت در سال

آینده افزایشی خواهد بود؟
حرکــت  ســمتی  بــه  ان شــاءالله  مــا 
می کنیم که هم تحریم ها را خنثی کنیم 
و هــم فــروش نفت را بــالا ببریم. میزان 
فــروش نفــت خــام و میعانــات گازی و 
بــه تبــع آن تولیــد در چنــد مــاه گذشــته 
افزایش داشت و امیدواریم که این روند 

ادامه داشته باشد.
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پایان نسیه فروشی نفت
مدیرعامل شرکت ملی نفت در گفت و گو با »ایران« خبر داد

بخشی از فروش نفت ما توسط بخش خصوصی انجام می شود / در دولت سیزدهم بخشی از بازارهای از دست رفته نفت ایران احیا شد / هر چه نفت می فروشیم، پولش را می گیریم
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گــروه اقتصــادی / همزمــان بــا کاهــش شــتاب 
دولــت  تاکنــون،  مهرمــاه  از  تــورم  شــاخص 
و  بــازار  تنظیــم  بــرای  برنامه هــای متعــددی 
کاهــش قیمت کالاهای اساســی در دســتور کار 
خــود دارد. در همیــن راســتا، دولــت در صــدد 
اســت درکنــار تخصیــص صــد درصــد یارانــه 
دولتــی کالاهــای اساســی، با تغییــرات بهنگام 
مقررات تجاری برای صادرات کالا و در اولویت 
قراردادن نیاز داخل، زمینه های رشــد قیمت و 
کمبــود کالاهای مورد نیاز مــردم را از بین ببرد. 
بررســی تازه تریــن تحــولات در بــازار کالاهــای 
اساســی نشــان می دهد کــه در زمینــه تأمین و 
توزیع کالاها و مایحتاج ضروری مردم، گام های 
بلندی برداشته شده است، اتفاقی که در ادامه 

به روند کاهشی قیمت ها منتهی خواهد شد.
تخصیص 100 درصــد یارانه  تأمین نهاده ها و  �

عوامل تولید کشاورزی توسط دولت
درهمیــن زمینــه، مدیــرکل دفتــر برنامــه و 
بودجــه وزارت جهــاد کشــاورزی گفــت: دولت 
100 درصــد یارانه های تأمین نهاده ها و عوامل 
تولید محصولات کشــاورزی در ۹ ماهه امســال 
جهــاد  وزارت  گــزارش  بــه  داد.  تخصیــص  را 
کشــاورزی، حســن قاســمی افــزود: بــه موجب 
بند )۲۴( مصارف هدفمندی یارانه ها موضوع 
تبصــره )1۴( قانــون بودجــه ســال 1۴00، مبلغ 
ســه هزار و ۴۵0 میلیارد تومان بــا هدف تأمین 
یارانــه برای فعالیت های کشــاورزی در ۹ ماهه 
امســال اختصاص یافت. مدیرکل دفتر برنامه 
و بودجه وزارت جهاد کشــاورزی اظهار داشت: 
ایــن میــزان اعتبار بیش از پنــج برابر کل اعتبار 
تخصیــص یافتــه ایــن ردیــف در ســال 1۳۹۹ 
اســت. قاســمی، اعتبار تخصیص یافتــه از این 
ردیف در ســال گذشــته را ۶۵0 میلیــارد تومان 
عنوان کرد. وی تخصیص مبلغ سه هزار و ۴۵0 
میلیــارد تومان یارانه تأمیــن نهاده ها و عوامل 
تولید محصولات کشــاورزی در مدت یاد شــده 
را بیانگــر عزم دولــت ســیزدهم در حمایت از 
تولیــدات بخــش کشــاورزی دانســت. مدیرکل 
دفتــر برنامه و بودجــه وزارت جهاد کشــاورزی 
تصریــح  کرد: این مبلــغ برای تأمیــن، تدارک، 
توزیــع و فروش انــواع کود شــیمیایی، کودهای 
آلی و زیستی، تأمین و تدارک انواع بذر، تأمین 

و تــدارک تخم نوغــان، بهینه ســازی مصرف و 
کنترل کیفی انواع ســم و کود شیمیایی، تأمین 
و تدارک انواع نهال، اصلاح نژاد دام روستایی، 
استفاده بهینه از بقایای محصولات کشاورزی و 
صنایع غذایی در تغذیه دام و اجرای مصوبات 
شــورای قیمت گــذاری و اتخــاذ سیاســت های 
حمایتــی بخــش کشــاورزی تخصیــص یافتــه 

است. 
وضع عــوارض صادراتی بــر چهار محصول  �

پروتئینی برای تنظیم بازار داخلی
همچنین معاون توســعه بازرگانــی وزارت 
جهاد کشــاورزی اعلام کرد: عــوارض صادراتی 
چهار محصول پروتئینی به منظور تنظیم بازار 
داخلی شیرخشــک صنعتی، چربی شــیرخام 
)خامــه شــیر(، کــره و روغــن حیوانــی تعیین و 
ابلاغ شد. به گزارش ایرنا، عباس عسکرزاده در 
نامه ای به سرپرست گمرک جمهوری اسلامی 
ایــران آورده اســت: براســاس اجــرای بند پنج 
مصوبات جلســه چهاردهم ســتاد تنظیم بازار 
که با حضور »محمد مخبر« معاون اول رئیس 
جمهــوری برگزار شــد مقرر گردیــد از تاریخ 1۳ 
دی مــاه 1۴00 صــادرات شیرخشــک صنعتی، 
کــره، چربــی شــیرخام )خامــه شــیر( و روغــن 
حیوانــی با پرداخــت عــوارض صادراتی انجام 
شــود. براســاس این ابلاغیه عوارض صادراتی 
هر کیلوگرم شیرخشک صنعتی 100 هزار ریال، 
چربی شــیرخام )خامه شــیر( 600 هــزار ریال، 
کــره 150 هزار ریــال و روغن حیوانــی ۲00 هزار 

ریال تعیین شده است.

شــایان ذکر اســت همــه ابلاغیه هــای قبلی 
در خصــوص صــادرات شیرخشــک صنعتــی، 
خامه شــیر، کره حیوانی و روغن حیوانی مورخ 
10 اســفندماه ســال ۹۹ و یکم دی ماه 1۴00 لغو 

می شوند.
جمع آوری مرغ مازاد از سوی دولت �

درحالی که بازار مرغ در ماه های گذشــته با 
التهاب و افزایش قیمت مواجه بود، طی هفته 
هــای اخیر نــرخ مرغ دربازار بــه کمتر از قیمت 
مصوب رســیده اســت. طبق اعلام مدیرعامل 
اتحادیه سراســری مرغداران گوشتی از کاهش 
قیمت مرغ به زیر نرخ مصوب خبر داد و گفت: 
15 روز است که شرکت پشتیبانی امور دام مرغ 

مازاد تولیدکنندگان را جمع آوری می کند.
حبیــب اســدالله نژاد در گفت و گــو بــا مهر 
از کاهــش قیمــت مــرغ بــه زیر نــرخ مصوب 
در بــازار خبر داد و گفــت: قیمت هر کیلوگرم 
مــرغ هم اکنــون در بــازار خــرده فروشــی بین 
از  و بســیاری  اســت  تومــان  تــا ۳1 هــزار   ۲۷
مرغداران از حاشــیه ســود خارج شــده و زیان 
می کننــد. وی بــا بیــان اینکــه در حــال حاضر 
توزیــع اینترنتــی مــرغ منجمــد ادامــه دارد، 
افــزود: واردات تخــم مرغ نطفه دار به کشــور 
نیــز در حال انجام اســت. اســدالله نژاد تأکید 
کــرد که اگــر این رونــد ادامــه یابد با انباشــت 
و  می شــویم  مواجــه  داخــل  بــازار  در  مــرغ 
مســئولان باید این مســأله را مدیریــت کنند. 
وی اضافه کرد: حدود 1۵ روز است که شرکت 
پشــتیبانی امــور دام به بازار مــرغ ورود کرده و 

مرغ های مــازاد تولیدکننــدگان را جمع آوری 
می کند. اســدالله نژاد قیمت جوجــه یک روزه 
گوشــتی را نیز ۹ هزار تومان اعلام کرد و گفت: 
قیمت مصــوب جوجه ۶ هزار تومان اســت و 
تولیدکنندگان همچنان ناچارند که آن را ســه 
هــزار تومــان بالاتــر از نرخ مصــوب خریداری 
کنند. وی در بخش دیگری از ســخنان خود با 
اشــاره بــه احتمــال حــذف ارز ۴۲00 تومانی و 
اصلاح نظام یارانه ای کشور افزود: این مسأله 
منتظر دســتور رئیس جمهور است ولی هنوز 
زیرســاخت های آن فراهم نیســت به محض 
اینکه زیرســاخت ها فراهم شــود به طوری که 
کمترین تبعات را داشته باشد و تولیدکننده و 
مصرف کننده دچار خســارت نشوند، این کار 

انجام خواهد شد.
افزایش ۲۵ درصدی ذخایر شکر کشور �

از ســوی دیگر، مدیرکل هماهنگــی توزیع و 
فروش شرکت بازرگانی دولتی ایران از افزایش 
۲۵ درصدی میزان ذخایر شــکر کشــور نســبت 
بــه ســال گذشــته خبــر داد. به گزارش شــرکت 
بازرگانــی دولتی ایران؛ حجــت براتعلی میزان 
ذخایر اســتراتژیک شــکر را مطلوب اعلام کرد 
و گفــت: از آغــاز ســال تاکنــون ۷۴۹ هــزار تــن 
شــکر )خام( وارد شــده اســت. براتعلی افزود: 
از ابتدای ســال تا پایــان آذر ماه نیز برای تأمین 
ایــن کالای اساســی، ۲۸۶ هــزار تــن شــکر خام 

خریداری شده است.
افزایش ۳0 درصدی تولید روغن خوراکی �

عضــو هیأت مدیــره انجمن صنایــع روغن 
نباتــی ایــران نیز گفت: تولید روغــن نباتی در ۹ 
ماهه امسال، نسبت به مدت مشابه سال قبل، 
حــدود ۳0 درصد افزایش یافته اســت. رشــید 
عزیزپور در مصاحبه با خبرگزاری صداوســیما 
افــزود: در ۹ ماهــه ســال گذشــته، یــک میلیون 
و ۲۵0 هــزار تــن روغــن نباتــی تولید شــده بود 
کــه امســال )در ۹ مــاه( ، به یک میلیــون و ۶۵0 
هزار تن رســید. وی گفت: در حــوزه روغن های 
صنعتــی نیــز نســبت بــه ســال گذشــته رشــد 
داشتیم به طوری که در ۹ ماهه سال ۹۹، حدود 
۴۵0 هزار تن روغن صنعتی تولید شده بود که 
امســال میزان تولید بــه ۶۶0 هزار تــن افزایش 

یافته است. 
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وزیر اقتصاد در حاشیه بازدید سرزده از شعب دو بانک دولتی تصریح کرد

برخوردجدیبامدیرانمتخلفشعببانکها
وزیــر اقتصاد در حاشــیه بازدید ســر زده از دو 
شــعبه بانک مســکن و ملی ایــران به منظور 
نظــارت بــر نحوه اجــرای دســتور خــود برای 
رعایت نرخ های مصوب تسهیلات و استرداد 
اضافه دریافت بانک های دولتی از مشتریان، 
اظهار داشــت: گزارش هایی از طریق سامانه 
طراحی شــده روی ســایت وزارت اقتصاد در 
ارتباط با چندین تخلف دریافت کرده ایم که 
در صــورت اثبــات، برخورد شــدید با مدیران 

شعب مورد نظر صورت خواهد گرفت.
و  اقتصــادی  اخبــار  شــبکه  گــزارش  بــه 
دارایی ایران، سیداحســان خاندوزی با اشاره 
بــه جلســه دو هفتــه پیــش خــود بــا مدیران 
عامل بانک هــای دولتی و طــرح مطالبات و 
درخواســت های وزارت اقتصاد در خصوص 
رعایت نرخ سود مصوب شورای پول و اعتبار 
و بانــک مرکــزی بــرای اعطــای تســهیلات، 
تصریــح کــرد: بنــای دولــت ســیزدهم بر آن 
اســت که اگــر مصوبــه ای در دولت بــه تأیید 
می رسد، حتماً باید فعالان اقتصادی، تولید 
کننــدگان و اقشــار مختلف مــردم در عرصه 
عمل احساس کنند آن مصوبه واقعاً پیگیری 
می شود. وی گفت: در پایان همان جلسه، ما 
وعــده دادیم که حتماً مســأله نظــارت بر آن 
مصوبــات را به طــور جدی پیگیــری خواهیم 
کــرد، از جملــه اینکه فعــالان اقتصادی حق 
دارند حتمــاً نســخه ای از قرارداد های بانکی 
خودشان را در اختیار داشته باشند و نیز اینکه، 
شــرایط و ضوابــط قانونی در مورد نرخ ســود 
تسهیلات، جرایم، دیرکردها و مواردی نظیر 

این، باید از سوی بانک ها مراعات شود.
وزیــر اقتصاد با اعلام اینکه ســامانه ای به 
منظور گــزارش موارد تخلف بانک هــا از این 
مصوبه روی ســایت وزارت اقتصاد طراحی و 
در نظر گرفته شــده اســت که مــردم در تمام 
شهرســتان ها و اســتان ها می توانند شکایات 
خــود را اعــلام کننــد، اظهار داشــت: در طول 
روز های گذشته، چندین مورد تخلف نسبت 
بــه مصوبه، از این طریق گزارش شــده که در 
صــورت احــراز، ظــرف روز هــای آینــده، بجد 
بــا مدیران شــعب متخلف برخــورد صورت 
خواهــد گرفــت و خبر آن هم منتشــر خواهد 

شد.
خاندوزی با اشــاره به بازدید ســرزده خود 
از دو شــعبه بانکی بــه منظور رصد چگونگی 

اجــرای دســتور رعایت ســود مصــوب بانکی 
اظهــار داشــت: در برخــی مــوارد، همــکاران 
بانکی خیلی خوب عمل کرده بودند و مردم 
و مشتریان راضی بودند و واقعاً جای تشکر از 
کارکنان و مدیران بانکی دارد؛ در برخی موارد 
هم به نظر می رســید به قــدر کافی در اجرای 

آن دقت نشده بود.
وی افــزود: همچنیــن مشــاهده شــد کــه 
خیلی از مواقع، خود مراجعه کنندگان نسبت 
بــه حقوق خودشــان اطــلاع نداشــتند که بنا 
شــد، این کاســتی ها پیگیری شــود و بــا ادامه 
این مســیر امیدوار هســتیم که بانک ها بیش 
از گذشــته در خدمــت تولیــد و خانوار ها قرار 
بگیرند تا زحماتی که در شــبکه بانکی کشــور 
کشــیده می شــود، منجر به رشــد اقتصادی و 
تسهیل تأمین مالی برای تولید کنندگان کشور 

بشود.
وی در پاسخ به سؤالی در مورد جایگزینی 
سیستم اعتبارسنجی به جای وثیقه بویژه در 
خصــوص وام هــای خــرد، با بیــان اینکه قبلًا 
در خصوص برخی شــرکت ها اعتبار ســنجی 
وجــود داشــت و در برخــی مــوارد هــم صرفاً 
بــه بعضــی اســتعلام ها در مــورد چک های 
برگشــتی، بویــژه در مورد اشــخاص حقیقی، 
بســنده شــده بــود، اظهار داشــت: امیــدوارم 
ظــرف هفته های آینده خبر خوشــی در مورد 
مسأله اعتبارسنجی و جایگزینی وثایق بجای 
نظام فعلی، کــه به دلیل عدم دسترســی به 
تعداد کافی ضامن و وثایــق لازم، نارضایتی 

زیادی در مردم ایجاد کرده، به آنها بدهیم.
 هیــچ محدودیتی برای اعطای تســهیلات  �

نداریم
وزیــر اقتصاد در پاســخ به ســؤال دیگری 
در مورد توقف اعطای تســهیلات در ماه های 

پایانــی ســال از ســوی برخــی بانک هــا نیــز 
اظهــار داشــت: حداقــل چیــزی کــه در ایــن 
مــورد می توان گفت اینکه، هیچ وقت چنین 
دســتورالعملی از ســوی وزارت اقتصاد برای 
بانک های دولتی وجود نداشته است و از نظر 
ما، هیچ محدودیتــی برای وام دهی بانک ها 
غیــر از ضوابــط و محدودیت هایــی که بانک 
مرکــزی در مقام ناظر برای آنهــا وضع کرده 

است، وجود ندارد.
وی بــا اظهــار امیــدواری بابــت رفــع این 
مشــکل، بویژه با توجه بــه افزایش نیاز تولید 
کنندگان و خانوار ها در ماه های پایانی ســال، 
تصریــح کــرد: مــا به جهــت نظارتــی، حتماً 
پیگیری می کنیم که هیچ فشاری از این جهت 

به تولید کنندگان و سایر اقشار وارد نیاید.
وی بــا تأییــد خبر اعطــای وام ۹0 میلیون 
دلاری بانــک جهانی به کشــورمان به منظور 
مبــارزه بــا کرونــا اظهــار داشــت: تقریبــاً اکثر 
کشــور های عضــو بانــک جهانی بــرای تهیه 
تجهیــزات و لوازم مبارزه بــا همه گیری کرونا 
تسهیلاتی را دریافت کرده بودند، که البته در 
خصوص جمهوری اسلامی ایران، این امر با 

مخالفت امریکا مواجه بود.
بــا  خوشــبختانه  افــزود:  وزیراقتصــاد 
تلاش های صورت گرفته، هم موافقت بانک 
جهانی و هم مصوبه هیأت دولت جمهوری 
اســلامی ایران بــرای دریافت ایــن وام گرفته 
شد و امیدواریم این مبلغ، کمک کند بخشی 
از تجهیزات و لوازم پزشکی مبارزه با کرونا که 

ناچار به واردات آن هستیم، وارد کشور کنیم.
خانــدوزی با اشــاره به فشــار مــوج جدید 
کرونــا، تأکیــد کــرد: ما مصمم هســتیم برای 
حفظ ســلامت مردم، از تمــام ظرفیت های 

خارجی در مهار بیماری استفاده کنیم.
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ë  اصلاحــات هزینــه   98 آبــان  تجربــه 
اقتصادی را بالا بــرد. دولت باید چگونه با 
این سیاســت مواجــه شــود و آن را اعمال 

کند؟
کامــران نــدری: دقیقاً بــه همین دلیل 
بایــد تجربــه مربــوط بــه افزایــش قیمت 
بنزیــن را حتمــاً لحــاظ کــرد و بــه یکبــاره 
تومانــی   4200 ارز  ضربتــی  به صــورت  و 
نکنیــم.در  حــذف  اقتصــاد  چرخــه  از  را 
تجربــه حــذف یارانــه انــرژی هم از ســال 
بــه  مربــوط  کارشناســی  بحث هــای   ۹۷
بنزین مطرح می شد. من همواره توصیه 
می کــردم کــه به صــورت تدریجــی انجام 
شــود. اینکــه بــه یکبــاره قیمــت بنزین را 
کــه جــزو کالاهــای اساســی و اســتراتژیک 
بــه  تومــان   ۱000 از  اســت،  مــردم  بــرای 
۳000 تومــان، آن هم در شــرایط تشــدید 
تحریم هــا، افزایش دهیــد، قطعاً تبعاتی 
حتــی  دارد؛  آن  از  فراتــر  حتــی  و  روانــی 
بــرای آنهایــی کــه ماشــین نداشــتند. در 
رابطــه با کالاهایــی که اکنون مشــمول ارز 
۴200 تومانــی اســت هم فرقــی نمی کند. 
بعــد از ارز ۴200 تومانــی موســوم بــه ارز 
جهانگیری که بنا بود همه واردات کشــور 
بــا آن ارز انجــام شــود و بعــداً شکســت 
خورد، دولت یک گــروه از حدود 25 قلم 
کالا را تعییــن کرد و گفت این ارز را به این 
تعداد کالا مثل عدس و شکر و... که قوت 
روز مــردم اســت اختصــاص می دهیــم. 
بعداً متوجه شــدند که ایــن ارز، آنها را به 
هدفشــان نمی رســاند و بتدریج شروع به 
کاهــش دادن تعداد اقلام کردند و تعداد 
آن را بــه ۷ قلم کالا رســاندند. این ۷ قلم 
کالا از نهاده هــای دامــی گرفته تــا گندم و 
دارو بســیار کلیدی و اساســی هســتند و به 
نظــر بنده می توان گفت ارز ۴200 تومانی 
در مهــار قیمت این کالاها به طور نســبی 

مؤثر بوده است.
ë  آیا صرفاً بــا تخصیــص ارز ۴۲۰۰ تومانی

می توان امید داشــت کــه قیمت کالاهای 
اساسی ثابت باقی بماند؟

تجربیــات  عبداللهــی:  محمدرضــا 
گذشته نشان می دهد که خیر .در شرایطی 
که شما تورم های بالا دارید، درست است 
کــه می توانیــد قیمــت کالاهــای اساســی 
ناحیــه  از  تومانــی   ۴200 ارز  حفــظ  بــا  را 
قیمــت نهاده هــا نگــه داریــد ولــی بقیــه 
هزینه هــای اقتصــاد را نمی توانید در این 
شــرایط تورمــی حفــظ کنیــد. نتیجــه این 
اســت کــه از ســال ۹۷ به نهاده هــای مرغ 
ارز ۴200 تومانــی تعلــق می گیــرد هــر بار 
نیــز بــه ســنگرهای عقب تر عقب نشــینی 
می کنــد؛ بــا قیمــت مــرغ ۷، ۱۱، ۱۷ و 2۴ 
هــزار تومــان و اکنون ۳۱ هــزار تومان روبه 
رو هستید. هر بار به سیاستگذار می گوییم 
چرا قیمــت مرغ اینقدر بــالا رفته ،توجیه 
آنها این اســت کــه نهــاده را ۴200 تومان 
می دهیم بقیه هزینه ها برای تولید کننده 
مــرغ ثابــت نمانده و رشــد کرده اســت و 
آن را ناشــی از تــورم اقتصــاد می دانند. با 
تــورم ۵0 و ۷0 درصــد طبق اعــلام بانک 
مرکــزی نمی شــود انتظار داشــت که تنها 
بــا نهــاده ثابــت دادن نیــروی کار و بقیــه 
هزینه ها گران نشــود. بخش قابل توجهی 
از هزینــه تولید ناشــی از همین تورم دارد 
رشــد می کند، اگر علاجی بــرای این تورم 
نداشته باشید قیمت مصرف کننده مرغ 
در حــال حاضــر ۳۱ هزار تومان اســت، با 
این قیمت های مصوب و با همین روال و 
با حفظ ارز ۴200 تومانی در دی ماه ســال 

بعد ۴۵ هزار تومان خواهد شد.
ë  9۰ آنطور که گفته می شود بناست یارانه 

یا 11۰ هزار تومانی برای اقشــار آسیب پذیر 
در نظر گرفته شود. به نظر شما این راه حل 
می توانــد جایگزیــن خوبــی بــرای تبعات 
تومانــی   ۴۲۰۰ حــذف  سیاســت  از  ناشــی 

باشد؟
کامران نــدری: ســؤال اصلی مــن این 
اســت اگــر دولــت اکنــون بودجــه نــدارد 
را  التفــاوت  مابــه  می خواهــد  چطــور 
بپــردازد؟ دولــت فکر مــی کند کــه اگرارز 
۴200 را حــذف کنــد و بــه جــای آن یارانه 
نقــدی پرداخــت کنــد، مشــکلاتش کمتر 
وجــود  بحث هایــی  اینجــا   در  می شــود . 
چــه  کــه  نیســت  مشــخص  مثــلًا  دارد، 
آیــا  می شــود؟  پرداخــت  یارانــه  مقــدار 
مقــدار تعییــن شــده به همــه یــا فقط به 
گروه های خاصی تعلــق می گیرد؟ یارانه 
تعیین شــده، چقدر می تواند تورم هزینه 
خانــوار را جبــران کنــد؟ با این کار کســری 
بودجه دولت چقــدر کاهش می یابد؟ آیا 
بــرآوردی کــه دولتمــردان از آثــار تورمی 
حــذف ارز ۴200تومانــی دارنــد، درســت 
اســت؟ ســؤالاتی ازایــن دســت ابهاماتی 
هســتند که باید پاسخ داده شوند. مضاف 

بــر اینکــه مــا هنــوز اطلاعــات دقیقــی از 
دهک هــا نداریم. نکته دیگــر آنکه دولت 
شــاید حســاب و کتــاب کنــد که اگــر یارانه 
۹0 یــا ۱20 هــزار تومانی به مــردم بدهد و 
مابــه التفــاوت دارو را بــه ســازمان تأمین 
اجتماعــی پرداخــت کنــد شــاید 20 تا ۳0 
درصد کســری بودجه را کمتر کند. دولت 
منبــع نــدارد و می خواهد یارانــه نقدی را 
۳ برابــر پرداخت کند کــه حدود ۱20 هزار 
میلیارد تومان یا بیشــتر در ســال می شود 
از دارو اســت. تفــاوت ۴200  ایــن غیــر  و 
بــا 2۳ هــزار تومــان ]ارز[ نیمایــی حــدود 
۱۸ هــزار تومــان می شــود کــه در مجموع 
اگــر ۱0 میلیــارد دلار تخصیــص ارز ۴200 
باشــد، حدود ۱۸0 هزار میلیارد تومان در 
بودجه دولت صرفه جویی ایجاد می کند. 
بنابرایــن شــاید این برنامــه دولت حدود 
۱00 هــزار میلیــارد تومــان کســری بودجه 
را کمتــر کنــد. اضافــه کردن ایــن مبلغ به 
کسری بودجه، از منظر اقتصادی با توجه 
به انــدازه تولید ناخالص داخلی، کســری 
بودجــه نگران کننده ای را ایجاد نمی کند، 
مشــروط بر اینکه دولت بلد باشد چگونه 
کســری بودجه را مدیریت کند اما شــوک 
تورمــی ناشــی از حــذف یکبــاره ارز ۴200 
بــا توجــه به تأثیــر به شــدت منفــی آن بر 
انتظــارات تورمــی ممکــن اســت شــدید 
باشــد و فشــار زیادی را به طبقه متوسط و 

فرودست جامعه وارد کند.
ë  البتــه من آمــار دقیــق را نمی دانــم و در

واقــع مرکز پژوهش هــا هم به آمــار و ارقام 
دقیق دسترســی ندارد و مثل مــوارد دیگر، 
در این زمینه شــفافیت کافی وجود ندارد، 
لــذا طبیعی اســت ارقام مــورد اشــاره در 
این بحث دقیق نباشد. متأسفانه، دولت 
آمــار و اطلاعات دقیق را منتشــر نمی کند. 
من کِارشــناس اگر اطلاعات دقیق داشــته 
باشــم بهتر می توانم مــردم را توجیه کنم. 
دولــت باید اطلاعــات دقیــق را در اختیار 
مــردم  بــا  آنهــا  تــا  بگــذارد  کارشــناس ها 

صحبت کنند.
محمدرضــا عبداللهــی: حمایت مؤثر 
از خانــوار یکــی از مهم تریــن ملاحظاتــی 
اســت که باید درنظر گرفته شود تا بتواند 
موضــوع  امنیتــی  و  اجرایــی  تبعــات  از 
بکاهــد. ملاحظــات در خصــوص تأمیــن 
کالاهای اساسی، عرضه فراگیر آن و اینکه 
تحت تأثیر انتظاراتی که شــکل می گیرد، 
قیمت هــا از حــد انتظار فراتر نــرود و این 
شرایط منجر به احتکار نشود. یک اجرای 
درســت می توانــد نتایــج این سیاســت را 
به بهترین شــکل اجرا کنــد و البته اجرای 
نادرســت هم امــکان دارد کشــور را درگیر 

مسائل امنیتی و اجتماعی جدی کند.
کامــران نــدری: در ایــن رابطه مســأله 
اصلی این اســت که دولت کسری بودجه 
دارد. دولــت ارز بــرای تخصیــص ندارد و 
رقم آن نیز شفاف نیست. در بودجه سال 
۱۴00 گفتنــد که ۸ میلیــارد دلار به ۷ قلم 
اختصاص داده شــده است و بعداً همین 
رقم افزایش داده شد و به ۱2 میلیارد دلار 
رســید. زمانی کــه می خواهند ارز را حذف 
کننــد اعلام می کنند کــه خیلی بالاتر و ۱۷ 
میلیارد دلار بوده اســت! برخی مسئولان 
بارهــا اعــلام کرده اند که حــذف این ارز ۷ 
درصد تورم ایجــاد می کند منتها از طرف 
دیگــر ۳0 درصــد تــورم را پاییــن می آورد 
و ایــن یک ادعــای بزرگ اســت. حال اگر 
این مســأله اتفاق نیفتد و تورم این مقدار 
پاییــن نیایــد چــه می شــود؟ در دو مــدل 
اجرای بنزیــن زمان آقــای احمدی نژاد و 
ســال ۹۸ علاوه بر ملاحظــات اجرایی که 
آنهــا را قبول دارم شــاید مشــکل به زمان 
اجــرا نیــز مربــوط باشــد. زمــان اجــرا در 
دوره آقای احمدی نــژاد تورم و انتظارات 
تورمــی کنتــرل و مهــار شــده بــود ،نــه در 
تــورم ۴0 و ۵0 درصــدی کــه در ســال ۹۸ 
وجــود داشــت. در حال حاضــر وضعیت 
تــورم از ســال ۹۸  بدتــر اســت. در دوره 
درآمدهــای  اوج  در  احمدی نــژاد  آقــای 
بــالای ۱00 دلار  را  نفتــی بودیــم و نفــت 
می فروختیــم و شــرایط اقتصــاد کلان در 
آن زمان مســاعد تر بود و محدودیت های 
ملاحظــات  نداشــتیم.  را  حاضــر  حــال 
اجرایی اکنون چه دوره آقای رئیسی و چه 

دوره آقای روحانی  بدتر شده است.
از  محمدرضــا عبداللهــی: صرفنظــر   
حذف یا عدم حذف ارز ترجیحی در حال 
حاضــر حمایــت از خانوارهــا موضوعیت 
جدی دارد و حتماً هم بایســت به شــکل 
جــدی از طــرف دولــت دنبــال شــود. بــه 
نظر می  رســد بایــد به این موضــوع توجه 
ویــژه کرد که با وجود آنکــه اقتصادمان از 
ســال ۹۷ به بعد این همه شوک متحمل 
شــد با این حال دولت سیاســت حمایتی 
نــوع  ایــن  نتیجــه  نداشــت.  مشــخصی 
حمایت رشــد ۱0 واحد درصدی نرخ فقر 

 از ســال ۹۷ تــا ۹۹ اســت. به عبــارت دیگر 
۸ میلیــون نفــر دیگــر بــه زیــر خــط فقــر 
رفته انــد و ســؤالی کــه پیــش می  آیــد این 
بــرای  جایگزیــن  گزینه هــای  آیــا  اســت 
حمایــت وجــود داشــت؟ حداقــل وقتــی 
می  گوییم ۸ میلیون نفر جدید به افراد زیر 
خط فقر اضافه شــده اند آیا می  توانستیم 
داشــته  برایشــان  دیگــری  راهکارهــای 
باشــیم؟ به نظر می  رســد نظــام حمایتی 
مــا نــاکارا بــوده و همچنــان هســت اما به 
نظر می  آید که می  شــد با مداخله درست 
دولــت حداقل بــا این میــزان قابل توجه 
رشــد فقر مواجه نمی شــدیم. در مواجهه 
با این شوک ها دولت یک سیاست داشته 
بــه  ارز 4200 تومانــی  اســت؛ تخصیــص 
کالاهــای اساســی. آن هــم کالاهایــی کــه 
مثــل روغــن چنــدان در جهــت ســلامت 
جامعه نیست و میزان استفاده خانوار ها 
چندبرابــر  آن هــا  اســتفاده  میانگیــن  و 
میانگیــن جهانی اســت. اگــر دولت برای 
این سیاســت دغدغه رفاه مردم را داشته 
اســت منطقاً بایســت ارز برخــی کالاهای 
دیگــر را کــه در ســبد خانــوار و مشــخصاً 

بیشــتری  ســهم  ضعیــف  دهک هــای 
داشــتند، حفــظ می  کرد و مثــلًا حذف ارز 
4200 تومانی روغن موضوعیت بیشــتری 
نســبت بــه حــذف ارز برنــج دارد. به نظر 
می  رســد کالاهایی که در حــال حاضر  ارز 
آن هــا 4200 اســت لزومــاً بــه معنــای آن 
نیســت کــه سیاســتگذار بــا دغدغــه رفــاه 
خانــوار خواســته ایــن کالاها رشــد قیمت 
کمتری داشــته باشــند. سیاســتگذار برای 
آن هایــی که زورش رســیده ماننــد برنج، 
شــکر و کــره و... تصمیــم گرفتــه  و حذف 
کرده و برخــی دیگر از کالاها مثل روغن و 
مرغ چون حذف شان سخت تر بوده باقی 
مانده اند. به نظر من سیاستگذار دغدغه 
رفــاه مــردم را نداشــته  کــه اگــر داشــت 
روغــن  و  برنــج  سرنوشــت  می  بایســت 
یکســان می  بــود چون قوت غالــب ایرانی 
برنــج اســت، نــه روغن اســت و نــه مرغ. 
اگــر با نگاه حمایتی به این سیاســت نگاه 
می  کنیــم این روش درســتی نیســت. نوع 

نــگاه ما به نظام حمایتــی باید تغییر کند 
و رویکــرد ضــد فقر داشــته باشــد. به نظر 
می  رســد با همین منابعی که دولت در ۳ 
ســال اخیر در دست داشــت می  توانست 
بــه شــکلی رفتــار کنــد کــه الان میانگیــن  
حــد  از  کمتــر  بــه  مصرفی مــان  کالــری 
اســتاندارد نرسد در حالی که میانه کالری 
مصرفی ســه ســال اســت که به کمتر از 2 
هزار و ۱00 کالری رســیده  یعنی ســه سال 
است که حداقل 50 درصد ایرانی ها کمتر 
از حد اســتاندارد کالری، زندگی می  کنند. 
رونــد نزولی کالری نشــان می  دهــد که در 
ایــن جامعه غــذا به عنوان شــکلی از فقر 
موضوعیــت نداشــت امــا الان به ســمت 
ســوء تغذیــه می  رویم و ســؤالی کــه پیش 
می  آید این اســت که دولت بــرای جبران 
بایــد چه اقداماتی انجام دهــد؟  قرار بود 
هزینه مرغ و برنج و تخم مرغ گران نشود 
که شــد. مصرف خانوار ایرانی هم در ســه 
ســال اخیــر اســتفاده از مرغ کاهــش پیدا 

کرده است.
این هــا نشــان می  دهــد که رفاه مســیر 
درســتی را طــی نمی کند و طبقه متوســط 

بــه زیــر خــط فقــر می  رونــد و شــدت فقر 
طبقــه فقیــر هــم زیــاد می  شــود. آیــا در 
این شــرایط نــگاه دولت بــه اینکه قیمت 
یکســری کالاها را ثابت نگه دارد می  تواند 
مکانیســم درســتی برای حمایت باشــد؟ 
پیشــنهاد می  شود دولت پس از حذف ارز 
4200 تومانی با ارائه ســبدغذایی مناسب 
افــراد دارای ســوء تغذیه را پوشــش دهد. 
در واقــع نظــام حمایتی باید متناســب با 
علت فقر حمایت هــای متفاوت کالایی و 
نقدی داشته باشــد. اما نظام حمایتی ما 
بــه مردم پــول می  دهــد چون کار آســانی 
اســت و زحمتی برای سیاســتگذار ندارد. 
پس نقش نهادهای حمایتی مثل کمیته 
امداد، بهزیستی و وزارت رفاه در کشور ما 
چیســت؟ در همــه دنیا با توجه به شــکل 
ساختار فقر نوع حمایت را انتخاب و خود 
را بــا آن جامعــه تنظیــم می  کنــد. به نظر 
مــن اگــر ارز را حــذف می  کردیــم و یارانه 
می  دادیــم شــاید وضــع بخشــی از فقــرا 

بهتر بــود. نظــام حمایتــی بایــد مواجهه 
فعــال داشــته باشــد. مســأله ایــن اســت 
کــه نظــام حمایتی یک بحــث تخصصی 
اســت کــه چهارچوب خاص خــود را دارد 
و بایــد در همــان چهارچــوب بــه آن نگاه 
شــود. اگر منابعی در دست دولت است و 
می  خواهد حمایت را انجام دهد مطمئناً 

باید در همان چهارچوب شکل بگیرد.
کامــران ندری: در بحث سیاســت های 
حمایتی ما ســاختار لازم برای شناســایی 
عبداللهــی  آقــای  البتــه  نداریــم.  افــراد 
یک ســطح هــم بالاتر مــی  رود و می  گوید 
علاوه بر اینکه افراد را شناسایی می  کنید، 

بگویید چه کسی به چه چیزی نیاز دارد.
حمایــت  داریــد  دوشــکل  بــه  الان 
می  کنید. یکی به شــکل پنهان اســت و ارز 
4200 می  دهیــد یکی هــم نقدی حمایت 
می  کنیــد. بــه نظر بنــده اگر هــم بخواهید 
این هــا را اصــلاح کنیــد، اول ســعی کنیــد 
تــورم را کنترل کنید و این شــدنی اســت و 
می  توان با اعمال سیاســت پولی صحیح 
این کار را انجام داد. اینکه شــما یکباره به 
ایــن جمع بنــدی می  رســید که فــردا همه 

چیز را حذف کنید، در واقع دارید افراطی 
عمــل می  کنیــد. شــما کــه نمی توانیــد از 
مــردم حمایــت کافــی کنیــد.  ۱20 هــزار 
ازای  بــه  دلار   4 ماهــی  معــادل  تومــان، 
هــر فــرد می  شــود. آن 45 هــزار تومان که 
آقــای احمدی نژاد داد، در زمان خودش، 
معــادل ماهــی ۱2 دلار بــه هــر فــرد بــود. 
ضمناً سیاست اصلاح قیمت حامل های 
انــرژی در زمــان آقــای احمــدی نــژاد در 
زمانی انجام شد که نرخ تورم آن زمان به 
نسبت نرخ تورم امروز خیلی پایین تر بود 
و شــرایط اقتصاد کلان به مراتب پایدارتر 

بود.
همچنیــن بایــد بگویــم که متأســفانه 
دولت ها در ایران بودجه ریزی بلد نیستند 
و نکاتی که آقای دکتر عبداللهی می  گوید 
بــر ایــن واقعیت صحــه می  گــذارد. وقتی 
دولــت فقط به عنوان مثــال ۱0 درصد به 
طــور متوســط حقــوق کارمنــد را افزایش 
می  دهــد و از طــرف دیگر قیمــت مرغ به 

یکبــاره مثــلًا ۱00 هــزار تومــان شــود، این 
کارمند معیشــت خود را چگونه می  تواند 
مدیریت کند؟ این باعث می  شــود مردم 
وارد خیابان بشــوند و فشــار عمومی زیاد 
از آن طــرف می  افتیــم و  شــود و یکبــاره 
مجبــور می  شــویم حقــوق و دســتمزدها 
را بشــدت بــالا ببریــم. لــذا تعــادل لازم 
را در تصمیم گیری هــا نمی بینیــم. شــما 
اگــر دهــه ۸0  همــان برنامــه افزایــش ۱0 
درصــدی را کــه در برنامه ســوم یا چهارم 
پیش بینــی شــده بــود دنبــال می  کردیــد، 
مجبور نبودید به یکباره به اقتصاد شــوک 
وارد کنیــد و قیمــت حامل هــای انــرژی را 
در یــک آن چنــد صــد درصــد بــالا ببرید. 
اگــر قیمت حامل ها را ســالی چند درصد 
تعدیــل می  کردیــد، شــاید الان وضعیت 
خیلی بهتر بود و فشــار اصــلاح قیمت ها 
روی مــردم خیلی کمتر بود. واقعیت این 
اســت که مشــکل اصلی در کشــور ساختار 
سیاســت  ســاختار  و  بودجه ریــزی   نظــام 
پولی اســت کــه متاســفانه تغییر اساســی 
و مبنایــی در آن مشــاهده نمی شــود و به 
نظــر می  رســد دانــش و تخصــص لازم، 

مخصوصاً در رده مدیران ارشد ]در زمینه 
بودجه ریزی[ باید تقویت شود.

ë  درگیــر بــودن اقتصــاد ایــران بــا تحریم
چقدر اجــرای چنیــن سیاســت هایی را با 
چالــش مواجــه می  کنــد؟ در ایــن مقطــع 

دولت باید چه مواردی را لحاظ کند؟
حداقــل  عبداللهــی:  محمدرضــا 
چشم انداز ما نسبت به تحریم این است که 
در آینده کوتاه مدت تغییر جدی نخواهیم 
دیــد. اگــر درون دولت جمع بندی نســبت 
به بهتــر یا بدتر شــدن تحریم وجــود دارد، 
می  تواننــد پیشــنهاد و اجرای این سیاســت 
را به تأخیــر بیندازند یا اجرایی اش کنند. ما 
کــه در حــوزه پژوهشــی این مســأله را رصد 
می  کنیــم به نظــر می  رســد که چشــم انداز 
را باید به حســاب تــداوم وضعیت موجود 
بگذاریــم. تــداوم وضعیــت موجــود یعنی 
این سیاست کسری دارد، درآمدهای نفتی 
کفاف تخصیص ارز ۴200 تومانی را در ادامه 
نخواهــد داد. پــس دوبــاره کســری بودجه، 

رشــد پایــه پولــی و دوبــاره تورم و مســیری 
خواهیم داشت که به سمت تورم های قابل 

توجه و بالاتر هدایت مان خواهد کرد .
ë  در رابطــه با دارو کــه جامعه نســبت به

ارز  حــذف  دارد  ویــژه ای  حساســیت  آن 
ترجیحی چه تبعاتی دارد؟

کامران نــدری:  در بحث توزیع دارو ما 
یک نظارت نســبتاً قابل قبول سیســتمی 
داریــم که می  توانــد کنترل کنــد ارز ۴200 
تومانی خیلی از مسیر منحرف نشود. اما 
در هر حال، این سیستم که شما قیمت را 
پایین تــر از حد نرمال قرار دهید ناکارآمد 
اســت. وقتــی دارویــی خیلی ارزان باشــد 
ممکن اســت پزشــکان آن را زیــاد تجویز 
کنند یا خود بیمار ممکن اســت متقاضی 
شــود که ایــن دارو را برایــش تجویز کنند. 
عرضــه کننده هم بــرای اینکه بخواهد در 
داخل روی ایــن کالا ســرمایه گذاری کند، 
انگیزه ای ندارد  و اگر بخواهد کاری انجام 
دهد، بیشتر تمایل دارد از رانت ارز ۴200 
تومانی اســتفاده کند. در واقــع اینجا یک 
نــوع رانــت وجــود دارد کــه ســرمایه گذار 
می  خواهــد از آن اســتفاده کنــد. پــس در 
نهایــت بهتــر اســت بــه مــرور زمــان ارز 
۴200 تومانــی دارو نیــز حــذف شــود. اما 
همان طــور که عرض کردم ایــن کار باید 
به صــورت تدریجی و هم زمــان با بهبود 
شــرایط اقتصاد کلان انجام شــود و نباید 
به یکباره به مردم، مخصوصاً در شــرایط 

بد اقتصادی، شوک وارد کرد.
شــرایط  در  عبداللهــی:  محمدرضــا 
فعلــی حــذف ارز ۴200 تومانــی از دارو 
می  توانــد موضوعیــت داشــته باشــد اما 
اساســاً موضــوع دارو بــا چند قلــم دیگر 
متفاوت است. ارز ترجیحی دارو می  تواند 
حذف شــود و هیچ اتفاقی برای مصرف 
کننده نیفتد. پیش شرط این کار سه مورد 
اســت؛ نخســت اینکه شــما با مکانیســم 
بیمه ای بخواهید داروهایــی که ارز ۴200 
تومانــی می  گیرنــد و قرار اســت افزایش 
قیمــت پیــدا کننــد را تحت پوشــش قرار 
دهیــد کــه ســهم خانــوار بــرای پرداخت 
قیمــت ایــن داروهــا افزایش پیــدا نکند. 
پیــش شــرط دوم ایــن اســت کــه بــا این 
راهکار همه ایرانی ها باید تحت پوشــش 
بیمه باشند. ملاحظه سوم نیز این است 
کــه بعضی از داروهایی که مردم و دولت 
نســبت بــه آن حساســیت دارنــد و به هر 
دلیلــی تحــت پوشــش بیمه نیســتند به 
لیســت بیمــه ای اضافــه شــوند. در ایــن 
مورد کیفیت اجرا بسیار مهم است اینکه 
مکانیسم بیمه درست کار کند و منجر به 
نارضایتی نشــود. بایــد اراده جدی نیز در 
سیاســتگذار شکل بگیرد. سال گذشته در 
لایحــه بودجــه ۱۴00 ایــن موضوع خیلی 
مــورد تأکید نمایندگان بود و در آن زمان 
وزیــر بهداشــت گفــت ایــن ملاحظــات 
وجود دارد فقط یک سال به من فرصت 
دهیــد تــا ملاحظــات آن را اجرایی کنم. 
بعــد از یــک ســال هیــچ کــس در وزارت 
بهداشــت و مجلــس نســبت بــه اینکــه 
ملاحظات اجــرا چه بود و بایســتی افراد 
تحــت پوشــش بیمــه قــرار می  گرفتند و 
لیست چه تغییری می  کرد و اینکه سهم 
بیمه ای باید به چه شکلی تغییر می  کرد 
هیــچ فکــری نکردنــد و در حــال حاضــر 
دوباره می  خواهیــم روی حذف ارز ۴200 

تومانی دارو صحبت کنیم.

ادامه از صفحه 5

کامران نــدری: هیچ اقتصاددانی از تداوم اعمال سیاســت هایی مثل 
تخصیــص ارز4۲۰۰ تومانــی که مختــص دوران خاصی اســت، دفاع 
نمی کند امــا مخالفت بنده به این دلیل اســت که شــرایط اقتصادی 
کشــور عادی نیســت و به نوعی گرفتار یک جنگ اقتصادی هســتیم. 
مــن با اصــل حــذف موافقم ولــی با زمــان و مــدل اجــرای دفعی و 
یکباره آن مخالف. هرچه دولت در رسیدن به اهداف 
اقتصاد کلان یعنی کنتــرل و مهار تورم موفق تر 
عمل کند، ســریع تر می  تواند این برنامه ها را به 
نقطه انتهایــی آن نزدیک کند . اکنون شــرایط 
اقتصــاد کلان برای انجام ایــن برنامه در دی 
ماه 1۴۰۰ فراهم نیست. حتی اگر مذاکرات 
نیز به ســرانجام برســد و شرایط برای 
اجرای این برنامه نیز مناســب شود 
توصیه من این اســت که ایــن کار را 
تدریجــی انجــام دهنــد. بــرای مثال 
۴۲۰۰ را به جــای اینکه یکبــاره به ۲۳ 
حالــت  در  برســانند،  تومــان  هــزار 
نخست بین ۲۵ تا ۵۰ درصد افزایش 

یابد نه ۶۰۰ درصد.

محمدرضــا عبداللهی: بر اســاس اعلام های غیررســمی بــرای ســال 1۴۰۰، منابع 
مورد نیاز این سیاســت 1۷ میلیارد دلار اســت این در حالی اســت که برآوردهای 
سرانگشــتی از درآمدهای نفتی نشــان می  دهد در بهترین حالت درآمد ارزی این 
دولــت 11 میلیــارد دلار خواهــد بود. یعنی در یک ســال کســری ۶ میلیــارد دلاری 
برای اجرای این سیاســت وجود دارد. این موضوع در ســال های قبل نیز تا حدی 

موضوعیت داشــته اســت و بر اســاس اعلام رســمی رئیس 
وقــت بانک مرکــزی طی ســال های 98و 99 صرفــا از محل 

ذخایــر بانک مرکزی 1۲ میلیارد دلار بــرای ارز ۴۲۰۰ تومانی 
تخصیص پیدا کرده اســت. مطمئناً در شرایط تحریمی 

تخصیــص ذخایــر ارزی بانــک مرکــزی بــرای این 
سیاســت می  تواند اشــتباهی هولناک قلمداد 

شــود. اگر هم این کســری بخواهــد از طریق 
خرید از نیمــا و تخصیــص 4۲۰۰ تومانی 

تأمیــن شــود هــم کــه بــه ازای هــر دلار 
نزدیــک بــه ۲۰ هــزار تومــان پایــه پولی 
رشــد خواهد یافــت که با فرض کســری 

6 میلیــارد دلاری این سیاســت نزدیک 
بــه 1۲۰ هزار میلیــارد تومان فقــط از این 

محــل پایه پولی رشــد خواهــد یافت که 
آثار تورمی آن قابل ملاحظه خواهد بود

 ساماندهی 
به شرط هنر اجرا



ت
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پیچیده تریــن  از  یکــی  کار  کــودکان  پدیــده 
دردناک تریــن  البتــه  و  اجتماعــی  مســائل 
موضوعاتــی اســت کــه تاکنــون پــس از اجــرای 
چند ده طرح ســامان دهی همچنان در جامعه 
دیده می شــود. گره کوری که انگار خیال گشوده 
شــدن نــدارد و هر از چندگاهی با شــکلی جدید 
در جامعه خودنمایی می کند. کودکانی که باید 
در خانــه همراه اعضای خانواده خود در امنیت 
زندگــی کننــد و درس بخوانند حالا امــا به جبر، 
عطای درس خواندن را به لقایش می بخشند و 
در سرما و گرما در خیابان های بی رحم و پرخطر 
شــهر قدم می زنند تا شــاید در تأمین معیشت 

خانواده نقشی هرچند کوچک بازی کنند.
نــان آوران کوچکــی کــه روزی دستفروشــی 
می کردند حالا در کسوتی جدید تلاش می کنند 
بــه خانــواده خــود کمک کننــد. بســیاری از این 
کودکان به صورت تنها یا گروهی در فروشگاه ها 
یــا ســوپرمارکت ها از مــردم درخواســت کمک 
می کننــد. درخواســت خرید یک بســته نان که 
پس از چند دقیقه به آن تهیه پنیر، برنج و روغن 
و گاهی کیک و بیســکویت هم اضافه می شــود. 
کمک هایــی کــه در بیشــتر مواقــع حــس خوب 
ناشــی از انجام آن با افزایش تعداد درخواست 
کنندگان به سردرگمی تبدیل می شود. از سوی 
دیگــر دیده می شــود کــه این کــودکان یــا پدر و 
مادرشــان همیــن اجناس را بــا قیمت کمتر به 
فروشنده بازمی گردانند و اصلًا این اقلام بر سر 
ســفره کودکان نمی رود. کارشناســان معتقدند 
این رفتار نوعی تکدی گری محســوب می شــود 
که پس از شیوع کرونا و عدم خرید مردم از این 

کودکان افزایش یافته است.
خانــم بهرامــی یکــی از افــرادی اســت کــه 
و  نــان  برایــش  دختربچــه ای  بــا  مواجهــه  در 
برنــج و چنــد قلم جنــس دیگر خریده اســت. 
او می گویــد: بعــد از خریــد اجناس مــورد نیاز 
برای آن کودک حس خوبی داشتم اما هنوز از 
مغازه خارج نشــده بودم کــه با کودک دیگری 
مواجه شدم که همین درخواست ها را داشت. 
بــرای او و کــودک ســوم هــم خریــد کــردم و با 
وجــود صــرف هزینه بــالا حس خوبی داشــتم 
امــا وقتی کودک چهارم در مقابلم ظاهر شــد 
احســاس کردم آنها تعداد بیشــتری هستند و 

من نمی توانم برای همه شان خرید کنم.
کــودک  کــه  هنگامــی  می دهــد:  ادامــه  او 
چهارم مسافت طولانی با من آمد و درنهایت 
مشت و لگدی نثارم کرد ترس در جانم رسوخ 
کــرد و به ایــن موضوع فکر می کــردم که نحوه 

برخورد صحیح با این کودکان چیست؟
ë  کمــک کــردن یا کمــک نکــردن؛ مســاله این

است!
گروهــی معتقدنــد نبایــد بــه این کــودکان 
کمــک کــرد چــون کمک هــای شــهروندان بــه 

عادی شــدن این معضل و تبدیل شدن آن به 
یــک عادت رفتاری در جامعه کمک می کند و 
ایــن کمک ها به کودکان نمی رســد و عواید آن 
نصیــب فردی می شــود که او را راهــی خیابان 
کرده اســت. گروهی دیگــر اما معتقدند کمک 
نکــردن به این کــودک او را در شــرایط بدتری 
قــرار می دهــد و شــاید حتــی باعث آســیب او 
از ســوی فردی شــود کــه او را مجبور بــه کار در 
خیابان می کند. اما به راستی در مواجهه با این 

کودکان چه باید کرد؟
 
ë  اگــر شــهروندان بــه کــودکان خیابــان کمک

نکنند آنها چه کنند؟
مروئه وامقی روانپزشــک و پژوهشگر حوزه 
کــودکان بــا تأکید بر اینکــه آنچه باعــث ایجاد 
و گســترش پدیــده کــودکان خیابانی می شــود 
کمــک مســتقیم مــردم بــه آنهــا نیســت بــه 
»ایــران« می گویــد: فقــر اقتصــادی مهم ترین 
عامــل حضــور کــودکان در خیابان هاســت. در 
حقیقــت پدیده کار کــودکان و حضــور آنها در 
خیابان برای کسب درآمد در سایه عواملی در 
ســطوح اقتصادی کشــور به وجود آمده است. 
به عبــارت دیگــر ظرفیــت اقتصادی کشــور از 
اواخر دهه هفتاد به بعد ســبب شــد گروه های 
محروم تر جامعه که به دلایلی قادر به کســب 
درآمــد کافــی نبــوده و نیســتند و از حمایــت 
کافــی برای زندگــی عــادی نیــز بی بهره اند به 
ناچار به مشــاغل و فعالیت هایی برای کســب 
درآمــد روی آورند که گروه هــای دیگر جامعه 
تــن به آنها نمی دهند. در این خانواده ها حتی 
کودکان از تحصیل محروم شده به کار و کسب 

درآمد وادار می شوند.
او ادامــه می دهــد: متأســفانه در ســال های 
اخیــر شــاهد افــت وضعیــت اقتصادی کشــور 
و افزایــش تعــداد افــراد زیر خط فقر هســتیم. 
در  کارکــودکان  ماننــد  پدیده هایــی  بنابرایــن 
خیابان به شکل های جدید امری اجتناب ناپذیر 
اســت. البته در میان کودکان ایرانی که به دلیل 
فقر اقتصادی و یا مســائل اجتماعی و فرهنگی 
خانواده وارد خیابان می شــوند گروه کوچکی از 
کودکان هم هســتند که شــیوه زندگــی آنها این 
گونــه اســت. امــا بــا توجه بــه اینکه عمــوم این 
کــودکان براســاس مطالعات متعــدد به دلیل 
فقــر اقتصــادی وارد خیابــان می شــوند اگــر ما 
شهروندان درصدد کمک به آنها برنیاییم این 

کودکان باید چکار کنند؟
ایــن پژوهشــگر حــوزه کــودکان می افزایــد: 
همــواره در میــان آمارهایــی که از کــودکان کار 
خیابان اعلام می شــود بیشــترین آمار مربوط 
به کودکان افغانســتانی اســت. چون بیشترین 
از افغانســتان  گــروه مهاجریــن در کشــور مــا 
هســتند. این گروه مهاجرین وقتی وارد کشــور 
زیــادی برخــوردار  از حمایت هــای  می شــوند 
نیســتند بخصوص اگــر غیرقانونی وارد کشــور 

شــده باشند. از ســوی دیگر به دلیل ناتوانی در 
انجام مشاغل تأمین کننده زندگی مطلوب نه 
تنها تن به مشــاغل کم درآمد می دهند، بلکه 
کــودکان خود را راهــی خیابان ها می کنند تا در 
تأمیــن هزینه معیشــت بــه آنها کمــک کنند. 
البته در همه شــهرهای کشور شــرایط اینگونه 
نیســت و برخی شــهرها اصولًا مهاجر افغانی 
ندارنــد اما کــودک خیابانی ایرانــی در خیابان 

حضور دارد.
او با اشــاره بــه اهمیت نحوه مواجهــه افراد 
جامعــه بــا ایــن پدیــده تصریــح می کنــد: این 
کــودکان بــا اصرار و فشــار تلاش می کنند شــما 
را بــه خریــد ملزم کنند. چون ســطح شــناخت 
آنهــا به دلیــل کــودک بودن مناســب نیســت و 
در شــرایط خوبی هم بزرگ نشــده اند از این رو 

ممکن اســت از روش هایی اســتفاده کنند که از 
نظر ما خیلی پســندیده نباشد. از این رو توصیه 
می کنــم صرف نظر از اینکه می خواهید به آنها 
کمک کنید یا نه، رفتارتان با این کودکان انسانی 
باشد. چون آنچه بیش از هر چیز به این کودکان 
صدمه می زند این اســت که شما به دلیل رفتار 
و ســماجت بــا آنهــا برخوردهــای طردکننــده، 

تحقیرکننده و حتی خشن داشته باشید.
وامقــی می گوید: کمک به کــودکان خیابان 
می توانــد به صــورت مســتقیم و خریــد جنس 
از نهادهایــی  بــه شــکل حمایــت  یــا  باشــد و 
باشــد که بــه این کــودکان و خانواده هــای آنها 
کمک می کنند. در واقع اگر کمک مســتقیم به 
کــودکان و خریــد اجناس برای آنها را درســت 

نهادهــای  طریــق  از  می توانیــم  نمی دانیــم 
حمایتــی بــه کــودکان کمــک کنیم. بــه عقیده 
من شــاید مهم ترین کاری که بتواند در شرایط 
فعلــی به این کودکان کمک کند این اســت که 
هموطنان آســتین بالا بزنند و سازمان هایی را 
که در این زمینــه کمک می کنند حمایت کنند 
تا شــاید بخشی از مشــکلات کم شود. طبیعی 
اســت که توان این سازمان ها در حد مشکلات 
ناشــی از مسائل اقتصادی نیست. با تغییراتی 
که در کشــور همسایه افغانســتان پیش آمده، 
گروه هــای جدیــدی وارد کشــور می شــوند کــه 
واقعــاً تــوان هیچ گونــه امرار معاش در کشــور 
خود را نداشــته اند و نیازمند حمایت در کشور 
مــا هســتند. از ایــن رو شــرایط ســختی را مــی 
گذراننــد و ســازمان های حمایتــی غیردولتــی 

تلاش می کنند به این افراد هم کمک کنند.
ایــن روانپزشــک می افزایــد: برخــی گمــان 
می کننــد این کودکان توســط سردســته باندها 
در خیابــان بــه کار گمــارده می شــوند و درآمد 
آنهــا نیز عایــد سردســته باند می شــود دراین 
بــاره بایــد بگویــم از ســال 78 تــا امــروز بیش 
از 50 مطالعــه کــودکان خیابانــی جمــع آوری 
کــردم و خودم شــخصاً چنــد مطالعــه درباره 
این کــودکان انجــام داده ام اما تاکنــون چنین 
باندهایــی را مشــاهده نکــرده ام. تنها گروهی 
کــه در آن ممکــن اســت کار کودکان به شــکل 
ســازمان یافته اتفاق بیفتد زباله گردی اســت. 
در ســایر مــوارد گروه هایــی از بچه ها به شــکل 

خانوادگی و حتی محله ای کار می کنند.

 او تصریــح می کند: به هر حال راه  اول این 
اســت که به طــور اصولی وضعیــت اقتصادی 
به ســطحی برسد که نه تنها قادر باشیم علاوه 
بر اینکه مانع فروافتــادن گروه هایی از جامعه 
به ســطوح پایین تر اقتصادی اجتماعی شویم 
بلکــه بتوانیــم آنهایــی را که در ایــن وضعیت 
هســتند حمایــت کنیــم و مانــع این شــویم که 
کودکانشــان را راهــی خیابان کنند. در شــرایط 
فعلــی و تا کســب مــوارد گفته شــده تنهــا راه، 
حمایــت از ایــن کــودکان و خانواده هــای آنها 

است.
 
ë  مواجهــه فردی با کودکان خیابــان تیغ دولبه

است
انجمــن  مدیرعامــل  یزدانــی،  فرشــید 
ایــن  بــه  کــودکان کمــک  از حقــوق  حمایــت 
کــودکان را تیــغ دولبــه ای می دانــد کــه در هــر 

صورت عواقب ناخوشایندی به همراه دارد.
او در این باره به »ایران« می گوید: مواجهه 
فردی بــا این موضــوع تیغ دولبه ای اســت که 
بخشــی از آن احســاس افــراد جامعــه اســت 
امــا بخشــی دیگــر این اســت که کمــک کردن 
پیامدهایی دارد و کمــک نکردن هم می تواند 
کودک را در شرایط دشوارتر قرار دهد. در واقع 
اگر بــه این کــودکان کمک کنیم ممکن اســت 
به نهادینه شــدن و عادت شــدن ایــن رفتار که 
شــکلی از تکدی گری است کمک کرده باشیم 
و اگــر هم از کمک به آنها ســر باز زنیم ممکن 
اســت کودک را در شــرایط ســخت و فشار زیاد 

قرار داده باشیم.
بــه  اشــاره  بــا  کــودکان  حــوزه  فعــال  ایــن 
اینکــه این امر بیــش از آنکه کار کودکان باشــد 
تکدی گری اســت، ادامه می دهد: درخواســت 
کــودکان در خیابان ها برای تهیه اقلام در واقع 
نوعــی تکدی گــری اســت کــه نیاز بــه حمایت 
اجتماعی دارد. درواقــع این نوعی تکدی گری 
متفــاوت اســت کــه در بیشــتر مواقــع صاحب 
فروشــگاه یا سوپرمارکت هم با کودک متکدی 
همــکاری می کنــد. بــه همین دلیــل معتقدم 
بیش از آنکه مردم بخواهند با کمک های خود 
نقشــی در رفع ایــن معضل اجتماعی داشــته 
باشــند بایــد نهادهــای مرتبــط حمایت هــای 
اجتماعی به گونه ای ســامان دهی و گســترش 
یابنــد کــه بتواننــد از میــزان وقــوع ایــن پدیده 

بکاهند.
او تصریــح می کنــد: عمــده ایــن کــودکان 
به صورت خانوادگــی در خیابان ها حضور پیدا 
می کنند و این نشــانه گســترش فقر در جامعه 
اســت. بنابراین باید تصمیمات کلانی در این 
حوزه گرفته شود و سیاست های کلانی به اجرا 
درآیــد تا بتوان بــه مردم گفت که با مشــاهده 
چــون  نکنیــد  کمــک  آنهــا  بــه  کــودکان  ایــن 
نهادهای حمایتی از آنها محافظت و حمایت 

خواهند کرد.

کودکان خیابان 
در انتظار حمایت

بن بست »ترحم ـ تکدیگری«
گزارش »ایران« از چالش های مردم  و کودکان خیابان

فقــر درجامعــه مــا درحــال افزایــش 
اســت. تحریم هــا یکــی از مهم تریــن 
عوامــل این افزایش به شــمار می آید 
و شــیوع بیمــاری کرونــا در کشــور نیز 
بــر این مشــکل دامــن زده اســت. در 
حقیقت بــا افزایــش فقــر در جامعه 
هــر روزه بر تعداد افــراد زیر خط فقر 
افزوده می شود و به دنبال آن کودکان 
بیشــتری بــرای کمــک بــه معیشــت 

خانواده راهی خیابان می شوند.
نکتــه بعــدی، نظام رفــاه و تأمین اجتماعی کشــور اســت. به این 
معنا که ما نظام شناســایی دقیقی از خانواده های نیازمند نداریم 
گرچــه بانک رفاه ایرانیان در این حــوزه کمک کوچکی می کند اما 
این کافی نیســت. از ســوی دیگر برای همان تعداد اندک افرادی 
که در این زمینه شناســایی می شوند نظام رصد هوشمند با هدف 
توانمند سازی و ایجاد دسترسی به منابع خدمات اجتماعی وجود 
ندارد. منظورم از هوشــمندی این اســت که رویکرد فعال داشــته 
باشــد و اگر فقیری شناســایی شــد بــرای کمک بــه او اقدام شــود. 
مشــکل بعــدی در نظــام رفاه و تأمیــن اجتماعی کشــور این نکته 
اســت که به واســطه مشــکلات اقتصــادی، منابع مالــی لازم برای 
حمایت از افراد شناسایی شده وجود ندارد یا کم است. متأسفانه 
در حــال حاضــر حتی افــراد تحت پوشــش نهادهــای حمایتی با 
وجود افزایش مســتمری ماهانه از سوی دولت بازهم با مشکلات 

معیشتی متعددی روبه رو هستند.
در چنیــن شــرایطی کــه بحران هایــی نظیــر کرونا نیز بر مشــکلات 
موجود دامن می زند با شکل های متعدد و پدیده های مختلفی در 
حوزه اجتماعی مواجه می شویم. شکل های مختلف از تکدیگری، 
دارای  افــراد  از  اســتفاده ها  ســالمندان،  و  زنــان  کار  کــودکان،  کار 
معلولیت و حتی بیماران برای جلب کمک دیگران نمونه هایی از 

این پدیده های ناخوشایند و آسیب زای اجتماعی است.
لذا می توان گفت در چنین شــرایطی سیستمی که افراد بر مبنای 
آن از مردم جامعه کمک می گیرند تغییر می یابد و با شــکل های 
گوناگونــی خود نمایی می کنــد. به طوری که در حــال حاضر حتی 
روش دیجیتالــی هــم به وجــود آمــده و مشــاهده می شــود هــراز 
چند گاهــی در شــبکه های مجازی یــا اینســتاگرام پیام هایی برای 
جمــع آوری کمــک برای افــراد بیمار یا مســتحق دست به دســت 

می شود.
یکی دیگر از اشــکال دریافت کمک، حضور کــودکان در خیابان ها 
و درخواســت آنهــا مبنی بر تهیه غــذا و مایحتاج زندگی اســت. از 
آنجایی که معمولاً توصیه شده برای کمک به کودکان کار خیابان 
بهتر اســت برایشــان غذا و مواد خوراکی تهیه کنید روش دریافت 
کمــک از ســوی بســیاری از این کــودکان تغییر کرده و ما مشــاهده 
می کنیم بســیاری از آنها در کنار فروشگاه ها و سوپرمارکت ها برای 
خریــد برخــی از اقلام ازمــردم کمک می خواهند. حتی در پشــت 
چــراغ قرمــز خیابان هــا از راننــدگان خودروهــا دســتمال کاغــذی 
می گیرنــد که البته هیچ یــک از این اقلام بــرای مصرف خود آنها 
نیست و اقلام را مجدداً به صاحب همان فروشگاه یا سوپرمارکت 
بــه قیمت پایین تر می فروشــند یــا حتی دســتمال کاغذی ها را در 

پک های کوچک تر و جیبی آماده می کنند و می فروشند.
ایــن پدیــده مخصــوص ایــن روزهــا نیســت و از گذشــته ها وجود 
داشته، مثلًا به یاد دارم که در گذشته برخی از افراد با مراجعه به 
درِخانه هــا، اقلام مصرفی طلب می کردنــد و مردم به آنها آذوقه 
و مــواد غذایی و حتی لبــاس می دادند. اما حالا شــکل این پدیده 
تغییــر کرده اما بــه نظر من ماهیت آن تفاوت چندانی با گذشــته 

ندارد.
اما در مورد اینکه مردم جامعه در برخورد با این افراد باید چگونه 
رفتار کنند، واقعیت این اســت که تشــخیص نحوه برخورد و رفتار 
ســخت اســت. من خودم گاهی اگــر آذوقه و مــواد خوراکی همراه 
داشته باشم به این کودکان کمک می کنم اما در مورد کودکانی که 
در کنار فروشگاه ها یا رستوران ها می ایستند و می خواهند برایشان 
اقلامی تهیه شــود پیشنهاد می کنم که برایشان خرید نشود. چون 
ایــن رفتــار تبدیــل به یک عــادت و رویــه در جامعه خواهد شــد و 
عواقب ناخوشایند و جبران ناپذیری را به دنبال خواهد داشت. در 
واقع بســیاری از کودکان به همین شــکل و با همین شروع به مرور 
درگیر تکدیگری می شــوند. چون این رفتار همان تکدیگری است 

که شکل آن تغییر کرده است.
به نظــر من بهترین راه کمک به این کودکان، این اســت که کمک 
خــود را از طریــق مراکــز مــردم نهــاد و مؤسســات خیــره معتمد 
بــه دســت این کــودکان و خانــواده آنها برســانیم. در ایــن صورت 
می توانیــم مطمئــن باشــیم کــه کمک مــا بــا کمترین آســیب به 
فرد دریافت کننده کمک به دســت او خواهد رســید و مشــکلی از 

مشکلات معیشتی او رفع خواهد کرد.
در حقیقت حضور کودکان در خیابان و اشکال متعدد آن، موضوع 
بســیار پیچیده ای است و سازمان ها و نهادهای اجرایی و حمایتی 
در حد تــوان خود فعالیت هایی را انجام می دهند اما بیش از این 

دیگر توان ارائه خدمات و انجام کار را ندارند.

سید حسن 
موسوی چلک

رئیس انجمن مددکاران 
اجتماعی ایران

پرستو رفیعی
 خبرنگار
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مدیرعامــل انجمــن حمایت از حقــوق کودکان عنــوان می کند: اگــر دولت جدید 
رویکرد قدرتمندی در حوزه اجتماعی در پیش بگیرد و جهت گیری حذف فقر کودکانه 
را در حوزه اجتماعی تقویت کند می تواند گام های مؤثری در این حوزه بردارد. در این 
راســتا، باید برنامه ای برای حل فقــر کودکانه پیش بینی و بودجه های لازم اختصاص 
داده شــود. این برنامه ریزی باید مشارکتی باشد به این معنا که علاوه بر دستگاه های 
اجرایــی، حمایتــی و مراکز مــردم نهاد و کارشناســان فعال در این حــوزه باید افرادی 
از گروه هــای هــدف یعنــی خود ایــن کودکان و خانــواده آنها نیــز در ایــن برنامه ریزی 

جامعه محورمشارکت داشته باشند تا بتوان به نتیجه مطلوب دست یافت.



شیما جهان بخش
خبرنگار
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جمعیت قوها درتالاب سرخرود از ۲ هزار بال گذشت

ساری- رئیس اداره حفاظت محیط زیست محمودآباد با اشاره به اینکه امسال 
قوهــا ۱۰ روز زودتر میهمان تالاب محمودآباد شــدند، گفت: براســاس آخرین 
سرشماری، جمعیت قوها در تالاب  این شهرستان به بیش از ۲ هزار و ۲۰۰ بال 
رسیده است که انتظار داریم جمعیت قوها افزایش یابد. به گزارش خبرگزاری 
فــارس، نخســتین گروه از جمعیت قوها امســال ۱۰ روز زودتر یعنــی از روزهای 
پایانی آبان ماه وارد تالاب ســرخرود شــدند؛ البته جمعیت قوها در ســال های 
گذشــته متفاوت بوده حتی گاهی تا ۱۲ هزار بال قو هم وارد تالاب قوها شــدند. 
علی محمد دعاگو رئیس اداره حفاظت محیط زیســت شهرستان محمودآباد 
بــا اعلام اینکه بــا توجه به حضور گردشــگران و مــردم در منطقه، محیطبانان 
به صــورت شــبانه روزی در منطقه حضــور دارند،افــزود: تاکنون هفــت تن غذا 
از ســوی دوســتداران محیط زیســت بین قوها توزیع شــد ه اســت. این مســئول 
بیــان کرد: با توجه به اینکه قوها در حال تردد بین دامگاه و تالاب هســتند لازم 
اســت بحث توزیع غذا بین جمعیت قوها همچنان استمرار یابد تا شاهد بروز 

مشکلی نباشیم.

قطع ۲0 روزه راه ارتباطی چهار روستای دیشموک 
به دلیل بارش برف

یاسوج - بیش از بیست روز است راه ارتباطی روستاهای رودریش، آجم و میدان 
به دلیــل بــارش بــرف از مرکز بخــش دیشــموک و همچنین مرکز اســتان قطع 
اســت. به گزارش خبرگزاری فارس، روســتاهای رودریش، آجم، میدان و پاتاوه 
به دلیل بارش برف راه ارتباطی شان با مرکز بخش دیشموک و همچنین مرکز 
اســتان قطع اســت. میلادی عضو روســتای رودریش در دیشموک با بیان اینکه 
مردم روســتاهای رودریش، آجم، میدان و پاتاوه از طریق تراکتور می توانند بین 
روستاهای خود تردد کنند، اظهار کرد: متأسفانه ۲۰ روز است نه راه زمینی داریم 
نه راه هوایی، کسی هم به فریادمان نمی رسد. وی عنوان کرد: با توجه به اینکه راه 
روستاهای ذکر شده هر ساله با این معضل روبه رو است متأسفانه هیچ مسئولی 
بــه فریاد ما نمی رســد. وی در ادامــه گفت: با توجه به اینکه مدت ۲۰ روز اســت 
راه های ارتباطی قطع است، معیشت مردم این روستاها با مشکل روبه رو است.
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جاده های جنوب شــرقی کشور بخصوص 
و  سیســتان  هرمــزگان،  اســتان های  در 
بلوچســتان و کرمان همیشــه بــا ورود گاه 
و بــی گاه شــتر های ســرگردان بــه جاده ها 
رکــورددار  خــودرو،  عبــوری  مســیرهای  و 
دیــدن  بوده انــد.  شــدیدی  تصادفــات 
خودرو هایی که در تصادف با شترها مچاله 
شده اند در این جاده ها صحنه ای تکراری 
است. هر بار که راننده ای مسیرش به این 
جاده ها می  افتد باید به غیر اینکه مراقب 
راننــدگان بــی احتیــاط باشــد بیشــتر باید 
نگران این باشند که ناگهان شترهای بدون 
ســاربان در دل شــب ماننــد یــک کــوه در 
برابرشان ظاهر شــوند. اغلب کارشناسان 
معتقدنــد علــت اصلــی این حــوادث که 
بیــش از 3 درصد تصادفات جاده ای را به 
خود اختصــاص داده، نبود ســاربان و رها 
بودن شــترها و بی تدبیری مســئولان امور 
ساماندهی این حیوانات است. آنها تأکید 
می  کننــد هرچند احداث گاردریل یا فنس 
طویــل برای جلوگیری از ورود این شــترها 
به جاده ها مقوله ای هزینه بر است اما این 
موضــوع به قدری مهم اســت کــه ایجاب 
می  کنــد مســئولان بــا نگاهی ملــی به این 
قضیــه و اختصاص اعتبــار این معضل را 

یک بار برای همیشه حل کنند.
اگــر چــه تاکنــون چندیــن بــار بــا ورود 

دادستان و تلاش های مختلف، اقداماتی 
برای کاهــش تصادفات ناشــی از برخورد 
با ایــن حیوان صورت گرفتــه اما هنوز هم 
بســیاری از صاحبــان گله های شــتر بدون 
اســتخدام ســاربان، دام هــای خــود را در 
بیابان هــا رهــا کــرده و تصادفــات با شــتر 
همچنــان در مناطق مختلف این اســتان 
کشــته و مصــدوم می گیرد. چنــدی پیش 
اعــلام آمار کشــته شــدن 8 نفــر در نتیجه 
برخــورد وســایل نقلیه بــا شــتر ها آن هم 
تنها در سه ماه در قلعه گنج کرمان سبب 
شــد دادســتانی و دیگــر نهادهــای متولی 
بــه موضــوع ورود کننــد و  در قلعه گنــج 
ســاماندهی این حیوانات را در دســتور کار 

قرار دهند.
ë  ســاماندهی بــرای  مــاه  یــک  ســاربانان 

احشام مهلت دارند
»کیومرث قاســمی«، دادســتان قلعه 
زمینــه  ایــن  در  کرمــان  اســتان  در  گنــج 
جمــع آوری  از  »ایــران«  بــا  گفت و گــو  در 
شــتر های اطراف جاده هــا و قرنطینه آنها 
در مرکــز جهاد کشــاورزی خبر داد و اظهار 
داشــت: بــا توجــه بــه تصادفــات زیــادی 
که طــی ماه های اخیــر در این شهرســتان 
جمــع آوری  بــا  داریــم  تــلاش  داده،  رخ 
ایــن حیوانــات از نزدیکــی جاده هــا پلاک 
کوبــی و هویت گــذاری آنها ایــن حیوانات 
ایــن تصادفــات  بــروز  از  را ســاماندهی و 
جلوگیری کنیم. در واقع به منظور صیانت 
از حقــوق عامه و پیشــگیری از وقوع جرم، 

دســتور فوری بــرای جمع آوری شــترهای 
از  مســئول  دســتگاه های  بــه  ســرگردان 
جملــه اداره جهــاد کشــاورزی و راهــداری 
قلعه گنج صادر شــده اســت. وی با اشاره 
به بازداشــت ۲ نفــر از شــترداران به علت 
بــروز تصــادف بــا موتورســیکلت و مــرگ 
۲ نوجــوان، گفت: در این راســتا ســاربانان 
یک ماه برای ســاماندهی احشــام مهلت  
دارنــد در غیر ایــن صورت اگر آنــان را رها 
کننــد، شــتر های ســرگردان جمــع آوری و 
ذبح خواهند شد و گوشت آنها برای توزیع 
بین نیازمنــد در اختیار نهاد های حمایتی 
خیریه قرار می گیرد. دادســتان قلعه گنج 
تأکید کرد: ما در این قضیه جدی هســتیم 
و مالــکان و صاحبان شــتر ها بایــد بدانند 
هرگونه خســارتی اعم از جانــی و مالی به 
خودرو هــای عبــوری در مســیر های قلعه 
گنــج که بر اثر برخورد شــتر صورت بگیرد 
آنها علاوه بر جریمه و بازداشــت، متعهد 
به پرداخت غرامت و خسارات ناشی از آن 

حوادث خواهند بود.
قاســمی ســاماندهی وضعیــت تــردد 
شترهای سرگردان در جاده های شهرستان 
را از مصادیق احقاق حقوق عامه دانست 
و افــزود: در ایــن مدت تمامی شــترداران 
بــا  هســتند  موظــف  قلعه گنــج  منطقــه 
هماهنگی جهاد کشــاورزی شتر های خود 

را پلاک کوبی و هویت گذاری کنند.
ë نصب شبرنگ روی شتر های سرگردان

پــور«،  شــیخی  ابــوذر  »ســرهنگ 

فرمانده پلیــس راه قلعه گنج – بشــاگرد 
شــبرنگ  نصــب  طــرح  اجــرای  از  نیــز 
در  ســرگردان  شــتر های  ســاماندهی  و 
مســیر های مواصلاتی قلعه گنج خبر داد 
و به »ایران« گفت: به منظور ســاماندهی 
شتران و کمک به کاهش حوادث جاده ای 
ناشی از تصادف با این حیوانات این طرح 
با همکاری پلیــس راه و فرمانداری قلعه 

گنج اجرا خواهد شد.
شــیخی پور تصریح کرد: سال هاســت 
وجــود شــترهای ســرگردان در جاده های 
ایــن شهرســتان ســبب بــروز تصادفــات 
شدیدی شده و این موضوع خانواده  های 

بســیاری را داغدار کرده اســت. متأسفانه 
به طور معمول دام های سنگین از جمله 
شــتر های ســرگردان در حاشــیه جاده هــا 
هیچ نشان مشخصی ندارند و در صورت 
بروز حادثه امکان شناســایی مالکان آنها 
وجــود ندارد. اگر مالکان شناســایی شــده 
باشــند براحتــی تخلفــات آنهــا پیگیــری 
می  شــود و می  توان این آمــار تصادفات را 

تا حد زیادی کنترل کرد.
وی با بیان اینکه بسیاری از این شترها 
بدون ســاربان هســتند، خاطرنشــان کرد: 
اگر ســاربان ها در ســاعات عصــر و غروب 
نســبت به هدایت شــترها و گله به سمت 

یک مکان خاص اقدام کنند، آنها در شب 
رها نمی مانند که وارد جاده شوند و سبب 
تصادف شــوند. در حقیقــت علت اصلی 
ایــن حــوادث نبــود ســاربان و رهــا بــودن 

شترهاست.
 – گنــج  قلعــه  راه  پلیــس  فرمانــده   
بشاگرد با اشاره به اینکه رنگ شتر قابلیت 
کاربــران  و  راننــدگان  و  نــدارد  بــالا   دیــد 
جــاده ای معمولاً دیر متوجه حضور شــتر 
در ســطح راه می شــوند، افــزود: رانندگان 
نیز تلاش کنند در شــب از نور بالا استفاده 
کــرده و در صــورت مشــاهده شــتر ضمن 
توقــف بــا فاصله بــا اســتفاده از فلاشــر یا 
جفت راهنما ســایر راننــدگان را از حضور 
شــتر در جــاده مطلع کننــد. همچنین در 
صورت مشــاهده شــترهای ســرگردان اگر 
امکان دارد وســیله نقلیه را در پارکینگ و 
جای مطمئن در حاشیه جاده پارک کرده 
و نســبت به دور کردن حیوان از حریم راه 
اقــدام کنند درغیــر این صورت بــه اولین 
گشــت پلیس راه یا تماس با ۱۱۰ موضوع 

را به پلیس راهبر اطلاع دهند.

چابهــار - در پــی انتشــار کلیــپ جوانــه 
گمــرک  در  شــده  دپــو  جوهــای  زدن 
در  بــاران  آب  نفــوذ  به خاطــر  چابهــار 
پشــتیبانی  کل  اداره  مجــازی،  فضــای 
امور دام اســتان سیســتان و بلوچستان 
ضمــن تأییــد اصــل ماجــرا اعــلام کرد 
برخــلاف ادعــای مطرح شــده مبنی بر 
اینکــه هــزاران تــن جــو در گمرک ســبز 
شــده، مقدار جوهای ســبز شده به 5۰۰ 

کیلوگرم هم نمی رسد.
به گــزارش خبرگزاری صداوســیما، 
اســتان  دام  امــور  پشــتیبانی  کل  اداره 
کــرد:  اعــلام  بلوچســتان  و  سیســتان 
به دلیــل تحریم هــا تأمیــن وانتقــال ارز 
بــه موقع صورت نمی گیــرد و به همین 
دلیــل گمرک با اخذ تعهــد فقط اجازه 
خــروج 9۰ درصــد از کالاهــای وارداتــی 
شــرکت را می دهد وحجم جــو موجود 

در بنــدر که کمتر از دوماه اســت، همان 
۱۰ درصد باقی مانده است.

 ایــن مقدار باقی مانده جو، به  دلیل 
پر بــودن انبارهــا و عــدم تخصیص کد 
تحــت  و  بنــدر  محوطــه  در  رهگیــری 
کلیــد گمــرک باقــی مانــده اســت و در 
زمــان بارندگــی بــرای محافظــت روی 
آنهــا چــادر کشــیده شــده، امــا به دلیل 
ســر خوردن آب بــاران از کنارهای چادر 

قــدری آب نفوذ و باعث جوانه زدن جو 
در برخی نقاط شده است.

روح الله لطیفــی ســخنگوی گمــرک 
زدن  جوانــه  علــت  توضیــح  در  هــم 
جو هــای موجــود در محوطــه گمــرک 
گفــت: شــرکتی کــه کالا متعلــق بــه آن 
بوده شرکت دولتی است که حدود ۱۲۰ 
هــزار تُن از ۱3۰ هزار تُن جو را توانســته 
با مجوز ترخیص 9۰ درصدی ترخیص 

کند و ۱۰ درصــد کالا به همراه ۱۵۰۰ تُن 
که از مجوز قبلی باقی مانده را از گمرک 

ترخیص نکرده است.
لطیفــی افــزود: قبــل از بارش هــا به 
صاحــب کالا و مرجــع تحویــل گیرنــده 
کالا یعنی معاونت مربوطه در سازمان 
بنــادر در سیســتان و بلوچســتان اعلام 
کردیــم کــه براســاس نظر هواشناســی 
ممکن اســت بارندگی هایــی رخ دهد و 

با وجود اعلام چند باره هشــدار و اعلام 
به ســازمان های مرتبط اقدامی در این 
زمینــه نکردنــد. وی تصریــح کــرد: این 
جو ها جــزو نهاده هایی اســت کــه با ارز 
۴۲۰۰ تومانــی وارد شــده اســت، اما کد 
رهگیــری بانک نداشــته که بایــد بانک 
رهگیــری  کــد  زمینــه  ایــن  در  مرکــزی 
را صــادر کنــد و صاحــب کالا بایــد ایــن 

موضوع را پیگیری می کرد.

 مرکب های سرگردان مرگ در جاده های کویری 
دادستانی به صاحبان شترهای  رها شده  هشدار داد

دادستان قلعه گنج : مالکان و صاحبان شتر ها باید 
بدانند   هرگونه خسارتی اعم از جانی و مالی به 

خودرو های عبوری در مسیر های قلعه گنج که بر 
اثر برخورد شتر صورت بگیرد آنها علاوه بر جریمه 
و بازداشت، متعهد به پرداخت غرامت و خسارات 

ناشی از آن حوادث خواهند بود

ماجرای جوانه زدن جوهای دپوشده در گمرک چابهار



بــه تازگــی دادســتان کل کشــور به مــردم توصیه 
کــرد به علت کلاهبرداری ها تــا زمانی که تکلیف 
رمزارزهــا از منظر قانونی مشــخص نشــده، وارد 
سرمایه گذاری در این حوزه نشوند تا سرمایه شان 
از بین نرود. از سوی دیگر محسن رضایی معاون 
اقتصــادی رئیس جمهور، نیز به عنــوان نماینده 
دولــت در موضــوع رمزارزهــا تعییــن شــد و قرار 
اســت بــا هماهنگــی وزیــر اقتصــاد، رئیــس کل 
بانــک مرکــزی و کمیســیون اقتصــادی مجلس، 
برســر محتوای اصلی فعالیت رمزارزی در کشور 
تصمیم گیری کنند. اما ســؤالی کــه پیش می آید 
این اســت چه خلأیی در حوزه تبادل رمزارزها در 
کشــور وجود دارد که مردم گرفتار کلاهبرداری در 
این حوزه شده و سرمایه هایشان در حال از دست 
رفتن اســت؟ در این راســتا کارشناسان استخراج 
رمــزارز )ماینینگ( اعتقاد دارند کــه قانونگذاری 
دیرهنگام و  ضعف اطلاع رســانی باعث شده که 
مردم بدون دانش لازم به سمت سرمایه گذاری 
در حــوزه رمزارزها روی بیاورند و در این زمینه به 
دلیل نبود قانون و ساماندهی گرفتار کلاهبردارها 

شوند.
قانونگذاری سریع �

افشین آشــوری رئیس کمیســیون بلاک چین 
و رمــزارز ســازمان نظــام صنفــی رایانه ای کشــور 
)نصر( به »ایران« گفت: بخش اســتخراج رمزارز 
ایــن رو  از  اســت  اندکــی  بســیار  مقــررات  دارای 
مشــکلات در این عرصه زیاد است ولی با تعیین 

نماینده از ســوی دولت برای رمزارز ها امیدواریم 
در ســه یــا چهــار مــاه آینده ایــن حوزه بســرعت 
دارای قانــون مدونی شــده و رمزارزهــا به چرخه 

اقتصادی کشور وارد شود.
آشــوری افزود: با اینکه مســئولان کشــوری در 
عرصه تبــادل رمزارزها به مردم توصیه می کنند 
کــه در حــوزه رمزارزها ســرمایه گذاری نکنند ولی 
مردم بدون توجه بــه توصیه ها، کماکان در حال 
تبادل و سرمایه گذاری در حوزه رمزارزها هستند، 
این در حالی است که طبق مصوبه هیأت دولت 
در ســال 98 ســود و زیان مردم در معاملات این 

صنعت به پای خودشان است.
به اعتقاد این فعال حوزه استخراج رمزارز، اگر 
نماینده دولت بســرعت این حوزه را ساماندهی 
کند و شــرکت های ســبدگران مانند بــورس روی 
کار بیاینــد می توان به آینده امیــدوار بود، این در 
حالی است که اکنون عده ای در حال سبدگردانی 
غیرقانونی و زیرزمینی هستند و پول هایی را که از 
مردم می گیرند خارج از عرف و قرارداد اســت به 
همین دلیل مردم در حال متضرر شدن هستند.

آشــوری بــا بیــان اینکــه ضررهایی کــه متوجه 
مردم شده هنگفت بوده و به چند میلیارد دلار در 
ماه می رسد، گفت: کسانی که تبادل رمزارز را تبلیغ 
کــرده و از مردم پــول دریافت می کنند یا به عنوان 
صاحــب اکانــت صرافی هــا کــه در دیگر کشــورها 
وجود دارد، معاملاتی را انجام می دهند در برخی 
موارد منجر به از بین رفتن سرمایه مردم می شود.
وی افــزود: در صورتی که مجوزهایی اعطا شــود و 
برای تبــادل رمزارز بســرعت مقرراتی هم تدوین 

شــده و ســبدگردانی در داخل کشــور انجام شــود، 
سرمایه مردم نیز از بین نمی رود.

به گفتــه وی قانونگذاری ســریع یــا مصوبات 
ماننــد  دولــت  کاربــردی  و  عملــی  ســریع 
صندوق هــای قابــل معاملــه )ETF(یــا حصول 
ســرمایه گذاری قابل مبادله )ETP( یا مجوز سبد 
گردانــی بــه واحد های کســب و کار بــا تخصص و 
اهلیت و معتبر می تواند جلوی ضررها را بگیرد.

نبود آگاهی رسانی به مردم �
انجمــن  مدیرعامــل  آشــتیانی،  عبــاس 
بلاک چیــن ایــران نیــز اعتقــاد دارد علــت ایــن 
همــه قربانــی و اینکــه مــردم هــر روز بــه علــت 
سرمایه گذاری در حوزه رمزارز متضرر می شوند، 
بــه دلیــل خــلأ قانونگــذاری صحیــح و از ســوی 
دیگر آگاهــی ندادن بموقع از طریــق آموزش به 
مــردم است.آشــتیانی به »ایران« گفــت: منظور 
از قانونگــذاری صحیــح تنظیم گــری درســت در 
حوزه هــای مالــی ماننــد رمــزارز اســت، چــرا کــه 
حوزه هــای مالــی تکنولوژیــک بــوده و پرتغییــر و 
ســریع و چابــک هســتند و از ســوی دیگــر پایــه و 
اســاس اقتصــاد دیجیتــال را تشــکیل می دهنــد 
از ایــن رو همان طــور کــه بارها تکرار شــده در این 
حــوزه، چهارچــوب قانونگذاری ســنتی و قدیمی 
نمی گنجنــد، بنابراین به تنظیــم گری نوینی نیاز 
دارد.وی افــزود: مردم به دلیل خلأ در روش های 
نوین تنظیم گری و نبود آموزش قربانی می شوند 
را  ناصحیــح  و  صحیــح  راه  نمی تواننــد  چــون 
تشــخیص دهنــد، بنابراین اگر آمــوزش و آگاهی 
مــردم هــم بموقــع انجــام شــود و تنظیم گــری 

تشــخیص  بگیــرد،  صــورت  بموقــع  و  درســت 
راه درســت از غلــط هــم بــرای مــردم ممکــن 
رمــزارز  حــوزه  کلاهبــرداران  دام  در  و  می شــود 
گرفتــار نمی شــوند.به گفتــه مدیرعامــل انجمن 
بلاک چین یکی از دلایل کندی در قانونگذاری در 
حوزه مالی اقتصاد دیجیتال شکل نگرفتن روش 
صحیــح تنظیــم گــری در حوزه های نوین اســت 
و مــا همچنان به دنبــال تنظیم گــری حوزه های 
مختلــف از روش هــای ســنتی و مجوزمحورانــه 
هســتیم، در حالــی کــه دنیــا از این مرحلــه عبور 
کرده و با روش های تنظیم گــری توأمان دولتی و 
بخش خصوصی )coregulation( یا تنظیم گری 
بخــش خصوصــی و نظارت حاکمیــت به دنبال 

قانونگذاری است.
بــه اعتقــاد آشــتیانی، حاکمیت هنــوز به دید 
درست و دقیق و کلان نرسیده که موجودیت های 
رمزنــگاری شــده، دارایی دیجیتال هســتند و این 

دارایــی هنــوز در کشــور مــا به رســمیت شــناخته 
نشده، در حالی که در دنیا این موضوع و پذیرش 
آن به اتمام رســیده و حتی متولی آن مشــخص 
اســت و ایــن ضعف باعث شــده که ســردرگمی 
برای بخش خصوصی و حاکمیت به وجود بیاید.
وی پیشــنهاد داد حــال کــه محســن رضایــی 
مســئول  جمهــور  رئیــس  اقتصــادی  معــاون 
ســاماندهی رمزارزها شــده اند، ســند بالادســتی 
بــه  دیجیتــال  دارایی هــای  و  وزیــران  هیــأت  در 
رســمیت شناخته و تشکلی با مشــارکت دولت و 
بخش خصوصی برای تشخیص ماهیت دارایی 

دیجیتال تشکیل و الزامات هم مشخص شود.
بــه گفته آشــتیانی بــا ابلاغ الزامات به کســب 
وکارها، آنها نیز موظف به رعایت الزامات تعیین 
شــده می شوند. از سوی دیگر اگر الزامات از سوی 
کســب و کارها رعایت نشود اجازه ادامه فعالیت 

در آن حوزه را نخواهند داشت.

سوسن صادقی
خبرنگار

بار
اخ
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تولید فناورانه لباس 
ویژه بخش رادیولوژی

یک شــرکت فنــاور داخلی موفــق به طراحــی و تولید لبــاس مخصوص 
غیرسربی دفع کننده اشعه ایکس شد.

بــه گــزارش ایرنــا، ایــن لبــاس می توانــد مــورد اســتفاده کادر درمان 
مســتقر در بخش های مختلف درمانی از جمله بخش هــای رادیولوژی، 
کاردیوگرافی و آنژیوگرافی باشــد. شیوا شه شناس مدیرعامل این شرکت 
فناور یادآورشــد: این شــرکت پس از ســه ســال تحقیقــات و یافتن روش 
تولید ارزان قیمت با مواد سبک، موفق به تولید نمونه صنعتی این لباس 
مخصوص با جذب بالا شده است. وی افزود: محصول تولیدی ما سبک، 
نازک و دارای انعطاف پذیری بالاست و طبق آزمایش های انجام شده از 
لحاظ کیفیت با برندهای اکتیو ترکیه، رگو آلمان و زنولایت امریکا برابری 
می کند. شه شناس افزود: لباس های جاذب اشعه ایکس از جنس سرب 
حــدود 4 تــا 5 کیلوگــرم وزن دارد و قیمــت آنها نیز بیــن 12 تا 20 میلیون 
تومان اســت اما لباس تولیدی ما کمتر از یــک و نیم کیلوگرم وزن دارد و 
بهای آن نیز به کمتر از 6 میلیون تومان می رسد. در واقع می توانیم با ۵0 

درصد قیمت محصولات وارداتی، این لباس را تولید کنیم.
بــه گفتــه وی، هم اکنون شــرکت در حــال راه اندازی خــط تولید نیمه 
مکانیزه با ظرفیت تولید ۳0 ســت کامل )هر ســت شــامل ۶ نوع پوشش 
مختلف در ســه ســایز( در ماه است. شه شــناس با بیان اینکه این شرکت 
در حال حاضر محصولات خود را به چند مرکز درمانی بخش خصوصی 
عرضه کرده است، افزود: پس از دریافت موافقت اصولی اولیه از سازمان 
تجهیــزات پزشــکی و راه انــدازی خــط تولیــد مکانیــزه و بازدید بازرســان 
ســازمان تجهیــزات پزشــکی بــرای صدور مجــوز IMED، امــکان فروش 

محصول به تمامی مراکز درمانی و آزمایشگاهی کشور فراهم می شود.

حفره های امنیتی
 دردسر تازه والمارت

مقامات چینی به شدت از فروشگاه های زنجیره ای والمارت به علت نقض 
قوانین امنیت ســایبری این کشــور و حفره های امنیتــی آن انتقاد کرده اند. 
بــه گزارش مهر، والمــارت که یکی از بزرگ ترین فروشــگاه های زنجیره ای 
امریکاســت خدمــات فــروش آنلاین نیز ارائــه می دهد، امــا چین معتقد 
اســت این شرکت به قوانین امنیت سایبری این کشــور احترام نمی گذارد. 
پلیس ایالت شنزن چین در جنوب این کشور، از شناسایی 19 آسیب پذیری 
در سیســتم شــبکه ای والمــارت خبــر داده که مربوط بــه اواخر مــاه نوامبر 
اســت. مقامات چینی می گویند والمارت از ســرعت عمل کافی برای رفع 
نقص های یادشده برخوردار نیست و با این تخلف، قوانین امنیت سایبری 
چیــن را نقــض کــرده و امنیت ســایبری شــهروندان چینی کــه از خدمات 
والمــارت اســتفاده می کننــد را به خطر انداخته اســت. مقامــات چینی به 
والمارت دستور داده اند برای رفع مشکلات امنیت سایبری خود اقداماتی 
انجام دهد ولی هنوز مشــخص نیست برای این شرکت جریمه ای در نظر 
گرفته شده یا خیر؟ والمارت در ماه گذشته هم مورد انتقاد تند رسانه های 
چینی قرار گرفته بود، زیرا دست به حذف عمدی محصولات منطقه سین 

کیانگ از برنامه ها و فروشگاه های آنلاین خود زده بود. 

فعالان حوزه ماینینگ در گفت و گو با »ایران« مطرح کردند

دعوت از فعالان صنعت فضایی برای نمایش توانمندی ها

مرکز توســعه تجارت الکترونیکی) تتا( اعلام کرد: به منظور 
رفع دغدغه های کسب وکارهای اینترنتی بویژه در حوزه های 
نوآورانــه و جدیــد، کارگــروه نــوآوری و توســعه کاربردهــای 
تجارت الکترونیکی با حضور تشکل های بخش خصوصی و 
با دعوت از دستگاه های تخصصی ذی ربط، در مرکز توسعه 

تجارت الکترونیکی راه اندازی می شود.
بــه گزارش »ایــران«، پس از اجرای الــزام »اینماد« برای 
پرداختیارهــا و طرح برخی دغدغه ها درباره دریافت اینماد 
توســط کسب و کارهای اینترنتی بویژه در حوزه های نوآورانه 
و جدید، این کارگروه با حضور تشــکل های مرتبط با تجارت 
الکترونیکــی و با دعــوت از دســتگاه های تخصصی ذی ربط 

ماننــد کمیســیون»فاوا« اتــاق بازرگانــی، صنایــع، معادن و 
کشــاورزی ایــران، ســازمان نظام صنفــی رایانــه ای، انجمن 
علمــی تجارت الکترونیکــی ایران، انجمن صنفی کســب و 
کارهــای اینترنتی، اتحادیه کشــوری صنف کســب و کارهای 
مجازی و انجمن تجارت الکترونیکی ایران ایجاد می شــود. 
ایــن کارگــروه درواقــع به عنــوان یکــی از زیرمجموعه هــای 
کارگــروه مشــورتی راهبری تجــارت الکترونیکــی فعالیت و 
بــر تســهیل فرایند صــدور مجوز کســب و کارهــای اینترنتی 
توسط دســتگاه های تخصصی ذی ربط و توســعه نوآوری و 
کاربردهای تجارت الکترونیکی در تعامل با این دســتگاه ها 

تمرکز خواهد کرد.

دبیرخانــه  کنفرانــس ظرفیــت صنعــت فضایــی بــه منظــور 
شناســایی ظرفیت هــا و توانمندی های صنعت فضایی کشــور، 
دومین فراخوان خود را اعلام کرد.به گزارش»ایران«، دبیرخانه  
کنفرانس ظرفیت صنعت فضایی در دومین فراخوان با تأکید 
بــر برنامه ریــزی بــرای شناســایی همــه اســتعدادهای صنعت 
فضایی موجود در کشــور از شــرکت ها، ســازمان ها، دانشــگاه ها، 
مراکــز تحقیقــی و صنعتــی و پژوهشــکده ها دعــوت کــرد تــا 
توانمندی هایشــان را در ایــن کنفرانــس و نمایشــگاه جانبی آن 
ارائه دهند. بر اساس این اعلامیه، قرار است کنفرانس ظرفیت 
صنعــت فضایی به صــورت محدود و فقط با حضــور ذیربطان  
حوزه فضایــی، 1۴بهمن  و مصادف بــا روز ملی فناوری فضایی 
در محل پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات برگزار شود. در 

این کنفرانس، از یک سو برنامه های توسعه و نقشه راه صنعت 
فضایی )نمایش تقاضا( توسط مسئولان ذیربط و از سوی دیگر 
توانمندی های داخلی صنعت فضایی )نمایش زنجیره تأمین 
داخلــی( از طریــق شــرکت ها و نهادهــای برگزیــده ارائه خواهد 
شد.دبیرخانه کنفرانس ظرفیت مایل است همه استعدادهای 
موجود در کشــور را شناسایی و از آنان برای حضور در این رویداد 
مهــم دعــوت کند. بــر این اســاس، دبیرخانه کنفرانــس از همه 
شــرکت ها، ســازمان ها، دانشــگاه ها، مراکز تحقیقی و صنعتی، 
پژوهشــکده ها و غیره درخواســت کرد قابلیت های خود را برای 
حضــور در کنفرانــس و نمایشــگاه جانبــی آن، حداکثر تــا پایان 
دی ماه سال جاری به نشانی info@telecomsyndicate.ir ارسال 

کنند تا پس از بررسی، برای حضور در این رویداد دعوت شوند. 

با راه اندازی یک کارگروه 

دغدغه کسب  و کارهای اینترنتی برطرف می شود
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کار درستی است یا نه؟
دکتر ســید احســان طوســی، روانپزشــک در 
ایــن بــاره می گویــد: »اگــر بخواهیــم ایــن را 
به شــکل یــک شــبکه اجتماعی نــگاه کنیم 
کــه افراد بــا گــروه همتــای خودشــان دارند 
حرف می زنند و از مشــکلات و نگرانی شــان 
می گویند و تجربه های خود را با همدیگر در 
میــان می گذارند، خوب اســت چــون باعث 
می شــود استرسشان کمتر شــود و فکر کنند 
تنها نیســتند. من خیلی وقت هــا به مادران 
کودکان بیمار که منتظر پیوند قلب هســتند 
در بیمارســتان توصیــه می کنــم بــا مــادران 
بچه هــای بیمــار دیگــر در اتــاق اســتراحت 
مــادران حــرف بزننــد تــا تجربه هــای هم را 

بشنوند و اضطراب شان کمتر شود.
ایــن یک بحث اســت و راهــکار گرفتن برای 
مسائل پزشکی یک بحث دیگر است. اینجا 
دیگر خطرناک می شود به چند دلیل؛ یکی 
اینکــه حتی مــن که روانپزشــک هســتم اگر 
بخواهم برای مشــکل خواب کسی تجویزی 
بکنم، نمی آیم در چند خط جواب بدهم و 

در شبکه های اجتماعی هم چنین تجویزی 
نمی کنم. لازم اســت برای حل مشــکل فرد 
یک مصاحبه کامل با شــخص داشته باشم 
تا مشــکلش را تشــخیص دهم و مسلماً در 
فضــای مجــازی چنیــن تشــخیصی حاصل 
نمی شــود. به عبارتــی نمی تــوان تشــخیص 
دقیــق داد پــس تجویــز هم نامعتبر اســت. 
مســأله این اســت که مــردم فقــط علائم را 
می بیننــد و آن هــم چون در محــاوره دقت 
نمی شــود بــاز هــم معلــوم نیســت دو نفــر 
منظورشان از به کار بردن یک کلمه چیست.
فــرد فقــط دارد آن علامــت را می بینــد کــه 
اینجــا همــان بیخوابــی اســت امــا علتــش 
ممکــن اســت چیزهــای مختلــف باشــد که 
در دو نفر یکسان نیســت. پس اگر بخواهند 
از درمــان هم اســتفاده کنند چه بســا نتیجه 
عکس داشــته و خطرناک باشــد. حتی یک 
تشخیص یکســان برای دو نفر ممکن است 
تجویز متفاوتی داشته باشد و تجویز دیگران 

برای ما ایجاد مشکل کند.«
ایــن روانپزشــک در ادامــه می گویــد: »یــک 

مشکل دیگر هم این است که برخی داروها 
بعضــی  و  می کننــد  درمــان  را  علامت هــا 
داروها مشــکل زمینه ای را. مثال ســاده اش 
این می شود که وقتی کسی تب دارد مثلًا اگر 
اســتامینوفن بخورد تبش پاییــن می آید اما 
اگر آن تب ناشی از عفونت باشد، عفونتش 
آنتــی  اگــر  درحالی کــه  نمی شــود  درمــان 
بیوتیک بخــورد، عفونتش درمان می شــود 
و در نتیجــه تبش هــم پایین می آیــد. ما در 
مــورد خواب هم این را داریم. برخی داروها 
اثــر کوتاه مــدت دارند و بعــد از مدتی دیگر 
اثــر خــود را از دســت می دهند. فــرد مجبور 
اســت دارو را مصــرف کند و زود بــه زود دوز 
دارو را بالا ببرد تا حالش بدتر نشــود. چنین 
فردی ممکن اســت برای توصیه به دیگری 
که مشکل خواب دارد، داروهای خواب با اثر 
کوتــاه مدت را معرفی کند که پزشــک برای 
او تجویز کــرده درحالی که معمــولاً توجهی 
بــه داروهای دیگر که علــت بیخوابی را رفع 
می کنــد نــدارد و همیــن هم مشــکل ایجاد 

می کند.«

وقتی آدم مشکلی دارد فکر 
می کند فقط خود اوست که این 

مشکل را دارد و به همین دلیل 
احساس انزوا و تنهایی می کند. 

در مورد مشکل بیخوابی من 
بارها چنین احساسی داشته ام. 

آن ساعت هایی که برای به 
خواب رفتن با خودت کلنجار 

می روی، داری به این فکر 
می کنی که الان همه آدم ها 

راحت خوابیده اند و فقط تو 
هستی که داری عذاب می کشی. 

این حس خیلی آزاردهنده 
است

رؤیای خواب خوش
وقتی برای روان درمانی دست به دامن فضای مجازی می شوید   

ایــن روزها هرچیزی بخواهید در فضای وب 
پیدا می شــود. کافی است یک جست و جوی 
ساده کنید؛ از دستور پخت اقسام خوراک ها 
گرفتــه تا درمــان خانگــی انــواع بیماری ها. 
البتــه کــه بــه توصیــه پزشــکان بهتــر اســت 
اصلًا خوددرمانی نکنیــد و دنبال درمان در 
اینترنت و شبکه های اجتماعی هم نباشید. 
دنبــال درمــان در این فضا گشــتن یک چیز 
است و آگهی دادن برای درمان مجازی هم 

یک چیز دیگر. بله، درست شنیدید؛ آگهی.
شــاید از خودتــان بپرســید یعنــی چــه کــه 
کســی آگهی بدهد برای اینکه دنبال درمان 
مشــکلش باشد، آن هم در فضای مجازی؟ 
راستش دیدن این قبیل آگهی ها برای خود 
مــن هم عجیب بود، آگهی هایی که در یکی 
از ســایت های درج آگهــی رایــگان، منتشــر 
شــده اســت؛ آگهی هایی بــا عنــوان »کمک 

برای بیخوابی.«
»شــب ها نمی توانــم بخوابــم تا صبــح. اگر 
کســی تجربه ای دارد در این مورد راهنمایی 

کند چطور می شود خوابید؟«
»بنــده آقــا هســتم. بــا اینکــه روزها ســر کار 
مــی روم ولــی شــب ها بــه ســختی خوابــم 
می برد. اگر کســی می تواند راهنمایی کند یا 
اگر کســی چنیــن مشــکلی دارد در مورد این 

موضوع با هم هم اندیشی کنیم.«
»چند شــب اســت هرکاری می کنــم خوابم 
راهنمایــی  می شــوم  ممنــون  نمی بــرد. 
ولــی  خســته ام  خیلــی  کنــم.  چــکار  کنیــد 
از  ممنــون  پیشــاپیش  نمی بــرد.  خوابــم  

جواب هایتان.«
»اگــر تجربــه ای در مــورد بیخوابــی داریــد 
خواهش می کنم به من کمک کنید. تماس 

در هر ساعت شبانه روز.«
این هــا نمونــه آگهی هایی هســتند کــه برای 

بیخوابی درج شــده اند. شــما هم اگــر از آن 
دســته آدم هایــی باشــید کــه بیخوابــی را در 
دوره هایی از زندگی تان تجربه کرده باشــید، 
شــاید با آگهی دهندگان احساس همدردی 
داشــته باشــید، امــا آیــا در صــورت داشــتن 
مشــکل مشــابه، به کاری مشــابه آنها اقدام 
می کنید؟ به عبارتی آگهی می دهید تا کسی 
کمکتان کند مشــکل بیخوابی تان حل شــود 

یا راه های منطقی تری را امتحان می کنید؟
»بیخوابی درد بزرگی اســت و کسی که آن را 
تجربــه کــرده می تواند ایــن را درک کند. اگر 
تجربه بیخوابی های طولانی مدت نداشــته 
باشــید شــاید فکر کنید به کار بردن واژه درد 
در مــورد بیخوابــی اغراق آمیــز اســت اما در 
واقــع بیخوابی دردناک و عذاب آور اســت و 

آدم را مستأصل می کند.«
ایــن را کســی می گوید که به قــول خودش از 
18 ســالگی مشــکل خواب دارد و بارها برای 
حل این مشــکل به پزشــک مراجعــه کرده 
اســت و البتــه درمان هــا همگــی مقطعی و 
زودگــذر بوده انــد. او از اینکه کســی به خاطر 
مشــکل خواب آگهی بدهد، تعجب می کند 

اما می تواند آگهی دهنده را درک کند.
»چشــم هایتان را بســته اید و سعی می کنید 
بــه بیخوابــی فکر نکنیــد اما در همــان حال 
کــه دارید ســعی می کنید بــه آن فکر نکنید، 
تمام ذهنتان درگیرش شــده است. در واقع 
اســترس نخوابیدن نمی گذارد فکر نکنید یا 
به چیز دیگری فکر کنید و خود این استرس 
هــم مانع بــه خــواب رفتنتان می شــود. من 
بارهــا تجربــه اش را داشــته ام و این طور هم 
نیســت کــه بعضی شــب ها چنین مشــکلی 
داشــته باشــم بلکــه بیخوابی هــا به صــورت 
دوره ای می آینــد و بقیــه وقت هــا هــم بــه 
هرحال مشــکل خــواب دارم امــا نهایتاً دیر 
خوابیدن اســت. این بیخوابی هــای دوره ای 
این طــوری اســت که مثلًا ســه شــب پشــت 

ســر هم نمی توانم حتــی ده دقیقه بخوابم. 
نمی دانید چقدر ســخت اســت که کل شب 
را در جــای خوابتــان بیــدار باشــید و وقتــی 
هوا روشن می شــود ببینید حتی یک لحظه 
نخوابیده ایــد. کســانی کــه راحت بــه خواب 

می روند آدم های خوشبختی هستند.«
زمــان  مــدت  فقــط در  او، داروهــا  به گفتــه 
کوتاهــی اثــر دارند و انــگار هرچــه می گذرد 
داروی  دوز  بــه  و  می شــود  کمتــر  اثرشــان 
بالاتری نیاز است که پزشکش خیلی موافق 
آن نیست و توصیه می کند دوز داروها را بالا 
نبرد ولی بعضی وقت ها ناچار می شــود دو 

یا سه قرص را باهم بخورد.
یــک مبتــلا بــه بیخوابــی دیگر هــم معتقد 
اســت آدم هــا گاهــی وقتــی مشــکلی را در 
لزومــاً  می کننــد  مطــرح  مجــازی  فضــای 
دنبــال پیدا کــردن راه حل آن نیســتند بلکه 
می خواهنــد همــدرد پیدا کننــد چون باعث 

تسکین شان می شود.
او می گویــد: »وقتــی آدم مشــکلی دارد فکر 
می کنــد فقــط خــود اوســت که این مشــکل 
را دارد و بــه همیــن دلیــل احســاس انــزوا و 
تنهایــی می کنــد. در مورد مشــکل بیخوابی 
مــن بارهــا چنیــن احساســی داشــته ام. آن 
ســاعت هایی کــه بــرای بــه خــواب رفتــن با 
ایــن  بــه  مــی روی،  داری  کلنجــار  خــودت 
فکــر می کنــی کــه الان همــه آدم هــا راحت 
خوابیده اند و فقط تو هستی که داری عذاب 
می کشــی. این حس خیلی آزاردهنده است 
و کســی که آگهی می دهد برای حل مشــکل 
بیخوابــی، گرچــه کار عجیبی می کنــد اما به 
نظــر می رســد دنبــال همــدرد پیدا کــردن و 

صحبت درباره درد مشترک است.«
ایــن حرف هــا آیــا دنبــال راه حــل  از  جــدا 
گشتن برای مشــکلات روانپزشکی از جمله 
بیخوابــی کــه موضــوع گــزارش ماســت در 
شــبکه های اجتماعــی آن هم به این شــکل 

مریم طالشی
گزارش نویس

   افقي:  
 1- دیدگاهی فلسفی- هافبک پرسپولیس

2- مخفــف از آن- خیابانــی در تهران- نام 
پسرانه فرنگی

3- پرنده ای کوچک- لوله رابط مایعات- گنجه
4- غیربلیغ- یکی از ویتامین ها- کشیده شده

5- شگرد- چاپلوسی- جودوی چینی- من و شما
6- زودباور- دوری- اهمیت دارتر

7- سخن- شخصیتی در شاهنامه- تهیدستان
8- مزرعه خیار و هندوانه- میراث- درجه نظامی

9- ســایت پخش زنــده فوتبــال- انجمن، کارگــروه- عدد 
دریاچه!

10- بعید و بافاصله- کرم ابریشم- قسمت کننده
نگهدارنــده  یونانــی-  شــاعره  جمعــی-  خــودروی   -11

ساختمان- آبدار
12- بین پیچ و مهره- سنگ عصاری- خوشحال

13- قالی فرسوده- دشت کم ارتفاع و هموار- برای اینکه
14- زمین خراب- فلکه های شهری- دلیر

15- ژله- اثر »عبدالحسین زرین کوب«

 عمود ي:   
1- بازتــاب ارزیابــی یا برآورد یــک فــرد از ارزش های خود- 

طلسم
2- جزیره جنوبی- مقررات و احکام دولتی- محافظ گل

3- فرشته شب اول قبر- وسیله وزنه برداری- شهر روی آب
4- رهبر شوروی- شهر زیارتی عراق

5- بازو- پایتخت برنج ایران- لقب امرای عثمانی
6- نام پسرانه- کابوی خوش شانس- سومین فیلم »حسن 

فتحی«- سرراست
7- سردسیر- مبتکر »شعر سپید«- اصفهان قدیم

8- واژه توضیح کلام- دومین ماه سال میلادی- پوشش و روکش
9- تاختن- ژنتیک- بی رحم

10- عــدد ارشــمیدس- جمع مــاده- اراده و پشــتکار قوی- 
فرمان سکوت

11- مرکز »سوریه«- گروه مردم- مارکی بر لباسشویی
12- کشوری در قاره آفریقا- نورآمایی

13- پدر- فامیل، خویشان- درک اشیا
14- نام »محرابی« بازیگر خانم- شــهری در استان ایلام- 

شتافتن
15- آشفته و درهم- موجب سرافکندگی

  
   افقي:  

 1- یکــی از روش هــای لمینــت دندان- 
فیلم »ارسلان امیری« )1400(

2- حسرت- غذای ایرانی- ضرر و گزند
3- مستمری- راه راست یافته- اثر »کارول اوتس«

4- بایگانی- پاسخ نومید کننده- سطح خارجی
5- آش- نشــانه بیماری- کنایــه از آدم کاهل در کار- رئیس 

جیمز باند
6- هلاک- درمان دردها!- مخفف تو را

7- شــهری در اســتان فارس- یکای تراز فشــار صدا- از 
عناصر شیمیایی

8- خوشمزه- پسر زئوس و هرا- غیر حضوری
9- تأیید پســت اینترنتی- جمع مکتــب- اصطلاحی 

در عکاسی
10- منگنه- از مراحل زراعت- دستکاری روی عکس

11- گاه از نهاد برآید- دارای ارزش و مقام شــاهانه- گلوله- 
ضمیر داخل

12- ابزار آراستن موها- شهر بی دفاع!- امریکایی
13- سور ازدواج- وجود- واگیر

14- رکاب و تسمه- خوف انگیز- سخنان نامربوط فرد تب دار
15- گدای سمج- رمانی معمایی نوشته »لی چایلد«

  
 عمود ي:   

1- قلاب کوهنوردی- شیرینی محلی گیلان
2- نگینی بر تارک سلســله جبــال زیبای البــرز جنوبی- اثر 

»یوجین اونیل«- درفش
3- بازرس- نیرنگ ها- کلاهبردار

4- صدراعظم آهنین!- شاعر »آیدا در آینه«

5- باز عامیانه!- پشت و عقب- واحد دکان
6- درشــت و خشــن- ضــد »زوج«- واکســن- خطــاب 

بی ادبانه
7- واحد- این دستگاه برای جمع آوری خونابه ها در ناحیه 

جراحی استفاده می شود- صدای تمسخر
8- وسایل بنیادین- کارهای عام المنفعه- شیرینی پیچی

9- ماضی شــدن- کنایــه از کاری کــه راه حل بــرای آن پیدا 
نشود- جایزه ادبی

10- شــهری در »آلمــان«- شــیدا- مقطع- صــدای افتادن 
چیزی

11- کیسه پول قدیمی- خواهر برادر همخون- بزرگمرد
12- نان پاره گدایی- عایق ضد رطوبت

13- الگو- ترشح- هوای خنک
14- شهری در »اتریش«- اثر باستانی کرمان- دوباره کاری

15- هیدروتراپی- هواپیمای جت

 ارقام 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها 
و مربع هاي كوچك 3 در 3 یكبار دیده شود
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جــــدول  سـودوکو

خیلی سخت سخت

متوسط آسان

3 7 1 4 2 9 6 5 8
9 8 4 6 5 1 3 7 2
5 2 6 7 8 3 9 1 4
6 1 8 5 9 2 7 4 3
7 5 9 3 4 8 1 2 6
2 4 3 1 6 7 8 9 5
1 3 2 8 7 4 5 6 9
4 6 7 9 3 5 2 8 1
8 9 5 2 1 6 4 3 7

4 3 6 8 5 1 7 2 9
5 2 7 6 9 4 8 3 1
9 1 8 3 2 7 5 6 4
3 9 1 7 8 6 2 4 5
2 8 4 5 1 9 6 7 3
6 7 5 2 4 3 1 9 8
1 4 2 9 6 8 3 5 7
7 5 9 1 3 2 4 8 6
8 6 3 4 7 5 9 1 2

آسان
7 1 4 3 2 6 9 5 8
3 5 8 9 1 7 6 4 2
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9 3 7 6 4 2 1 8 5
4 6 5 1 3 8 2 7 9
5 7 2 8 9 1 3 6 4
6 4 9 5 7 3 8 2 1
1 8 3 2 6 4 5 9 7

متوسط
1 2 3 4 7 5 9 8 6
8 6 5 9 2 3 4 7 1
7 4 9 6 8 1 5 2 3
6 7 8 3 4 9 2 1 5
9 1 2 5 6 7 8 3 4
3 5 4 8 1 2 7 6 9
5 8 1 2 9 6 3 4 7
4 9 7 1 3 8 6 5 2
2 3 6 7 5 4 1 9 8
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جدول روزنامه  دارای دو »شرح عادی و ویژه« است. در صورت تمایل به حل دو شرح ابتدا یکی از 

شرح ها را با مداد حل کرده و سپس با پاک کردن جواب شرح اول، به حل شرح دوم بپردازید. یک جـدول با دو شـرح

جدول 
عــادي

78
18

ره  
ما

 ش
ژه

 وی
ول

جد
ل 

ح

78
18

ره  
ما

 ش
دی

عا
ل 

دو
 ج

حل

7819

جدول 
ویـــژه



کمکی که پدیدارشناسی به »جامعه شناسان تاریخ« می کند

دسترسیبهامورفراموششده
چرا روش پدیدارشناسانه برای »تفسیر درست واقعیت« ضرورت دارد؟

تاریخ اغلب بســتر امور فراموش و کتمان شــده  اســت. 1 
بنابراین روشــی در مطالعه تاریخ کارآمدتر، راســتین و 
انتقــادی خواهد بود که این »امور فراموش و کتمان شــده« 
را بازیابی کند. در این فضا »پدیدارشناسی« روشی است که 

می تواند به این بازیابی جامه عمل بپوشاند.
امــا منظور از »امور فراموش و کتمان شــده« چیســت؟ 
تصــور کنید که برای رســیدن بــه یک مقصد خاص، ســوار 
یک وســیله نقلیه  عمومی به عنوان مثال تاکســی شده اید، 
صندلی عقب و در یک وضعیت خاص، فرد درشت اندامی کنار شما می نشیند و جا 
را بر شما تنگ می کند، شما می خواهید به یک مقصدی برسید و مدام به این مقصد 
فکر می کنید، با گوشــی همراهتان کار می کنید و می کوشــید تا به تجربه ملموسی که 
می گذرانید، نیندیشید و خللی در زندگی عادی تان ایجاد نکنید. اغلب، این موقعیت 
مشخص فراموش می شود؛ چراکه فراموش نکردن آن، نوعی اختلال در روند زندگی 
عادی ایجاد می کند. این فراموشــی، منطق اصلی یــا Mainstream روایت های ما از 

تجربیاتی است که در گذشته از سر گذرانده ایم.
روش های تاریخی انتقادی، سعی می کنند بر این منطق  Mainstream غلبه  کنند. 
اینجا به طور خاص، کار روش پدیدارشناســی )از آنجایی که برآمده از فلسفه »بودن« 
اســت( غلبه بر این گرایش کلی یعنی فراموش کردن تجربه های مشــخص »بودن« 
در دل تاریخ اســت. به تعبیری، کار روش پدیدارشناســی این اســت که »بودش های« 
مشــخص مــا را در زمان ها و مکان های مشــخص تفســیر کنــد. بســیاری از اوقات این 
گونه تصور می شــود که این »تجربه های بودش« تجربه های کم اهمیتی هستند، ولی 
پدیدارشناسی این تجربه ها را کم اهمیت قلمداد نمی کند و دقیقاً به این دلیل که آنها 
را تجربه های مهم و استراتژیک برمی شمرد، در تفسیر درست واقعیت ضرورت دارد.

برای تفســیر »بودش های« مشــخص در زمــان و مکان های مشــخص چه باید 2 
کــرد؟ پدیدارشناســی معمولاً با یک پرســش رادیکال شــروع می کنــد؛ رادیکال 
از ایــن جهــت که طرح این پرســش، شــرایطی را برای شــکاف انداختــن در واقعیت 
پذیرفته شــده، فراهــم می کنــد. بــه محض طــرح این پرســش، نوعی شــکاف ایجاد 
می شود و این شکاف به صدر قرار گرفتن، رؤیت پذیر و پدیدارشدن امور فراموش شده 

کمک می کند و از این طریق ما به »فراموش شده ها« دسترسی پیدا می کنیم.
پرســش رادیــکال در پدیدارشناســی »پرســش از قصد کنشــگر« اســت. پرســش 
از قصــد کنشــگر، پای خود کنشــگر را بــه میدان می کشــد. گرایش کلی ای در فلســفه 

زندگــی روزمــره وجــود دارد و آن، 
این اســت که ما اغلب می کوشــیم 
را  وقایــع  در  خودمــان  دخالــت 
نادیــده بگیــرم، ایــن نادیده گیــری 
بــه برخــی چهارچوب های تفســیر 
تاریخی که سعی می کنند کنشگر را 
از رخداد جــدا کنند، کمک می کند. 
پدیدارشناســی بــا همیــن پرســش 
رادیکال ) پرســش از قصد کنشــگر( 
می کوشد تا پای کنشگر را به میدان 
بکشــد. »پرســش از قصــد« بــرای 
پدیدارشناس همیشه پدیدارکننده 

موقعیت مشخص »بودن« است.
موقعیت مشــخص »بــودن«، 
آن  در  مــا  کــه  اســت  موقعیتــی 
»کنــش« می کنیــم، مــا کنش های 
بسیاری را تجربه کرده ایم، بسیاری 
زمانــی  را  از کنش هــای ملمــوس 
که به مقصد می رســیم، فراموش 
می کنیــم یــا ارزشــی بــرای آنها در 
رسیدن به آن مقصد قائل نیستیم. 
این پرسش رادیکال، این تجربه ها 
را برمــلا می کنــد و بــا تفســیر هــر 
کــدام از ایــن تجربه هــا می توانیــم 
»واقعیت به مثابه یک منشــور« را 

فهم پذیر کنیم.

فیلســوف 3  ورنــو،  رژه 
پدیدارشــناس، معتقد است 
از قصــد« یعنــی وقتــی  »پرســش 
کنش می کنیم چه در ذهن داریم؟ 
ولــی بــا ایــن حــال، پدیدارشناســی 
در  نمی دانــد.  ذهن خوانــی  را 
پدیدارشناســی، ذهــن نمــود ذهن 
اســت، ذهــن زمانی قابــل مطالعه 
اســت کــه بتوانیــم پدیدار شــدنش 
را به مطالعه بکشــیم؛ به تعبیری، 
ذهن زمانی خــودش را به مطالعه 
می سپارد که در چیزی نمودار شود.
از پدیدارشناسی می توان این نتیجه  
کلیــدی را گرفــت که ما همیشــه در 
یک »موقعیت« پدیدار می شــویم. 

بنابراین باید به سراغ موقعیت پدیدارشدن کنش برویم، اینجا است که می فهمیم 
هیچ کنشی در خلأ صورت نمی گیرد؛ به این معنا که هر کنشگر در یک زمان و مکان 
مشخصی کنش خود را صورت می دهد و این کنش، در برابر و در مواجهه با کنشگران 
دیگــر صــورت می گیرد. در ایــن معنا، مطالعه پدیدارشناســانه اصــولاً یک مطالعه 
جامعه شناختی- تاریخی است؛ چراکه ما در هر مطالعه پدیدارشناسانه به دنبال این 
هستیم که نسبتی برقرار کنیم میان قصد کنشگرانی که در مواجهه باهم و در زمان و 

مکان مشخصی کنش می کنند.

کار هــر مطالعه پدیدارشناســانه بررســی چگونگــی تلاقی قصدهای کنشــگران 4 
مشــخص، در زمان و مکان مشــخص اســت و این اصل در پدیدارشناسی وجود 
دارد که شیوه مواجهه کنشگران باهم و شکل تلاقی قصدهای آنان در موقعیت های 
مشخص، در شکل گیری مقصد و نتیجه ای که از آن کنش دارند، مؤثر است. بنابراین 

نادیده گرفتن اینها باعث می شود تا رخداد را درک نکنیم.
زمانــی کــه »روش پدیدارشناســی« در »جامعه شناســی تاریخــی« بــه کار گرفتــه 
می شــود، ایــن شــیوه در بردارنــده واقعیت هــای بســیار و ابزارهای درجه یــک برای 
تفســیر رخدادی اســت که به وقوع پیوسته اســت، تجریه یک رخداد، به زمان، مکان 
و کنشگران و شیوه  در برابر هم قرار گرفتن کنشگران، راه استراتژیک و بسنده ای برای 

پژوهش های تاریخی است.  
*مکتوب حاضر متن ویرایش و تلخیص شــده »ایران« از ســخنرانی دکتر رضا صمیم 
اســت که با عنوان »کاربرد روش پدیدارشناسی در جامعه شناسی تاریخی« در دومین 

همایش »مطالعات روش تحقیق در علوم اجتماعی ایران« ارائه شد.

تار
گف

9 Jan. 2022  1443 سال بیست و هفتم   شماره 7819  یکشنبه  19 دی 1400  6 جمادی الثانی 

 چندنکتهدربارهنمایش»پایینسمتچپ«

بهکارگردانیهادیمحرابی

دوگانهها بیپایان تسلسل
عمار جشنواره

بهایستگاهدوازدهمرسید

صفحه 14 صفحه 15

دکتر رضا صمیم 
 جامعه شناس و

عضو هیأت علمی 
پژوهشکده مطالعات 

اجتماعی و فرهنگی

راز بقا و فنای نظریه های وارداتی

مسافرانناخوانده
سرزمینفکریما
»رفت و آمد نظریه ها« در دستگاه فکری یک 

جامعه تابع چه قوانینی است؟

 پدیدارشناسی معمولاً با یک 
پرسش رادیکال شروع می کند؛ 

این پرسش رادیکال »پرسش 
از قصد کنشگر« است. به 
محض طرح این پرسش، 

نوعی شکاف ایجاد می شود و 
این شکاف به صدر قرار گرفتن، 

رؤیت پذیر و پدیدارشدن 
امور فراموش شده کمک 

می کند و از این طریق ما به 
»فراموش شده ها« دسترسی 
پیدا می کنیم. پرسش از قصد 

کنشگر، پای خود کنشگر را به 
میدان می کشد. گرایش کلی ای 

در فلسفه زندگی روزمره وجود 
دارد و آن، این است که ما 

اغلب می کوشیم دخالت 
خودمان در وقایع را نادیده 

بگیریم، این نادیده گیری به 
برخی چهارچوب های تفسیر 

تاریخی که سعی می کنند 
کنشگر را از رخداد جدا کنند، 

کمک می کند. پدیدارشناسی 
با همین پرسش رادیکال 

می کوشد تا پای کنشگر را به 
میدان بکشد
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»آســتین« فیلســوف تحلیلــی معــروف زمانــه مــا، 1 
تعبیری دارد از اینکه دســتکش را متناســب با ســایز 
دســت و انگشــتان دســت درســت می کنند. بدین معنا 
که این قامت دســت و انگشــتان دســت اســت که اندازه 
دســتکش و نحوه کارایی آن را معیــن می کند. بر همین 
قیــاس، نظریه هــا نیز متناســب بــا پرســش ها، امکانات 
مفهومــی و نظــری و نیازهای جوامع ســاخته می شــوند 
و بــکار می رونــد. نظریه ای که با پرســش یا پرســش های 
یــک جامعــه ارتباطــی نداشــته باشــد و نتوانــد بدان ها 
امکانــات مفهومــی لازم در ســرزمین  یــا  پاســخ دهــد 
میهمــان برای تبدیل آن نظریه بــه نظریه ای قابل فهم 
و راه حلــی درخور درون یــک فرهنگ علمی و آکادمیک 
وجود نداشــته باشــد و از همه مهمتر، آن نظریه نسبتی 
با نیازهای آن جامعه نداشــته باشــد، طبیعی اســت که 
آن نظریه نتواند در ســرزمین میهمان، حضوری بادوام 

و معنادار داشته باشد.
حتی اگر چنان نظریه ای توســط اندیشمندی بزرگ 
در ســطح جهانی ارائه شده باشد و آوازه آن اندیشمند 
همــگان را بــرای جدی  گرفتن آن نظریــه متقاعد کرده 
باشــد، تــا زمانــی کــه آن نظریــه بــا نیازهای ســرزمین 
مقصــد و دســتگاه مفهومــی و علمــی آن خطــه رابطه 
معقولــی برقــرار نکنــد و نتوانــد بــا دیگــر نظریه هــای 
فعال در آن ســرزمین گفت وگویی بادوام و مؤثر داشته 
باشــد، حضــور آن نظریــه در اقلیــم یا همان ســرزمین 
خواهــد  موقتــی  و  عاریتــی  حضــوری  )دوم(،  مقصــد 
بــود نه حضوری از ســر دعــوت و به اقتضــای طبیعت. 
بدیــن معنا، ایــن نظریه نه در ســفری طبیعی بلکه در 
جریان نوعی تحمیل از جانب قدرت ها و هژمونی های 
»میهمــان  مدتــی  نظامــی  و  اقتصــادی  یــا  سیاســی 
ناخوانــده« فرهنگ ها و ســرزمین ها بوده و بعد از چند 

صباحی رخت بربسته و می رود.

بــر اســاس ایــن منطــق می تــوان راز بقــا و عــدم 2 
ســرزمین مان  در  را  نظریه هــا  از  بســیاری  بقــای 
فهــم کــرد. بوعلــی و ســهروردی و خواجــه نصیرالدین 
و  عطــار  و  مولــوی  و  ملاصــدرا  و  میردامــاد  و  طوســی 
صدهــا اندیشــمند بزرگ و متوســط در عیــن توانایی بر 
اندیشیدن و خلق نظریه های حائز توجه در موضوعات 
متعدد، خود سفیران فرهنگی سرزمین ها و نظریه های 
دیگــر بوده انــد. در اندیشــه آنــان »نظریه های مســافر« 
جــای مناســب خــود را یافتــه و بــا نظریه هــای هم تــراز 
خویش گفت وگوهای عمیق داشــته اند؛ هرچند توســط 
آن متفکر تعدیل شــده  یا کنار نهاده شــده و اندیشه ای 
بدیل بر صدر نشســته باشد. آنها در واقع پاسخ هایی به 
پرسش های متفکرند؛ پرسش هایی که از بطن نیازهای 
جامعــه برخاســته و متفکر در همفکــری و گفت وگویی 
عمیــق با اندیشــمندان و نظریه های دیگــر اقلیم ها، در 
نهایت تلاش می کند راه حل مناســبی را بیابد یا از میان 

آنها یکی را انتخاب کند.
بوعلــی در فلســفه خــود بــا حکمــای یونــان و مصــر 
و هنــد و ایــران باســتان و زمانــه خــود و متــن مقــدس و 
مردمــان عادی گفت وگو می کند. او مســائل مســتحدثه 

را ریشــه یابی کــرده و تــلاش دارد فراتــر از فهــم عامــه 
راه حل خــروج از مشــکل را بیابد. او »متفکــر گفت وگو« 
است چنانکه شــیخ اشراق و سهروردی و دیگران چنین  

بوده اند.
حال می توان پرســید آیا زمانــه ما با همه تفاوتی که 
با دوران پیشــین دارد از همــان منطق پیروی می کند یا 
منطقی دیگر بر آن حاکم اســت؟ واقعیت آن است که 
در زمانــه ما، نظام های سیاســی و اقتصــادی و نظامی 
و هرگونــه نظــام هژمونیکی که درصدد توســعه قدرت 
خــود اســت، همــواره تــلاش دارد نیازآفرینــی کــرده و 
سپس پاسخ هایی دم دستی به آن پرسش ها ارائه دهد 
خــواه از طریــق ترجمــه آن نظریه هــا و خــواه از طریق 
تغییــر ســبک فکــری و رفتــاری و زندگــی شــهروندان. 
چنیــن نظام هایــی خــود آورنــده نظریه هــا هســتند و 
بــه قــدرت خویــش، آن  بــا اراده معطــوف  متناســب 

جریان ها را رهبری می کنند.

در چنین شــرایطی آیا باز هم می توان از نسبت 3 
نیازها و نظریه ها ســخن گفت؟ در پاسخ به این 
پرســش می تــوان گفت اگرچــه نظام هــای هژمونیک 
بــا تغییــر ســبک فکــری و رفتــاری و زندگــی جوامــع، 
نیازهــای جدیــدی را ایجــاد کــرده و زمینــه طــرح آن 
نیازهــا را فراهــم می کننــد و بنابراین ورود و کاربســت 
آن نظریه هــا را به صــورت طبیعــی جلــوه می دهنــد 
امــا واقعیــت آن اســت کــه تحمیل هــای هژمونیــک 
همواره ســر ســلامت بــه در نبرده و چه بســا در نتیجه 
بــه  ســاده   موضوع هــای  هژمونیــک،  تحمیل هــای 
مســأله و بحران تبدیل شــوند؛ بحران هایی که اساســاً 
هژمونی هــای مزبــور نه خواهان آنهــا بودند و نه حتی 

وقوع شان را پیش بینی می کردند.
وارداتــی  نظریه هــای  تصــادم  ســخن،  دیگــر  بــه 
بــا  جدیــد  زندگــی  و  رفتــاری  و  فکــری  ســبک های  و 
ســاختارهای فکری و رفتاری پیشینِ جوامع مقصد، چه 
بسا به رویدادهایی تلخ منجر شود که اساساً نظریه های 
مهاجــر وارداتــی و تحمیلی قادر به فهــم و هضم و حل 
آنها نیستند. گویی همچنان پاسخ به آن پرسش، مثبت 
اســت. بدیــن معنا که نظریه هــا اگر رابطــه ای طبیعی و 
ارگانیک و منطقی با نیازهای یک کشور و دستگاه فکری 
و فاهمه مفهومی مردمان آن نداشــته باشــد و نتواند با 
گذشــته وی ارتباط معقولی برقرار کند چه بســا راه را بر 

بیراه های بسیاری باز کند.
میدان هــای  از  یکــی  اســلامی  و  عربــی  خاورمیانــه 
بــزرگ این ســنخ از تصادم ها اســت. ورود اندیشــه های 
سوسیالیســتی،  ســنتی(،  نــه  )و  مــدرن  ناسیونالیســتی 
کاپیتالیســتی و امثالهــم در ســده اخیــر کشــورهای واقع 
در ایــن منطقه نشــان داده اســت چگونه ایــن نظریه ها 
بی آنکه بر بســتری طبیعی سوار شده باشند، با خوانشی 
کــج و معــوج از تاریخ و فرهنگ این ســرزمین ها، اندک 
نظــم طبیعــی فرهنگــی و زبانــی آنــان را برهــم زده و 
برخــلاف دعــاوی و قول هــای آنچنانــی، بدبختی هایــی 
بــه بار آورده اند کــه همچنان دامنگیر آنها اســت. ظهور 
جریان هــای ســنت خواهانه در واکنش به ایــن نظریه ها 
و رویکردهــا و وقــوع انقلاب هــای کوچــک و بــزرگ هــم 
نتوانســته بحــران ایــن کشــورها را حــل کنــد و عطــش 

سیاستمداران و متفکران قوم را بنشاند.

بــا ایــن توصیــف همچنــان ایــن پرســش مطــرح 4 
اســت که چگونه می توان نظریه های اندیشــمندان 
بــزرگ و نظریه های مؤثــر جهانی را در کشــوری دیگر با 
زمینه هــای فکــری متفــاوت و دغدغه هایی دیگــر، وارد 
کرد بی آنکه چنین اقدامی به آشــوبی دامنگیر و بحرانی 

گسترده منجر شود؟
پاســخ را می توان همچنان در اســتعاره »دســتکش و 
دست« یافت. نظریه ها نمی توانند بدون مقدمه و بدون 
برقرار کردن ارتباطی معقول با نظام فکری پیشــین- که 
از قضا ســابقه ای چند صد ســاله دارند و در گوشــه گوشــه 
زندگــی مــردم به صــورت ملمــوس و ناملمــوس حضور 
دارند- و بدون پاســخی مشــخص به نیازهــای معین آن 
جامعه، پیش کشــیده شــوند. این سخن به معنای بستن 
راه ورود نظریه های غریبه در ســاختار فکری یک جامعه 
نیســت بلکه به معنای ترسیم راه  درست و روان شناختی 
ورود آنها است. اساساً نظریه ها و صاحبانشان قبل از ورود 
به سرزمین و جامعه ای دیگر باید دعوت شوند. نه بدین 
معنا که همچون میهمانی محترم بر مجلسی وارد شوند 
و با پایان میهمانی از آنجا خارج شــوند؛ بلکه بدین معنا 
که بدانند برای چه دعوت شده اند و در این میهمانی چه 

باید بگویند و چگونه با صاحبان مجلس معاشرت کنند.
ایــن تمثیل بیــش از آنکــه به معنــای تفویــض اراده 
و شــعور و اختیــاری برای نظریه ها باشــد، انگشــت خود 
را بــه ســوی واردکننــدگان نظریه ها نشــانه گرفته اســت. 
مترجمــان و مروجــان نظریه ها و مدرســان آثــار علمی 
در  بایــد  بین المللــی  مشــهور  صاحبنظــران  فکــری  و 
ترجمه هــا و گفتارها و تدریس های خــود با آن متفکران 
و نظریه هــا گفت وگــو کنند. آنان باید دقیقــاً اعلام دارند 
چــرا ترجمــه چنیــن کتابــی و معرفــی چنیــن نظریه ای 
بــرای مــا ضروری اســت. این کتــاب و نظریه چــه نیازی 
را از مــا حــل می کنــد و چگونــه می توانــد در گوشــه ای از 
دستگاه مفهومی و فکری ما بنشیند و با دیگر ارکان فکر 
مــا، خواه گذشــته و خــواه حال ما و حتــی طرح های آتی 
مــا، گفت وگو کنــد. بدون چنین اســتقرار آرام و مبتنی  بر 
گفت وگــو و تعاملــی نمی تــوان از آمدن ها و نشســتن ها 
ســخن گفت. بدون ایــن اهتمام و گفت وگــوی متأملانه 
با نظریه ها و ترجمه ها، تاریخ باز هم تکرار خواهد شــد؛ 
گاه در کســوت یــک هژمونــی مســلط کــه نظــام فکری و 
فرهنگــی خاصی را پیش می کشــد و گاه در کســوت نفی 

آن هژمونی و برآوردن هژمونی ای دیگر.

ë  نظریه ها اگر رابطه ای طبیعی و ارگانیک و منطقی با نیازهای یک کشــور و دستگاه فکری و
فاهمه مفهومی مردمان آن نداشته باشد راه را بر بیراه های زیادی باز خواهند کرد.

ë  نظریه هــا متناســب با پرســش ها، امکانــات مفهومی و نظــری و نیازهای جوامع ســاخته
می شــوند و بکار می روند. نظریه ای که با پرســش های یک جامعه ارتباطی نداشــته باشــد و 
نتواند بدان ها پاسخ دهد طبیعی اســت که آن نظریه نتواند در سرزمین میهمان، حضوری 

بادوام و معنادار داشته باشد.

ë  .نظریه هــا و صاحبانشــان قبــل از ورود به ســرزمین و جامعــه ای دیگر باید دعوت شــوند 
مترجمان و مروجان و مدرســان نظریه ها بایــد دقیقاً اعلام دارند چــرا ترجمه چنین کتابی 
و معرفــی چنین نظریــه ای برای ما ضروری اســت. این کتاب و نظریه چه نیــازی را از ما حل 
می کند و چگونه می تواند در گوشه ای از دســتگاه مفهومی و فکری ما بنشیند و با دیگر ارکان 

فکر ما، گفت وگو کند.
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دوست دارم در تاریخ مداخله کنم!
علی شمس نویسنده و کارگردان نمایش »احتمالات« در گفت وگو با »ایران«:

ë  ایــده اولیه نمایش احتمالات چگونه شــکل گرفــت؟ این را از
این بابت می پرســم که بار دیگر برای علی شــمس بــا آن رویکرد 
پسامدرنیســتی به »تاریــخ«، بازنمایــی فیگورهای تاریــخِ دور و 
نزدیک در وضعیت اینجا و اکنون ما بدل به مســأله مرکزی شده 
اســت. در رابطه بــا مفهومی چون تاریخ و نســبت آن با نمایش 

احتمالات توضیح بدهید.
ایده نمایش احتمالات به مانند بقیه آثار من از یک ساحت 
پیشامتنی می آید. یعنی فکر کردن به این ایده که تاریخ چقدر 
می توانــد مجهــول، غیردقیــق یــا معکــوس باشــد. بــه همین 
خاطــر مــن اصــولاً در متن هایی که می نویســم بســیار دوســت 
دارم مداخله زمانی، تغییر جغرافیا و بهم ریختن نســبت های 
متقن تاریخی را بررسی کنم. حال چه با ارجاع مستقیم به یک 
دوره تاریخــی، یک جغرافیای خاص  یا یک شــخص تاریخی، 
چــه بــه عنوان یــک برداشــت  یا بازنویســی غیرمســتقیم از آن 
پدیــده. ایده احتمالات بــا مرکزیت کتاب ســوزی و مورد حمله 

قرار گرفتن کتاب در تاریخ ایران آن هم توســط بیگانگان شکل 
گرفــت و یک هســته مرکزی مکانی داشــت به نام آســیاب. در 
تاریخ ایران خیلی از اتفاقات مهم تاریخی در آســیاب به وقوع 
پیوســته و آسیاب یک رویکرد مکانی بشدت تاریخ مند دارد و از 
جهاتی آن شکل چرخش دایره ای یک حیوانی مثل خر بر گرد 
آسیاب، یک استعاره زمانی هم به من می دهد. بنابراین سعی 
کردم فرم آســیاب را چه در ساحت زمانی و چه ساحت مکانی 
خــودش تبدیل به یک مقر یــا یک پایگاه فرمــی برای نمایش 
احتمالات بکنم کــه بتوانم مجموعــه ای  از احتمالات تاریخی 
را حــول محــور کتــاب باز روایــی کنم، البتــه با اتکا بــه ارجاعات 
متعــددی کــه به بیــرون از متن می دهــد و بلافاصله بــه درون 
متن بازمی  گردد. بنابراین اجرا نیاز دارد که مخاطب آن در حد 

ممکن یک فهم ثانویه از آن پدیده در ذهن خود داشته باشد.
ë  در نمایــش احتمــالات بــا شــکلی از تأمــل در نام هــا و واژگان

روبه رو هستیم. گویی کلمات از بار تاریخی خویش بنابر ضرورت، 

چه شــوخانه و چه گروتســک فرض کنیم، برای رسیدن به یک 
مفهوم اکنونی از تاریخ گذشته مد نظر من بوده است.

ë  آدورنو معتقد اســت که تاریخ تمدن همزمــان تاریخ توحش
هم هســت، به قول خــودت ایــن بازخوانی گذشــته تاریخی ما، 
بــا رویکردی مبتنــی بر منطق احتمــالات، آیا به لوث شــدن رنج 
انســان ها در دل تاریــخ منتهــی نمی شــود؟ آیــا این بازیگوشــی 
کمابیش سرخوشــانه با گذشــته، به روایتی تقلیــل گرایانه از رنج 
واقعــی انســان ها در وضعیت هــای انضمامــی خــاص دامــن 
نمی زنــد؟ یا اینکــه معتقد هســتی مواجهــه ما با آن خشــونت 
و بی رحمــی، با رویکــردی که اجــرای احتمــالات در پیش گرفته 

می تواند گذشته را احضار و به نوعی رستگار کند.
ابتــدا بگویم که ایــن جمله آدورنو را بســیار قبــول دارم. اما 
نکته اینجاست که شــهروندان ایرانی چند هزار ساعت مثلًا به 
کور شــدن مردم کرمان یا قتل عام شدن مردم سبزوار در دوره 
مغول ها فکر کرده اند؟ رنج به مثابه شادی از بین رفتنی است 
و تنهــا تاریخ به عنوان میراث دار کم رنــگ آن، می تواند چیزی 
را بــاز روایــی  کنــد. این مســأله بیرون از ســاحت قدســی اتفاق 
می افتــد. مــن در رابطه بــا فیگورهای مقــدس تاریخ صحبت 
نمی کنــم بلکه دربــاره رنج توده و آن توحشــی که از انســان به 
انسان تحمیل شده در طول تاریخ سخن می گویم. بنابراین در 
این ســاحت می توان گفت تاریخ امکان می دهد رنج، شــادی ، 
پیروزی یا شکســت افراد را گزارش کنیم. اما تمامی اینها کاملًا 
در ذهن شــهروند اکنونی، انتزاعی است و واکنش به آن فردی. 
فکــر کــردن به آن رنــج یک کنش فردی اســت پس یــک توده 
جمعی در قبــال این  رنج ها واکنش درخوری نخواهد داشــت. 
بــه قول آن ضرب المثل که »خاک ســرد می کند مهر و عاطفه 
را«، نمایــش احتمــالات هــم در مواجهــه بــا حــوادث تاریخی 
تلاش دارد این مهمیز یا تلنگر را بزند که ما هم سرنوشتی مثل 
هموطنــان تاریخی خود خواهیم داشــت. ما هــم در دل تاریخ 
گم خواهیم شــد و شــاید یک باز روایی هــم از ما صورت بگیرد 
یا شاید این اتفاق هرگز به وقوع نپیوندد. مسأله کم رنگ شدن 
یا گم گشتگی در دل تاریخ است و دست گذاشتن روی نقطه ای 
ناپیدا، روی آدم های بی نام و نشــان. همان میزانســنی که ما به 
همراه هفت میلیارد انسان، مبتلا به آن هستیم و در این میان 

نام هایی که از یادها خواهد رفت.
ë  ،به لحاظ شــیوه مادی تولید در وضعیت این روزهای تئاتر ما      

آیا نمایش احتمالات توانسته به ایده آلی که مدنظر خودت بوده 
نائل آید؟ یا اینکه علی شمس در جایگاه کارگردان 
اگــر منابــع مالــی بیشــتری در اختیــار داشــت، 
احتمــالات را با جاه طلبــی فزون تری بر صحنه 

می آورد.
مهم ترین مســأله ای که مــن در تئاترهایی 
که تولید کرده ام با آن مواجه هســتم مشکل 
اینکــه  معنــای  بــه  اســت.  مالــی 
بحران مالی، نبود پول و دغدغه 
تولیــد و تهیــه متریــال باعــث 
تمریــن  طــول  در  می شــود 
مجبور شــوم مدام ایده هایم 
را تقلیــل دهــم، جایگزیــن 
کنم و بالطبع کوچک تر کنم. 
بنابرایــن بزرگترین دشــمن 
خودم را در به صحنه آوردن 
می پســندم  کــه  چیــزی  آن 
فقــر می دانم. هیچ ســازوکار 
در  نتوانســته ام  را  مناســبی 

ایــن ســال ها پیدا کنــم که به واســطه آن بتــوان یک متخصص 
شــش  دانگ را در جهت ساختن اکسســوار مورد نیاز برای اجرا، 
یــا اجرایی کــردن آن ایــده  یــا آن فضایی که مورد نظرم اســت 
جلب کنــم. پس هیچ گاه در این زمینه رضایت حداکثری برای 
مــن و اجرایی کــردن ایده هایم بوجود نیامده اســت. آن چیزی 
که  روی صحنه می بینیم بخشــی یا کســری از ایده هایی اســت 
که به واسطه تلاش و قرض و این قبیل مسائل توانسته متعین 
شود. احتمالات هم از این قاعده مستثنی نیست و در بسیاری از 
موارد تقلیل یا کوچک کردن ایده یا بسنده کردن با آن چیزهایی 

است که در فضای موجود قابل دسترس بوده است.   
ë  به نظر می آید نمایش احتمالات هم به مانند هر اثر خودآیین    

و قابل اعتنا تلاش دارد از طریق فرمی که انتخاب کرده، تاریخیت 
خودش را تعین بخشد و بر مناســبات زمانه اش شهادت دهد. از 
این بــاب احتمالات چه چیــز را عینی و تاریخی می کند؟ ژســت 
بازیگران، توالی داستان هایی که قرار است چشم اندازی معنادار 
مقابل چشمان تماشاگران بگشاید. احتمالات کجای تاریخ تئاتر 

ما ایستاده و چه نسبتی با گذشته اش برقرار می کند؟
دقیقــاً درســت گفتی. عمومــاً مهم ترین عنصر در ســاختن 
اتمسفر به مثابه یک لایه کلی برای هر تئاتر، خودآیین بودن آن 
است و محل استقرارش در یک انتزاع کاملًا متعین با تماشاگر. 
بنابراین ســعی می کنم جهانی خودبســنده بسازم که روی پای 
خودش بایســتد. جهانی که از واقعیت بیرونی و فهم پیشــینی 
مخاطب بهره می برد اما در عین حال واجد یک ترکیب قائم به 
خود اســت. ترکیبی که هم ارجاع پذیر است و هم نیست. اینکه 
کجای تاریخ تئاتر می ایســتد را نمی دانم. نه داعیه آن را دارم و 
نه تلاش می کنم بفهمم تئاترهایی که تولید می کنم چه نسبتی 
از کیفیــت را با تاریخ تئاتر برقرار می کند. مهم تماشــاگر اســت 
و فهــم هرمنوتیکی اش از اجرای من. به زبان فارســی به عنوان 
عنصری میزانســنیک در کنار سایر عناصر اجرایی فکر می کنم. 
بــه تئاتری که دســت کم تمام عناصــر اجرایی اش همراســتا و 
هماهنگ باشد. به همین منظور اجرا شدن ایده برای من مهم 
اســت و نه کمیت یا کیفیتی که در دل تاریخ ایجاد می کند پس 

در نهایت این مخاطب است که برای من اهمیت دارد.
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تسلسلبیپایاندوگانهها

مهم ترین عنصر 
در ساختن اتمسفر 

به مثابه یک لایه 
کلی برای هر تئاتر، 

خودآیین بودن 
آن است و محل 

استقرارش در یک 
انتزاع کاملًا متعین 

با تماشاگر. بنابراین 
سعی می کنم جهانی 

خودبسنده بسازم 
که روی پای خودش 

بایستد

جهانــی کــه در نمایــش »پایین ســمت 
چپ« به کارگردانی هادی مهرابی بازنمایی 
می شود مبتنی اســت بر تضادهای دوگانه. 
حتی عنوان نمایش هم چنان انتخاب شده 
تا تضاد و تمایزی باشــد میان ســمت چپ 
بدن بــا قســمت راســت آن. تضادهایی که 
در وضعیت شــبه آخرالزمانی این نمایش 
معنای تازه ای می یابند و جنســیت، شــیوه 
مــادی تولیــد و حتی تولیــد مثل انســانی را 
دربرمی گیــرد. ایــن تضادهــا آنــگاه شــدت 
می یابد که از جانــب دولت مرکزی خطاب 
به شــهروندان دســتورالعملی صادر شــده 
است مبنی بر این  مسأله که هر خانواده تنها 
می تواند یک فرزند داشــته باشــد و تخطی 
از آن مســتوجب عقوبتــی ســخت خواهــد 
بود. اســتدلال دولت بســیار آشناست و این 
روزها در گوشه و کنار جهان به کرات شنیده 
می شــود: منابــع غذایــی دیگــر پاســخگوی 
نیازهــای فزاینده انســان ها نیســت و زمین 
بیش از این تحمل ازدیاد جمعیت را ندارد 
و می بایســت تدابیر تازه ای مبتنی بر کنترل 

موالید اتخاذ کرد. 
در ظاهــر امــر این گونــه بــه نظــر می آید 
که این فرمان در راســتای منفعت عمومی 
حقــوق  از  رگه هایــی  می شــود  امــا  اســت 
اقلیــت را در آن رصد کــرد. اینجا با فرمانی 
روبه رو هســتیم کــه حتی با ادعــای جامع و 
مانع بــودن، در قبال موارد اســتثنایی چون 
تولــد بیــش از یــک فرزنــد، گرفتــار گیجی و 
ابهــام ذاتــی اســت. اصــولاً حکومت هــای 
اقتدارگــرا چنــدان تــوان و تمرکــز خویش را 
مصــروف ســامان دادن به موارد اســتثنایی 
 نمی کننــد و در مواجهه با بحران ها مشــکل 
پیش آمده را حتی شــده بــا تهدید و ارعاب 
رفــع و رجوع می کننــد. اما نکته اینجاســت 
کــه تمامــی شــهروندان بــه اجبــار تــن بــه 

و  ناگهانــی  قبیــل دســتورالعمل های  ایــن 
فاقــد مشــروعیت نمی دهند و کســانی پیدا 
می شــوند که علیه این وضعیــت ناعادلانه 
و بی معنــا، موضــع انتقــادی بگیرنــد و در 
پــی یافتن راه هــای گریز باشــند. در نمایش 
والدیــن تصمیــم  »پاییــن ســمت چــپ« 
می گیرنــد که تولــد یکــی از دوقلوهای خود 
را از مقامــات دولتی پنهان نگه داشــته و در 
خلــوت خانــه او را بــزرگ کننــد. آنهــا میان 
نــوزاد دختــر و پســر دســت به انتخــاب زده 
و نــوزاد دختــر را پنهــان می کننــد. انتخابی 
کــه به هر حــال نتایج دردناکی بــرای آینده 
ایــن دخترک تازه به دنیا آمــده دارد. دختر 
از عرصــه نمادیــن حــذف می شــود تا پســر 
این امکان را بیابد که رشــد طبیعی داشــته 
باشــد و فراینــد اجتماعــی شــدن خــود را با 
تحصیل دانــش و حضور در فضــای بیرون 
از خانــه طــی کند.ســکوت از عناصــر اصلی 
ایــن نمایــش اســت. ســکوتی کــه توأمــان 
می توانــد نشــانی باشــد از مقاومــت کردن 
افراد این خانواده و یا ســرکوب شــدن آنان. 
این ســکوت امــا به میانجی حضــور دختر و 
روایتــی که بیان می کند تا حدودی شکســته 
می شــود. تمهیــد اجــرای نمایــش مبتنــی 
است بر حضور دو بازیگر زن که نقش دختر 
را بــازی می کننــد. دو بــدن قــرار اســت یک 
انســان محــذوف را بر صحنه احضــار کنند. 
گویی برای مقابله با این حذف ســاختاری، 
به تکثری از بدن ها نیاز است تا شاید از پس 
نیــروی تمامیت خــواه ســرکوب برآید. یکی 
از آن بدن هــا گوشــه ای از صحنه بر صندلی 
نشســته و لباســی که بر تن دارد شــبیه زنان 
طبقه متوسط شــهری در ایران این روزهای 
ما اســت. اما آن یکی زن، ظاهری کمابیش 
غربی دارد و فضای دیســتوپیایی نمایش را 
در ذهــن تداعــی می کند. شــباهت راوی به 
زنان در امروز ایران بی شــک به تفسیرهایی 
میدان می دهــد که در پی یافتن این همانی 

اســت مابیــن جهــان نمایــش و جهــان ما. 
امــا به هــر حال هــر وضعیت تکیــن، حتی 
با شــباهت و تفاوت، در نهایــت امر بازتاب 

مناسبات ویژه دوران خودش است.
از منظر اقتصاد سیاســی، معیشــت این 
خانواده بر پرورش گاو و تولید گوشت استوار 
اســت. ایــن شــیوه غالــب تولیــد مــادی آن 
منطقه با تغییر ایدئولوژی پدربزرگ خانواده 
به پرسش کشیده می شود که آیا این بهترین 
شــیوه زیســت و معیشــت اســت. پدربزرگ 
با مصــرف گوشــت مخالفــت می کنــد و راه 
ســعادت را در گرایش به وگانیسم و مصرف 
فرآورده هــای گیاهــی می دانــد. امــا در یــک 
اجتمــاع کوچک کــه گزینه های زیــادی برای 
تولیــد و امــرار معاش وجود نــدارد، تفکرات 
خلاف آمــد پدربــزرگ، بــرای عامــه مــردم 
خطرناک تلقی می شود. فرجام ماجرا با قتل 
تراژیــک پدربزرگ پایان می یابــد. پدر اما به 
همان ســنت قدیم و مألوف این اجتماع در 
پــرورش گاو ادامه داده و انحــراف پدربزرگ 
را فاقــد مشــروعیت لازم می دانــد. اما تذکار 
پدربزرگ حاوی حقیقتی انکارناپذیر اســت 
چرا که فرمان حکومت در منع داشتن بیش 
از یک فرزند برای هر خانواده  به نوعی تأیید 
این واقعیت است که دیگر نمی توان با شیوه 

قبل به زندگی ادامه داد.
یــک  دارد  تــلاش  محرابــی  هــادی 
اجتماع بســته را بازنمایــی کند که همزمان 
ســرکوبگر اســت و ســرکوب  شــده. امــا آن 
چیــزی کــه مقابــل چشــم تماشــاگران بــه 

نمایش گذاشــته می شــود نشــان از وسوسه 
گــروه اجرایــی اســت در به تصویر کشــیدن 
قاب هایــی صحنه آرایی شــده کــه عــاری از 
هــر امر زائــد و اخلالگر اســت. بازیگــران به 
سکوت فراخوانده شــده اند تا با ژست هایی 
مدیریت شده حضورشــان در خدمت میل 
بــه صحنه آرایی هــای مکــرر باشــد. »پایین 
ســمت چــپ« تــلاش دارد روایتگــر حذف 
و ســرکوب یــک زن معاصر باشــد، بنابراین 
امکانــی فراهــم می کند تا زن ســخن بگوید 
و علیه این حذف ســاختاری موضع بگیرد. 
او اعتــراف می کنــد که چگونه با کشــتن پدر 
علیــه پدرســالاری خانوادگــی قیــام می کند 
امــا در مقابــل دســتور مأمور قانــون، کارش 
به تمکین می کشــد و انقیاد. زن به میانجی 
این تمکین کــردن امکان می یابــد که برای 
اولین بار وجود خود را اعلام کند تا شاید در 
آینده بتواند پا به اجتماع انســانی گذاشــته 
و شهروند محسوب شــود. اما سرانجام این 
زن بــه روایــت کارگــردان تبدیــل شــدن بــه 
موجودی نیمه انســان و نیمه حیوان است. 
در انتهای نمایش زن را در کنار مأمور قانون 
مشــاهده می کنیــم که بر گرد میز نشســته و 
مشــغول غذا خــوردن هســتند. مرد بــا زور 
به زن کاهو می خوراند چرا که انگشــتان زن 
بدل به سم گاو شده است. این یعنی تلاش 
زنانــی کــه »پایین ســمت چپ« محســوب 
می شــوند از بــرای برابــری بــا مردانــی کــه 
همیشه »ســمت راست« بوده اند بی نتیجه 

مانده است.

 

نمایش »گوربانی« به شکل آگاهانه ای در تلاش است فضای پلیسی، 
جنایی و معمایی خویش را از کار بیندازد. داســتان نمایش ساده است و 
مربوط به خبری که به تازگی به سمع و نظر یک خانواده تیپیکال ایرانی 
رســانده شــده: وجود جنازه ای که 15 ســال پیش در قســمتی از آپارتمان 
همکف این خانواده دفن شــده و در تمامی این ســال ها از دیگران پنهان 
مانده است. جنازه در رابطه با قتلی است که تاکنون آشکار نشده و اجرای 
عدالت و همچنین برگزاری آیین خاکسپاری را به تعلیق درآورده است. 
از این جهت گوربانی را می توان نمایشــی در باب مناسک دفن و عدالت 
دانست. با آنکه روال عادی زندگی روزمره می بایست با این خبر هولناک 
بــه تلاطم درآیــد و زندگی این زوج در این آپارتمان، واجد انواع و اقســام 
بحران ها شــود، اما این ملال زندگی روزمره اســت کــه ادامه می یابد و بر 
همــه کــس و همه چیز چیرگی می یابد. پس بی جهت نیســت که شــیوه 
اجرایی »گروه گرســتان« مبتنی اســت بر عدم بازنمایی و تا حدودی کنار 
گذاشتن امر تئاتریکالیته. بنابراین خبری از ژست های تئاتری به آن معنا 
مشاهده نمی شــود و به صحنه آوردن روزمرگی ملال آور زندگی، اولویت 
گروه اجرایی می گردد. اما لحظاتی از اجرای نود دقیقه ای گوربانی، گرایش 
به سمت بازنمایی است تا آن تغافل سرتاسری در باب کشف جنازه رنگ 
ببازد و حال و هوای روایت بازنمایانه شــود. اوج این مســأله را در منازعه 
انتهایی در باب فرزند ناخواسته می توان رصد کرد.  گوربانی می توانست 
رویکرد زیباشناسانه اش را تا نهایت منطقی خویش ادامه دهد اما ترس 
از بی معنا ماندن روایت و سرگردانی مخاطبان، نوعی گسست را تحمیل 
کــرده و به اصطلاح قرار می شــود این قصه به هر شــکلی برای خود یک 
پایان معنادار بیابد. یک پارادایم شــیفت که تجربه گرایی را مهار می زند 
و بــه رئالیســم متعارف این ســال ها میــدان می دهد.علیرضا ایــزدی در 
مقام نمایش نامه نویس نشــان داده که ملال زندگــی روزمره را به خوبی 
می شناســد و از دیدگاه او حتی کشــف یک جنازه دفن شده در کف خانه، 
نمی تواند این روزمرگی کشــنده را دچار وقفه کند. گویی این فرم زندگی، 
تفاوتی با زندگی یک »گوربان« ندارد. زن و شوهرهایی که عشق را وانهاده 
و در مشــکلات غــرق شــده و بتدریج بدل به موجوداتــی فاقد خلاقیت و 
امید می شــوند. بنابراین جایگاه نمادین »گوربانی« را می توان به شــکل 
اســتعاری برای تمامی آن افرادی فرض دانست که در شهرهای بزرگ، 
بــه اجبار زندگی مــلال آور خانوادگی را ادامــه داده  و توان مقاومت کردن 
را از دست داده اند. از این منظر متروپلیس تهران به مانند کلانشهرهای 
دیگر جهان، پر اســت از انســان های مسخ شــده ای که زندگــی آنان فرق 
چندانی با یک جنازه ندارد و زیســتن در جوارشــان بی شباهت نیست به 
گوربان بودن در یک گورستان عمومی به وسعت یک کلانشهر. به لحاظ 

جامعه شناختی نمایش گوربانی بازتاب دهنده یک اجتماع گرفتار انواع 
و اقسام پس روی های انسانی است. دیگر خبری از خانه هایی که موجب 
آرامش انســان می شوند نیســت و هر لحظه آبستن وقوع فاجعه ای تازه 
اســت. طنــز ماجرا آنجاســت که بــرای دور شــدن از فلاکــت، زن خانواده 
تصمیم می گیرد اتاق را طناب کشی کرده و با رفتن روی صندلی و پا را بر 
زمین نگذاشتن، توهم نجات یافتگی را در ذهن بپروراند. گوربانی یادآور 
اجتماعی اســت که در آن همه چیز از نظم خارج شده و تقلای انسان ها 

در نهایت به سقوط بیش از پیش منتهی خواهد شد.
همــکاری علیرضــا ایــزدی و محمدعلــی حســینعلی پور را می تــوان 
تــا حــدودی موفــق دانســت. خلق یک آبــزورد ایرانــی که مملو اســت از 
دیالوگ های روزمره و نه چندان با اهمیت که توانســته تضاد دیالکتیکی 
مابیــن آرامــش کاذب شــخصیت ها و موقعیت پــر از مهابت شــان را به 
نمایش گذارد. چشــم اندازی که در این روزهــای ما مدام در پیدا و پنهان 
شــهر رخ می نمایــد و در صورت جدی گرفتن بیــش از اندازه می تواند به 

امری کشنده تبدیل شود.
کنار هم قرار گرفتن الهه فرازمند، محمدعلی حسینعلی پور و پژمان 
عبــدی کــه در اجــرای نمایش حریق بــه کارگردانی افــروز فروزند حضور 
داشــته اند، توانسته به هارمونی اجرا یاری رســاند. این از بخت یاری گروه 
اجرایی اســت که تدوامِ همکاری بازیگران را ممکن کرده اســت. گوربانی 
تئاتری اســت کــه میان متعارف بودن یا تجربه گرایی در نوســان اســت و 
تکلیف خود را در این رابطه چندان روشــن نمی یابد. نوعی از سرگردانی 
که شــاید رهایی را بشارت دهد و یا فروپاشی را تدارک کند. هر چه هست 

گوربانی باید از این جایی که ایستاده فراتر رود. 

زندگیمسالمتآمیزباجنازهها
آرمان راهگشا 

منتقد
کیان مفاخری

منتقد
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در باره  نمایش »گوربانی« به کارگردانی  محمد علی حسینعلی پور و علیرضا ایزدیچند نکته در باره  نمایش »پایین سمت چپ« به کارگردانی هادی محرابی 

 این روزها نمایش احتمالات در ســالن چهارســوی مجموعه تئاتر شــهر در حال اجرا شــدن اســت. شــاید احتمــالات را بتوان 
مهم ترین تئاتر امســال دانســت چراکه به لحاظ فرمی و اجرایی، توانســته امر نو را بر صحنه احضار کند. البته با توجه به شــیوه 
مادی تولید تئاتر در ایران و امکاناتی که علی شــمس در مقام نویسنده، طراح و کارگردان در اختیار داشته است. به هر حال بعد 
از رخوتی دو ســاله، تئاتر این روزهای ما با چند اجرای با کیفیت، رونقی گرفته و بی شــک نقش علی شمس و گروه اجرایی اش، 
قابل کتمان شــدن نیست. رویکردی که احتمالات در روایت کردن تاریخ گذشته در پیش گرفته، بیش از این بکار رفته است اما 
نکته اینجاســت که احتمالات در مواجهه با سنت ســنگین تاریخی این مرز و بوم، کنش ورزانه عمل کرده و نه کارش به لودگی 
کشــیده و نه گرفتار وجدان معذب شــده. هرچه هست مواجهه ای اســت شوخ  طبعانه با گذشــته ای که بار سنگین آن بر دوش 

همگی ما نهاده شده است.  

محمدحسن خدایی  
خبرنگار

شوخ طبعی یا حتی بازیگوشی جدا شده و برهنه در مقابل کسانی 
قرار می گیرند که مسرفانه قرار است آنها را مصرف کنند. اگر بر سر 
این رویکــرد به زبان توافق کنیم، آیا اجرای احتمالات را می توان 
تئاتری مبتنی بر اصول نومینالیســم دانســت؟ نومینالیســم به 
معنــای نام گرایــی. اینکــه هیــچ ذات و ماهیتی در جهــان وجود 
ندارد و همه آنچه می پنداریم داری ذات است از قضا نامی بیش 

نیست.
مــن این گونــه فکر نمی کنم. در ابتــدا می خواهم نقل قولی 
از والتــر بنیامین بیاورم که به گمانــم در اینجا کاربرد دارد. »نام 
هرکس سرنوشــت اوســت«، البته که این را نمی توان پیشگویی 
دانست بلکه به معنای یک قضاوت تاریخی بعد از وقوع است. 
نومینالیسمی که ذکر کردی نمی تواند با رویکرد من و با ایده ای 
کــه در نمایش احتمالات بکار می برم تطابق داشــته باشــد. به 
طور حتم یک رویکرد زبانی و یک تهی ســازی معنایی از نام ها 
و صاحبــان نام ها وجود دارد ولی در عیــن حال نام ها خود را از 
استعاره ثانویه پر می کنند که الزاماً تطابقی با شناخت پیشینی 
تماشــاگر ندارد. پــس در نمایش احتمالات با »بــاز روایی« و با 
یــک »اگر« بــزرگ تاریخــی مواجه هســتیم اینکه »اگــر« تاریخ 
جور دیگری نوشــته می شــد اکنون کجــا بودیم. لئوناردو شاشــا 
در جایی گفته اســت که اگر دماغ کلئوپاترا دو ســانت کوچک تر 
بود شــاید تاریخ جور دیگــری رقم می خــورد. فکر می کنم یک 
»ســفیدخوانی« یــا شــاید »دیگرنویســی«  یــا یــک »بازروایی« 
تاریخــی وجــود دارد کــه جعلی اســت. چــه آن را بازیگوشــانه، 
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وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

امپریالیسم رسانه ای از اسطوره های ایرانی هراس دارند
گــروه فرهنگــی: قــرار اســت مشــکلات بیمــه هنرمنــدان 
شــود.  رفــع  بــزودی  ســنتی  هنرهــای  و  دســتی  صنایــع 
اواخــر آذرمــاه امســال آیــت الله ســید ابراهیــم رئیســی 
رئیس جمهور در جلســه هیأت دولت دستورات مؤکدی 
برای حل مشــکلات حوزه صنایع دستی صادر کرد و قرار 
شد با محوریت عزت الله ضرغامی وزیر میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دســتی و هماهنگــی محمدمهــدی 
اســماعیلی و حجــت الله عبدالملکــی وزیــران فرهنــگ  
و ارشــاد اســلامی و تعــاون، کار و رفاه اجتماعی، مشــکل 

بیمه هنرمندان صنایع دســتی و هنرهای سنتی پی گیری 
شود.

در همیــن چهارچــوب محمــد مهــدی اســماعیلی وزیــر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی درباره بیمه هنرمندان صنایع دستی 
و هماهنگی میان ســه وزارتخانه میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی، تعاون، کار و رفاه اجتماعی و وزارت فرهنگ 
و ارشاد اســلامی گفت: »این موضوع را وزیر میراث فرهنگی 
)ســید عزت الله ضرغامی( در دولت دنبــال می کند، البته با 

اقتضائاتی هم مواجه هستند.« 

ë اسم حاج قاسم شب پره ها را فراری می دهد
همچنین وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی در گفت و گو با »ایران 
آنلایــن« در واکنش به حذف صفحه اش در اینســتاگرام به دلیل 
انتشــار مطالبــی درباره ســردار ســلیمانی گفــت: »امپریالیســم 
رســانه ای از اســم اســطوره های ایرانی هم هراس دارد.خورشید 

حاج قاسم همه شب پره ها را فراری می دهد.«

گ
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مرحله انتخاب آثار  در بیست و هفتمین 
جشنواره تئاتر کودک و نوجوان همدان آغاز شد

 فرصتی برای برگزاری 
کیفی تر جشنواره

گــروه فرهنگی: دبیــر بیســت و هفتمین جشــنواره 
از  همــدان  نوجــوان  و  کــودک  تئاتــر  بین المللــی 
مشــارکت خــوب فعــالان تئاتــر کــودک و نوجوان 
کشــور و ارســال ۴۰۰ اثــر بــه دبیرخانه ایــن رویداد 
بــه گــزارش روابــط عمومــی  نمایشــی خبــر داد. 
بیست و هفتمین جشنواره بین المللی تئاتر کودک 
و نوجــوان همدان، امیر مشــهدی عبــاس با اعلام 
ایــن خبر، گفت: اســتقبال هنرمندان از بخش های 
مختلف جشنواره بیســت و هفتم قابل توجه بوده 
و همین کمیت آثار رســیده بــه دبیرخانه، فرصت 
برگزاری جشــنواره ای کیفی تــر را در این دوره برای 

ما فراهم خواهد کرد.
دبیــر بیســت و هفتمیــن جشــنواره بین المللی 
تئاتــر کــودک و نوجــوان بــا اشــاره بــه بخش هــای 
جدیــد این دوره از جشــنواره تئاتر همــدان، افزود: 
در  کشــور  نوجــوان  و  کــودک  نمایشــی  گروه هــای 
شــاخه های مختلــف به تولیــد اثــر می پردازند؛ اما 
تمــام ایــن شــاخه های مختلــف پیــش از ایــن در 
جشــنواره دیــده نمی شــدند. بــر همین اســاس در 
دوره بیست و هفتم بخش مجزایی برای تولیدات 

نمایشی آیینی و سنتی در نظر گرفتیم.
بیســت و هفتمین جشــنواره بین المللــی تئاتر 
کودک و نوجوان همدان، با هدف تقویت مهارت، 
رشد آگاهی و اعتماد به نفس فرزندان ایران زمین 
از طریــق نمایــش، در اســفند مــاه ســال جاری؛ بــا 
مشــارکت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
همدان، اداره کل هنرهای نمایشی وزارت فرهنگ 
و ارشــاد اســلامی، انجمن هنرهای نمایشــی ایران 
و دیگــر ســازمان ها و نهادهای اســتان همــدان، با 
شــعار »تئاتــر، پــرواز پروانه هــای خیــال« در شــهر 

تاریخی همدان برگزار می شود.

 موسیقی یکی از دغدغه های اصلی 
نظام است

گروه فرهنگی: صبح روز گذشــته محمود سالاری معاون امور 
هنری وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و محمد الله یاری فومنی، 
سرپرســت دفتر موسیقی از دبیرخانه جشنواره موسیقی فجر 
بازدیــد و در بخشــی از جلســه هیأت انتخاب آثــار و گروه های 

سی وهفتمین جشنواره موسیقی فجر شرکت کردند.
این نشســت که ســیزدهمین جلســه هیــأت انتخــاب آثار 
و گروه هــای ســی وهفتمین جشــنواره موســیقی فجــر بــود، با 
حضــور محمدرضــا ابراهیمــی، محمدرضــا تفضلــی، بهرام 
دهقانیــار، احســان ذبیحی فــر، امیرعبــاس ستایشــگر، علــی 
صمدپور و محمدعلی مرآتی، اعضای شــورا به همراه حسن 

ریاحی، دبیر جشنواره برگزار شد.
معــاون هنری وزیــر فرهنگ و ارشــاد اســلامی در بازدید از 
دبیرخانه جشــنواره موســیقی فجــر گفت: »موســیقی، یکی از 
دغدغه هــای اصلــی نظام اســت و بایــد این روند را به ســمت 
عمق بخشــی حرکت بدهیم؛ این امر یــک کار جدی می طلبد 
که برای برطرف کردن مشکلات آن همه باید همکاری کنیم.«
ســالاری در ایــن دیــدار بــا تأکیــد بــر اینکــه برگــزاری ایــن 
جشــنواره ها بــه جوانان اعتماد به نفس می بخشــد، با اشــاره 
به وضعیــت و جایگاه موســیقی، افزود: »یکــی از دغدغه ها، 
بــا  امــروزه  ملودی هاســت؛  شــدن  مســتحیل  از  جلوگیــری 
موســیقی هایی مواجه می شــویم که نه تنهــا از اصالت بومی 
برخوردار نیســتند بلکه به موســیقی کلاسیک وصل شده اند. 
ایــن نوع از موســیقی فقــط می تواند نیازهای آنــی را رفع کند 

و نمی تواند برای طولانی مدت در طوفان ها ماندگار باشد.«
معــاون امــور هنــری وزارت فرهنــگ و ارشــاد اســلامی با 

تشــریح لزوم بررسی گزارش های مقایسه ای و آسیب شناسی 
در جشــنواره موســیقی فجــر بــرای ارتقــای کمــی و کیفی این 
جشــنواره، گفت: موســیقی، یکی از دغدغه هــای اصلی نظام 
اســت و بایــد ایــن رونــد را بــه ســمت عمق بخشــی حرکــت 
بدهیــم. ایــن امر یــک کار جدی می طلبــد که بــرای برطرف 

کردن مشکلات آن همه باید همکاری کنیم.
در ایــن جلســه، محمد الله یــاری و امیر عباس ستایشــگر، 
یکــی از اعضــای هیأت انتخاب آثار با اشــاره به اضافه شــدن 
یک بخش ویژه آهنگســازی به این دوره از جشنواره موسیقی 

فجر، درباره جزئیات آثار ارسال شده صحبت کردند.

جشنواره عمار به ایستگاه دوازدهم رسید
فرهنگی:  جشــنواره مردمی فیلم عمار به ایســتگاه دوازدهم رسید و 
شــامگاه دیشب )18 دی ماه( با برگزاری آیینی در تالار اندیشه حوزه 
هنــری به صورت رســمی افتتاح شــد. در ایــن مراســم از برگزیدگان 
بخش هــای »فیلــم مــا«، »فیلمنامــه«، »نماهنــگ«، »پویانمایی« 
و »برنامــه تلویزیونــی« تقدیر شــد. هیــأت داوران این جشــنواره در 
بخــش فیلم ما، لوح افتخار این بخش را به دلیل پژوهش و پیگیری 
خوب و اســتفاده از آرشــیو مناسب، توســط گروهی نوجوان، با وجود 
ســختی دسترسی به محیط نظامی به اثر »نبرد البرز« به کارگردانی 
محمدجواد توکلی اهدا کرد. در این بخش، هیأت داوران جشــنواره، 

اثری را شایسته دریافت فانوس ندانست.
همچنین در بخش فیلمنامه، هیأت داوران لوح افتخار این بخش 
را بــه اثر »توتا« به نویســندگی محمد صبوحــی به دلیل پرداختن به 
مشــکلات سیستان و بلوچستان در قالب داســتان و اثر »سه خواهر« 
به نویســندگی محبوبه معراجی پور به دلیل »موضوعی بکر، نگاهی 
نو به مفهوم بلازدگی در سرنوشــت خانواده« و فانوس این بخش را 
نیز به اثر »پروانه« به نویســندگی حســین جعفری به دلیل پرداختن 
به حماســه سوســنگرد و مســأله زن در انقلاب اســلامی تقدیم کرد. 
در بخــش مســابقه »نماهنــگ«، داوران ضمــن تقدیــر از اثر »حس 
هشــتم« به کارگردانی سجاد معارفی و بازی درخشان بازیگر کودک 
النا حکیم زاده لوح افتخار این بخش را به خاطر ایجاز در بیان و روایت 
استعاری، انتخاب هوشمندانه موسیقی و دستیابی به تکنیک اجرای 
مطلــوب به اثــر »ابراهیــم درآتش« بــه کارگردانــی آرش آقاجانی و 
»ایرانیوم« ســاخته سیدمهدی کرباسی به علت جسارت در انتخاب 

سوژه، نگاه جامع نگر و بیان هنرمندانه اهدا کرد.
همچنیــن فانوس این بخــش نیز به »روز انتخــاب« به کارگردانی 
رضا ثقفی به علت نقد سیاسی اجتماعی به زبان مخاطب نوجوان، 
تنوع در سبک ها و سازهای موسیقی و استفاده از طنز و فضای فانتزی 
در فــرم اثــر تعلق گرفت. در ایــن بخش، جایزه ویژه دســتاورد هنری 
نیز توســط هیأت داوران به دلیل خلق اشــعار و ترانه های ارزشــمند و 

جریان ساز در سال های اخیر به قاسم صرافان اهدا شد. قاسم صرافان 
در این دوره نیز شعر دو اثر »انتخاب« و »ایرانیوم« را سروده بود.

از  در بخــش مســابقه پویانمایــی، داوران جشــنواره متشــکل 
آقایــان محمد سرشــار، مصطفی حســن آبــادی و فرهــاد عظیما 
ضمــن تقدیــر از »جهادگــران آســمانی« بــه کارگردانــی مجیــد 
محمــودی و »چهارگــوش« ســاخته حامــی رســولی، لــوح افتخار 
ایــن بخش را به علت شــجاعت در پرداختــن به موضوع علمی و 
تخیلی درباره آینده ایران به »کاوه و کشتی فضایی« به کارگردانی 
حســین حســن نژاد اهدا کرد. فانــوس این بخش نیز بــه »پیش از 
بهشــت« بــه کارگردانــی احمد حیدریــان به علــت آفرینش اثری 

جهانی با نگاهی شاعرانه به مسأله فلسطین تقدیم شد.
در بخــش مســابقه برنامه تلویزیونــی، ســیدمحمدعلی)اقبال( 
واحدی، علی فروغی، یاســر قدســی و یاســر جلالــی به عنوان هیأت 
داوران جشنواره لوح افتخار برنامه ترکیبی را به »حبیب نخلستان« 
به تهیه کنندگی علی گلشــاهی و همچنین فانــوس این بخش را به 
»شــب های پرســتاره« به تهیه کنندگی ســیدصدرا میریــی اهدا کرد. 
هیــأت داوران در بخــش کلیــپ، آیتــم و موشــن گرافیــک نیــز لوح 
افتخــار این بخــش را به »داســتان صندوق ها« بــه کارگردانی آرش 
آقاجانــی به دلیــل خلاقیــت و نــوآوری در پرداخــت موضــوع تکرار 
شــونده و »ورزش برای مردم« به کارگردانی سیدسجاد قافله باشی 
به دلیــل نگاه متفاوت به مقولــه ورزش و قهرمان های واقعی، بیان 
ســاده، روان و جــذاب و فانوس ایــن بخش را هــم به دلیل محتوای 
پیش برنده، ریتم بالا و جذابیت هنری و فنی به »عاشــق شــوید« به 

کارگردانی مشترک علی حسین و حنیف رحیمی تقدیم کرد.
همچنین هیأت داوران جشــنواره، در بخــش گزارش خبری لوح 
افتخــار این بخــش را به »مثبــت کاذب« به کارگردانــی زهره بیادی 
به دلیــل ســوژه جســورانه، پژوهــش خــوب، فراگیری و روشــنگری و 
فانــوس جشــنواره را به دلیــل ســوژه، روایــت عالــی و موجــز و لحن 
درست به »ثروت های رهاشده« به کارگردانی خانم »مریم تکافی« 
اهــدا کرد. در بخش ویژه این آیین، با حضور خانواده شــهید بیژنی، 
جایــزه ویژه »دســتکش ننــه عصمت« بــه میکائیل براتــی، طراح و 
گرافیســت دهه هفتادی تقدیم شــد. در بخش دیگر آیین افتتاحیه 
از مهندس نوید نجات بخش، مدیرعامل شرکت دانش بنیان بهیار 
صنعــت اصفهــان تقدیر شــد و با حضور خانواده دانشــمند شــهید 

محسن فخری زاده، نشان استقلال به او اهدا شد.
مرحــوم  نــام  و  یــاد  افتتاحیــه  پاسداشــت  آییــن  در  همچنیــن 
محمدسرور رجایی نیز گرامی داشته شد؛ نویسنده ای که بیست سال 
آخر عمر را صرف جمع آوری اطلاعات و خاطرات مربوط به شهدای 
ایرانی جهاد افغانستان و شهدای افغانستانی دفاع مقدس کرده بود.
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وقتي به خط شهيد کاظمي مي رفتي، 
انضباط را حس مي کردي. همه چيز سر 
جاي خودش بود. اگر ارتفاع خاکريزها 

فرضاً در خط من يک متر بود در خطي که 
شهيد کاظمي ايجاد کرده بود حتماً دو متر 

بود. آرايش سنگرها، سلاح ها دقيق. بهترين 
غذا. بهترين غذا در خط او طبخ و توزيع 

مي شد. حتي در شب عمليات. رهبرمعظم 
انقلاب فرمودند وقتي به لشکر نجف رفتيم 
واقعاً همين طوري بود. تانک ها و توپ هاي 
ما خريداري شده از فلان کشور نبودند. همه 

غنيمت گرفته شده از جبهه دشمن بودند

روایت »حاج احمد« از زبان حاج قاسم
گروه تلويزيونی روايت فتح  پيش از شروع پروژه خود  در تهيه فيلم مستند » نامه ای به احمد کاظمی« با سردار شهيد حاج قاسم سليمانی گفت 
و گويی انجام داد که برای اولين بار در روزنامه ايران منتشر می شود. حاج قاسم در اين گفت و گو با تشريح ابعاد مديريتی شهيد کاظمی در دوران 
دفاع مقدس ناگفته هايی از ايشــان را بازگو کرده اســت.  ارتباط عاطفی ميان اين دو همرزم قديمی دســت آخر به آنجا ختم شــد که آنها بعد از 
گذشت 15 سال يکديگر را در بهشت در اغوش کشيدند. شهيد حاج احمد کاظمی  فرمانده وقت نيروی زمينی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی  19 
دی ماه سال 84 به همراه 11 تن از فرماندهان ارشد نظامی   در حادثه سقوط هواپيما به فيض شهادت نائل آمدند.  اين گفت وگو توسط آقای اصغر 

بختياری انجام شد ه است.

گفت وگوي منتشر نشده از شهيد سليمانی 
در باره  سرلشکر شهيد  احمد کاظمي

نیم
تس

شهيد سليمانی: 
بســم الله الرحمن الرحيم الحمــدلله رب العالمين و الصلاة و 

السلام علي رسول الله وعلي آله آل الله
امــام و همــه شــهيدان،  بــه روح مطهــر  درود مي فرســتيم 
خصوصاً شهيد کاظمي و همه شهداي جنگ و انقلاب. آنچه که 
در مورد شهيد کاظمي مي شود گفت تصور من اين بود که وقتي 
خبر شهادت حاج احمد گفته شد، حداقل تيتر همه روزنامه هاي 
مــا بايــد ايــن جملــه مي بــود کــه فاتــح خرمشــهر شــهيد شــد. 
همانطــوري که وقتي بزرگي از مــا، در ادبيات، در هنر و هر چيزي 
از بيــن مي رود و فوت مي کند ما بلافاصلــه برايش تيتري داريم. 
مثــل پــدر علم رياضي از دنيا رفت. فکــر مي کنم حقی که احمد 
به گردن ملت ايران دارد، از حقي که ديگر انديشمندان مختلفي 
کــه مــورد تجليل هســتند و بحــق هم بايد مــورد تجليل باشــند، 
کمتر نباشــد و شــايد در ابعادي بيشــتر هم باشد. يعني خيلي ها 
بايد خود را مديون شهيد کاظمي بدانند، خصوصاً کساني که در 
جامعه ما در مسئوليت هاي مختلف قرار دارند و اصلًا مسئوليت 
هــم نه، مردم عادي اي که در کشــور زندگي مي کنند، به نحوي از 

فداکاري ها و خدمات حاج احمد بهره مند هستند.
اگر حقيقتاً بخواهيم حاج احمد را تشريح کنيم، بايد برگرديم 

به جنگ.
مــا در مرحلــه اول جنگ، يعني در آن سلســله عمليات هاي 
اصلــي جنــگ کــه دشــمن را در داخل خــاک خودمان شکســت 
داديــم به چهره هاي معــدودي بر مي خوريم کــه اينها در جنگ 
محــور اصلــي بودنــد و در بيــن اهل جبهه مشــهور هم هســتند. 
ممکــن اســت بعضي هايشــان در جامعه مــا غريب باشــند و از 
جملــه کســاني که غريــب بود شــهيد کاظمــي بود. خب شــهيد 
کاظمي محور چند فتح بزرگ بود. مي توانم بگويم در واقع شاه 
کليد اين فتوحات بود. يکي از برجستگي هاي شهيد کاظمي هم 
هميــن بــود. اگر گفته شــود کــه زيرک ترين فرمانده مــا در جنگ 
احمــد بود حتماً ســخني به گزاف گفته نشــده اســت. مــن اين را 
برايتــان ثابت مي کنم که چطور احمــد باتدبيرترين بود حتي به 
نســبت کساني که شهيد شــده اند و مقامشان بالاست و احمد به 
همه آنها تعظيم مي کرد و آنها هم در جاي خودشان حق بزرگي 
به گردن همه ما و جنگ و ملت دارند. چند روز پيش به فرودگاه 
مي رفتم و بعد از 15-10 سال يکي از دوستان دوره جنگ را ديدم 
که در روزهاي اول جنگ به دليل اينکه اهل منطقه خوزستان بود 
مسئول ســپاه آبادان بود به هم رســيديم. من مي خواستم براي 
مراســم احمد بروم نجف آباد و او هم مي خواست براي کاري به 

بندرعباس برود.
بحــث احمــد پيش آمــد. گفــت وقتي احمــد به آبــادان آمد 
مــن در هتــل آبادان کــه مرکز تجمــع نيروها بود، نشســته بودم. 
گفتنــد يکي کســي اهــل اصفهان دم در بــا شــما کار دارد. رفتم و 
ديدم جواني اســت. گفــت من احمد کاظمي هســتم و تعدادي 
نيــرو آورده و بــه اينجا آمــده ام. يک کاري به مــا بدهيد که انجام 
بدهيم. گفت من خوشحال شدم. گفتم خيلي خوب شد که شما 
آمديــد. ما اتفاقاً چند جاي خالي داريم، شــما برويــد و آنها را پر 
کنيــد. مي گفت يک منطقه اي داشــتيم در ايــن نيزارهاي آبادان 
کــه عراقي ها از آنجا تردد مي کردند، بــه آبادان حمله مي کردند 
و در آنجــا جمــع آوري اطلاعــات مي کردند. من به ذهنم رســيد 
کــه اين جبهه را بــه اين مجموعه بدهم. گفت بعدازظهر شــد و 
با هم رفتيم و من اين منطقه را به ايشان دادم و رفتند و مستقر 
شــدند. ساعت 11 شــب بود که ديدم احمد آمد پيش من. گفتند 
فلاني آمده دم در. رفتم و پرســيدم چه شــده؟ گفت اين به درد 
مــا نمي خورد. يک جبهه اي را به ما بــده که ما بتوانيم در آنجا با 
دشمن بجنگيم. اين يک جبهه مرده است. به درد ما نمي خورد 

اين جبهه.
نزديک تريــن خط به دشــمن در آبادان خــط فياضيه بود که 
بســيار حســاس بود، چرا؟ چون به دو پل عبوري از روي کارون از 
ســمت خرمشــهر وصل مي شــد و در واقع نزديک ترين جبهه به 
عقبه اين دو پل بود که دشمن از آن عبور کرده و به شمال آبادان 
آمــده بــود. نزديک ترين خط هــم بود. يعني فاصلــه در بعضي 
جاها پنجاه متر و در بعضي جاها هم حداکثر صد تا صد و پنجاه 
متر عرض اين جبهه و فاصله اين جبهه با دشمن بود. ديدم حالا 
کــه اصــرار دارد او را به اين جبهه مي بــرم که پر آتش ترين جبهه 
هــم بود. بردمــش به جبهه فياضيه و گفتم بيــا اينجا. گفت بله، 
همان جايي اســت که من مي خواســتم. احمد در جبهه فياضيه 
ماند و اين ماندن نقطه عطفي در جلوگيري از سقوط آبادان شد. 
کساني که علم و تخصص نظامي دارند، اگر نقشه حمله دشمن 
را جلويشان بگذارند- اگر زماني توانستيد با آقا رشيد هم صحبت 
کنيد، اين بيانات مرا با حرف هاي ايشان تطبيق بدهيد- مي بينيد 
که نقش جبهه فياضيه چه بوده است. پاشنه آشيل دشمن براي 
آبادان بود. ســر جبهه به نســبت فياضيه حداقل بيســت –ســی 
کيلومتر شــايد هم بيشــتر فاصله داشت. دشــمن مي توانست از 
ســمت پل مارد يا جاي ديگر وارد آبادان بشود و از رودخانه عبور 
کند اما بدون اين پاشــنه نمي توانســت. بايد قضيه اين پاشــنه را 
اول حل مي کرد. اينکه مي گويم يکي از برجستگي هاي احمد در 
جنگ زيرکي بــود. همين توضيح فکر مي کنم کفايت مي کند. او 
چسبيد به همين جا و از همين نقطه براي شکستن حصر آبادان، 
در عمليات ثامن الائمه )عليه الســلام( حمله کرد و اولين کاري 
کــه کــرد آن دو تا پل را گرفت و دشــمن را در منطقه ثامن الائمه 
)عليه السلام( و شمال آبادان ساقط کرد.هيچ عملياتي در جبهه 
بيهوده انجام نمي شد، اما احمد روي هدف هاي غيراستراتژيک 
حتــي در تاکتيک تکيه نمي کرد. حتي در تاکتيک. شــما اگر تمام 
عمليات هايي را که احمد انجام داده بررسي کنيد هيچ عملياتي 
را احمــد کاظمي، مرحله اي انجام نداده اســت. اگر بنا بوده يک 

هــدف را بگيــرد با اســتفاده از فرصت در همان مقطــع اول رفته 
و گرفتــه. در بيســت عملياتي که احمد کاظمــي فرماندهي کرد، 
در هيــچ کــدام عمليات مرحلــه اي وجود نــدارد. هر کــدام را که 
خواســتيد مــن توضيــح مي دهم. در شکســتن حصر آبــادان، در 
عمليات فتح خرمشــهر،  احمد کاظمــي وقتي که محور انتخاب 
کرد – من از محضر شــهدا و خانواده شــهدا عذرخواهي مي کنم. 
اينجــا چــون بحــث احمــد هســت، فقــط دربــاره او صحبت می 
کنم، والا هر يک از شــهدا در جای خودشــان بحث و خودشــان و 
برجستگي هاي ويژه خودشان را دارند- احمد در قضيه خرمشهر 
فلشــي را انتخــاب کــرد که هم بــراي خودش خطرنــاک بود هم 
ضربه مهلکي بر دشمن بود. او مي توانست بيايد و عقبه خودش 
را به جبهه خودمان بدهد که حداقل اگر گير افتاد بتواند برگردد 
و از روبه رو بزند به دشمن يا محوري را در کنار جاده بگيرد و جلو 
برود، ولي اين کار را نکرد. آمد بين دشمن مستقر در خرمشهر و 
عقبه دشــمن در شلمچه که به بصره وصل مي شد و راه خشکي 
دشمن براي خرمشهر بود يک شکاف ايجاد کرد و آمد و از همين 
باريکــه و از کنار نهر عريض وارد شــد و رفت و خرمشــهر را کامل 
دور زد. اولين فرماندهي که وارد شــهر خرمشــهر شــد احمد بود 
و خرمشــهر را فتح کرد. فاتح خرمشــهر به معناي واقعي شهيد 
کاظمــي بــود. مــن يادم هســت کــه در عمليــات خرمشــهر فکر 
مي کنــم روز پانزدهــم، شــانزدهم عمليــات بود چــون عمليات 
بيت المقدس بيست و خرده اي روز طول کشيد. يعني ما چهلم 
شــهداي فتــح المبين  که ايــن عمليات در شــب نوروز ســال 60 
شــروع شــد، عمليات بيت المقــدس را 40 روز بعــد از آن انجام 
داديــم. فکر مي کنم دهم ارديبهشــت شــروع عمليــات ما براي 
عمليات بيت المقدس بود که در ســوم خرداد تمام شــد. يعني 
از 10 ارديبهشت تا 3 خرداد طول مدت عمليات ما در خرمشهر 
بــود. روز پانزدهــم يــا شــانزدهم عمليــات بــود. جبهه شــمالي 
تقريباً به نزديکي کوشــک رســيده بود. جبهه مياني که از ســمت 
دارخوين مي آمد، آمده بود رســيده بود و از ايســتگاه حســينيه به 
مرز پاســگاه زيد و اين محدوده خرمشــهر کامل باقي مانده بود. 
اما عقبه دشمن از دو جهت يعني هم از سمت شلمچه و هم از 
سمت اروند وصل بود و مي توانست از غرب اروند تردد کند و به 
خرمشهر بيايد. عرض رودخانه در آن نقطه بين 350 تا 400 متر 

است. بيشتر نيست.
همه خسته شده بودند چون در اين پانزده، شانزده روز تقريباً 
هيچ کــس پلــک نزده بــود و همه شــبانه روز درگير جنــگ بودند. 
احســاس مي شــد که نياز به يک تجديد قوا هســت. فکر مي کنم 
همــه فرماندهان در ســطح عالي بلااســتثنا زخمي شــده بودند. 
يعنــي حســين خــرازي زخمي شــده بــود، خــود احمــد کاظمي 
زخمــي شــده بــود، احمــد متوســليان زخمــي شــده بــود و روي 
برانــکارد از آمبولانــس )نيروها را( هدايت مي کــرد. همه زخمي 
بودنــد. جنگ طولاني و ســختي بود. شــب همه در قــرارگاه فتح 
جمع شدند. بحث اصلي اين بود که ما نياز به تجديد قوا داريم. 
مــا بايد طي دو هفته تجديد قوا کنيــم و نيروهاي جديدي بيايند 
ووارد جبهه بشوند تا بتوانيم آزادسازي خرمشهر را تکميل کنيم، 
بيشتر قدرت و مقاومت دشمن روي خرمشهر متمرکز بود چون 
هــم از نظر حيثيتي براي دشــمن مهم بود و هــم از نظر نظامي 

برايش اهميت داشت.
خــدا رحمــت کنــد شــهيد حســن باقــري را. در آنجــا يــک 
ســخنراني اي کــرد کــه معــروف اســت. بلنــد شــد گفــت مــا بــه 
مردممان قول داديم. هي گفتيم خرمشــهر در محاصره ماست 
و مــردم فکــر مي کنند همين امــروز و فردا آزاد مي شــود. مگر ما 
روي مان مي شــود که برگرديم به عقب جبهه و بخواهيم تجديد 
ســازمان کنيــم؟ و شــروع کــرد به اســتدلال کــردن. صحبت هاي 
حســن روي همــه تأثيــر گذاشــت و تصميــم گرفتنــد عمليات را 
ادامــه بدهنــد. در آنجا ســه لشــکر بــراي فتح خرمشــهر انتخاب 
شــدند. يکي از آنها لشکر نجف بود که آن موقع هنوز تيپ نجف 
بود و شــهيد کاظمي فرمانده آن بود که آمد و آن کار بزرگي را که 
عرض کردم انجام داد و آن فتح بزرگ را رقم زد. در فتح المبين 
محور احمد، رقابيه بود. وقتي که عمل کرد مقابل او شش جبهه 
بود که از شــش جهت به منطقه دشت عباس حمله مي کردند. 
زنده ياد احمد متوسليان از سمت ارتفاعات شاوريه، آقاي رئوفي  
از ســمت جســر نادري، مرتضي قرباني  از ســمت شوش، جبهه 
ديگري بود که بچه هاي قم بودند بين شوش و جسر نادري، من 
از کمرســرخ و حســين )رحمةالله عليه( )حسين خرازي( از عين 
خوش. آن فلشي که آمد و تقريباً بيش از بيست- سي کيلومتر از 
پشت دشمن حمله کرد و همه ارتفاعات تينه و ارتفاعات رقابيه 
را دور زد و همــه ايــن جبهه را ســاقط کرد، فلشــي بود که شــهيد 
کاظمي آمد. ما در دشــت عباس با تيــپ 10 زرهي درگير بوديم. 
دشت عباس مملو از تانک هاي عراقي بود که به هر طرف حمله 
مي کردنــد و فشــار زيــادي را روي عيــن خوش گذاشــته بودند که 
خط حسين را بشکنند براي اينکه بيايند و به عقبه وصل کنند. از 

عقبه ها نيروها به دو طرف وصل مي شدند. 
اين جبهه از سمت موسيان و از داخل تحت فشار بود و عقبه 
دشــمن هم از ســمت ارتفاعــات ابوقريب وصل بــود. وقتي اين 
فلــش آمــد کل جبهه را ســاقط کــرد و يک مرتبه همــه نيروهاي 
دشــمن در دشــت عباس فــرار کردنــد. ابتکار شــهيد کاظمي در 
عمليــات  متعــددی راهگشــاي عمليات هــا بــود. در عمليــات 
والفجــر4، شــهيد همــت روي ارتفاعــات خلــوزه عمــل مي کرد، 
شــهيد باکــری روی ارتفاعــات کنگرلــو عمــل می کرد، مــن، روي 
ارتفاعات پنجوين عمل مي کردم، شــهيد خرازي روي ارتفاعات 
ســنگ معدن عمل مي کرد. شــهيد کاظمي آمد و از دشت شيلر 
روي ارتفاعــات لَــري- وقتي مي گويــم ارتفاعات لَــري، لَري مثل 
دماوند اســت براي دشــت شــيلر- آمد و همــه ايــن ارتفاعات را 

دور زد. دشــمن روي خلــوزه مقاومــت مي کــرد و روي همــه اين 
جبهه هايي که اســم بردم، مقاومت شديد مي کرد. هيچ کدام از 
جبهه ها ســقوط نکرده بودند. وقتي او امــد و لَري را دور زد و اين 
ارتفاعات را گرفت، تمام اين جبهه ســقوط کرد. شــهيد کاظمي 
در طراحــي، در تيزبينــي، در دور انديشــي و اســتفاده از فرصــت 
بي نظيــر بود. وقتي جبهه دشــمن را به هــم مي ريخت، متوقف 
نمي شــد. هيچ جا در عمليات ها نداريد که شهيد کاظمي وقتي 
جبهــه دشــمن را به هــم مي ريخــت در آن نقطه متوقف شــده 
باشــد. تا نقطه هدفش بسرعت مي رفت، تمام عمليات هايش 
ايــن طــوري بــود و در اين موضــوع فوق العــاده بود. در مســائل 

ديگري که شهيد کاظمي داشت...
ë  ببخشــيد همين جا... کســاني کــه مصاحبه کرده انــد مي گويند

شهيد کاظمي مستقيم نمي جنگيد با دشــمن، هميشه دور مي زد 
دشــمن را. همين جوري بوده؟ يعني در اين محور و فتح المبين و 

جاهاي ديگر هم...
همين که عرض کردم. آمد و از عقبه دشمن تمام ارتفاعات 
رقابيــه را دور زد و همــه ايــن جبهــه اي کــه روي تپه هــاي مقابل 
شــوش، تپه هاي رادار، دشــت عباس، مقابل ارتفاعات علي گره 

زد و شاوريه مقاومت مي کرد، همه اينها را ساقط کرد.
در عمليــات خيبــر مهم تريــن کار را شــهيد کاظمي و شــهيد 
باکــري رحمــةالله عليه انجام دادنــد. آن زمان اوليــن بار بود که 
مــا در جنگ عمليــات هلي برن انجام مي داديم. در دل شــب و 
آن هم براي اولين بار بود که هليکوپترهاي ما داشــتند اين کار را 
انجام مي دادند، آن هم در خود سرزمين دشمن. شهيد کاظمي 
جــزو اوليــن مجموعه هايي بود که همراه با نيروهايش با شــهيد 
باکري در دل شب در جزاير مجنون شمالي و جنوبي پياده شد و 

جزاير را سريع تصرف کرد.
شــيوه شــهيد کاظمــي در جنــگ اين گونــه بود. نکتــه مهم و 
برجســته ديگر شــهيد کاظمي در جنگ- که البته دوستان ديگر 
دربــاره جنگ قطعاً مفصل صحبت کرده اند- انضباط بود. من 
انتقاد زيادي دارم به فيلم هايي که درباره جنگ ساخته و پخش 
مي شــوند. در بســياري از ابعــاد بيشــتر عواطــف جنگ را نشــان 
مي دهنــد تــا واقعيت هاي جنــگ. وقتي به خط شــهيد کاظمي 
مي رفتيــد، در همه ابعــاد اين خط نمونه بود. در همه ابعاد اين 

نظم و انضباط را مي ديديد.
ë  اينکه مي فرماييد سراغ واقعيت جنگ برويم، واقعيت جنگ

يعني چه؟
شــما بعضــي وقت هــا مي خواهيــد مــردم را بــا عواطــف، با 
ســادگي ها و معنويت جنگ توجيه کنيد. از اين ســادگي هايي که 
قصدتان به نمايش گذاشتن معنويت جنگ است، اصل تدابير 

در جنگ را زير ســؤال مي بريد. به نظر من در اين فيلم ها خيلي 
جاها به جنگ ظلم شده است. 

مــن ايــن را يکبــار ديگر هم عــرض کــردم و پخــش نکرديد. 
يــک فيلمي به دروغ ديدم که هيــچ وقت در جنگ اين اتفاقات 
نمي افتاد. حالا جاي بحثش در اين بحث شهيد کاظمي نيست. 
اين را در جاي ديگري پخش کنيد. صحنه جنگ را نشان مي داد 
کــه خيلــي آرام بــود و تــک و توکــي صداي تيــر مي آمــد. چند تا 
بسيجي دست گردن هم مي انداختند و همديگر را مي بوسيدند 
و گريه مي کردند. آن يکــي مي رفت خودش را مي انداخت روي 
ميدان مين و شهيد مي شد. بعد نفر بعدي همين طور که به اين 
شــکل ميدان مين را باز کنند. چه کســي گفته که در جنگ چنين 

کاري انجام مي گرفت؟
ë کجا پخش مي شد؟

در تلويزيــون جمهوري اســلامي. هيچ وقــت در جنگ چنين 
چيزي انجام نمي شــد. مــا براي تپه اي که در ظرف يک ســاعت 
مي گرفتيــم حداقل 20 روز فکــر و دو ماه مانور مي کرديم. چطور 
ممکــن اســت جنگ همين طور ســرخ پوســتي باشــد و يک نفر 

سوت بزند و بعد همه از تپه اي بروند بالا؟ اين جوري نبود.
دربــاره انضبــاط شــهيد کاظمــي. خــب مــا هيــچ کداممــان 
دانشــگاه رفته جنــگ نبوديم. اصــلًا براي اين نيامــده بوديم که 
نظامي بشــويم. درجــه ای نبود. حتــي اين کلمــه حاجي هم که 
شــما در فيلم هايتــان مي گوييــد در جنــگ نبــود. کســي حاجي، 
حاجی نبود اصلًا. اين را شــما ابداع کرده ايد. کســي حاجي نبود. 
همه برادر بودند. برادر قاسم، برادر احمد، برادر حسين، احمد، 
قاســم... ايــن بود. ما ســال بــه گمانم 64، من، شــهيد خــرازي و 
شــهيد کاظمــي براي اوليــن بار رفتيــم مکه. مــن نمي دانم اين 
اصطلاح را شــما از کجــا آورده و قالب جنگ کرده ايد که حاجي، 

حاجي، حاجي.
ë !ما نکرديم

حالا... ولي ســرجمع، وقتي به خط شــهيد کاظمي مي رفتي، 
انضباط را حس مي کردي. همه چيز ســر جــاي خودش بود. اگر 
ارتفــاع خاکريزهــا فرضــاً در خط من يــک متر بــود در خطي که 
شهيد کاظمي ايجاد کرده بود حتماً دو متر بود. آرايش سنگرها، 
سلاح ها دقيق. بهترين غذا. بهترين غذا در خط او طبخ و توزيع 
مي شــد. حتي در شــب عمليات. رهبر معظم انقلاب فرمودند 
وقتي به لشــکر نجــف رفتيم واقعاً همين طوري بــود. تانک ها و 
توپ هاي ما خريداري شــده از فلان کشــور نبودند. همه غنيمت 
گرفته شــده از جبهه دشمن بودند. )شهيد کاظمي( از همه آنها 
چک ليســت تهيه کرده بــود. نگهداري از اينها، اســتفاده از اينها 
)حســاب و کتاب داشــت.( مثلًا من فرمانده لشــکر ثارالله بودم. 
اگــر لشــکر نجــف در دو محــور آن طرف تــر، کنــار مــن عمليات 
مي کرد، من احســاس اطمينان مي کردم. حســين )خرازي( هم 
البتــه اين طــور بود ها. همــت و باکري هم همين طــور بودند. ما 
از اســنادي که بعداً از دشــمن به دســت آورديم، او هم همين را 
مي گويــد. نام برده اســت لشــکرهاي ما را. همان طــور که ما هم 
نسبت به بعضي از لشکرهاي دشمن حساس بوديم. روي همه 
لشــکرهاي دشمن حساب باز نمي کرديم. براي بعضي هايشان 
حساب باز مي کرديم. براي بعضي از فرماندهان دشمن حساب 
باز مي کرديم. وقتي ماهر عبدالرشيد مقابل ما بود، يک حساب 
ديگــري برايــش بــاز مي کرديم. شکســتن جبهــه او ســاده نبود. 
دشــمن هم روي فرماندهان ما به همين شکل حساب باز کرده 
بود. در همه اســنادي که بعد از ســقوط صدام به دست آورديم، 
روي شــهيد کاظمي، شــهيد خــرازي، اينهايي که رفتند و شــهيد 

شدند...
... در بيــان خاطــره اين طور احســاس مي شــود که ايــن دو با 
همديگر حد و خط شــان آنجا بود، در حالــي که اين طور نبود. با 
هم فرق مي کرد. همه خصلت هاي خوب که احمد داشــت و از 
ديگران گرفته بود و ديگران هم در واقع همراهش بودند و دائم 
در ذهن و جسم و وجود احمد بود، او را بي تاب نگه داشته بود و 
لذا نسبت به دنيا هم بي علاقه بود و هم متنفر بود. واقعاً متنفر 

بود.
ë  چه چيز ماندگاري از ايشان تا آخر عمر برايتان باقي مي ماند؟ با

تمام اين تفاسيري که کرديد، يک چيزي را که خيلي ماندگار است 
برايمان بگوييد.

آن چيــزي کــه نــه تنهــا مــن را، حتــي بچه هــاي کوچــک را 

بي تــاب کــرده، نــه بچه هــاي خــودش را، بچه هــاي دوســتانش، 
همســايه هايش، بچه هاي اقــوام دورش را بي تاب کرده، محبت 
احمــد بــود. فوق العاده بــا محبت و با ادب بود ايــن دو تا ويژگي 
اصلًا همه را نســبت به شــهيد کاظمي بي تاب کرده اســت. آدم 
وقتي در محله، خانه، هر جا مي رود، همه آن چيزي که در ذهن 
آدم پر اســت، از اين خصلت هاي احمد است. از محبت هايش، 
برخوردهايــش. برخوردهايــي کــه از بــزرگ تــا کوچــک انجــام 
مــي داد، کامــلًا توأم با محبت بود. همه را گرامي مي داشــت و از 
خودش برتر مي دانســت. اين خصلت هاي احمد خصلت هاي 

ماندگاري بودند.
ë  حاج آقا در تمامي مراســمي که براي ايشان برگزار مي شود يک

جور آشــفتگي در دوســتان ايشــان مي بينيم. همه ماعزيزاني را از 
دســت داده ايم و پــدر ومادرمان و دوســتانمان رفته اند و آشــفته 
شــده ايم و ايــن طبيعي هــم هســت. اما ايــن آشــفتگي اي که در 
شهادت ايشــان ديديم متفاوت بود. منشأ اين آشفتگي چيست؟ 
دلمان براي ايشــان ســوخت؟ براي خودمان ســوخت؟ دوست 
داشــتيم ايشــان کنار ما باشــند؟ همه اينها بود؟ غير از اينهاست؟ 
بــراي خود من هم همين طور بود و خيلي برايم عجيب بود. مثل 

آدم هاي بهت زده شده بودم.
من با احمد خيلي رفيق بودم. نمي دانم او مرا بيشتر دوست 
داشــت يا من او را بيشــتر دوست داشتم. هميشــه در ذهنم اين 
بود که اين کاش يک طوري مي شــد من بــه احمد ثابت کنم که 
چقدر دوســتش دارم. فکر مي کــردم بهترين چيزي که مي تواند 
ايــن را ثابت کند اين اســت که مثلًا يک کليه بــه احمد بدهم. از 
هــر چيــزي که دو تا دارم يکي را به احمــد بدهم. احمد وقتي در 
جمع ما بود، تداعي همه زندگي ما بود، هر چيزي که در زندگي 
بــه آن دلخــوش بوديــم. چهــره باکــري را در احمــد مي ديــدم، 
خــرازي را در احمــد مي ديدم، زين الديــن را در احمد مي ديدم، 
همت را در احمد مي ديدم. خيلي از شــهدا را در احمد خلاصه 
مي ديديم. شــما وقتي يک کســي را که يادگار همه يادگاري هاي 
شماســت، يادگار همه دلبستگي هاي شماســت، يادگار بهترين 
دوران عمر شماست، اين را از دست مي دهيد، اين يک از دست 
دادن معمولــي نيســت و احمــد براي مــا اين طوري بــود. واقعاً 
الان احســاس مي کنيــم کــه همه مــا را آتــش زد احمد بــا رفتن 
خــودش، چون تأثير احمد بر همه ما فوق العاده بود. حتي مثلًا 
فرض کنيد بزرگان ما مثل آقا رحيم، آقا محســن، اينها هم اين 
طــوري بودند. يعنــي جمعي که احمــد در آن بــود، يک صفاي 
ديگري داشــت. مجلســي که احمد در آن بود يک رونق ديگري 
داشــت. الان اين را احساس مي کنيم که بي رونق است وضع ما. 
لــذا رفتن احمد يــک رفتن طبيعي براي ما نبــود. اين يک. دوم 
اينکه خب مدت ها از زمان جنگ گذشــته بود. دلخوشي ماها به 
هــم بود. نه اينکه پشــتوانه خاصي براي هم باشــيم. قوت قلب 
معنــوي براي هم بوديم. براي بيان کردن موضوعات براي هم، 
نصيحت کردن هم و ســطوح مختلف ديگر با هم رودربايســتي 
نداشــتيم و احمد در اين ماجرا نقش اساســي داشــت. وقتي که 
مثلًا ما بچه هاي جنگ جلسه مي گرفتيم اولين موضوعي که به 
همــه تذکــر مي داد اين بود که اين جلســه براي خداســت و بعد 
پيرامــون اين موضوع حرف مي زد. لــذا نقش احمد در ما نقش 
بســيار مهم و برجســته اي بــود. يادگار همــه ارزش هــاي ما بود. 
رفتنش براي همه ما ســنگين بود. فراموش نشــدني هم هست 
و بــه نظر من در ســپاه طوفان جديدي هم به وجود آورد. شــايد 
راديو تلويزيون مي ترسد از اينکه مردم غمگين بشوند و غصه اي 
مردم را فرابگيرد. شــايد هم درســت باشــد که خيلي ادامه نداد 
ولي اگر همه زواياي زندگي و شخصيت احمد براي مردم برملا 
مي شــد همه ملت ما عزادار مي شدند که واقعاً  هم شدند و اين 

تأثير بر همه عمومي بود.
ë  ببخشــيد ما شــما را اذيــت کرديم. چنــد خط نامه براي شــهيد

کاظمي بنويســيد. چون همه اين کار را کرده اند. شــايد اين جايي 
چاپ بشود. پنج خط، سه خط، دو خط، هر چقدر که دوست داريد.

مي نويسم... من هميشه به احمد مي گفتم...)مکث(... الهي 
دردت بخورد توي سر من. اين اصطلاح من نسبت به احمد بود. 
دورت بگــردم. اين مکنونات قلبي من اســت. از خدا مي خواهم 
هر چه ســريع تر مرا به او ملحق کند و اگر به او نامه بنويســم اين 
را خواهم نوشت که مرا ببر و مرا تنها نگذار. اين را خواهم گفت. 
هميشه دوستش دارم. نه من. من يک بچه کوچک دارم. کلاس 
اول راهنمايي اســت. شــعر نوشــته بــود. خطاب به احمــد با آن 
لهجه بچگي خودش. نامه نوشته بود که »عمو جان! عموجان! 
عموجان! آه و واويلا! آه و واويلا! آه و واويلا!« يک آتشي زد همه 
ما را احمد. واقعاً هيچ وقت نمي توانيم فراموشش کنيم. دلمان 
مي خواهد خدا به ما لطف کند، ما را به او ملحق کند و خودمان 
را مســتحق ايــن عنايت خــدا مي دانيم و از خــدا مي خواهيم که 
خداونــد ايــن حق را به مــا بدهد و ما را مســتحق اين حق بداند. 

اجازه بدهيد همين نوشته من باشد.
ë .حالا اگر لطف کنيد ما خيلي ممنون مي شويم

مي نويسم و به شما مي دهم. در فيلم که نمي توانم بدهم.
ë .مي خواهيم تصوير بگيريم

نه مي نويسم بعداً بهتان مي دهم.
ë يک بيت شعر مي توانيد در وصف ايشان بخوانيد؟

اجازه بدهيد وارد اين بحث ها نشويم...من...
ë ...يک بيت

خــدا رحمت کند يک شــهيدي داشــتيم که هميشــه اين ورد 
زبانــش بــود: »يــاران همــه رفتند افســوس که جــا مانــده منم/

حسرتا اين گل خارا همه جا رانده منم/پير ره آمد و طريق رفتن 
آموخت/آنکه نارفته و جا مانده منم« فکر مي کنم مصداق اين 

هستيم.
ë ...ما مي خواهيم زياد شما را اذيت نکنيم، ولي خب

ديگر چيزي ندارم بگويم...
ë ...يک جمله... يک کلمه

بــاور مي کنيــد به او حســودي مي کنم؟ دلــم مي خواهد همه 
عمــرم را بدهــم، هر چقــدر که خدا عمــر مي دهد کــه اميدوارم 
ندهــد. من يکبــار ديگر صدايــش را بشــنوم. يــک بار...)گريه(... 

نمي دانم چه کار کنم...)گريه(...ببخشيد...
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در یکــی از بازی های هفته چهاردهم لیــگ برتر فوتبال، پدیده و 
پرســپولیس در ورزشــگاه ثامن الائمه )ع( مشــهد برابر هم قرار 
گرفتنــد. یحیی گل محمــدی از حامد لک، فرشــاد فرجی، علی 
نعمتی، مهدی شــیری، ســعید آقایی، کمــال کامیابی نیا، میلاد 
ســرلک، ســیامک نعمتی، وحید امیری، مهدی ترابی و عیســی 
آل کثیر در ترکیب اصلی اســتفاده کرد و به این ترتیب سیدجلال 
حسینی و علی شجاعی که در بازی قبل فیکس بودند جای خود 
را به فرجی و آقایی دادند. در ســمت مقابل، داوود سیدعباســی 
هم ســعید جلالی راد، محمد حســین حیدری، محمد احســان 
حســینی، مجتبی بیژن، صادق صادقی، علــی طاهران، مهرداد 

بایرامی، مهدی شریفی، حسام پورهاشم، مسعود زائر و رحمان 
جعفری را به میدان فرســتاد. پرســپولیس بازی را هجومی آغاز 
کرد و ســعی داشــت از همان ابتدا با تحت فشار قراردادن پدیده 
بــه گل برســد. دقیقه ۹، ترابی تــوپ را روی دروازه ارســال کرد اما 
آل کثیر نتوانست از فرصت استفاده کند و ضربه سرش به بیرون 
رفــت. دقیقه ۱۸هم روی یک پاس در عمق، امیری با دروازه بان 
مشــهدی ها تک به تک شد اما شــوت او از بالای دروازه به بیرون 
رفت. دقیقه ۳۱، پرسپولیس صاحب یک ضربه ایستگاهی شد و 
ترابــی توپ را روی دروازه ارســال کرد. زائر مدافع پدیده که قصد 
دفع توپ را با ضربه ســر داشــت به اشتباه دروازه خودی را گشود 

تا پرسپولیســی ها با گل به خودی حریف از میزبان پیش بیفتند. 
در حالــی که نیمه اول رو به پایــان بود، پدیده دقیقه 44 صاحب 
یک ضربه ایستگاهی شد که توپ ارسالی صادقی با ضربه وحید 
امیری وارد دروازه لک شــد و پدیده با گل به خودی سرخپوشان، 
بــازی را به تســاوی کشــاند. در نیمه دوم پرســپولیس حملاتش 
 را افزایــش داد تا به گل دوم برســد و در این شــرایط مصدومیت
آل کثیر باعث شد گل محمدی دست به تعویض اجباری بزند و 
دقیقه 5۱ مهدی عبدی جای او را گرفت. دقیقه 65 ترابی بازهم 
روی یک ارســال دیگر موقعیت سازی کرد ولی سیامک نعمتی 
نتوانســت ضربــه خوبی بزنــد و مدافعان پدیده مقابل شــوت او 

ایســتادند. دقیقه 76 ارسال شیری روی دروازه با ضربه سر بیژن 
همراه شــد و توپ برگشــت با شوت ســیامک نعمتی همراه شد 
که ثمری نداشــت و مجتبی بیژن توپ را به کرنر فرســتاد. تلاش 
بازیکنان دو تیم با همان تساوی رو به پایان بود که محمدحسین 
زاهــدی فرد داور بازی، مســعود زائــر بازیکن پدیــده را دقیقه ۹۱ 
اخــراج کــرد تا پدیــده ۱0 نفره شــود. با ایــن حال پرســپولیس در 
وقت هــای اضافه با یک یار بیشــتر هم نتوانســت به گل برســد و 
دقیقه ۹۳ ضربه ســر ســرلک را دروازه بان پدیده مهار کرد تا این 
دیدار با تساوی ۱-۱ به پایان برسد و سرخپوشان پایتخت 2 امتیاز 

مهم را در تقابل با قعرنشین لیگ از دست بدهند.

گروه ورزشی/ در حساس ترین 
دیــدار هفتــه چهاردهم لیگ 
برتــر، دیــروز اســتقلال و مس 
در ورزشــگاه آزادی برابــر هم 
صف آرایی کردند. فرهاد مجیدی از سیدحسین 
ســیاوش  مرادمنــد،  محمدحســین  حســینی، 
یزدانــی، محمــد دانشــگر، مهــدی مهدی پــور، 
کویــن یامگا، زبیــر نیک نفس، جعفر ســلمانی، 
امیرحســین  و  خاقانــی  ســبحان  ژســتد،  رودی 
حســین زاده در ترکیــب اصلی بهره بــرد. به این 
ترتیب آبی پوشــان بــا دو تغییر نســبت به بازی 
خاقانــی  و  مرادمنــد  شــدند؛  زمیــن  وارد  قبــل 
رمضانــی  آرمــان  و  آقاســی  عــارف  جایگزیــن 
شــدند. محمد ربیعی هم مس را با داود نوشی 
صوفیانی، مجید نصیری، فرشاد محمدی مهر، 
توکلــی، ســید مهــدی  عقیــل کعبــی، شــاهین 
ترکمــان،  مهــدی  رضایــی،  مهــرداد  حســینی، 
محســن آذربــاد، مجید علیاری و گادوین منشــا 
روانــه میــدان کــرد. آبی پوشــان بــازی را خیلــی 
خوب آغاز کردند و در همان دقیقه یک حســین 

زاده روی پاس هوشــمندانه ژســتد، دروازه مس 
را باز کرد اما محمدحسین ترابیان داور بازی گل 
را آفســاید تشــخیص داد. دقیقه ۹ ارسال دقیق 
نیک نفــس بــه یامــگا رســید کــه در ایــن صحنه 
شــاهین توکلی، مدافع مس مهاجم فرانســوی 
اســتقلال را در محوطــه جریمه ســرنگون کرد تا 
یــک ضربه پنالتــی به ســود آبی ها اعلام شــود. 
خــودِ یامگا پشــت ضربــه پنالتی ایســتاد و توپ 
را برخــلاف جهت حرکت نوشــی صوفیانی وارد 
دروازه کرد تا پنجمین گل او با پیراهن اســتقلال 
ثبت شــود. یک دقیقه بعد شــلیک خوب منشا 
از فاصلــه ۳0 متــری بــا اختلاف ناچیــز روی تور 
دروازه آبی هــا فرود آمــد. بازی در ادامه بیشــتر 
در میانه میدان پیگیری شد تا این که دقیقه ۳4 
ارســال پشــت مدافعین به مجید علیاری رسید 
و ایــن بازیکــن درون محوطه جریمــه با خطای 
مرادمند ســرنگون شــد تــا داور بازهم به نشــانه 
خطای پنالتی در ســوت خود بدمد. منشا پشت 
توپ ایستاد و دروازه حسینی را گشود تا در لیگ 
برتر جاری ۸ گله شــود. نیمه نخســت با تساوی 

۱-۱ بــه پایان رســید و تــلاش اســتقلالی ها برای 
رســیدن به گل برتری با شــروع نیمه دوم از ســر 
گرفته شد. دقیقه 55 مجیدی اولین تعویضش 
را انجــام داد و وریا غفوری به جای خاقانی وارد 
میدان شــد تا کاپیتان استقلال که آخرین بار در 
هفته هفتم برابــر صنعت نفت بازی کرده بود، 
پــس از غیبت در 6 بازی لیــگ و یک دیدار جام 
حذفــی به دلیل مصدومیــت، دوباره در ترکیب 
آبی هــا قــرار بگیــرد. دقیقــه 60 ارســال یامــگا از 
ســمت راســت به ژســتد رســید و این بازیکن که 
قصــد زدن ضربــه بــه توپ را داشــت بــا خطای 
نصیــری بازیکــن مس ســرنگون شــد و داور نیز 
یک خطای پنالتی دیگر به ســود استقلال اعلام 
کرد. باز هم یامگا پشت توپ ایستاد و ضربه اش 
را بــه گل تبدیــل کــرد تــا در این بازی دبــل کند. 
پس از این گل، رفسنجانی ها سراپا حمله شدند 
و دقیقــه 66، شــوت محکــم علیــاری از بــالای 
دروازه به شــکل بسیار خطرناکی به بیرون رفت 
و دقیقــه 67 هم منشــا در موقعیتی تک به تک 
قــرار گرفــت کــه شــوت او را حســینی بــه زیبایی 

مهــار کــرد. دقیقــه 74 هــم ضربــه ســر علیاری 
بــه تیــر دروازه خــورد. در حالی که بــازی دقایق 
پایانی اش را سپری می کرد، اشتباه مرگبار عقیل 
کعبی و پاس رو به عقب او در دقیقه ۸7 باعث 
شــد تا پیش از آنکه به نوشــی صوفیانی برســد، 
قاســمی نــژاد با توپ ربایــی و عبور از ســنگربان 
مــس، دروازه را باز کند تا اســتقلال به گل ســوم 
برســد اما ایــن پایان کار نبــود چرا کــه دقیقه ۹۱ 
یــک ضربــه کاشــته برای مــس به دســت آمد و 
ارســال ســیدمهدی حســینی در دهانــه دروازه 
بــه محمدرضــا ســلیمانی رســید و او براحتــی 
دروازه اســتقلال را باز کرد تا بــاز هم اختلاف به 
حداقل برسد. گرچه این گل مانع شکست مس 
نشــد و اســتقلال به برتری ۳-2 دســت یافت تا 
آبی پوشــان با ۳2 امتیاز جایگاه شــان را در صدر 
جدول تثبیت کنند. پرســپولیس و ســپاهان هم 
بــه ترتیــب بــا 2۹ و 2۸ امتیــاز در رده هــای دوم 
و ســوم قــرار دارنــد. به ایــن ترتیب اســتقلال در 
آســتانه قهرمانی نیــم فصل قرار گرفــت و تنها 
یک معجزه می تواند رقیب ســنتی را در آخرین 

بازی نیم فصل بالاتر از آبی پوشان قرار دهد.
ë  مجیــدی: حــذف ســرخابی ها از آســیا فاجعــه

است
فوتبــال  تیــم  ســرمربی  مجیــدی،  فرهــاد 
اســتقلال پــس از دیــدار تیمــش مقابــل مــس 
رفسنجان در نشست خبری درباره اینکه  تیمش 
در آســتانه قهرمانی نیم فصل قــرار دارد، گفت: 
»قهرمانــی نیم فصل برای مــن اهمیتی ندارد و 
مهم تــداوم این شــرایط تا پایان فصل اســت.« 
او درخصــوص حذف اســتقلال و پرســپولیس از 
آســیا، تصریح کــرد: » ایــن اتفاق فاجعه اســت 
بالاتــر  مســئولیت  هــم  اتفــاق  ایــن  مســببان  و 
گرفتنــد و بــه ریش ما می خندند. مــن این روزها 
را می دیــدم. بایــد هــم تیم هایــی ماننــد الهلال 
قهرمــان شــوند چراکه تیم هــای ما نــه امکانات 
دارند و نه حرفه ای هســتیم و نه فدراســیون مان 
زور دارد. وقتــی زور نداریــم بهتــر اســت همــان 
تیم هــا قهرمان شــوند. دو ســال اســت کــه تمام 
بازی هــای آســیایی نماینده هــای ایــران خارج از 

کشور برگزار شده است.«

پازل فاجعه با کارگزاری فدراسیون فوتبال

سقوط ما مصیبته!
نــه، اتفــاق جدیــدی رخ نــداده. ایــن 
مصیبــت همانیســت کــه منتظــرش 
بودیــم. نــه در ســه مــاه اخیــر، بلکــه 
ماه های گذشــته و ســال های گذشــته. 
اینکــه ســرانجام روز واقعــه فرا برســد 
  AFC و  بین المللــی  نهادهــای  و 
بابــت تمامی نداشــته ها، مشــکلات و 
اشــتباهاتمان ما را به ســختی تنبیه کنند. سال های سال همچون 
کبک ســرمان را در برف فرو کردیم، سال های سال با سندسازی و 
جعل به نهادهای بین المللی دروغ گفتیم، ســال های سال نعل 
وارونــه زدیم و ســال های ســال پلشــتی ها و کثیفی هــا را زیر فرش 
جــارو کردیــم تا کســی آنهــا را نبیند؛  به ایــن امید کــه در لحظه از 
مهلکه بگریزیم و غافل از اینکه این مصیبت سرانجام گریبان ما 

را خواهد گرفت و عقوبتی سخت در انتظارمان خواهد بود.
از این مصیبت مدت هاســت گریزی نیســت. فاجعه مدت هاست 
کــه اتفــاق افتــاده، تنها اعــلام آن بــه امروز موکــول شــده وگرنه ما 
می دانســتیم کــه در این فوتبــال هیچ چیز ســر جای خود نیســت. 
40 ســال اســت که در فوتبال مان اشتباه پشت اشــتباه رخ می دهد، 
از واقعیــت فرار می کنیم و آجر روی آجر نگذاشــته ایم. فوتبالی که 
تنها با حرف، حرفه ای شده و از الزامات و بدیهیات آن هیچ المانی 
نــدارد. فوتبالی که تمامی ســاختارش با اشــکالات و ایرادات جدی 
روبه روســت و هیچکدام از مؤلفه های ابتدایی را نیز رعایت نکرده. 
مشکلات فراتر از بحث مالکیت و قیمومت دولت در فوتبال است. 
مــا در بدیهیــات و الزامــات ابتدایی نیــز وامانده ایــم و مأموریتی را 
کــه باید در 40 ســال انجــام می دادیم، هرگــز گــردن نگرفته ایم، با 

لاپوشانی و انکار جلو آمده ایم و حالا آوار بر سر ما خراب شده.
ورای ایــن آوار مهیب و این فاجعه بزرگ امــا رفتار ایادی داخلی 
و کارگــزاران فعلی فوتبال عمق جراحت و درد را بیشــتر می کند. 
همان هــا کــه بــه جبــر روزگار حــالا پشــت میزهــای اداره فوتبــال 
نشســته اند و در ایــن فاجعه شــریک جرم هســتند و تقصیرشــان 
کمتــر از بقیه ارکان فوتبال نیســت اما در قامــت دانای کل و مدیر 
کاردان در قلــب حادثــه مرثیــه ســرایی می کنند و نمــک به زخم 
فوتبــال می پاشــند. آنهــا که خود بخشــی از این پــازل مصیبت به 
شمار می روند اما ژست یک خیرخواه بی گناه را گرفته و برای این 
فوتبــال وامانده نســخه تجویز می کنند. رئیس فدراســیون فوتبال 
به عنوان اول شــخص متهم این فاجعه را »درســی برای فوتبال« 
عنــوان می کند و می کوشــد پای خود را از مهلکه بیرون بکشــد اما 
او در همیــن مهلکه تنها یک تماشــاگر صرف بــوده و قدمی برای 
این دو باشــگاه و فوتبال ایران در مســیر حرفه ای سازی برنداشته؛ 
نه دیروز که عضوی از هیأت رئیسه فدراسیون در مسیر جعل سند 
بود و نه امروز که در قامت رئیس پشت میز نشسته. همو که ظاهراً 
درس اصلی را در مکتب خوبان عالم تلمذ می کند و اعتقاد دارد 

با نفس حق می توان هر غیرممکنی را ممکن کرد!
تداوم این تفکر را می توان در صحبت های آقای دبیر فدراســیون 
دید که هشدار می دهد »ارائه مجدد گزارش های خلاف واقع بسیار 
خطرناک و اشــتباه است« اما نمی داند که مدیر بالادستی اش در 

نعل وارونه زدن یک استاد چیره دست است که همتا ندارد.
فدراســیون فوتبال به عنوان متولی فوتبال به جای نمک پاشیدن 
به روی زخم باشگاه های ورشکسته و بازی با احساسات جریحه دار 
شده هواداران، بهتر است مسئولیت خود را بپذیرد و برای راه حل 

مشکل فوتبال قدمی بردارد.

سعید آقایی
روزنامه نگار

9 Jan. 2022  1443 سال بیست و هفتم   شماره 7819  یکشنبه  19 دی 1400  6 جمادی الثانی 

صفحه 20

دوقلوهای لیگ برتری به هم رسیدند
یکی از اتفاق های جالب این فصل لیگ 

برتر، حضور برادران دوقلو در ترکیب 2 تیم 
مختلف است. حسن و حسین پورحمیدی 

که متولد 6 فروردین ۱۳77 در شوشتر 
هستند و 2۳ سال دارند. حسن دروازه بان 
پیکان است و حسین از دروازه آلومینیوم 
محافظت می کند. تفاوت دیگر آنها این 

است که حسن ۱۸۸ سانتیمتر قد دارد و قد 
حسین دو سانتیمتر کوتاه تر است. تیم های 

این دو برادر در حالی دیروز برابر هم قرار 
گرفتند که حسین در ترکیب اصلی اراکی ها 

بود ولی حسن از روی نیمکت خودروسازان 
بازی را تماشا کرد.

 عکس 
روز

بهنام یخچالی ملی پوش بسکتبال کشورمان بعد از صمد نیکخواه بهرامی دومین بازیکنی است که 
در لیگ اروپا بازی می کند. او فصل گذشته زیر نظر درک بائرمن در تیم روستوک از سری رقابت های 
لیگ دو آلمان توپ زد و پس از درخشش با پیشنهاد تیم لیگ برتری MBC روبه رو شد. او حالا یکی از 

مهره های مؤثر تیم آلمانی محسوب می شود

استقلال 3- مس 2؛ جشنواره گل در آزادی

یخچالی: کسب امتیاز در بوندس لیگا خیلی سخت است
هواداران MBC مثل گرگانی ها متعصب هستند

سپاهان بازی آسیایی را از فولاد برد

در ســایر دیدارهــای هفتــه چهاردهــم، 
نساجی در ورزشگاه امام رضا)ع( مشهد 
۱-0 برابــر ذوب آهــن بــه پیروزی رســید. 
ایوب کلانتری )47( برای قائمشهری ها 
گلزنی کرد تا شــاگردان ساکت الهامی ۳ 
امتیاز را از مشــهد به قائمشــهر سوغات 

تراکتــور  و  فجرسپاســی  بــازی  ببرنــد. 
پایــان رســید. حســین مهربــان  بــه   ۱-۱
)6۳( بــرای شــیرازی ها و رضــا دهقانــی 
)77( بــرای تبریزی هــا گل زدنــد. پیکان 
برابــر آلومینیــوم به تســاوی ۱-۱ دســت 
بــرای   )۳۱( کوشــکی  علیرضــا  یافــت. 

خودروســازان و امیــر نــوری )76( بــرای 
اراکی هــا گلزنی کردند. گل گهر با تک گل 
امین پورعلی )۱5( از سد هوادار گذشت 
تا یک برد دیگر در کارنامه شاگردان امیر 

قلعه نویی به ثبت برسد.
ســپاهان در یــک بــازی حســاس فــولاد 
را 2-۱ از پیــش رو برداشــت تــا شــرایط 
بهتری برای خود به وجود آورد. سروش 
رفیعی )۳5( و امید نورافکن )56( برای 
زردپوشــان اصفهانــی و آیانــدا پاتوســی 
)60-پنالتــی( برای سرخپوشــان اهوازی 
گلزنــی کردنــد. گفتنی اســت ســپاهان و 
فــولاد پس از حذف ســرخابی ها از آســیا 
نماینــدگان فوتبــال ایــران در قــاره کهن 
خواهنــد بــود. صنعت نفت هــم 2-0 با 
گل هــای طالــب ریکانــی )۱4( و محمود 
مطلق زاده )7۸( نفت مســجد سلیمان 

را شکست داد.

بالا با یامگا
پدیده

پرسپولیس 11
فستیوال گل به خودی

 مدیرانی متهم هستند
که راه را اشتباه رفتند

 نکیسا و طباطبایی با اشاره به حذف سرخابی ها
از آسیا مطرح کردند
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قیمت فروش صیادمنش اعلام شد
آینــده اللهیــار صیادمنــش، مهاجــم ملی پوش 
کشــورمان بــا باشــگاه فنرباغچه هنوز مشــخص 
نیســت. ایــن در حالی اســت که ایــن مهاجم 20 
ســاله با عملکرد خوبش در زوریا چند پیشــنهاد 
 »hurriyet« اروپایی دریافت کرده است. نشــریه
ترکیه خبر داد فنرباغچه برای فروش صیادمنش 
مبلــغ 5/5 میلیــون یــورو تعیین کــرده و منتظر 
پیشنهادی به این اندازه است تا این بازیکن را )که 

در حال حاضر به طور قرضی در زوریای اکراین توپ می زند( بفروشــد و در صورتی 
کــه چنین پیشــنهادی برای جذب صیادمنش به ســران باشــگاه فنرباغچه نرســد، 

می خواهند با تمدید قرارداد مهاجم ایرانی او را در ترکیب تیم حفظ کنند.

 انتقاد از قایدی پس از قهرمان نشدن شباب الاهلی  
دیدار فینال ســوپرکاپ امــارات میان تیم های 
شــباب الاهلی و الجزیــره در حالی برگزار شــد 
کــه ایــن رقابــت در پایــان وقت هــای قانونی و 
اضافــی بــا تســاوی 1-1 به اتمــام رســید اما در 
جــدال پنالتی هــا، الجزیــره 5-3 پیروز شــد تا 
جــام قهرمانی را بالای دســتان خــود ببرد. در 
ایــن دیدار، مهدی قایدی و احمد نوراللهی در 
ترکیب اصلی شــباب الاهلی حضور داشــتند. 

قایــدی در نیمــه اول بازی می توانســت اولین گل تیمش را به ثمر برســاند ولی 
او قدر موقعیت ایجاد شــده را ندانســت و توپ را به خارج از چهارچوب دروازه 
زد. موقعیتــی که شــبکه »ابوظبی اســپورت« آن را بازتــاب داد و صفحه فوتبال 
اسپورت امارات نیز درباره آن نوشت: »نظرات خنده داری درباره قایدی شنیده 
می شــود که او بازیکنی کم ســن است و آینده درخشــانی دارد اما بازیکن لژیونر 
باید برای تیم در همه حالت مفید باشد و اصلًا نباید به سن یا تجربه اش توجه 
شــود. درثانی موضوع آینده بازیکن و پایین بودن ســنش بــرای بازیکن داخلی 
اســتفاده می شود و هیچ ربطی به لژیونرها ندارد. قایدی تنها در بازی با شارجه 

خوش درخشید و بعد از آن کلًا خاموش شد.«

واگذاری مالکیت سپیدرود با توافق کریمی
یکــی از مشــکلاتی که باشــگاه ســپیدرود بعد 
از جدایــی علــی کریمــی بــا آن روبــه رو شــد، 
ســال های  در  بــود.  مالکیــت  تعییــن  بحــث 
گذشــته افرادی به عنوان خریــدار مذاکراتی را 
با مســئولان باشــگاه و اداره کل انجــام دادند 
که ســرانجامی نداشــت تا اینکه علیرضا نوید 
به عنــوان خریــدار جدیــد پــا پیش گذاشــت و 
بعــد از مذاکراتی که با حنیــف باقرزاده وکیل 

حقوقی کریمی داشت و تخفیف هایی که از سوی علی کریمی )مالک پیشین( 
داده شد توافق نهایی صورت گرفت تا مالکیت این باشگاه واگذار شود.

چرا عزیزی خادم از شرکت مشکوک حمایت می کند؟
چندی پیش فدراسیون فوتبال با یک شرکت برای ورود سیستم VAR به فوتبال 
ایران مذاکره کرد اما بعد از مدتی این مذاکرات متوقف شــد. به گزارش فارس، 
دلایل توقف مذاکرات به وابســته بودن شــرکت مورد نظر به رژیم صهیونیستی 
ارتبــاط داشــت اما ظاهراً مســئولان فدراســیون و علی الخصوص شــهاب الدین 
عزیزی خادم، از این همکاری به ثمر نرســیده ناراحت هستند. عزیزی خادم در 
نشســت هم اندیشــی هیأت های اســتانی در اصفهان با کنایه به این موضوع که 
فدراسیون در ماجرای ورود VAR بموقع عمل کرد، گفته بود: »ما همه کار انجام 
دادیم اما یکســری ایــراد گرفتند. برخی ها فقط می خواهند یــک لک بیندازند و 
برونــد.« رئیس فدراســیون جمعه شــب هــم در مصاحبه ای که داشــت مدعی 
شــد: »در گذشــته اقدامات مؤثری بــرای VAR انجام دادیم و این سیســتم را به 
ایــران هم آوردیم. ابایــی از گفتن این حرف ندارم و می گویــم هنوز مانده ایم به 
چــه دلیــل این اتفاق نیفتــاد و اجازه راه انــدازی اش را ندادند. هنوز در پی پاســخ 
هســتیم اما امیدواریم همه یاد بگیریم اغراض شــخصی را کنار گذاشته و آینده 
فوتبــال کشــورمان، منافع جمعی و منافع ملی را ببینیم.« امــا در این میان باید 
ســؤال کرد در فدراســیون فوتبالِ عزیزی خادم چه خبر اســت؟ چرا با وجود این 
همه انتقاد که به روند مذاکرات برای ورود VAR از طریق یک شرکت اسرائیلی، 
رئیس فدراسیون به جای پذیرش اشتباهش، به آنهایی که انتقاد کردند کنایه هم 
می اندازد و دلیل اصرار برای عقد قرارداد با شرکت مورد نظر چیست که عزیزی 
خادم به آن تأکید دارد و در اظهارات خود به دلایل این موضوع اشاره نمی کند؟
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گفت و گوی »ایران« با نیما نکیسا و هادی طباطبایی، 2 پیشکسوت سرخابی ها درخصوص حذف از آسیا

مدیرانی متهم هستند که راه را اشتباه رفتند

حــذف تیــم هــای پرســپولیس و اســتقلال از 
لیــگ قهرمانان آســیا بــا واکنش هــای زیادی 

همــراه بــوده اســت. مهــدی طارمــی، 
مهاجــم پورتو که چنــد وقت پیش 

بــا انتشــار یــک توییــت انتقادی 
در فضــای مجــازی باعــث شــد 
تا دراگان اســکوچیچ، ســرمربی 

تیم ملی او را از تیم ملی کنار بگذارد، پس از 
حذف سرخابی ها از آســیا در توئیتی نوشت: 
»می ترســم دوبــاره حــرف بزنــم مشــکل دار 
بشــوم ولــی واقعــاً حیــف آســیا نیســت کــه 
پرســپولیس و اســتقلال با این همه ســرمایه 
نمی تواننــد در ایــن رقابت هــا حضور داشــته 

باشند؟«

گروه ورزشی/ جمعه گذشته خبر حذف 
3 تیم اســتقلال، پرســپولیس و گل گهر 
ســیرجان از لیگ قهرمانان آســیا 2022 
منتشــر شــد؛ موضوعی که واکنش های 
بســیاری به همراه داشت و هرکدام 
از اهالی فوتبــال از دیدگاه خود 
بــه ایــن موضــوع پرداختند. 
تلــخ  آنقــدر  اتفــاق  ایــن 
کــه  بــود  کننــده  ناراحــت  و 
واکنش ها همچنان ادامه دارد. شــهاب 
عزیزی خادم، رئیس فدراسیون فوتبال 
درمــورد اینکــه آیا ایــن اتفــاق می تواند 
مشــکلات  و  حــذف  بــرای  مقدمــه ای 
بزرگ تــری در آینــده فوتبال کشــورمان 
باشــد؟ بــه برنامــه شــب های فوتبالــی 
گفــت: »ایــن ســؤال بویــژه در شــرایط 
حســاس تیــم ملــی قابــل تأمل اســت. 
امیدواریــم ایــن موضــوع درس بزرگی 
بــرای همــه مــا و آینــده فوتبــال باشــد. 
فدراسیون هم در همین راستا از تجارب 
تلــخ و ســخت گذشــته درس خواهــد 
گرفت تا برای استانداردسازی، الزامات 
نهادهای بالادستی و فیفا قدم برداریم 
و نفع این امر به فوتبال باشگاهی و ملی 
خواهــد رســید.« او در خصــوص مــوارد 
دیگری همچون اساســنامه فدراســیون 
فوتبــال و حضــور تماشــاگران در بــازی 
بــا عــراق و امــارات ایــن گونــه صحبت 
کــه  از چالش هــای مهــم  کــرد:  »یکــی 
بــا آن روبه روســت،  اکنــون فدراســیون 
ورزش  وزیــر  اســت .  اساســنامه  بحــث 
نامــه ای بــه ریاســت مجلــس شــورای 
اسلامی ارســال کرده تا با توجه به تنگ 
بــودن وقــت و اینکه باید طبــق توافق با 
فیفــا این اساســنامه تــا اوایل اســفند به 
تصویــب برســد، رونــدی کــه در جریان 
اســت انجــام شــود. امیدواریــم بــا روح 
تعامــل و همکاری جمعــی نمایندگان 
مجلــس کــه همــواره دلســوز فوتبــال و 
و کمــک کرده انــد؛ همــه  بــوده  ورزش 
در مســیر خوشــحالی و شــادابی مــردم 
قــدم برداریــم. نماینــدگان مجلــس با 
تدبیر بــرای آینــده فوتبــال کاری انجام 
می دهنــد. حضــور تماشــاگران در بازی 

با عراق و امارات قطعی نشده است.«
ë  کامرانی فر: مدیران گذشته سرخابی ها

باید پاسخ بدهند
حســن کامرانی فر، دبیرکل فدراســیون 
حــذف  خصــوص  در  نیــز  فوتبــال 
ســرخابی ها این گونه صحبت کرد:  »از 
ســال 2002 که لیگ قهرمانان با ادغام 
مسابقات جام باشگاه ها و جام در جام 

آســیا متولد شد 20 ســال گذشته است. 
در این مدت کنفدراســیون فوتبال آسیا 
قوانیــن و مقررات خود را به روز رســانی 
اجــرا  ســختگیرانه تر  را  آنهــا  و  کــرده 
می کنــد. مشــکلات مدیریتــی، مالــی و 
نیســت  مســأله ای  بدهی هــا  انباشــت 
که بتــوان با سند ســازی و ارائــه گزارش 
خلاف واقع، آن را بر طرف ساخت. من 
همین جــا باید از تلاش های ســجادی، 
وزیــر ورزش و جوانــان و مدیران عامل 
فعلــی پرســپولیس و اســتقلال تشــکر 
کنم. وزیر ورزش مســائلی کــه مدیران 
عمــل  و  بودنــد  داده  قــول  گذشــته 
نکردنــد را بــه نقطــه مناســب رســاند. 
اینها مشــکلات برجای مانده از گذشته 

بــود و مدیــران گذشــته پرســپولیس و 
اســتقلال باید پاسخگو باشــند. حقیقتاً 
ایــن مســائل بایــد ســال ها قبــل انجام 
می شــد اما ســجادی ورود کرد و انجام 
اقدامات مهمی را پذیرفت که اثراتش 
را در آینــده خواهیــم دیــد. دو باشــگاه 
آینــده ای  در  اســتقلال  و  پرســپولیس 
اســتانداردهای  بــا  منطبــق  نزدیــک 
حرفه ای سازی خواهند شــد.« او اظهار 
داشت: »فدراسیون در کنار دیگر ارکان 
ورزش کشــور تــلاش می کنــد تــا موانع 
قانونــی از ســر راه باشــگاه ها برداشــته 
شــود، اما باشگاه ها نیز باید بپذیرند که 
برای حرفه ای شــدن تــلاش مضاعف 
داشــته باشــند تا شــرایط حرفه ای را با 
جدیت دنبال کنند. ما همراه باشگاه ها 
هســتیم، در ادامه راه هم برای رسیدن 
 AFC به حقوق شان در این فرصتی که
تعییــن کــرده اســت آنهــا را همراهــی 
می کنیــم. امیدواریم مشــکلات یک بار 
برای همیشــه حل شــود و دیگر شــاهد 
نباشــیم. در خاتمــه  چنیــن مســائلی 
بایــد عنــوان کنــم بــزودی قوانینــی در 
فدراســیون فوتبال بــه تصویب خواهد 
رســید کــه باشــگاه ها در ایران نیــز باید 
شــرایط اخذ مجــوز حرفــه ای و ملی را 

داشته باشند.«

ë جدال در برنامه زنده
جمعه شــب چند برنامه در شبکه های 
از  دعــوت  بــا  تلویزیونــی  مختلــف 
میهمانان حضوری و تلفنی به بررســی 
دلایل و ابعاد حذف ســرخابی ها از آسیا 
پرداختنــد که یکی از آنها جنجالی شــد 
و بخش هایــی از آن در فضــای مجــازی 
بازتاب پیــدا کرد. داریــوش مصطفوی، 
رئیــس کمیتــه اســتیناف صــدور مجــوز 
حرفه ای باشگاه ها که به عنوان میهمان 
برنامه »نبض ورزش« در استودیو شبکه 
خبر حضور داشــت بــا احمد راســتینه، 
عضــو کمیســیون فرهنگــی مجلس که 
میهمــان تلفنــی بــود به بحــث و جدل 
پرداخت. راســتینه در شروع صحبت ها 

دربــاره رئیــس فدراســیون و تحقیــق و 
تفحــص دربــاره ماجراهــای مربــوط به 
اتفاقات اخیر فدراسیون فوتبال صحبت 
کرد و از کلمه سخیف در توصیف برخی 
اظهــارات شــهاب الدین عزیــزی خادم 
اســتفاده کــرد کــه ایــن عبــارت باعــث 
عصبانیــت و ناراحتــی مصطفوی شــد. 
رئیــس اســبق فدراســیون فوتبــال هــم 
گفت:»آقای راســتینه می گوید مجلس 
وارد این جریان شــد. همــه درد ما ورود 
سیاســت بــه فوتبــال است.شــما چطور 
بــه خــودت اجــازه می دهــی بــه رئیس 

فدراسیون می گویی سخیف؟«
ë آدرس غلط ندهید

علی خطیــر، معاون ســابق اســتقلال 
واکنش متفاوتی به حذف ســرخابی ها 
داشــت. او اعتقــاد دارد که فدراســیون 
فوتبــال بــرای اینکــه فشــارها را از روی 
خود بــردارد، باعث حذف دو باشــگاه 
اســتقلال شــد. خطیــر  و  پرســپولیس 
گفــت:  »مــن همــان زمــان هــم گفتم 
کــه AFC در کار نیســت و خــود کمیته 
بدوی فدراسیون فوتبال این دو باشگاه 
را حــذف کــرده اســت و بعــد از آن کــه 
مشــکوک  خیلــی  اســتیناف،  کمیتــه 
یــک مهلــت بــه ایــن دو باشــگاه داد، 
گفتم کــه مطمئناً AFC وارد می شــود 

و پرونــده ایــن دو باشــگاه را می بنــدد 
و همــان طــور کــه دیدیــم ایــن اتفــاق 
افتــاد. این مطمئناً ضررهای زیادی به 
فوتبــال ایران می زند. کلــی از بازیکنان 
بواســطه حضــور ایــن دو تیم در آســیا 
می توانستند دیده شوند و به کشورهای 
دیگر لژیونر شــوند. باید عرض کنم که 
آدرس غلــط بــه هــواداران می دهنــد، 
نکــرد،  کاری  مســأله  ایــن  در   AFC
مشــکلات این دو باشــگاه در سال های 
قبــل بــه مراتــب بیشــتر بــوده اســت. 
متأسفانه امسال فدراسیون فوتبال بنا 
بــه دلایلی که هنوز مشــخص نیســت، 
این دو باشــگاه را حذف کــرد و AFC را 
حســاس کرد و مجوز این دو باشــگاه  را 
باطل کرد. حذف دو تیم در سال آینده 
 AFC نیــز بســتگی بــه کمیتــه اخــلاق
دارد. مــن شــک دارم کــه ایــن اتفــاق 
 AFC رخ دهــد. اما از فصــل بعد دیگر
براحتی به اینها مجــوز نمی دهد. الان 
رئیــس فدراســیون و شــخص عزیــزی 
خــادم باید جــواب بدهد کــه روی چه 
آیتم هایــی ایــن دو باشــگاه را حــذف 
کرده است.« همچنین مسعود اقبالی، 
آســیا  فوتبــال  کنفدراســیون  مــدرس 
گفت: »حذف اســتقلال و پرســپولیس 
از لیــگ قهرمانان آســیا ضربــه بزرگی 
به فوتبــال ایران بود. ایــن اتفاق دیر یا 
زود رخ مــی داد و پیش بینــی می شــد 
کنفدراســیون  از ســوی  ایــن خبــر  کــه 
از  بایــد  شــود.  اعــلام  آســیا  فوتبــال 
الان خیلــی جدی تــر بــه ایــن موضوع 
رســیدگی شــود تــا در ســال های آینده 
این مشــکل برطــرف شــود. در فوتبال 
مــا بواســطه همــان واژه هایــی ماننــد 
فوتبال حرفه ای هزینه بســیاری انجام 
می شــود، اما باید منتظر خروجی های 
مناســب هم باشیم که متأســفانه این 
 اتفاق نمی افتد و باید پرســید مشــکل

 کار کجاست.«
ë ورود کمیسیون اصل 90 به مجلس

حجت الاســلام حسن شــجاعی، رئیس 
کمیســیون اصــل 90 مجلــس شــورای 
اســلامی نیز دیــروز در واکنش به حذف 
تیم های پرسپولیس، استقلال و گل گهر 
از لیــگ قهرمانان آســیا اظهار داشــت: 
»در صورتــی کــه شــکایتی در این زمینه 
انجام شــود این کمیســیون بــه موضوع 
حــذف تیم هــای ایرانــی از رقابت هــای 
آســیایی ورود خواهد کــرد. طبیعتاً باید 
در این زمینه مسئولان پاسخگو باشند و 

ما قضیه را بررسی خواهیم کرد.«

طارمی: می ترسم دوباره حرف بزنم  
مشکل دار شوم!

مسئولان فدراسیون فوتبال و دست اندرکاران به حذف سرخابی ها از آسیا واکنش نشان دادند

عزیزی خادم: این اتفاق درسی برای آینده فوتبال است!

تیــم   3 حــذف  ســدهی/  محمدمحمــدی 
پرســپولیس، اســتقلال و گل گهر ســیرجان از آسیا 
اتفــاق تلخــی بــرای فوتبــال ایــران بــود و مؤیــد 
ناکارآمــدی مدیرانی کــه باید بــه فوتبال خدمت 
کننــد ؛ ناکارآمدی مزمنی کــه دلایل آن به امروز و 
دیروز برنمی گردد و اتفاقی اســت که سال هاست 
گریبــان فوتبــال مــان را گرفتــه و حــالا بــه نقطــه 
اوج رســیده اســت. جــدا از گل گهــر، ســرخابی ها 
سال هاست که به دلیل مالکیت مشترک )وزارت 
ورزش( بــا مشــکلات بســیاری روبــه رو شــده اند و 
به رغم وعده های ســلطانی فر وزیر پیشین ورزش 
و جوانان، راهکار مناســب و پایداری انتخاب نشد 
تــا در نهایــت منجر به بروز این اتفاق ناگوار شــد. 
بر همین اســاس خبرنگار »ایران« با نیما نکیســا 
و هــادی طباطبایی، 2 پیشکســوت پرســپولیس و 
اســتقلال گفت و گویی انجام داد و نظرات شان را 

در این خصوص جویا شد.
ë نکیسا: حذف سرخابی ها اتفاق خوبی است

نیمــا نکیســا، دروازه بــان ســابق تیــم ملی و 
پرســپولیس گفــت: »نبایــد کار به اینجا کشــیده 
می شــد و خیلــی وقــت پیــش بایــد جلــوی این 
اتفاق ناگوار گرفته می شد. ساختار فوتبال ایران 
اشتباه اســت و این طبیعی است که AFC بیاید 
و این ساختار را تغییر دهد. کنفدراسیون فوتبال 
آســیا در فکر این اســت که ســاختار فوتبال آسیا 
را تغییــر دهــد و دیدید که این اتفــاق تنها برای 
کشــور ما نیفتاده و 8 کشــور آســیایی هــم از این 

موضوع متضرر شده اند.«
داد:  ادامــه  این گونــه  را  صحبت هایــش  او 
»عمده ترین مشــکل تیم های ایرانی بخصوص 
پرســپولیس و اســتقلال، مشــکل مالــی اســت و 
عدم حضور این 3 تیم در آســیا باعث می شــود 
تــا لطمــه زیــادی بــه ایــن باشــگاه ایرانــی وارد 
شــود. تیم های پرســپولیس، اســتقلال و گل گهر 
می توانســتند با حضور در لیگ قهرمانان آســیا 
اسپانسرهایی جذب کنند و بسیاری از مشکلات 
مالــی خــود را برطرف کننــد اما از دســت دادن 

لیــگ قهرمانــان آســیا پیامدهــای بســیار بــدی 
بــرای این 3 تیــم در پیش خواهد داشــت و این 
موضــوع قابــل پیش بینــی بــود. اگــر بــه عنــوان 
یک فوتبالیســت از من ســؤال کنید می گویم که 
حذف این 2 تیم اتفاق خوبی است.« دروازه بان 
پرســپولیس در دهه 70 اظهار داشــت: »ما باید 
به ســمت ساختارسازی و ثبات مدیریت برویم. 
ایــن 2 باشــگاه باید به ســمتی بروند کــه در خور 
شــوند.  اداره  هواداران شــان  جایــگاه  و  شــأن 
فدراسیون فوتبال، وزارت ورزش، تیم ها و حتی 
مجلس بارها توپ را به زمین یکدیگر انداختند 
تــا در نهایــت کار بــه اینجــا کشــیده شــد. ایــن 
موضوع هیچ ربطی به مدیران جدید ســرخابی 
و عزیزی خادم، رئیس فدراســیون فوتبال ندارد 
و باید این مســأله در دولت گذشته حل می شد. 
بارها صحبت از خصوصی ســازی شــد در حالی 
کــه مشــکلات عظیمــی همچــون حــق پخــش 
هیچگاه حل نشــد. چگونه بدون هیچ ساختاری 
می تــوان ایــن 2 تیــم را بــه فرابــورس بــرد و بــه 

بخش خصوصی واگذار کرد؟«
نکیســا با اشاره به اینکه حمید سجادی، وزیر 
ورزش و جوانــان فــردی ورزشــی اســت، افزود: 
»مســئولان وزارت ورزش در حال شفاف ســازی 
را  تیــم   2 ایــن  کــه  می کننــد  بیــان  و  هســتند 
نمی توانیم به فرابــورس ببریم، این صحبت ها 
درست اســت. باید دست به دست هم دهیم و 
اجــازه دهیم آن افرادی که بلدکار هســتند کار را 
پیش ببرند و برای یکبار هم شــده این مشکلات 
را برطــرف کنند. سال هاســت فوتبالی ها به کنج 
خانه فرســتاده شده اند و افراد غیرفوتبالی برای 
فوتبــال تصمیم گرفتند که نتیجه آن حذف این 

تیم ها از آسیا می شود.«
ë  طباطبایــی: فوتبال مــا فقط روی شایســتگی و

توانایی بازیکنان پیش می رود
هــادی طباطبایــی، دروازه بــان تیــم ملــی و 
اســتقلال در دهه 80 در خصــوص این موضوع 
موضــوع  ســرخابی ها  »حــذف  داشــت:  بیــان 

جدیــدی نیســت و مــا هر ســاله ایــن بحــران را 
داشتیم. این قدر مسئولان فوتبال ما موضوع را 
جدی نگرفتند که بالاخره AFC در جایی سفت 
و ســخت بر موضوع پافشــاری کــرد و در نهایت 
این اتفاق ناگوار رخ داد. باید ما از یک جایی کار 
را آغاز کنیم و به ســمت حرفه ای شــدن برویم. 
حرفــه ای شــدنی که باید از ســال ها قبــل انجام 

می شــد اما این اتفاق بارها از ســوی مســئولان 
پشــت گوش انداخته شــد. بالاخره مدیریت 

غلــت باعث می شــود تا یک جایی اشــتباه 
پاسخ بگیریم.«

خــود  صحبت هــای  او 
را این گونه ادامــه داد: »در 

افــراد  ســال ها  ایــن  طــول 
زیــادی پســت وزارت ورزش 

را برعهــده داشــتند و در طول این 
ســال ها هــم همیشــه صحبت هایی در 

خصوص خصوصی ســازی 2 باشــگاه پرســپولیس 
و اســتقلال مطــرح شــد اما هیــچ گاه ایــن موضوع 
عملــی نشــد، این همــان مدیریت غلط اســت. در 
حــال حاضر هم ایــن اتفاق نمی افتــد و این 2 تیم 
خصوصــی نخواهند شــد چــرا که مدیران مــا راه را 
اشــتباه می روند. زمانی که راه اشــتباه باشــد قطعاً 
بــه مقصــد نخواهیــم رســید. زمانــی کــه آدم های 
متخصص ســرکار نباشــند، همین اتفــاق می افتد. 
همیشــه یک ســری آدم هــای خــاص بوده انــد کــه 
ایــن آدم هــا در طــول ایــن مــدت نتیجــه کارشــان 
مشــخص بــوده.« طباطبایــی در پاســخ بــه ایــن 
ســؤال کــه فوتبال ما بــا این اتفاق چقــدر ضربه 
خواهــد خــورد؟ افــزود: »فوتبــال ما فقــط روی 
شایســتگی و توانایــی بازیکنــان مــا می چرخــد 
وگرنه هیچ برنامه ریزی و ساختاری وجود ندارد 
کــه این برنامه ریزی بخواهد راه را نشــان دهد و 
باعث پیشــرفت فوتبال مان شود. سهل انگاری 
برخی ها موجب حذف این 2 تیم در آسیا شد و 
بــه نوعی این اتفاق برای هواداران پرشــمار این 

2 تیم دردناک تر خواهد بود.«



ول
ل ق

نق

ورزش جهان  یکشنبه 19 دی 1400 
 سال بیست و هفتم
 شماره 7819 

http:// irannewspaper.ir

editorial@irannewspaper.ir

کوریره دلو اسپورت )ایتالیا(
اوج پاندمی کرونا، دولت به دنبال اقدامی 
جــدی و فــوری: »ورزشــگاه ها را ببندیــد.« 
این خبر اصلی روزنامه کوریره اســت. این 
روزنامه نوشــته بازی ها باید پشت درهای 
بسته برگزار شــوند چرا که هواداران بدون 
ماسک به ورزشگاه می  آیند واین موضوع 
خطرهای زیــادی را ایجاد می  کند. در تیتر 
دیگری این روزنامه رم مایتلند را از آرسنال 
خریــده و قرار اســت خیلــی فــوری او را در 

ترکیب تیم مقابل یوونتوس قرار دهد.

تلگراف )انگلیس(
ایــن روزنامــه در بخــش ورزشــی خــود از 
تلاش مایک اشلی مالک سابق نیوکاسل 
برای خرید باشگاه دربی که مربیگری آن 
را ویــن رونی برعهده دارد و در شــرایطی 
بحرانی به ســر می  برد نوشــته است. این 
روزنامــه همچنین بــه انتقــال کوتینیو به 
اســتون ویلا اشاره کرده و استیون جرارد از 
طریق تماس تصویری ستاره بارسلونا را 
راضی به حضــور در تیمش کرده و اولین 
خرید خود را در این تیم انجام داده است.

میرر )انگلیس(
بخــش  در  میــرر  انگلیســی  روزنامــه 
ورزشــی خود با تیتر واقعی می  شود از 
کلمه Real استفاده کرده و در توضیح 
آن نوشته: »ضربه به یونایتد و سیتی، 
 هالند مادریــد را انتخاب کــرد.« رالف 
رانگنیــک، ســرمربی منچســتریونایتد 
هم به بازیکنانش که دچار دودستگی 
شده اند، هشدار داده که از گلایه کردن 
دســت بردارند و به تیم کمک کنند  و 

مثل حرفه ای ها رفتار کنند.

دوره  ســومین  و  ســی  حســابی/  فــرخ 
از  رقابت هــای جــام ملت هــای آفریقــا 
امشب به میزبانی کامرون شروع خواهد 
شــد. ایــن مســابقات بــا نــام اختصــاری 
AFCON زیــر نظر کنفدراســیون فوتبال 
آفریقــا برگــزار می شــود. امــا حتــی قبل 
از اینکــه ســوت آغــاز ایــن تورنمنــت بــه 
صــدا در بیایــد، اقتصــاد کامــرون تحت 
تأثیــر ایــن رویــداد مهم قــاره ســیاه قرار 
گرفتــه و نفســی تــازه در آن دمیده شــده 
اســت. دههــا هــوادار بــه کامــرون ســفر 
کرده اند تا تیم های کشورشــان را تشویق 
کنند و همین موضوع چشــم انداز رشــد 
اقتصادی برای کســب و کارهای کوچک 

و بزرگ را ترسیم کرده است.
بعضــی افراد محلی، شــغل خــود را 
تغییــر داده انــد مثل عیســی حمــدو 23 
ســاله کــه پیــش ازایــن در شــهر یائونده، 
پختــه  مــرغ  تخــم  کامــرون،  پایتخــت 
می فروخــت. او حــالا شــغل خــود را بــه 
فــروش لبــاس ورزشــی تغییــر داده کــه 
دلیلــش مســابقاتی اســت که قرار اســت 
در ایــن کشــور برگــزار شــود و بر ایــن باور 
است که سود این کار در جریان مسابقات 
خیلی زیاد خواهد بود: »من پیراهن هایی 
مثل پیراهن کامرون، سنگال، ساحل عاج 
و بســیاری از تیم های دیگر را می فروشم. 
در حقیقــت لباس هر 24 تیــم حاضر در 
جــام ملتها را می آورم و می فروشــم.« او 
می گوید این رقابت ها شور و شوق زیادی 
ایجاد می کند: »اگر شــیرهای رام نشدنی 
کامرون قهرمان شــوند کشور سود خیلی 
زیــادی از آن می بــرد. قیمــت لباس های 
تیم هــا هــم زیــاد می شــود و ما هــم پول 

بیشتری در می آوریم!«
حمدو، تنها کســی نیست که خودش 
را برای رقابت های AFCON آماده کرده 
است. بســیاری از هتل ها و میهمانسراها 
بتواننــد  تــا  شــده اند  اساســی  بازســازی 
خدمات بهتری به مشــتریان خــود ارائه 
دهند و امیدوارند که ســود بیشــتری هم 
در این ایام به دســت بیاورند. در منطقه 
ملان در شهر یائونده، صاحب یک کافه، 
ایجــاد  کافــه اش  در  اساســی  تغییراتــی 

کــرده، بــا عــوض کــردن تابلوی مغــازه، 
رنــگ کردن در و دیــوار بیرونی و مبلمان 
جدید و سرعت این بازسازی و تغییرات 
هــم با نزدیک شــدن بــه زمــان برگزاری 

مسابقات به اوج خود رسیده است.
مالک ایــن کافه در گفت و گو با رویترز 
گفتــه: »مــا واقعــاً روی ارائــه خدمات به 
مشــتری کار می کنیم و آماده استقبال از 
مشــتریان خــود به بهترین نحو هســتیم 
تا احســاس راحتی کننــد. در حال حاضر 
آن  جانبــی  دســتگاه های  و  تلویزیــون 
را نداریــم امــا در حــال خریــداری آنهــا 
هستیم. می خواهیم کافه مان را به سطح 
اســتاندارد برای مشــتریان بین المللی و 
توریست ها برسانیم. در مورد قیمت هم 
معتقدیم که دســت کم بایــد 30 درصد 

قیمت هایمان را افزایش دهیم.«
ë سودآوری تجارت

طبق گفته کندی تامنتــا، اقتصاددان 
برجســته آفریقایــی بعضــی مشــاغل و 
تجارت هــا از قبل از شــروع مســابقات به 
سودآوری بالایی رسیده اند. او گفته رشد 
اقتصــادی حاصــل از رقابت هــای جــام 
ملتهای آفریقا و همچنین ایجاد مشاغل 
جدیــد ناشــی از ایــن رقابت هــا می تواند 

چشمگیر باشد.
تامنتــا این طــور گفته: »بــرای مثال با 
خانمــی صحبــت می کردم کــه صاحب 
یــک هتــل خــوب در یائونــده اســت. او 
گفــت قبــل از شــروع جــام ملتهــا، برای 
میزبانــی یکــی از تیمهای شــرکت کننده 
در ایــن جــام صحبــت کرده و قرار اســت 
حــدود 24  در  درآمــدی  هفتــه  دو  طــی 
او  کــه  رقمــی  باشــد،  داشــته  دلار  هــزار 
به دلیــل   2021 و   2020 ســال  کل  در 
شــیوع کرونــا به دســت نیــاورده اســت.« 
تامنتــا گفــت دیگــر صنایــع هــم از اینکه 
توریست ها دارند راهی کامرون می شوند 
خوشــحالند. دســتفروش ها و آنهــا که در 
شــغل های آزاد و غیر رســمی هستند نیز 
هیجــان زده هســتند. ورزشــگاه ها و دیگر 
کامــرون  کشــور  در  کــه  زیرســاخت هایی 
گرفتــه  نظــر  در  مســابقات  ایــن  بــرای 
موقــت  مشــاغلی  توانســته اند  شــده اند 

بــا  را  میــلادی  جدیــد  ســال  مونیــخ  بایــرن 
شکســت شــروع کــرد و بــا نتیجــه 1-2 برابــر 
شکســت  جدولــی  میانــه  گلادبــاخ  مونشــن 
خورد.  باواریایی ها در این بازی به دلیل شیوع 
ویــروس کرونــا در اردوی این تیم، بســیاری از 
بازیکنان اصلی خود را در اختیار نداشتند و در 
شــرایطی بحرانی پا به این مسابقه گذاشتند.  
یولیان ناگلزمن ســرمربی بایــرن که 9 بازیکن 
خود را در این دیدار در اختیار نداشت دومین 
شکست فصل را مقابل گلادباخ متحمل شد، 
این بار در بوندس لیگا. با این وجود ناگلزمن از 
عملکرد تیمش راضی بود: »ما در 25 دقیقه 

اول بســیار خوب بازی کردیم و تســلط کاملی 
بر بازی داشــتیم. گل مســاوی ای کــه دریافت 
کردیــم بســیار آزاردهنده بود. ایــن حتی یک 
ســانتر خــوب هــم نبــود. اما بســیار بــد دفاع 
کردیم و گل خوردیم. اگر توپ به درستی دفع 
می شد، هیچ اتفاقی رخ نمی داد. دفاع کردن 

برابر این تیم واقعاً ساده بود.«
مربــی بایرن که به بازیکنــان جوان و حتی 
نوجــوان میدان داده بــود در دفاع از عملکرد 
بازیکنــان تیمــش اضافــه کــرد: »از نظــر من 
شکســت حق ما نبود. حتی بــا اینکه گلادباخ 
شــانس هایی داشــت امــا مــا امــروز بــد بازی 

نکردیم. فکر می کنم نمایش خوبی داشتیم. 
کیمیــش و ســابیتزر پــس از 9 یــا 10 روز دوری 
از میادین در پســت هایی به میــدان رفتند که 
با آنها آشــنا نبودند. ایــن بازی از نظر فیزیکی 
دشــوار بود. اگــر 15 دقیقه پایانی نیمــه اول را 
در نظــر نگیریم، ما بازی خوبی ارائه کردیم.« 
تومــاس مولر هم پس از بازی در گفت و گو با 
شــبکه DAZN این طــور گفت: »ما شــرایطی 
داشــتیم که همه آن را می  دانند. با این وجود 
باز هــم کیفیت بالایی را از خود نشــان دادیم 
نیمه اول کمی عجیب بود. ما 25 دقیقه بازی 
را کامل تحت کنترل داشــتیم. بسیار ناگهانی 

گل تســاوی را دریافــت کردیم. ســپس در 15 
دقیقه پایانی اصلًا خوب بازی نکردیم. بسیار 
منفعلانه دفاع کردیم و توپ های بســیاری را 
از دســت دادیــم.«  او در پاســخ به این ســؤال 
کــه اگــر بازیکنــان غایب بایــرن در ایــن دیدار 
حضور داشــتند، ایــن تیم می توانســت پیروز 
شــود، اظهار داشت: »من نمی دانم. اتفاقات 
زیــادی می تواند در فوتبال رخ دهد. ما شــاید 
گزینه های بیشــتری در اختیار داشــتیم. کسی 
نمی گوید که گلادباخ بازی بدی را به نمایش 
گذاشــت. امــا... مــن فکــر نمی کنــم کــه آنها 

شایسته پیروزی بودند.«

جام ملت های آفریقا؛ تورنمنتی سودآور در کشوری بحران زده

زمانی برای نفس کشیدن کامرون

فوتبال ایران در گذشته کیفی تر بود
حامد جیــرودی/ محمود حاج ابوالحســن معمار یکــی از بازیکنان 
ســابق تیم ملی فوتبال ایران اســت که طی ســال های 57 تا 63 در 
رده هــای ســنی تیم ملــی بازی کــرد و از بهترین مدافعــان دهه 60 
فوتبــال ایــران بــود. او که متولد 8 شــهریور 1337 اســت، در دوران 
بــازی حضــور در تیم هایــی ماننــد ابومســلم، ســعدآباد تهــران و 
شــاهین تهران را تجربــه کرد. معمار در گفت و گویــی که با »ایران« 
داشــت، درباره شــرایط این روزهای خود چنیــن توضیح داد: »من 
زندگــی ام بــا فوتبــال عجیــن شــده اســت؛ از دوران جوانــی و دهــه 
50 فوتبــال را آغــاز کردم و تا الان که به میانســالی رســیده ام. برای 
همیــن بــه طور هفتگی با تعــدادی از دوســتان و همبازیان قدیمی 
که بازیکنان ســابق تیم هــای مختلف بخصوص راه آهن و شــاهین 
هســتند، تمرین می کنیم و بازی های دوستانه ای را برگزار می کنیم 
تا هم دیداری تازه کرده باشــیم و یاد گذشــته ها کنیم و هم فوتبال 

دستگرمی را برگزار کنیم.«
او کــه 14 ســال از دوران بازیگــری اش را در شــاهین ســپری کرد و تا 
ســال 78 در این تیم بود، درباره شــرایط این روزهای فوتبال ایران 
و لیــگ برتر چنین نظر داد: »بیشــتر اوقات مســابقات باشــگاهی و 
ملی را دنبال می کنم و بعضاً شــاهد بازی های خوبی هســتیم ولی 
اگــر بخواهــم فوتبال ایــن دوران را با گذشــته و زمانی کــه خودمان 
فوتبــال بازی می کردیم مقایســه کنم، باید بگویم کــه فوتبال ایران 

از لحاظ کیفی دچار افت شده است. شاید از نظر تکنیکی بازیکنان 
خوبــی در حــال حاضــر در تیم های مختلف حضور داشــته باشــند 
ولــی بازیکنــان از لحاظ قــدرت بدنی ضعیف تر شــده اند. در حالی 
که بازیکنانی مانند نصرالله عبداللهی قدرت بدنی بالایی داشــتند 
و از لحــاظ اخلاقی هم بازیکنانی مانند میرفخرایی و ســید محمود 
حقیقیان سرآمد بودند. البته از لحاظ تکنیکی هم بازیکنانی مانند 
عبدالعلی چنگیز، ناصر محمدخانی و حمید علیدوستی بودند که 
هر کدام در تیم های خودشان ستاره های بزرگی بودند که بازی های 
بســیار زیبایی را از خود به نمایش می گذاشــتند و نام شان در تاریخ 

فوتبال ایران ثبت شده است.«
معمــار دربــاره وضعیــت تیم ملــی که در آســتانه حضــور در جام 
جهانی اســت، گفت: »شــرایط تیم ملی خوب است و امیدوارم که 
صعــود قدرتمندانه ای را به جام جهانی 2022 قطر داشــته باشــد. 
البته در دوره های اخیر صعود تیم ها به جام جهانی راحت تر شده 
اســت. در حالی که در گذشــته تنهــا دو تیم از قاره آســیا راهی جام 
جهانــی می شــدند و کار ما ســخت تر بود. الان هــم بازیکنان لژیونر 
خوبــی در تیــم ملــی داریــم ولــی گاهــی می بینیــم کــه در برخی از 
بازی ها با یکدیگر هماهنگ نیســتند و آن طوری که باید خودشــان 
را نشــان نمی دهنــد. بــه نظرم بایــد در خــط دفاع شــرایط بهتری 
بــه وجــود بیاوریم و در خــط هافبک هم نیاز به یــک بازیکن طراح 
داریم. در حال حاضر وحید امیری در میانه زمین تنهاســت و باید 
بازیکنانی باشــند تا به او کمک کنند. با این حال، در کل تیم خوبی 
داریم که امیدوارم در ادامه راه هم موفق باشند و امکانات لازم در 

اختیارشان قرار بگیرد تا به پیروزی برسند.«

تأثیر منفی حذف سرخابی ها از آسیا
عدم صدور مجوز اســتقلال، پرســپولیس و گل گهر از سوی کنفدراسیون 
فوتبال آســیا و حذف ســرخابی ها از لیگ قهرمانان آسیا یکی از اتفاقات 
پر ســر و صــدای فوتبــال ایران در چنــد روز اخیر بــوده کــه از جنبه هایی 
مختلف قابل بررســی اســت. یکی از تأثیرات منفی که غیبت استقلال و 
پرسپولیس در لیگ قهرمانان آسیا می گذارد، این است که بازیکنانی که 
علاقه منــد بودند به عضویت این دو تیــم دربیایند دیگر انگیزه چندانی 
بــرای پوشــیدن پیراهن ســرخابی ها نداشــته باشــند و ترجیــح بدهند تا 
در تیم هایــی بازی کنند که در ســطح بین المللی به میــدان بروند. حالا 
در شــرایطی ایــن اتفاق افتاده که بــه نیم فصل و زمان نقــل و انتقالات 
زمستانی نزدیک می شویم و باید دید با این اتفاق، یحیی گل محمدی و 
فرهاد مجیدی می توانند بازیکنان خارجی یا داخلی که گمانه زنی هایی 
راجع به حضورشــان در اســتقلال و پرســپولیس شــده بود را جذب کنند 

یا خیر.
 

انگیزه ای که اسکوچیچ به طارمی داد
پــس از اختــلاف نظری که میان دراگان اســکوچیچ و مهــدی طارمی به 
وجود آمد و باعث شــد مهاجم سرشــناس پورتو حضور در اردوی قبلی 
تیم ملی و دیدار با لبنان و سوریه را از دست بدهد، رایزنی های مختلفی 
بــرای آشــتی این دو نفر شــد و در نهایت ســرمربی کروات تیــم ملی در 
مصاحبــه اخیــرش خبر از دعوت طارمی داده اســت. امــا نکته ای که در 
صحبت های اســکوچیچ وجود داشــت ایــن بود که او گفتــه طارمی باید 
توقعاتــش را بــرآورده کنــد. این در حالی اســت که طارمــی پیش از این 
غیبت کوتاه مدت هم بازی های خوبی را از خود در تیم ملی به نمایش 
گذاشــته بود و با گلزنی، پاس گل یا گرفتــن پنالتی تأثیرش را در ترکیب 
یوزها نشــان داده بود اما به نظر می رسد که اسکوچیچ با این صحبت ها 
می خواهد انگیزه طارمی را برای بازگشت به تیم ملی بیشتر کند تا او با 

قدرت بیشتری آماده بازی با عراق شود.
 

روزهای تلخ ژنرال ادامه دارد
گل گهــر در حالی بازی های خود در لیگ برتر را دنبال می کند که خود را 
به عنوان یکی از مدعیان قهرمانی لیگ بیســت و یکم معرفی کرده بود 
و می خواست در این دوره با مربیگری امیر قلعه نویی شگفتی ساز شود. 
با این حال، مشــکلی که درباره اریک باگناما بازیکن گابنی ســیرجانی ها 
به وجود آمد، باعث شــد تا کمیته انضباطی فدراســیون فوتبال 7 امتیاز 
از گل گهر کسر کند و این تیم به میانه های جدول سقوط کند. با این حال 
گل گهری هــا که خود را باشــگاهی بــا امکانات فــراوان می دانند، امیدوار 
بودند که کنفدراســیون فوتبال آســیا مجوز حرفه ای آنهــا را صادر کند تا 
بتوانند در صورت حذف اســتقلال و پرسپولیس در لیگ قهرمانان آسیا 
یکــه تــازی کنند اما این اتفــاق نیفتاد تا تیره روزی های ایــن تیم و ژنرال 
ادامه داشــته باشــد و حالا باید دید که کمیته اســتیناف رأی به بازگشــت 

امتیازات گل گهر می دهد یا نه.

شروع بد باواریایی ها در سال 2022

شکست بایرن با تعدادی نوجوان!

The Best نامزدهای نهایی فیفا برای دریافت جایزه

لواندوفسکی باز هم بهترین می  شود؟
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تصاویری از سال های دور و نزدیک محمود حاج ابوالحسن معمار  بازیکن  اسبق تیم ملی فوتبال
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جــام  متوالــی،  بــار  دومیــن  بــرای 
ملت هــای آفریقا بــا حضور 24 تیم 
برگــزار می شــود. شــش گــروه چهار 
تیمی کــه دو تیــم اولش بــه اضافه 
چهــار تیــم ســوم بهتــر بــه مرحلــه 
یک هشــتم  نهایی صعــود می کنند. 
بازی هــا در مرحلــه گروهی ســاعت 
وقــت  بــه   22:30 و   19:30  ،16:30
تهــران آغــاز می شــود کــه دو زمــان 
دیرتــر در مرحله حذفی که از ســوم 
کاربــرد  می شــود،  شــروع  بهمــن 
دارد. فینــال 17 بهمن در ورزشــگاه 
اولمبــه در شــهر یائونــده، پایتخت 
کامــرون برگــزار می شــود. توپــی که 
در این تورنمنت مورد استفاده قرار 
می گیــرد توگهــو محصــول کمپانی 
اومبــرو اســت، این توپ ابتــدا برای 
بازی های تشــریفاتی طراحی شــده 
سراســر  در  بخوبــی  حــالا  امــا  بــود 

کامرون رواج یافته است.

مدعیان اصلیزمانبندی مسابقات
جدی تریــن مدعی قهرمانی الجزایر اســت که تورنمنت 
قبلی را فتح کرده، 34 بازی است که نباخته و ستاره اش 

بال منچسترسیتی، ریاض محرز است.
سنگال سادیو مانه که در سه سال گذشته در صدر جدول 
رنکینگ فیفا در قاره آفریقا بوده و در سال 2019 به نایب 
قهرمانی رســیده از جمله مدعیان اســت. اما مصر که با 
هفــت قهرمانــی رکــورددار آفریقا اســت، شــاید بهترین 
بازیکــن حال حاضر جهــان، محمد صــلاح را در اختیار 
دارد کســی کــه در ایــن فصــل بــه درخشــش خــود برای 
لیورپــول ادامه داده. غنــا و نیجریه در میــان موفق ترین 
تیم هــای قــاره قــرار دارنــد هرچنــد در مقدماتــی جــام 
جهانی 2022 چندان خوب نبودند ضمن اینکه کامرون 
در خانه به دنبال ششمین قهرمانی اش در آفریقا است.

مالی می تواند تیم شگفتی ســاز رقابت ها باشد، این تیم 
با وجــود آنکــه از میزبانــی مســابقات در مقدماتی جام 
جهانی محروم شد، اما بدون شکست به پلی آف رسیده 
اســت. ســاحل عاج، مراکش و تونس هم تیم های دیگر 
تورنمنت هســتند کــه ســابقه قهرمانی دارنــد. در طرف 
دیگر این طیف، کوموروس و گامبیا برای نخستین بار در 

جام ملت های آفریقا بازی می کنند.
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را بــر جوانــان در کامــرون ایجــاد کننــد. 
کشــوری کــه تقریبــاً 40 درصــد جمعیت 
آن زیــر خط فقــر زندگی می کننــد: »اکثر 

شــهرهایی که میزبان AFCON هســتند 
برده انــد  ســود  ورزشــگاه ها  از  تنهــا  نــه 
بلکــه از شــبکه ارتباطــی و جاده هایی که 

ســاخته شــده نیزبهره مند شــده اند. این 
بــرای  را  مشــاغلی  همچنیــن  موضــوع 
افــراد جــوان ایجــاد کــرده اســت. اگرچه 

ســاخت  در  کــه  شــرکت هایی  بیشــتر 
ایــن زیرســاخت های ورزشــی مشــارکت 
مــا  ولــی  هســتند  خارجــی  داشــته اند 
معتقدیــم کــه نتایــج ایــن اتفــاق بــرای 
کارگــران و مهندســان بومــی نیــز فوایــد 

زیادی دارد.«
ë نگرانی های امنیتی و ترس از بمب

ایــن  اقتصــادی  ســود  از  جــدا  امــا 
تورنمنــت بــرای کامــرون، نگرانی هــای 
جــدی امنیتی نیز در چند شــهر از شــش 
شهری که قرار اســت میزبان این رویداد 
لیمبــه،  دارد.  وجــود  باشــند  فوتبالــی 
شــهری در ســواحل اقیانــوس اطلــس، 
یکــی از میزبانان جام ملت هــای آفریقا 
اســت اما درگیری هــای نظامــی از زمان 
شــروع جنگ داخلی در کامرون در سال 
2017 در این شــهر جریان داشته و بر آن 
سایه افکنده اســت. درگیری ها در جنگ 
داخلی کامــرون که در مناطق غربی این 
کشــور بیشــتر جریــان دارد رونــد بدتری 
بــه خــود گرفتــه چــرا کــه حــالا نیروهای 
جدیدتــر  ســلاح های  بــه  جدایی طلــب 
و کشــنده تری دسترســی پیــدا کرده انــد. 
درگیری هــا در مناطــق انگلیســی زبــان 
جنوبی ،غربی و شمال غربی کامرون در 
سال 2016 کلید خورد زمانی که معلمان 
و وکلا به دلیــل بی توجهی دولت مرکزی 
فرانسوی زبان به آنها دست به اعتراض 
زدنــد. وقتی این اعتراض ها بیشــتر شــد 
پای ارتش و نیروهای نظامی نیز به میان 
آمــد. طبــق گزارش هــای حقوق بشــری 
بیــش از 3000 نفــر در ایــن درگیری هــا 
کشــته شــده و بیــش از یک میلیــون نفر 
مجبور به ترک خانه و شهر خود شده اند. 
هونــور کوکا، یکی از خبرنــگاران کامرونی 
نگرانی هــای  از  رویتــرز  بــا  گفت و گــو  در 
خود بابــت وضعیت امنیتــی در جریان 
رقابت هــای جــام ملتهــای آفریقا حرف 
زده اســت: »تــرس من، تــرس و نگرانی 
بسیاری از شهروندان لیمبه است، اینکه 
پدیــده جدیدی بــه نام انفجــار بمب که 
بتازگــی در ایــن منطقــه شــروع شــده در 
جریــان رقابت هــای جــام ملت هــا هــم 
ادامه داشته باشد و حتی گسترش یابد.«

فهرســت ســه نفــره نامزدهــای نهایــی کســب 
جایــزه برتریــن بازیکن ســال فیفــا یا همان 
The Best، منتشــر و مشــخص شــد کــه 
امسال روبرت لواندوفسکی، لیونل مسی 
و محمد صلاح ســه ســتاره ای هستند که 
شانس کســب آخرین جایزه فردی سال 

2021 در عرصه بین المللی را دارند.
بایــرن  ســتاره  لواندوفســکی،  روبــرت 
مونیــخ کــه پارســال هــم جــزو ســه نامــزد 
نهایی بود، امســال برای دفــاع از عنوانی که 
فصل پیش کســب کرد، با ســتاره آرژانتینی 
پاری ســن ژرمن و مهاجم مصری لیورپول 
رقابت دارد. فهرســت برترین های فوتبال 
شــامل 11  ابتــدا  در  ســال 2021،  در  جهــان 
نفــر بــود کــه از میــان آنها ، هشــت و ســپس 
ســه مهاجم به رقابت نهایی رســیدند. کریم 

بنزما، کوین د بروینــه، ارلینگ هالند، جورجینیو، 
انگولــو کانتــه، کیلیــان امباپه، نیمار و کریســتیانو 
رونالــدو نیز 8 بازیکنی بودند که شــانس کســب 
جایــزه The Best را از دســت دادند. در میان این 
ســه نفر به نظر می رســد که رقابــت اصلی برای 
کســب جایزه میان لواندوفســکی و لیونل مســی 
باشــد. نفــر اول ســال گذشــته اگرچــه نتوانســت 
جایزه بازیکن ســال یوفا و پــس از آن توپ طلای 
فرانس فوتبال را ببرد، اما از سوی فرانس فوتبال 
به عنوان بهترین مهاجم سال و بهترین بازیکن 
جهان به انتخاب هواداران معرفی شد. لوا جایزه 
The Best  سال 2020 را به عنوان بهترین بازیکن 
جهــان از آن خود کرد و امســال هــم در اوج بوده 
و در 25 بــازی اش بــرای باواریایی هــا 30 گل زده 
اســت. البتــه از نظر آمــار گلزنــی در فصل جاری 
ضریب موفقیت محمد صلاح بیشــتر بوده چرا 

کــه این ســتاره مصری در 26 بــازی اش در فصل 
جــاری بــرای غول هــای مرسی ســاید 23 گل بــه 
ثمر رســانده است. او پیشتاز کورس کفش طلای 
انگلیس است و در کورس تصاحب کفش طلای 

اروپا هم به لواندوفسکی نزدیک شده است.
مسی اما برخلاف دو نفر قبلی، در این فصل 
آمار خوبی برای گلزنی نداشته و در لوشامپیونه 
از بــدو ورودش بــه پاری ســن ژرمن تاکنون فقط 
یــک گل زده اســت. او امــا برنــده تــوپ طــلای 
فرانس فوتبال سال 2021 است و نباید فراموش 
کرد که تابســتان ســال گذشــته پــس از فتح کوپا 
دل ری به همراه بارســلونا، بــه انتظار چندین و 
چند ساله اش برای کسب یک جام در رده ملی 
پایان داد و با آرژانتین قهرمان کوپا آمه ریکا شد.

ë نامزدهای بخش بانوان
فیفــا در کنار اعلام اســامی ســه نامزد نهایی 

بخش مردان، سه زن برتر فوتبال جهان در سال 
2021 را هــم معرفــی کرد. این ســه نفر عبارتند 
از: الکســیا پوتیــاس، برنده توپ طــلای فرانس 
فوتبال 2021 که به عنوان کاپیتان بارسلونا فصل 
گذشــته جــام قهرمانی لیــگ قهرمانــان اروپا را 
بالای ســر برد؛ ســم کر، ســتاره فوتبال اســترالیا 
که فصل گذشــته در چلســی خوش درخشید و 

جنیفر ارموسو هم تیمی پوتیاس در بارسلونا.
برند گان نهایی این دو بخش به علاوه برترین 
مربیــان مــرد و زن ســال و بهتریــن دروازه بان در 
بخش مردان و زنان دوشنبه هفته آینده مشخص 
خواهند شــد. همه برندگان در مراســمی در شهر 
زوریــخ ســوئیس مشــخص می شــوند کــه برنده 
زیباترین گل ســال هم جزو آنهاست. گل مهدی 
طارمی به چلسی در فصل گذشته لیگ قهرمانان 

هم نامزد کسب جایزه در این بخش است.
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پریســا غفــاری / بهنــام یخچالــی ملــی پوش بســکتبال 
بهرامــی دومیــن  نیکخــواه  صمــد  از  بعــد  کشــورمان 
بازیکنی اســت کــه در لیگ اروپا بــازی می کند. او فصل 
گذشــته زیر نظر درک بائرمن در تیم روســتوک از سری 
رقابت هــای لیگ دو آلمان توپ زد و پس از درخشــش 
با پیشــنهاد تیــم لیگ برتری MBC روبه رو شــد. او حالا 
یکی از مهره های مؤثر تیم آلمانی محســوب می شــود. 
یخچالــی در گفت و گو با خبرنگار»ایــران« تأکید کرد که 
کار در لیــگ آلمان بســیار ســخت اســت: »واقعــاً لیگ 
بوندس لیگا ســخت اســت، حتی برای به دست آوردن 
یک امتیاز در بازی با مشکل روبه رو می شوی. تیم بایرن 
مونیخ صدرنشین لیگ است که به همراه اربابرلین در 
یورولیگ رقابت می کند. سطح این دو تیم بالاتر از بقیه 

است و تفاوت زیادی دارند.«
پانزدهــم  رده  در  اکنــون  دوچــر  میتــل  یــا   MBC
جــدول رده بنــدی بوندس لیــگا قــرار دارد، ملی پوش 
کشــورمان بــا توجــه به نتایــج تیــم می گویــد: »فصل 
را خیلــی خــوب شــروع کردیم ولــی با از دســت دادن 
بازیکن خارجی مان که برای مشــکلات خانوادگی اش 
تیــم را تــرک کــرد و بعــد از او هــم دیگــر یــار خارجی 
به خاطــر رفتاری که در یکی از مســابقه ها انجام داد با 
محرومیت روبه رو شــد، دردســرهای تیم شــروع شد. 
چون تعداد بازیکنانمان زیاد نیســت پس بواسطه آن 
سرمربی در استفاده از بازیکنان دچار مشکل شد. من 
هم که آسیب دیده بودم. امیدوارم با رفع این مسائل 
در دور برگشــت بازی هــای خوبی ارائــه دهیم و دوباره 

به رده های بالا برگردیم.« بهنام یخچالی در خصوص 
شــهر و هواداران تیمش هم بیان می کند: »شهری که 
اکنون در آن اقامت دارم کوچکتر از شــهر قبلی اســت 
ولی هــواداران بیشــتری دارد و مثل گرگانی ها نســبت 
بــه تیمشــان متعصــب هســتند. بــه نظــرم بازگشــت 
تماشــاگران خیلــی خــوب بــود و حضــور آنها بــه تیم 
انگیزه می دهد. اما دوبــاره ویروس اومیکرون بعضی 
از شهرها را بدون تماشاگر کرد. امیدوارم زودتر شرایط 
بهتر شــود و دوبــاره هــواداران را در ســالن ها کنار خود 

داشته باشیم.«
بازیکــن تیــم MBC از شــرایط یــک بازیکــن خارجــی 
در آلمــان هم صحبــت کــرد: »در لیگ اینجا بــازی کردن 
خیلی سخت اســت. وقتی در کشــور خودت بازی می کنی 

هموطنانت از نحوه بازی کردنت باخبرند. 
اگــر هــم دو ســه بــازی بــد باشــی بــاز هــم 

اعتقادشان به بازیکن را از دست نمی دهند. 
اما اینجا از روز اول با مربیان و بازیکنانی 

کار می کنی که شناختی ندارند و باید 
خــودت را ثابت کنی. تحت فشــار 

فیزیکــی و روحــی و روانــی قــرار 
می گیــری و بدیــن صــورت باید 
همیشــه تمرکزت را حفظ کنی، 
زندگی ســالم، تغذیه مناســب و 

اســتراحت و تمرین خوب داشــته 
باشــی تــا بتوانی عملکــرد خوبی به 

نمایش بگذاری.«

انتخاباتــی  مجمــع  رنجبــر/  مهــری 
فدراســیون تکواندو برگزار شــد و هادی 
ســاعی بــا رأی مجمع به عنــوان رئیس 
جدیــد ایــن فدراســیون انتخاب شــد تا 
پــس از دو دهه شــاهد تغییر در ســطح 
مدیریــت تکواندو باشــیم. ســاعی که از 
امروز روی صندلی ریاســت فدراســیون 
تکواندو می نشــیند، می داند کار سختی 
دارد چرا که تنهــا چند ماه به بازی های 
آســیایی و کشــورهای اســلامی مانــده و 
کمتر از 3 ســال هم تــا المپیک پاریس 
باقی است. از سویی پولادگر که 21 سال 
رئیس فدراســیون تکواندو بود و مجمع 
را بــه ســاعی باخــت، از ایــن بــه بعــد 
قهرمانــی  ورزش  معاونــت  به عنــوان 
وزارت ورزش و جوانان فعالیت خواهد 
کرد. در این شــرایط خیلی ها معتقدند 
معاونــت  پســت  در  پولادگــر  حضــور 
ورزش  وزارت  قهرمانــی  ورزش 
بی دردســر برای ســاعی نیســت. گرچه 
هــادی ســاعی در گفت و گو بــا خبرنگار 
او  کــرد.  رد  را  زنی هــا  گمانــه  »ایــران« 
معتقد اســت حضور رقیبش در وزارت 

ورزش به نفع تکواندو خواهد بود.

ë  امــور معاونــت  پولادگــر  کــه  حــالا 
حرفــه ای  و  قهرمانــی  ورزش  توســعه 
شــده، به خاطر اختلافات قبلی، تأثیری 

منفی برای فدراسیون تکواندو ندارد؟
اصــلًا، اتفاقــاً بهترین اتفــاق حضور او 
در معاونــت وزارت ورزش اســت. چرا 
کــه به طور حتــم پولادگــر حمایتش از 
تکوانــدو را دریغ نمی کنــد، همان طور 
که من در کمیته ملی المپیک هســتم 
و حامــی تکوانــدو بــودم. این مســأله، 
بــرای  و  نیســت  شــخصی  مســأله 
پیشــرفت تکواندو هر کسی، هر کاری 

از دستش برآید، انجام می دهد.

ë  یعنی شــما از ایــن بابت خوشــحال
هستی؟

دارد.  خوشــحالی  جــای  واقعــاً 
خوشــحالم کــه پولادگــر بــا زحمتی که 
سالیان ســال برای تکواندو کشید، حالا 
جایــگاه بهتری گرفته اســت. امیدوارم 
او در وزارت هــم مثــل تکوانــدو موفق 

باشد. من هم به او تبریک می گویم.
ë  را تکوانــدو  فدراســیون  در  کار  شــما 

بــا روزهای ســخت شــروع می کنی، در 
فرصت چند ماهه باید تیم ملی را برای 
بازی های آســیایی هانگــژو ۲۰۲۲ آماده 

کنید، برنامه تیم ملی مشخص است؟
دقیقاً مــا روزهای ســخت داریم، البته 
هانگــژو،  آســیایی  بازی هــای  از  قبــل 
راهــم  اســلامی  کشــورهای  بازی هــای 
داریم که برنامه ریزی برای آنها سخت 
اســت. هرچند قبــل از ایــن دو رویداد، 
دو، ســه رویــداد دیگر را هــم داریم که 
ایــن مســأله برنامه ریری هــا را فشــرده 
می کنــد. بــا اینکــه کار راحتــی نیســت، 
امــا مــا ســعی می کنیــم هیچکــدام از 

رقابت ها را از دست ندهیم.
ë  تکواندو، دو، ســه ســال اخیر نوســان

زیــادی پیــدا کــرده و بویــژه در المپیک 
مدالــش  روی  اینکــه  برخــلاف  توکیــو، 
حســاب کرده بودند، نــاکام مانــد. قرار 
اســت چه اتفاقــی بیفتــد کــه المپیک 

توکیو آخرین ناکامی تکواندو باشد؟
مــا برای موفقیــت در المپیــک برنامه 
داریم. چرا که امســال کمتر از سه سال 
تا المپیک 2۰2۴ پاریس فرصت داریم 
و بنابرایــن برنامه ریزی باید فشــرده تر 
باشــد کــه کار را ســخت می کنــد. مــا با 
شروع کار ســریع کمیته فنی را تشکیل 
می دهیم تا خیلی زود کارها روی روال 
بیفتــد و از برنامــه عقــب نمانیــم. مــا 
می خواهیم در المپیک پاریس دوباره 

ســخت  هرچنــد  بدرخشــد،  تکوانــدو 
است اما دور از دسترس نیست.

ë  مجمــع رأی  بــا  اینکــه  بعــداز  شــما 
و  پیشکســوتان  همــه  شــدی،  انتخــاب 
خانواده تکوانده را دعــوت به همکاری 
کــردی. ایــن درخواســت بازتــاب هــم 

داشت؟
همــه بالاخــره خوشــحال هســتند کــه 
این اتفاق افتاد. خیلی از پیشکســوتان 
بابت دعوت به همکاری تشــکر کردند 
بــرای  مــا هیــچ درخواســتی  گفتنــد  و 
خودمــان نداریــم و تنهــا می خواهیــم 
پیشــرفت  بــرای  تکوانــدو  خانــواده 
شــوند.  جمــع  هــم  دور  درخشــش  و 

امیدوارم این اتفاق بیفتد.
ë  تو بــا تجربه ای کــه از ســال ها حضور

در تیم ملــی داری، می دانی چه خلأیی 
وجــود دارد، بــرای رفــع مشــکلات چه 

برنامه ای داری؟
بله برنامه دارم. اگر قرار باشد کارهایی 
انجام شود که نیاز خانواده و قهرمانان 
برطرف نشــود، پس چرا آمده ام؟ من 
هستم تا مشکلات خانواده تکواندو در 
همــه رده های ســنی را برطرف کنیم و 
به نحو احســن از همکاری و همفکری 
مربیان، قهرمانان و هیأت ها اســتفاده 
می کنیــم. بــرای مــن فرقــی نمی کند، 
هرکســی کمکــی از دســتش برآیــد، از 

پتانسیلش استفاده می کنیم.
ë  بــا ایــن حســاب در انتخابــات کمیته

ملی المپیک هم شرکت می کنی؟
شک نکنید، من به خاطر حق تکواندو 
بــرای هیأت اجرایی کاندیدا می شــوم. 
در  نماینــده  همیشــه  تکوانــدو  چــون 
انتخابات کمیته ملی المپیک داشــته، 
مــن هم ایــن دوره نماینــده اش بودم. 
حمایــت از تکواندو وظیفه همیشــگی 

ماست.

نبرد مدعیان برای صدرنشینی کمپدلی: مجبور به داشتن حجاب نشده ام

2 سال دوری تماشاگران والیبال تمام شد

ســه تیم مدعی بالای جدول در هفته شانزدهم لیگ برتر والیبال، 
خــارج از خانه بــرای حفظ جایــگاه می جنگند. طبــق برنامه فولاد 
ســپاهان بعــد از ســه باخــت، امــروز در گنبــد مقابــل شــهرداری 
گنبــد بــرای 3 امتیاز و مانــدن در صدر جدول جدال ســختی دارد. 
شــهرداری ارومیــه تیــم دوم جــدول هــم در میهمانــی هورســان 
رامســر، بــدش نمی آیــد بــا شکســت میزبانش صــدر جــدول را از 

چنگ ســپاهان در بیاورد. پیکان هم برای 3 امتیاز بازی به مصاف 
آذرباتری ته جدولی می رود. اما بازی لبنیات هراز آمل و شــهداب 
در یزد تقابل ســرمربی و مربی تیم ملی را دیدنی می کند. در بقیه 
بازی هــا، شــهرداری ورامین میزبان ســایپا اســت، پاس کــرگان به 
 مصــاف راهیــاب ملل مریوان می رود. مس رفســنجان هم میزبان

 فولادسیرجان است.

تماشــاگران والیبــال از هفته شــانزدهم لیــگ برتر والیبال به ســالن 
می آینــد! فدراســیون والیبــال بــه تازگــی اعــلام کــرده بــود تیم هــا 
می تواننــد بــا هماهنگی با ســتاد مبارزه بــا کرونای اســتان های خود 
نســبت به اخذ مجوز حضور تماشــاگران در ورزشــگاه ها اقدام کنند 
و در صورت تأیید ســتاد کرونای اســتان حضور تماشاگران از 1۸ دی 

ماه بلامانع است. 
بــر ایــن اســاس باشــگاه های شــهداب یــزد و پــاس گــرگان ضمــن 

میزبانــی از حریفــان خــود پذیــرای هوادارانشــان بعــد از دوســال 
لبنیــات هــراز آمــل اســت.  یــزد میزبــان  دوری هســتند. شــهداب 
پــاس گرگان هــم با راه یــاب ملل مصاف می کنــد. البتــه ارائه کارت 
واکسیناســیون )دو دوز واکســن(،  به همراه داشــتن ماسک و رعایت 
پروتکل های بهداشــتی، رعایت فاصله گــذاری اجتماعی و همکاری 
 با مســئولان ورزشــگاه در این مورد از شــروط حضور تماشــاگران در 

ورزشگاه است.

حضور صالحیان در فدراسیون بسکتبال قانونی است؟ 
گــروه ورزشــی/ ایــن روز ها دربــاره پرونده هــای مالــی تعــدادی از کاندیداهای 
فدراســیون بســکتبال حرف های زیادی به گوش می رسد و در چنین شرایطی 
وســواس بــه خــرج دادن نهاد هــای مربوطه در تأییــد کــردن کاندیداها اتفاق 
خوب و مثبتی اســت.حالا به غیر از تأییــد صلاحیت کاندیداها، بحث قانونی 
بــودن محمدرضــا صالحیــان بــر مســند سرپرســت دبیــری در آزادی نیــز بر 
سرزبان هاســت. او الان خود با یک مشکل اساســی روبه رواست. صالحیان در 
تاریخ یکم خردادماه به عنوان سرپرست دبیری فدراسیون انتخاب شد و طبق 
قانون تا 6 ماه رامین طباطبایی فرصت داشــت حکم دبیری را برای او یا فرد 
 دیگــری بزند که تــا امروز این اتفاق رخ نداده اســت. حال با توجه به گذشــت

7 ماه از حکم سرپرستی صالحیان این سؤال مطرح است که حضور این فرد 
در فدراســیون بسکتبال قانونی اســت؟ اگر نیست او چطور می تواند همچنان 
دبیر مجمع هم باشــد؟ همچنین شنیده می شــود مدرک تحصیلی این فرد 
نیز با مشــکل روبه رواســت. این در حالی اســت که در همان خردادماه رئیس 
فدراســیون در مصاحبه هایی که داشت اعلام کرده بود قصد دارد یکی دوماه 
با صالحیان کار کند و پس از آن درباره وضعیت او تصمیم خواهد گرفت، اما 
با گذشت هفت ماه هنوز تصمیمی درباره این پست گرفته نشده است! به هر 
حال 23 دی ماه دوره ۴ ساله ریاست طباطبایی بر بسکتبال هم تمام می شود 
و بــه احتمــال زیاد بعــد از آن برای فدراســیون بســکتبال سرپرســت خواهند 
گذاشــت و انتظار می رود در چنین شــرایطی بالاخره تکلیف صالحیان هم از 

سوی وزارت ورزش مشخص شود.

غیبت مجدد کشتی گیران در کمیسیون ورزشکاران
ســومین نشســت کمیســیون ورزشــکاران با غیبت مجدد کشــتی گیران با 11 عضو 
برگزار شد. امین بوداغی، بهداد سلیمی، سجاد گنج زاده، مجتبی عابدینی، محمد 
بیداریان، مصطفی نودهی، هادی ســاعی، ثریا آقایی، شــهربانو منصوریان، زهرا 
نعمتی و حمیده عباسعلی به جلســه آمدند و احسان حدادی، فرزانه فصیحی، 
ندا شهســواری، حســن یزدانی، محمدرضا گرایی، حسین ساوه شمشکی، نجمه 
خدمتــی، ذبیــح پورشــیب و محمــد باقری معتمد به نشســت نیامدنــد. محمد 
بیداریان، ســخنگوی کمیســیون در خصوص غیبــت اعضا می گوید:»بــا توجه به 
سیاســت گنــج زاده، دعوتنامــه تمــام اعضا صادر شــد. باید به جایگاه کمیســیون 
اهمیــت بدهیــم بــا هماهنگــی و صحبت بــا دیگر اعضــا تلاش می کنیــم تعداد 
بیشتری شرکت کنند. البته برخی از اعضا هم به دلایل موجه نتوانستند در جلسه 
شرکت کنند.« او در مورد تکلیف 3 جلسه ای دو کشتی گیر و ندا شهسواری هم تأکید 
می کند: »دوســتان غیبت هایی که داشــتند با توجه به صحبت با سجاد گنج زاده، 
رئیس کمیســیون موجه بوده اســت. امیدوارم همدلی به وجود آید و کشتی گیران 

هم در کمیسیون داشته باشیم و امور را بهتر و راحت تر پیگیری کنیم.«

نام ۱2 کاراته کا برای لیگ جهانی امارات
  اولین مرحله از رقابت های کاراته وان در سال 2۰21 روزهای 2۹ بهمن تا اول 
اسفندماه درفجیره امارات برگزار می شود که تاکنون 12 کاراته کا سارا بهمنیار، 
تراوت خاکسار، رزیتا علیپور، مجید حسن نیا، امیر مهدیزاده، امیررضا میرزایی، 
علی اصغر آسیابری، مهدی خدابخشــی، ذبیح الله پورشیب، صالح اباذری، 
مهدی آشوری و سجاد گنج زاده برای حضور در این رقابت ها ثبت نام کرده اند.   
این در شــرایطی اســت که  هزینه های اعزام ملی پوشــان تاکنون تأمین نشده 

است و اغلب ملی پوشان به دنبال جذب حامی مالی هستند.

سال ها بود تیم ملی قایقرانی درجا می زد

کاظمی: بعد از 3 سال دوندگی هنوز استخدام نشده ام
فائزه زمانی/ ملی پوش آب های آرام بعد از 3 سال دوندگی برای استخدام در 
یکی از ادارات دولتی، هنوز موفق به این کار نشــده اســت. هدیه کاظمی که در 
انتخابی تایلند نتوانست جواز حضور در المپیک توکیو را بگیرد، حالا تمام فکر 

و ذکرش پارو زدن در آب های المپیک 2۰24 پاریس است.
او که بعد از 3 سال دوندگی از عدم استخدامش گلایه دارد به خبرنگار »ایران« 
گفــت: »نزدیــک به 3 ســال اســت درگیر کارهای اســتخدامم هســتم ولی بعد 
از صحبت ها و مصاحبه های زیاد هنوز که هنوز اســت اتفاقی نیفتاده و مشــکل 
اصلی هم این است که وزارت ورزش دستگاه های دولتی را موظف به استخدام 
ورزشــکاران نمی کند. من تا حالا چندین بار برای اســتخدام در یکســری ادارات 
نامه زدم ولی آنها در پاســخ به من گفته اند ما موظف به اســتخدام نیستیم. در 
کل باید بگویم مصوبه ای که برای ما ورزشکاران وجود دارد نبودنش خیلی بهتر 
از بودنش است. وزارت ورزش هم در این زمینه از ما حمایت نمی کند و بعد از 
چندین بار مراجعه، در نهایت به من گفته اند اگر این اداره نشد، برای استخدام 
در جایی دیگر اقدام کن و من مجبور شده ام از صفر مجدداً همه مراحل را انجام 
دهم.« کاظمی حالا معتقد است که شرایط تیم ملی بعد از 3-2 اردو با حضور 
مربی برزیلی تغییر خواهد کرد: »تمرینات این روزها با حضور مربی برزیلی مان 
بهتر و مســتمرتر از گذشــته پیگیری می شود. بعد از مســابقات انتخابی تایلند 
اردویی نداشته و خودمان پارو می زدیم و حالا این اولین اردویی است که زیرنظر 
مربیان تمرین می کنیم.  پدروسنا خود انگیزه زیادی دارد و در حال حاضر روی 
تکنیک ما کار کرده و در این مدت 21 روزه نکات جدیدی را از او یاد گرفته ایم. فکر 

می کنم بعد از 3 اردو براحتی بتوان تغییر زیادی را در قایقرانان دید.«
بــه گفته ملی پــوش قایقرانی، قایقرانــان آب های آرام مشــکلی از بابت قایق 
ندارند: »الان همگی چه دختر و چه پســر زیر نظر خود پدروســنا کار می کنیم. 
این یکدســتی خوب اســت اما به خاطر تعداد زیاد ملی پوشــان، ممکن است 
کمــی توجــه مربی کمتر شــود که البته با حضــور کمک مربیانی کــه کنار پدرو 
حضور دارند، جای نگرانی نیست. از بابت قایق ها هم باید بگویم که قایق های 
ما مربوط به ۸ سال پیش است، مدل قایق ها جدید نیست اما در کل قایق های 

بدی نیستند و خداراشکر ما مثل ملی پوشان روئینگ، مشکل قایق نداریم.«
کاظمی درباره مشکلات معیشتی ورزشکاران حرفه ای می گوید: »مشکل اصلی 
ما ورزشــکاران حرفه ای معیشــت مان اســت. ما تا زمانی که در اردو هســتیم از 
طریق فدراسیون حقوق دریافت می کنیم و زمانی هم که اردویی در کار نیست، 
هیــچ دریافتــی ای از فدراســیون نداریــم. از طرفی هــم بعد از 3 ســال دوندگی 
مســأله اشــتغالم حل نشــده اســت و با توجه به تمرینات سخت و سنگین هم 
نمی توانم شغل دیگری داشته و جایی دیگر مشغول به کار شوم. بنابراین طبق 
معمــول خانواده هزینه هایم را تقبل کــرده و من را حمایت می کنند.« به گفته 
خودش او از الان به پارو زدن در آب های پاریس فکر می کند: »هدف کوتاه مدتم 

بازی هــای آســیایی اســت ولــی از الان بــه المپیک 
2۰24 پاریــس فکر می کنم. پدروســنا در حال 

حاضر نکاتی را به ما آموزش می دهد که در 
این سال ها هیچ کدام از قایقرانان این مسائل 
را نمی دانستند. الان حداقل تمرینات مان 5 

وعــده و گاهی 7 وعده در روز اســت 
ولی فکر می کنم با گذشت 2-3 

بهتــر بشــود.  اردو شــرایط مان 
ســال ها بود کــه تیــم قایقرانی 
درجا زده و یکســری مدال ها را 
تکرار می کــرد و اتفاق جدیدی 
نمی افتاد اما الان یقین دارم که 
با توجه به رویه جدید تیم ملی، 

اتفاقات خوبی برای تیم خواهد 
افتاد.«

یخچالی: کسب امتیاز در بوندس لیگا خیلی سخت است

زندگی بین رئیس جدید فدراسیون تکواندو با رئیس پیشین، شیرین شد!

هواداران MBC مثل گرگانی ها متعصب هستند

ساعی: خوشحالم پولادگر پست بهتری گرفت
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پولادگر به خیابان سئول می  رود
ســید حمید ســجادی با امضای حکم معاونت ورزش 
قهرمانــی و حرفــه ای به نام محمدرضــا پولادگر، همه 
گمانی زنی هــا را تأییــد کــرد. اتفاقــی کــه زودتــر از ایــن 
همه منتظرش بودند. درســت 2۸ روز پیش  که ســوژه  
رســانه ها شــده بود، اما وزیر ورزش هیچ واکنشی به آن 
نشــان نــداد و مثل همیشــه ســکوت اختیار کــرد. انگار 
حمید ســجادی منتظر بود مجمع فدراســیون تکواندو 
رئیــس جدیــد را از بیــن دو رقیــب همیشــگی، یعنــی 
محمدرضــا پولادگــر و  هــادی ســاعی انتخــاب کند. آن 
روزهــا، مهــرزاد حمیــدی، علــی رغبتــی و محمدرضــا 
پولادگر در لیســت کاندیداهای معاونت توسعه ورزش 
قهرمانی و حرفه ای بودند. البته ثبت نام پولادگر برای 
انتخابات ریاســت تکواندو، خیلی ها او را از دور گزینه ها 
خارج کردند. اما همان موقع یکی از نزدیکان ســجادی 
گفتــه بــود: »7۰-۸۰ درصــد قصــه معاونــت توســعه  
ورزش قهرمانــی و حرفه ای پولاگر تمام شــده اســت.« 
هرچنــد  کارکنــان نزدیــک بــه  پولادگــر در فدراســیون 
تکوانــدو، گفته بــود کاندیداتوری پولادگــر از اول مطرح 

بــوده، ولی هیچ چیزی قطعی نیســت و باید صبر کرد. 
از طرفی محمدرضا پولادگر  رئیس ســابق فدراســیون 
تکوانــدو هــم آن زمان طبــق عادت همیشــگی باز هم 
تماس هــای خبرنگاران را بدون جواب گذاشــت تا خبر 
در همــان حــد حــدس و گمــان بمانــد. چنــد روز بعد 
هــم حرف از آمدن علی رغبتــی، مدیرکل برنامه ریزی 
وزارت ورزش برای پســت معاونت شد که در حدس و 
گمــان ماند. اگر چــه او وظایف مربوط به معاونت وزیر 
را هم انجام می داد تا حکم معاون جدید امضا شــود. 
حــالا حمید ســجادی بــا صدور حکــم  به نــام پودلاگر، 
کابینــه اش در وزارت ورزش را تکمیــل کــرد. چــرا که او 
قبــلًا عاصم یوســفی را برای مدیریت شــرکت توســعه 
و نگهداری اماکن ورزشــی و ســینا کلهــر، مریم کاظمی 
پــور و امیرحســین مطلبــی را به ترتیب بــرای معاونت 
فرهنگی و توســعه ورزش همگانــی و  معاونت ورزش 
بانوان و سرپرســت معاونت مدیریت و توســعه منابع 
انتخاب کرده بود. البته او فعلًا حکمش را گرفته و هنوز 

پایش به ساختمان سئول نرسیده است.

 کمــک مربی تیم والیبال شــهرداری ورامین با رأی 
ســازمان لیگ تــا اطــلاع ثانــوی از همراهی تیمش 
محروم شــد. ناظــر بازی بعــد از پرتــاب بطری آب 
توســط هــواداران ورامینــی به زمین شــهداب، رضا 
نائینی دســتیار ساســان خداپرســت ســرمربی تیم 
شــهرداری ورامیــن را به دلیــل رفتــار ناشایســت در 
این دیدار تا تشــکیل کمیته انضباطــی از حضور در 
مســابقات محــروم کرد. نائینــی درباره ایــن رأی به 
خبرنگار »ایــران« گفت: »گیلانی ناظر بــازی به کار 
اجرایی اشراف ندارد. معمولاً وقتی بازی 2۰ دقیقه 
متوقــف می شــود، دا ور ۵ تــا 1۰ دقیقه بــه بازیکنان 

اجازه می دهد تا با اسپک گرم کنند، اما گیلانی اصرار 
داشت بازی ادامه پیدا کند، ما هم وقتی دیدیم این 
مسأله سلامتی بازیکنان را به خطر می اندازد به داور 
گفتیــم اجازه دهد اول گرم کننــد و بعد بازی. حتی 
ســلیمانی ناظر فدراســیون هم چون بازیکن بوده، 
قبــول کرد اما طلوع کیان ســرمربی شــهداب یزد به 
این قضیه معترض بود. او تنها به فکر برد بازی بود 
و سر این مسأله ما با هم درگیری لفظی پیدا کردیم 

که او به سرداور اعتراض کرد.«
ساســان خداپرســت ســرمربی والیبــال شــهرداری 
ورامیــن هــم گیلانی ناظر بــازی را مقصــر می داند: 

»گیلانــی ناظر بازی اشــتباه فاحشــی داشــت. او هر 
وقت تیم ما پوئن می گرفت، بازی را متوقف می کرد 
و به ۵، ۶ تماشاگر تذکر می داد. همین رفتار او جو را 
ملتهب کرد. درست است که بازی ها بدون تماشاگر 
برگزار می شود اما معمولاً 1۰، 1۵ تماشاگر در بازی ها 
هستند. حتی ما در مریوان و ارومیه هم این تعداد را 
دیدیــم. اگر ناظر بازی مخالف حضور آنها بود باید 
از اول اجازه حضور تماشــاگران را نمی داد، نه اینکه 
بــرای یزد تایم می گرفت، انگار مربی شــهداب یزد 

بود.«
او دلیــل پرتاب بطری آب به زمین را هم به اشــتباه 

ناظــر بازی ربط می دهد: »ســت پنجم ما 3- صفر 
جلو بودیم که بازی را به بهانه فحاشــی تماشاگران 
متوقف کرد، در حالی که هیچ کسی حرفی نزد و همه 
تشویق می کردند. وقتی جو ملتهب شد، بطری آب 
به زمین پرتاب شد که مقصرش خود گیلانی بود. 1۵ 
دقیقه بازی را نگه داشت تا زمین خشک شود، وقتی 
دستور شروع بازی را داد، نائینی با سرداور صحبت 
کرد تا برای جلوگیری از مصدومیت بازیکنان، چند 
دقیقه گرم کنند که علیرضا طلوع کیان اعتراض کرد. 
نائینی هم به طلوع کیان گفت تو می خواهی برنده 

بازی باشی، حتی به قیمت مصدومیت بازیکنان.«

واکنش سرمربی و مربی شهرداری ورامین به محرومیت

ناظر بازی مقصر است

الساندرا کمپدلی سرمربی تیم ملی والیبال بانوان 
در صحبت با سایت ایتالیایی   d1softballnew به 
مســأله حجاب بازیکنــان ایران پرداخــت و هدف 
تیمش را رســیدن بــه نیمه نهایی دانســت. او زن 
بودن در ایران را مسئولیتی سخت نمی داند: »من 
می خواهــم این تصــور را از بین ببرم که زن مطیع 
حجــاب دارد و کار دیگــری نمی تواند بکنــد. زنان 
در ایران آگاه هســتند کــه انتخاب می کنند نمادی 
را بپوشند که بخشی از فرهنگ آنهاست. آنها نوع 
حجــاب را کوتــاه یا بلنــد، تیره یا رنگی می پوشــند 
امــا آن را بــه عنوان مســئولیت ســخت احســاس 
نمی کننــد. هیچ کــس تــا بــه حال مــرا مجبــور به 
پوشیدن آن نکرده است اما من این کار را به عنوان 
نوعی احترام انتخاب کرده ام و به هیچ وجه بر من 

تأثیر نمی گذارد.«
ســرمربی تیــم ملــی والیبــال بانــوان همچنین از 
شــانس خود در ســطح بالای مربیگری می گوید: 

»من فقط شانسم را می خواستم امتحان کنم. در 
ایتالیــا، معمولاً فرصت های ســطح بالا به مردان 
ارائه می شود. زنان اغلب به عنوان فیزیوتراپیست 
یا مدیر تیم اســتخدام می شــوند. اکنــون این یک 
واقعیت اســت که اکثریت قریب به اتفاق مربیان 
ســطح بــالا از مردان تشــکیل شــده اند، علی رغم 
بسیاری از مربیان خوب و شایسته زنان این فرصت 
به ما داده نمی شود. من برای والیبال ایران هدف 
بلندپروازانه دارم و می خواهم به نیمه نهایی آسیا 

برسم. من دوست ندارم به راحتی کنار بکشم.«
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درهای کهریزک روی »اُمیکرون« بسته شد
با تزریق دوز سوم واکسن کرونا

موارد شناســایی ابتلا به »اُمیکرون« در کشور 
روندی افزایشی به خود گرفته است. هرچند 
بــه گفتــه معاون درمــان وزارت بهداشــت از 
نظــر درمانــی تفاوتی بیــن اُمیکرون و ســویه 
دلتــا وجود نــدارد، امــا ســرایت پذیری بالای 
اُمیکــرون نســبت به ســویه دلتا ســبب شــده 
مســئولان بهداشــت و ســلامت کشــور بیــش 
از پیــش بــر رعایــت پروتکل های بهداشــتی، 
اســتفاده از ماســک، حفظ فاصله اجتماعی 
و همچنین تزریق دوز ســوم واکسن به عنوان 

راه مقابله با  اُمیکرون تأکید کنند.
کشــور  بیمارســتان های  کــه  شــرایطی  در 
در وضعیــت آماده بــاش قــرار دارنــد نگرانــی 
از ســلامت افــرادی کــه در مراکــز نگهــداری از 
بــه صــورت جمعــی  ســالمندان و معلولیــن 
اســت.  یافتــه  افزایــش  نیــز  می کننــد  زندگــی 
کهریزک به عنــوان بزرگترین مرکز نگهداری از 
سالمندان و معلولین کشور یکی از دغدغه های 
بزرگ به شمار می آید چراکه شیوع اُمیکرون در 
ایــن مرکز با جمعیتی در حــدود 1630 مددجو 
می تواند شــرایط وخیم و فاجعه جبران ناپذیر 
را بــه دنبــال داشــته باشــد. معاون توانبخشــی 
آسایشــگاه خیریــه کهریــزک اما از بــه کارگیری 
پروتکل هــای  دقیــق  رعایــت  و  ویــژه  تدابیــر 

بهداشتی در کهریزک خبر می دهد.
حمیــده پورفهیــم با تأکیــد بر اینکــه هنوز 
مــوردی از ابتلا به اُمیکــرون در کهریزک دیده 
نشــده اســت، بــه »ایــران« می گویــد: قاعدتــاً 
بــا توجه بــه رفت و آمــد کارکنان و پرســنل به 
خــارج از مرکــز نمی توان بــه طور قطــع مانع 
ورود و انتشــار ســویه اُمیکــرون در آسایشــگاه 
شد و ممکن است این سویه نیز همانند سایر 
ســویه های کرونا برخــی از مددجویان را مبتلا 
کنــد. امــا بــرای پیشــگیری از شــیوع و ابتــلای 
مددجویان همچنان شیوه نامه های بهداشتی 

را مو به مو و خیلی دقیق رعایت می کنیم.

ë  70 درصد مددجویان، دوز ســوم واکســن را

تزریق کرده اند

 او درخصوص تزریق دوز ســوم واکسن به 
مددجویان بیان می کند: از آنجایی که تزریق 
اولیــن دوز واکســن در این مرکز از اســفندماه 
ســال 98 آغــاز شــد، بــا توجــه بــه زمانبندی 
تزریق دوز دوم و ســوم از تیرماه ســال جاری 
مکاتبــات لازم انجام شــد. اواخر مهر و اوایل  
آبان ماه واکســن کرونا برای تزریق دوز ســوم 
در اختیــار آسایشــگاه قــرار گرفــت تــا طبــق 
زمانبندی تزریق صورت بگیرد. خوشــبختانه 
تاکنــون بیــش از 70 درصــد مددجویانــی که 
نوبــت دریافــت دوز ســوم واکســن آنهــا فــرا 
رســیده بود واکســن کرونا را دریافــت کردند. 
از تعــداد باقــی مانــده تعداد کمی بــه دلیل 
شــرایط جســمانی، ممنوعیت تزریق واکسن 
دارند و مابقی هم با فرارســیدن زمان تزریق 
حتماً دوز سوم واکسن را تزریق خواهند کرد.

کهریــزک  آسایشــگاه  توانبخشــی  معــاون 
اضافــه می کنــد: بــا وجــود تزریق واکســن برای 
پیشــگیری بیشــتر، تجمعــات در فضای بســته 
برگــزار نمی شــود و تمام ســفرها کنســل شــده 
بــه  اســت. کلاس هــای آموزشــی مددجویــان 
تفکیــک بخش ها برگزار می شــود و کلاس های 
تجمعــی باوجــود اینکه اغلب مددجویان ســه 
دوز واکســن را دریافت کرده اند در فضای بسته 
برگزار نمی شود و تلاش می کنیم این کلاس ها 
را کــه در روحیــه مددجویان بســیار مؤثر اســت 
در فضاهــای بــاز برگــزار کنیــم. آمــوزش موارد 
بهداشــتی بــه پرســنل  نیــز متوقف نشــده و به 

صورت ماهانه بازآموزی همچنان ادامه دارد.
او بــا بیــان اینکــه همه پرســنل ایــن مرکز 
دائماً از ماســک اســتفاده می کنند، می گوید: 
چــون ایــن بیمــاری تنفســی اســت عــلاوه بر 
اســتفاده دائمــی پرســنل از ماســک، امــکان 
تهویه مناســب هــوای اتاق ها فراهم شــده تا 
مشــکلی پیش نیاید. شست وشــوی درســت 
دست ها یکی دیگر از مواردی است که بر آن 
تأکیــد می شــود و همه همــکاران و همچنین 

مکــرر  دارنــد  را  آن  تــوان  کــه  مددجویانــی 
دست های خود را به شیوه درست می شویند 

تا مانع انتشار بیماری به سایر افراد شوند.
پورفهیم با اشــاره به برقراری مرخصی ها 
و ملاقات هــای حضــوری تصریــح می کنــد: 
افــرادی کــه همــه دوزهــای واکســن را تزریق 
کرده انــد بــه مرخصــی می رونــد امــا پــس از 
در  هفتــه  دو  حــدود  مرخصــی  از  بازگشــت 
قرنطینــه می ماننــد و پس از انجام تســت ها 
و کنتــرل علائم اگر مشــکل خاصی نداشــتند 
وارد بخــش می شــوند. از آنجایی که ملاقات 
بــا اقوام، بســتگان و دوســتان نقش بســزایی 
در بهبود شــرایط روانــی و روحی مددجویان 
دارد ایــن امکان نیز فراهم شــده و هم اکنون 
صــورت  ریزی هــای  برنامــه  بــا  ملاقات هــا 
گرفتــه  در فضای باز و با رعایت پروتکل های 

بهداشتی انجام می شود.
ë حال عمومی مبتلایان خوب است

معــاون توانبخشــی آسایشــگاه کهریــزک 
بــا تأکید براینکــه علائم ابتلا به ســویه جدید 
می گویــد:  اســت،  ســرماخوردگی  هماننــد 

درحــال حاضر 11 نفر مبتلا بــه بیماری کرونا 
در بخش قرنطینه آسایشــگاه بستری هستند 
کــه خوشــبختانه حــال عمومــی آنهــا خــوب 
اســت و خطــری آنهــا را تهدیــد نمی کند. اما 
بایــد بگویــم نزدیکــی علائــم ایــن بیمــاری 
درمانگــران  بــرای  را  کار  ســرماخوردگی  بــه 
ایــن مرکز ســخت کرده اســت. چــون هر فرد 
ســرماخورده را به چشــم یک بیمار کرونایی 
می بینیــم و اقدامــات لازم از جملــه انجــام 
تســت کرونــا و خدمــات درمانــی و قرنطینه 
به طــور کامل صورت می گیرد. خوشــبختانه 
بــا تمهیــدات صــورت گرفتــه تاکنــون بیمــار 

بدحال کرونایی نداشته ایم.
در  کــه  نیکوکارانــی  مــورد  در  پورفهیــم 
می گویــد:  دارنــد،  آمــد  و  رفــت  کهریــزک 
انجــام  برنامه ریزی هــای  طبــق  نیکــوکاران 
شــده از آذرمــاه ســال گذشــته مجــدداً وارد 
و  مددجویــان  کنــار  در  و  شــدند  آسایشــگاه 
همکاران خدمت رســانی می کنند. این افراد 
در کارهــای یــدی و فیزیکــی ماننــد حمــام، 
نظافــت و جابه جاکــردن مددجویــان کمک 

می کننــد. اما آنچه بیش از هر چیز به چشــم 
می خورد، این اســت که کمک هــای مردمی 
بــه دلیــل شــرایط نامناســب اقتصــادی کم 
شــده اســت. حقیقــت این اســت که شــیوع 
بیمــاری کرونا شــرایط اقتصــادی را در همه 
دنیــا تحــت تأثیر قرار داده و کشــور مــا نیز از 
ایــن امــر مســتثنی نیســت و ایــن امر ســبب 
شــده کمک هایی کــه به این آسایشــگاه ارائه 
می شــود نســبت بــه ســال های گذشــته بــه 
شکل چشــم گیری کاهش یابد. این درحالی 
اســت کــه ایــن مرکــز بــا کمک هــای مردمی 
اداره می شــود و در دوران کرونــا هزینه هــای 
ما بشــدت افزایش یافته اســت. بــرای مثال 
علاوه بر توجه بیشــتر به تغذیــه مددجویان 
برای تقویت بنیه بدنی آنها، تعداد اعزام ها 
به بیمارستان هم بسیار بیشتر از سابق شده 
اســت. چــون درمانگرهــای مــا بــا مشــاهده 
هــر علامــت مشــکوکی کــه گفته می شــود از 
عــوارض بیماری کووید 19 اســت فــرد مبتلا 
را به بیمارســتان انتقال می دهند تا از شدت 

بیماری و مشکلات ناشی از آن کاسته شود.

 یکشنبه 19 دی 1400 
 سال بیست و هفتم
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پرستو رفیعی
خبرنگار

ماجرای فروش کارت واکسیناسیون کرونا
مدیرکل دفتر بازرســی، ارزیابی عملکرد و پاســخگویی به شــکایات وزارت بهداشــت 
درباره مباحث مطرح شــده مبنی  بر فروش کارت واکســن کرونا و بررســی های وزارت 
بهداشــت در ایــن زمینــه، گفــت: در یــک مــورد ۲3 نفــر دارای کارت واکســن جعلی 

شناسایی کردیم که در مقابل واکسیناسیون 1۲0 میلیون دوز بسیار ناچیز است.
بــه گزارش مهــر، علیرضا رحیم نیا در نشســت خبری که به صــورت آنلاین برگزار 
شــد، گفت: کمیته ســلامت اداری و صیانت از حقوق شــهروندی در وزارت بهداشت 
وجود دارد که کار این کمیته، شناســایی گلوگاه های فســاد در حوزه ســلامت و برخورد 

با آنها است.
وی در ادامــه به موضوع این روزهای فضای مجازی پیرامون صدور کارت واکســن 
تقلبــی اشــاره کرد و گفت: آن طور کــه در فضای مجازی پیرامون کارت واکسیناســیون 
صحبــت می شــود، موضوع چندان حاد نیســت. بــه طوری که ما ۲3 نفر را شناســایی 
کرده ایــم کــه کارت واکســن تقلبی داشــته اند که در قیــاس با 1۲0 میلیون دوز واکســن 
تزریق شــده، عدد قابل توجهی نیســت. رحیم نیا با تأکید بر رصد مشــکلات از طریق 
ســامانه 190، افزود: تاکنون برای کادر درمان، خط تماس وجود نداشــت که شکایات 
خــود را مطــرح کنند. از همین رو با ایجاد خط هفتم تلفن 190، کادر درمان می توانند 
مشکلات و شکایات خود را مطرح کنند. وی درباره رسیدگی به تخلفات و چالش های 
امنیتــی نسخه نویســی الکترونیــک بــرای پزشــکان و بیمــاران، تأکید کــرد: یک بحث 
ایــن بــود که اینها بایــد حتماً مجــوز افتا )نوعی مجوز بــرای آغاز به کار نسخه نویســی 
الکترونیک( را داشته باشند و بر اساس پرس و جوی ما اجازه دادند کار آغاز شود و در 
جریان کار مشکلات امنیتی حتماً بعداً رفع شود. روزهای گذشته دیدیم که اطلاعات 
افراد در فضای مجازی قابل انتشــار اســت که با بیمه ســلامت تماس گرفته شــد که 
ســریعاً جلــوی این اتفاق گرفته شــود؛ اینکه با یــک کد ملی بتوان بــه تمام اطلاعات 
فــرد دســت یافت یک باگ بود که باید برطرف شــود. رحیم نیا دربــاره تخلفات ارزی 
دارو و شرکت های تجهیزات پزشکی، افزود: عددی برای ارزش ارزی تخلفات ندارم ، 
تــا تخلفات قطعی نشــود قابلیــت اعلام ندارد و ایــن پرونده ها از طریق بازرســی کل 
کشــور در حال بررســی است و یکی از دغدغه ها این اســت که پرونده سریعاً به نتیجه 
برســد که به مردم اطلاع بدهیم، پرونده وجود دارد و بموقع معرفی می شــوند. یک 
مشکل در تجهیزات پزشکی و دارو بحث افزایش قیمت شرکت های واردکننده است 
که واقعیت این است که اینها تقریباً به میزان زیادی توسط رئیس سازمان غذا و دارو 

بررسی می شود که اگر دارو و تجهیزات وارد می شود با قیمت واقعی باشد.
وی در واکنــش بــه دریافــت زیرمیــزی توســط برخــی پزشــکان، گفت: مــن بحث 
زیرمیــزی را رد نمی کنــم و نمی گویم کســی زیرمیزی نمی گیرد. یکی از سیاســت های 
ما برخورد با زیرمیزی است و راهکاری هم پیشنهاد دادند که قرار است بررسی شود.

قرار گرفتن تعرفه مشاوره های روانشناسی تحت پوشش 
بیمه در حال بررسی است

رئیــس کمیســیون اجتماعــی مجلــس شــورای اســلامی گفــت: بحث کاهــش تعرفه 
مشــاوره های روانشناسی و تحت پوشــش بیمه قرار گرفتن هزینه های آن را در کمیته 
اجتماعــی پســاکرونا مطرح کردیم و در حال بررســی اســت که موضــوع اصلی آن به 

افزایش افسردگی با توجه به شرایط شیوع کرونا و تبعات پس از آن بر می گردد.
ولــی اســماعیلی در گفت و گــو بــا ایســنا، در رابطــه بــا مشــاوره های روانشناســی و 
هزینه های بالای آن که تحت پوشــش بیمه نیز نیســت، بیان کرد: این یکی از مواردی 
اســت که در ســتاد ملــی کرونا بحث شــده و با توجه بــه اینکه خودم پیشــنهاد احیای 
کمیتــه اجتماعی پســاکرونا را داده بــودم، یکی از موضوعات مطرح بحث افســردگی 
افــراد جامعــه بود کــه با توجه بــه بیماری کرونا در حــال افزایش اســت. این موضوع 
مطــرح شــد که میــزان تعرفه ها را کاهــش دهیم و اینکــه بتوانیم به بحــث بیمه هم 
کمــک کنیــم که آقــای رئیس جمهور نیز دســتور دادنــد این موضــوع در قالب کمیته 
اجتماعی پســاکرونا پیگیری شــود تا هم بتوانیم تعرفه ها را کاهش دهیم و هم اینکه 
این موضوع مشــمول بیمه شود. رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی 
گفت: اینکه ســرانجام این مسأله به کجا رسیده اســت اطلاعی ندارم، اما پیشنهاد ما 
مشــخصاً این بود که با توجه به فوت حدود 130 هزار نفر بر اثر بیماری کرونا و حدود 
یــک میلیــون نفر از کســانی که عضــوی از خانواده آنها فــوت کرده و افزایــش آمار در 
بحث افســردگی، تعرفه های درمانی روانشناســی را پایین تر بیاوریم و مشــمول بیمه 

شود تا مردم بتوانند از آن استفاده کنند.

گروه اجتماعی / تهرانی ها تا روز سه شــنبه که بارش نســبتاً 

ضعیفــی هــوای پایتخــت را تلطیــف خواهد کــرد، منتظر 
هوای ســالم نباشــند. این را داده ها و نقشه های پیش بینی 
هواشناســی نشــان می  دهــد. دیــروز بــاد نیامــد و ترافیــک 
شــبانگاهی، غلظــت آلاینده هــا را افزایــش داد و نتیجــه 
آنکه کیفیت هــوا در مناطق پرتردد بشــدت کاهش یافت. 
ایــن وضعیت فعــلًا ادامــه دارد تا وضعیت جوی، شــدت 

آلاینده هــا را از عصــر سه شــنبه کــم کنــد. تــا آن زمــان، اما 
توصیه ها همانی اســت که همیشه بوده. در مناطق پرتردد 
بویژه ایستگاه های قرمز که شاخص کیفیت هوا در محدوده 
ناســالم برای همه گروه ها قرار دارد، افراد سالمند، کودکان 
و زنان باردار تردد نکنند و بهتر اســت از خودروی شخصی 
کمتر استفاده شود. با این همه همچنان نوک پیکان آلودگی 
هوا به سمت خودروهای شخصی و موتورسیکلت هاست. 

معاینــه فنی همچنان راه حل کلیدی محســوب می  شــود. 
جالب اینکه بیش از 18 میلیون خودرو در ســال گذشــته در 
کشور مشمول معاینه فنی بوده اند که تنها برای 11 میلیون 
گواهی معاینه فنی صادر شده است که البته این به معنای 
حضور 11 میلیون خودرو در مراکز معاینه نیست، چرا که بر 
اساس جدول سن مرز فرسودگی، بعضی خودروها موظف 
به ۲ تا 3 بار اخذ گواهی معاینه فنی در سال هستند و بر این 

اساس تعداد خودروهای مراجعه کننده برای اخذ معاینه 
فنی بسیار کمتر از آمار مذکور است.

اجرایــی  امــور  مدیــر  متولــی،  عبــدالله  کــه  طــور  آن 
معاینــه فنــی خودروهای کشــور گفتــه بیــش از 1۲ میلیون 
موتورســیکلت در کشــور در ســال 1399 تــردد کرده انــد که 
از این تعداد تنها ۲30 دســتگاه بــرای اخذ معاینه فنی به 

مراکز مراجعه کرده اند.

تداوم آلودگی هوای تهران تا سه شنبه
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گــروه حــوادث/ مرد جوان که از ســوی یــک زن اجیر 

شــده بــود تــا شــوهرش را تنبیــه کند بــرای انجــام این 

مأموریــت عجیب اســلحه یک مأمور بدرقه را ســرقت 
کرد.

به گــزارش خبرنگار حوادث »ایران«، هفته گذشــته 

مأمــور بدرقه متهمــان در یکــی از دادســراهای تهران، 

سراســیمه بــا پلیــس تمــاس گرفــت و از ســرقت کلت 

کمــری اش خبــر داد و گفــت: مــن چنــد متهــم را از 

بازداشــتگاه بــه دادســرا آورده بــودم موقــع ورود کلــت 

کمری ام را به همراه 5 فشنگ جنگی تحویل سربازانی 

دادم کــه در اتاقــک نگهبانــی بودنــد. بعد از پایــان کار، 

زمانی که برای تحویل اســلحه به اتاقک نگهبانی رفتم 

خبری از اسلحه نبود. در همین موقع مرد جوانی نیز که 

از مراجعان دادسرا بود برای گرفتن تلفن همراهش به 

اتاقک نگهبانی آمد اما از تلفن همراه او نیز خبری نبود 

بنابراین فرضیه ســرقت اســلحه و گوشــی تلفن همراه 
قوت گرفت.

در تحقیق از مأموران و ســربازهای اتاقک نگهبانی، 

آنهــا مدعــی بودنــد کــه اســلحه و گوشــی را در محــل 

مربوطــه قــرار داده و نمی داننــد چــه اتفاقــی رخ داده 

است. در نخستین گام، مأموران به بازبینی دوربین های 

مداربســته اتاقــک نگهبانــی پرداختــه و مــرد جوانی را 

دیدند که از غفلت مأموران استفاده کرده و در فرصتی 

مناسب اسلحه و گوشی تلفن را سرقت کرده است.

در بازبینــی دوربین هــا چهــره مــرد جوان به دســت 

آمد و تحقیقات برای دستگیری او آغاز شد. با به دست 

آمدن چهره مرد جوان هویت او شناســایی شد و تحت 

تعقیب قرار گرفت. چند ســاعتی از سرقت گذشته بود 

که مأموران پی بردند، ســارق مســلح به نام شــهاب در 

یکی از مناطق غرب تهران دیده شــده است. بلافاصله 

آنهــا راهــی محل مورد نظر شــده و شــهاب را که داخل 

خــودرواش در مقابــل خانــه ای بــه کمین نشســته بود 
بازداشت کردند.

شهاب ابتدا منکر سرقت گوشی و اسلحه و فشنگ ها 

بــود، اما زمانــی که در بازرســی از خودرواش، اســلحه و 

گوشــی تلفــن پیدا شــد لــب به اعتــراف گشــود و گفت: 

مدتــی قبل بــرای انجام کاری به دادســرا آمده بودم که 

زن جوانی را دیدم. مهشــید ســر صحبــت را با من باز و 

از شــوهرش گلایــه کرد. ایــن زن را چند بــار دیگر نیز در 

دادسرا دیدم و با هم بیشتر آشنا شدیم. او برایم تعریف 

کرد که همسر بداخلاقی دارد که مدام او را کتک می زند 

و اذیتــش می کنــد. بــه همیــن دلیــل هم از همســرش 

شکایت کرده و به دادسرا آمده بود. او دنبال راهی بود تا 

همسرش را راضی کند که او را طلاق دهد.

متهم در ادامه گفت: مهشید پیشنهاد داد در مقابل 

دریافت پولی قابل توجه شوهرش را بترسانم و مجبور 

کنم او را طــلاق دهد. من هم موافقت کردم اما بعد از 

چند روز پیشــنهاد دیگری داد و گفــت اگر می توانی او را 

از ســر راهم بردار. بــرای این کار هم مبلغ قابل توجهی 

به من پیشنهاد داد. به همین دلیل تصمیم به سرقت 

اســلحه گرفتــم. چندباری کــه به دادســرا آمــده بودم، 

می دیدم مأموران اسلحه هایشان را تحویل می دهند و 

به فکرم رسید از آنجا سرقت کنم. از طرفی یک گوشی 

هــم ســرقت کردم تا کســی نتوانــد رد مرا بزنــد. بعد از 

سرقت با توجه به اطلاعاتی که مهشید داده بود، راهی 

خانــه همســرش شــدم و در مقابــل خانــه او بــه کمین 

نشســتم تا با تهدید نقشه ام را عملی کنم اما قبل از هر 
کاری دستگیر شدم.

با اعترافات مرد جوان؛ دستور بازداشت مهشید نیز 

صادر شد و تحقیقات در این رابطه ادامه دارد.

 تیوب سواری 
عامل مرگ پسر جوان

گروه حوادث / پســر جوانی که برای تیوب سواری به 

مناطق برفی ســپیدان رفته بود در یک ســانحه شــدید 
دچار آسیب مغزی شد و جان باخت.

دکتــر محمدجواد مرادیــان، رئیس مرکــز اورژانس 
اســتان فارس در تشــریح این خبر گفت: ساعت ۱۱ و ۶ 
دقیقــه روز جمعــه ۱۷ دی، یــک مورد حادثه آســیب و 
ضربه شــدید به ناحیه سر جوانی ۲۴ ساله در اثر تیوپ 
ســواری در مناطــق برفی شهرســتان ســپیدان به مرکز 

اورژانس گزارش شد. 
پــس از اعــزام تیم های امــدادی اورژانــس به محل 
فوریت هــای  تخصصــی  اقدامــات  انجــام  و  حادثــه 
پزشــکی، مصــدوم بــه بیمارســتان امــام حســین)ع( 
ســپیدان انتقــال یافــت، امــا به دلیــل شــدت جراحات 
وارده، دچــار ایســت قلبــی شــده و با وجــود تلاش یک 
ســاعته تیــم پزشــکی بیمارســتان بــرای احیــای قلبی، 

مصدوم جان خود را از دست داد.
او با هشدار به خانواده ها و بویژه جوانان برای توجه 
جدی بــه رعایت نکات ایمنی هنــگام انجام بازی های 
بازی هــای زمســتانی  انجــام  کــرد:  زمســتانی، اضافــه 
نیازمنــد تجهیزات خاص اســت، همچنین لازم اســت 
در مکان های مخصوص پیش بینی شــده انجام شود و 
رعایت نکردن این مــوارد می تواند بروز حوادث تلخ و 

جبران ناپذیر را در پی داشته باشد.
از حضــور در  پرهیــز  بــر  تأکیــد  بــا  دکتــر مرادیــان 
مکان های شــلوغ یادآور شــد: در هنگام لیــز خوردن با 
وســایل غیر اســتاندارد روی بــرف، فرد قادر بــه کنترل 
خود نیســت و برخورد به سایر افراد می تواند برای فرد 

و دیگران صدمات جدی ایجاد کند.
گفتنــی اســت روز پنجشــنبه ۱6 دی نیــز زنی جوان 
اســکی  پیســت  نزدیکــی  در  ســواری  تیــوب  هنــگام 
فریدونشهر اصفهان بر اثر ضربه مغزی جان باخت.
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دعوایمان شد دیگر طاقت نیاوردم و اسلحه 
را بــه ســمتش گرفتم و به زندگــی اش پایان 
دادم. وقتــی او خونیــن روی زمین افتاد تازه 
متوجــه شــدم چــه اشــتباهی کــرده ام، برای 
همین تصمیم گرفتم خودم را بکشم. ابتدا 
همان اسلحه را روی شقیقه ام قرار دادم اما 

از شــانس من گلوله در لوله اسلحه گیر کرد. 
بعد ســعی کــردم با برق به زندگــی ام پایان 
بدهــم، اما برق قطع شــد. برای ســومین بار 
سعی کردم شــاهرگم را بزنم؛ با اینکه خون 
زیادی از دســتم رفت اما هیچ اتفاقی برایم 
نیفتــاد. من که خســته شــده بــودم تصمیم 

ده
نوا

 خا
گاه

اد
د

ــر
ــــ

خبـ

 طلاق به خاطر
 ضامن نشدن پدرزن

گروه حوادث/ زن جوان با دستی شکسته و گچ گرفته در حالی که در دست 

دیگرش پوشــه ای قرمز رنگ به چشــم می خورد با چشــمانی اشک آلود و 
چهره ای غمگین پشــت در یکی از شــعبه های دادگاه خانواده سر به دیوار 

تکیه داده و منتظر رسیدن نوبت رسیدگی به پرونده اش بود.
دیــدن این صحنــه توجه مرا جلب کرد، جلو رفتــم و از علت حضورش در 
دادگاه پرســیدم اما در حالی که بغض کرده بود به شــوهرش اشــاره کرد و 
گفت از ایشان بپرسید که مرا کتک زده و به این روز انداخته است. در همین 
موقــع مرد جــوان با عصبانیت گفت: از من نپرســید از پدرش بپرســید که 
زندگی ما را نابود کرد، از او بپرســید که حاضر نشــد به خاطر دخترش یک 
ضمانتنامه ساده بانکی را امضا کند تا من وام بگیرم و از ورشکستگی نجات 

پیدا کنم.
در همین موقع در اتاق باز شد و منشی دادگاه آنها را به داخل فراخواند. وقتی 
مقابل قاضی نشســتند زن جوان که کبــودی روی گونه اش توجه قاضی را نیز 
جلب کرده بود، پوشــه قرمز رنگش را روی میز گذاشــت و گفت: آقای قاضی 

من طلاق می خواهم.
قاضی پرسید: دخترم ماجرا چیست چرا دستت را گچ گرفته ای؟ صورت ات 

چرا کبود شده برایم تعریف کن.
قبل از اینکه سمانه حرفی بزند، شوهرش گفت: آقای قاضی باور کنید تقصیر 
خــودش بود اجازه بدهیــد از اول برایتان تعریف کنم. من یــک کافه دارم که 
محل دنج و آرامی اســت و دختران و پسران زیادی به آنجا می آیند با سمانه 
هم همانجا آشــنا شــدم و بعد هم ازدواج کردیم. البته به خاطر شــیوع کرونا 
نتوانستیم جشن بگیریم و قرار شد پول آن را صرف زندگی و آسایش خودمان 
کنیم. چند ماهی که از ازدواجمان گذشته بود متأسفانه به خاطر همین کرونا 
وضع کار و کاســبی ما بســیار بد شــد. قرنطینه و رعایت پروتکل ها و تعطیلی 
کافه ها باعث شــد با مشــکلات مالی رو به رو شــوم و از طرفی مالک کافه هم 
اجــاره مغازه را افزایش داد و من با ســختی و ورشکســتگی رو به رو شــدم. در 
همیــن اوضــاع تصمیم گرفتــم از بانک وام بگیــرم و به کار و زندگی ام  ســر و 
ســامان بدهم اما نیاز به یک ضامن معتبر و رســمی داشــتم در این میان از 
پدر سمانه خواستم که برایم ضمانت کند اما قبول نکرد چون از اول هم مرا 
به عنوان دامادش قبول نداشــت و همیشــه هم سرکوفت داماد بزرگش را که 

البته پسر برادرش است به من می زد.
در این موقع زن جوان با صدای بلند به شوهرش اعتراض کرد و گفت: چقدر 
بی انصافــی چرا دروغ می گویی چرا نمی گویی خودت به باجناقت حســادت 
می کنی، آقای قاضی این مرد مدام می گوید خواهرت و شوهرش زندگی شان 
بهتر از ماست. هر چه آنها می خرند می گوید ما هم باید بخریم. مدام خودش 
را با شوهر خواهرم مقایسه می کند و می گوید پدرت به آنها بیشتر از ما اهمیت 

می دهد. به همین خاطر هم مرا کتک زد.
قاضــی رو بــه پیمــان کــرد و گفت: واقعــاً تو همســرت را به خاطر ایــن که پدر 

خانمت برای ضمانت وام نیامده کتک زدی؟
پیمــان گفت: نمی خواســتم بزنمش ولــی خیلی مرا عصبانی کــرد و کنترل 
رفتارم را از دســت دادم. می گفت ســقف ضمانت پدرم پر شــده و نمی تواند 

برای تو ضمانت بکند.
ســمانه با عصبانیت گفت: آقای قاضی پدر من نمی توانســت ضمانت کند. 
ایــن برگه هــا را نگاه کنید اینهــا حرف من و پدرم را اثبــات می کند ولی این آقا 
اصلًا قبول نکرد و در خانه پدرم به او توهین کرد وقتی از آنجا بیرون آمدیم در 
مسیر با من هم دعوا کرد و بعد از توهین با عصبانیت مرا از ماشین پرت کرد 
پایین که شانس آوردم و فقط دستم شکست چطور توقع دارید من با یک آدم 

روانی زندگی کنم من هرگز نمی توانم او را ببخشم.
این حرف سمانه باعث بحث و جدل بین او و پیمان شد. مرد جوان هم گفت 
حالا که اینجوری شــد طلاقت نمی دهم آنقدر در بلاتکلیفی بمان تا خســته 

شوی، من می خواستم از تو و پدرت عذرخواهی کنم اما انگار فایده ندارد.
سمانه هم با ناراحتی گفت: هم طلاقم را می گیرم هم ۶۰۰ تا سکه مهریه ام 

را، این تو هستی که باید تا آخر عمر سرگردان باشی.
قاضــی کــه از دیــدن ایــن صحنه و بحــث و دعــوای زوج جوان ناراحت شــده 
بود، گفت: صدور طلاق به این راحتی نیســت شما باید دو ماه به کلاس های 
مشاوره بروید پس از این که یک کارشناس خانواده تأیید کرد که شما مناسب 
هم نیستید آن وقت حکم طلاق را صادر می کنم فعلًا بیایید این صورتجلسه 

را امضا کنید و بروید.
 
ë امیرحسین صفدری - کارشناس حوزه خانواده

در ایــن پرونده آنچه بســیار مشــهود اســت رفتار های غیرمنطقــی و کودکانه 
مرد جوان اســت که با لجبازی، بی احترامی، مقایسه غیرمنطقی زندگی اش 
و توقعــات بیجا از خانواده همســرش باعث بر هم خــوردن آرامش زندگی و 
ایجاد اختلاف شــده اســت. او باید بداند که تحت هیچ شرایطی حتی زمانی 
که عصبانی اســت نباید به همســرش و خانواده او توهین کنــد، نباید زندگی 
مشــترک خود را با زندگی مشــترک دیگران مقایســه کند چرا که این  موضوع 

باعث ایجاد تنش می شود.
از ســوی دیگر، وی به جای این که از رفتارهای نادرســت خود عذرخواهی کند 
و درصدد جبران آن باشد با لجبازی و خودخواهی به دنبال ایجاد تنشی دیگر 

است.
 زوج های جوان باید بدانند تاوان اشتباه، عذرخواهی و جبران است و با لجبازی 

و توهین فقط هر چه بیشتر زندگی مشترکشان به بن بست خواهد رسید.

7 کشته در تصادف زنجیره ای جیرفت

گروه حوادث/ تصادف خودروی حامل ســوخت قاچــاق در محور منوجان به 

هشتبندی ۷ کشته و سه مصدوم برجا گذاشت.
بــه گــزارش روابط عمومــی اورژانس جیرفت، حدود ســاعت 9 شــب جمعه 
تماس تلفنی با مرکز ارتباطات اورژانس جیرفت برقرار شد که خبر از تصادف 

زنجیره ای  یک خودروی پژو و خودروی پراید و دو موتور سیکلت می داد.
ابراهیم محمدی رئیس اورژانس پیش بیمارستانی جیرفت گفت: در کمترین 
زمان ممکن ســه دســتگاه آمبولانس از پایگاه های سرراس،منوجان، ونودژ به 
محل حادثه اعزام شدند. متأسفانه به دلیل حمل سوخت قاچاق توسط یکی 
از خودروها پس از برخورد دچار حریق شده و هفت کشته و سه مصدوم نتیجه 
این حادثه بوده است. مصدومین این حادثه توسط آمبولانس های اورژانس به 

بیمارستان امام حسین منوجان منتقل شدند.

گروه حوادث/   مرد میانســال که مدعی است 

هنگام معامله یک موتورسیکلت مرتکب قتل 

شــده بزودی در دادگاه کیفری محاکمه خواهد 
شد.

»ایــران«،  حــوادث  خبرنــگار  گــزارش  بــه 

حــدود یک ســال قبل مرد میانســالی با پلیس 

تماس گرفت و گفت من دوستم را در خانه ام 
کشته ام.

وقتــی مأمــوران پلیس بــه خانه مــورد نظر 

رفتنــد بــا جســد مــردی روبــه رو شــدند کــه به 

تأیید کارشناســان اورژانس بــر اثر خفگی جان 

باخته بود. از ســوی دیگر آثار درگیری و آسیب 

بــه گردن و کمر مقتول نشــان مــی داد وی قبل 

از قتــل با متهم درگیر شــده بــود. بدین ترتیب 

متهم دســتگیر و جســد نیز به پزشــکی قانونی 
منتقل شد.

متهــم در بازجویی هــا گفــت: مــن تولیدی 

پوشــاک دارم و ایــن مرد برای مــن کار می کرد 

او با موتورســیکلتش برایم بار جابه جا می کرد. 

چون موتورش خیلی خوب بود به او گفته بودم 

هر وقت قصد داشــت موتورش را بفروشــد به 

مــن اطلاع دهــد تا اینکه یــک روز به من گفت 

می خواهــد موتــورش را بفروشــد بــه او گفتــم 

آن را 35 میلیــون تومــان می خــرم. بعــد هم 

قرار شــد برای معاملــه به خانه مــن بیاید روز 

مــورد نظر بــا دو نفر از دوســتانش آمد اما من 

ناراحت شدم و گفتم قرار بود این معامله بین 

خودمان باشد که مقتول از آنها خواست بروند 

وقتی تنها شــدیم من گفتــم ۲۰ میلیون تومان 

نقــد می دهــم و ۱5 میلیون تومان هــم بعد از 

اینکه ســند موتــور را به نامم بزنــی می دهم او 

هــم قبول کرد امــا وقتی به آشــپزخانه رفتم تا 

چــای بیاورم ناگهان او از پشــت بــه من حمله 

کــرد. از ایــن کارش خیلــی شــوکه شــده بــودم 

می خواســتم از خودم دفاع کنــم چون او چاقو 

داشــت می خواســت مرا با چاقو بزند که چون 

زورم از او بیشــتر بــود نتوانســت دســتم را روی 

گردنش گذاشــتم و فشــار دادم تا از حال رفت 

خــودم بــا اورژانــس تمــاس گرفتم چــون فکر 

نمی کردم مرده باشــد اما امدادگران اورژانس 

پس از معاینه گفتند مرده است.

 مــرد میانســال در ادامــه گفــت: مــن واقعاً 

نمی دانــم چــرا به مــن حملــه کرد شــاید فکر 

می کــرد من پول بیشــتری در خانه داشــته ام و 

می خواست پول هایم را سرقت کند.

صــدور  و  متهــم  ایــن  اعترافــات  از  پــس 

کیفــری  دادگاه  در  وی  بــزودی  کیفرخواســت 

استان تهران محاکمه خواهد شد.

گــروه حوادث/   ســارق تلفــن همراه بعد از ســرقت 

گوشی با صاحب تلفن تماس گرفت و به بهانه اینکه 

تلفن را پیدا کرده خواهان دریافت مژدگانی شد.

به گزارش خبرنگار حوادث »ایران«، چند روز قبل 

تیــم عملیاتــی کلانتــری ۱۷۲ حضــرت عبدالعظیــم 

الحســنی)ع( در حــال گشــت بــه شــخصی مشــکوک 

شــدند و در بازرسی بدنی وی ۲ دســتگاه تلفن همراه 

هوشمند کشف کردند که با توجه به حرف های ضد و 

نقیضش او را برای بررســی بیشــتر به کلانتری انتقال 

دادند. اما در ادامه مشــخص شــد متهــم از مجرمان 
سابقه دار است.

سرهنگ »دوستعلی جلیلیان« فرمانده انتظامی 

شهرســتان ری در تشــریح ایــن خبر بیان داشــت: در 

بررســی های تخصصی انجام شــده مشــخص شد هر 

۲ دســتگاه تلفن همراه کشف شــده از متهم مسروقه 

اســت. وی در بازجویی هــا مدعــی شــد هر ۲دســتگاه 

گوشــی را ســرقت کــرده اســت. اما بعــد از ســرقت با 

مالباختــه تمــاس می گرفته و بــه بهانه اینکه گوشــی 

تلفــن او را پیــدا کرده اســت بابت مژدگانــی مبلغ ۲۰ 

میلیــون ریــال درخواســت می کــرده است.ســرهنگ 

جلیلیان خاطرنشــان کــرد: پس از پایــان تحقیقات و 

تشکیل پرونده متهم تحویل مراجع قضایی شد.

گروه حوادث/ ملی پـــــــوش قایقرانی کانوپولوی 

کشورمان براثر سانحه رانندگی درگذشت.

به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان، محمدرضا 

خزایــی قایقــران جــوان نوشــهری کشــورمان که 

در مازنــدران زندگــی می کرد بامداد شــنبه براثر 

ســانحه رانندگــی و جراحات شــدید درگذشــت. 

خزایــی در تیم ملــی قایقرانــی کانوپولو فعالیت 

می کــرد و ســابقه قهرمانــی با تیــم مازنــدران را 

در رقابت هــای کانوپولوی کشــور در کارنامه خود 
داشت.

 جنایت 
هنگام خرید موتورسیکلت

سارقی که مژدگانی می خواست

تصادف مرگبار ملی پوش قایقرانی

 آزادی زن زندانی 
10 سال بعد از قتل شوهر

گرفتم از پشــت بام خودم را به پایین پرتاب 
کنــم کــه مــردم متوجــه شــدند و جلویــم را 

گرفتند.
ë جسدی در خانه

به دنبــال اظهــارات فتانــه، تیــم جنایــی 
جســد  بــا  و  شــده  او  زندگــی  محــل  راهــی 
همســرش در حالــی کــه بــا شــلیک گلولــه 
بــه قتــل رســیده بــود مواجه شــدند. جســد 
بــه پزشــکی قانونــی منتقــل شــد و پــس از 
تکمیــل تحقیقــات و بازســازی صحنه قتل، 
کیفرخواســت فتانــه بــه اتهــام قتــل عمــد 
همســرش صــادر شــد.در دادگاه باتوجه به 
درخواســت اولیای دم برای قصاص و تأیید 
این حکم در دیوانعالی کشــور، زن جوان در 
چند قدمی چوبه دار قرار گرفت اما چندین 
بــار جلســات صلــح و ســازش برگزار شــد و 
درنهایت اولیای دم از خون مقتول به شرط 

دریافت دیه گذشت کردند.
بــا این حــال زن جوان توانایــی پرداخت 
ایــن پول را نداشــت و در این مرحله گروهی 
از خیرین ســاکن تهران دست به کار شدند و 
بخشــی از پول دیه را تهیه کردند. ســرانجام 
کمک هــای خیریــن و تلاش هــای خانــواده 
محکــوم برای جمــع آوری مبلــغ دیه نتیجه 
داد و بــا پرداخت پول به اولیای دم رضایت 
آنها را گرفته و از آنجایی که زن جوان حدود 
۱۰ ســال در زنــدان بــه ســر می بــرد، مــدت 

محکومیتش به پایان رسید و آزاد شد.

گــروه حــوادث/زن میانســال که بــه جرم 

قتل همسرش به قصاص محکوم شده بود 
بــا کمک نیکوکاران و هیأت صلح و ســازش 

دادسرا از چوبه دار نجات یافت و آزاد شد.
بــه گــزارش خبرنگار حــوادث »ایــران«، 
اوایل ســال 9۰ رهگذران و ســاکنان محله ای 
در یکــی از اســتان های غربــی کشــور متوجه 
زن جوانــی شــدند که قصد داشــت خــود را 
از پشــت بــام ســاختمانی بــه پاییــن پرتاب 
کنــد. دســت های زن جــوان خــون آلــود بود 
و لبــه پشــت بــام ایســتاده و آمــاده ســقوط 
بــود. با مشــاهده ایــن وضعیــت، بلافاصله 
امدادگــران آتش نشــانی و اورژانس و پلیس 

راهی محل شدند.
ســاعتی طول کشــید تا امدادگران موفق 
شــدند زن جــوان را از تصمیــم خودکشــی 
بــه  بلافاصلــه  جــوان  زن  کننــد.  منصــرف 
بیمارستان منتقل شــد و پس از بهبودی راز 
جنایتی را برملا کرد و گفت: جســد همسرم 
داخــل خانه اســت، او را با شــلیک گلوله به 
قتل رســانده ام. با او خیلی اختلاف داشتم، 
مــدام مــرا اذیت می کرد و آســایش را از من 
گرفتــه بود. دلم می خواســت جدا شــوم اما 
باتوجــه بــه شــرایط خانوادگــی کــه داشــتم 
بــه  نیــز  همســرم  طرفــی  از  نمی توانســتم 
جدایی رضایت نمی داد. در نهایت تصمیم 
گرفتــم که او را از ســر راه بردارم. اســلحه ای 
تهیــه کــردم و روز حادثه وقتــی دوباره باهم 

سرقت اسلحه برای اجرای دستور یک زن



شــاید شــما هــم بــا خوانــدن همیــن تیتر 
بــا خودتــان فکــر کــرده باشــید ایــن دیگر 
چــه ادعــای احمقانه ای اســت؟ راســتش 
را بخواهیــد مــن هــم موقعی که داشــتم 
ایــن تیتــر را انتخــاب می کردم بــه همین 
موضــوع فکر کــردم؛ امــا دیــدم واقعیتی 
بیــش نیســت و نمی شــود کاری اش کرد! 
کافیســت نگاهــی از گذشــته تــا  بــه حــال 
بیندازیــد تــا متوجه شــوید چرا بشــری که 
در غار زندگی می کرده شــجاع تر، دلیرتر، 
نترس تر، کله خرتــر، بی باک تر، بی پرواتر، 
دلاورتــر... اووووه! حــالا هــی مــا تعریــف 
کنیم شــما هــم بخوانید و به بــه و چه چه 
بکنید! »بوده است« دیگر بالاخره. جمله 

را تمام کنید بروید بند بعدی!
اگر به لیست ترس ها، یا همان فوبیاهایی 
کــه بشــر امــروزی گریبانــش بــه آنهــا گیر 
اســت نگاهی بیندازید، متوجه می شــوید 
پیدایــش تکنولــوژی  بــا  آنهــا  از  بســیاری 
شــده اند.  پدیــدار  مختلــف  اختراعــات  و 
به عنــوان مثال: تــرس از ارتفــاع، ترس از 
بیرون رفتن از خانه، ترس از آینده، ترس 
از تاریکــی، ترس از حشــرات و حتی ترس 

از فضای باز.
وقتی بشــر اولیه در غاری زندگی می کرده 
کــه طبقــه همکــف، یا بــه قول مشــاورین 
محتــرم امــاک پیلوت بــوده؛ مســلماً نه 
ارتفاعــی وجــود داشــته که از آن بترســد و 
نــه دری بــوده کــه از قفل شــدنش هراس 
داشته باشد. همچنین روشنایی و تاریکی 
بــه شــکل امــروزی معنایــی نداشــته و تــا 
انســان  همــه  می کــرده،  غــروب  آفتــاب 
اولیه هــا مثــل بچــه آدم می رفتنــد و ســر 
وقــت می خوابیدنــد. بــرای همیــن ترس 
تاریکــی،  چراغ هــا،  شــدن  خامــوش  از 
کابوس های شــبانه و کتک خوردن از مادر 
بــه خاطــر خیــس کــردن رختخــواب و... 

معنایی نداشته.
عاوه  بر این در آن زمان هواپیمایی نبوده 
که ترس از پرواز اهمیت داشــته باشــد. یا 
برقی اختراع نشــده بــوده که برق گرفتگی 
ترســناک باشــد. همین طور وقتی ماشین 
و خیابانــی هم نبــوده، قطعــاً موقع رفت 
و آمــد لازم نبود کســی مدام حواســش به 
چپ و راســت باشــد تا مبادا تصادف کند 
یــا موتورســوارها داخــل پیــاده رو کــورس 

بگذارند!
ترس از مار و سگ و حشرات هم که قطعاً 
شــوخی بی نمکی بــوده؛ وقتی بشــر اولیه 
روزی ســه وعــده سوســک بالــدار و ملــخ 
سبز با عصاره مار بوآ و سس سگ وحشی 
آفریقایــی می خــورده. مثل این اســت که 
شــما از خورشــت بادمجــان یــا نــان پنیــر 
سبزی بترســید! همینقدر مضحک! البته 
بعضی ها از خورشــت کرفس می ترســند 

که به نظر من اصاً هم منطقی نیست.
بنابراین شــما هم حق می دهید که انسان 
هرچقدر پیشــرفته تر می شود، از چیزهایی 
کــه دور و بــرش بــه وجود آمده می ترســد. 
مثــاً امــروزه مــا از لایــک نشــدن و آنفالــو 
شدن و باک شدن می ترسیم. راننده های 
تاکســی های اینترنتــی از امتیاز هــای پایین 
بــا  می ترســند. مســافران هواپیمایــی کــه 
100درصد ظرفیت حرکت می کند از آلوده 
شــدن به کرونا می ترســند؛ و حتی مدیران 
هــم از حیف و میل کــردن بیت المال و راه 

نیفتادن کار مردم می ترسند.

رقیب جدی بایــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــدن! 

چنــــــــــــــد می گیری  

فرض کنید که یک هارد ۲ ترابایت به دوســتتان داده اید تا در آن فیلم های روز دنیا را بریزد. 
فیلــم می ریــزد اما از دادن آن به شــما امتناع می ورزد و می گوید »پول بده تا بدمش«. شــما 
بــا خــود می گویید »نامرد، ۲ ترا فیلم ریخته و نمیدتش بهم«. چقدر عذاب دهنده اســت. از 
ســویی شــوق فیلم دیدن و از ســوی دیگر کار دوستتان، باعث می شــود آتش بگیرید. 
قطعــاً آتــش می گیرید.  قضیــه دوربین های آژانس انــرژی اتمی نیز همین 
اســت. مــا دوربیــن را نصــب می کنیــم، فیلم هــا را نمی دهیــم 
و می گوییــم پــول بدهیــد تــا فیلــم بدهیــم. ایــن کار 
باعــث عــذاب طــرف مقابل اســت. خیلی 
اصــاً  می شــود.  بــد  حالشــان 

بهتریــن اســتراتژی همین 

حال گیری ســت، حتی بیشــتر از رفع تحریم حال می دهد. در تعجبم از کســانی که می گویند 
چرا ما فقط پذیرنده شروط طرف مقابل شده ایم و آنها به تعهدات خود پایبند نیستند.

ســوای بحــث اثبات حســن نیت، ما داریم حــال می گیریم و همین حال گیری هاســت که دل 
ملــت را خنــک می کند حتی بیشــتر از کاهش قیمــت و افزایش ارزش پول ملــی چون اصولًا 
ملــت ما ملت حال گیری اســت. مثاً طرف پولش را خــورده و مالباخته می گوید »یک پدری 
از او در بیــاورم«. پــس توافــق با آژانس هم عقانی اســت و هم بر مبنــای ذات ملی ما. لطفاً 
 نــق نزننــد آنــان کــه ملــت را بــه ایــن حــال و روز 

انداخته اند.

از  یکــی  بــه  اومدیــم  امــروز  عزیــز؛  مخاطبیــن  شــما  خدمــت  ســام  بــا 
سفارت خونه هایی که مردم برای مهاجرت یا سفر اینجا اومدن گزارشی رو 

تهیه کنیم. با ما همراه باشید.
- سام

+ درود بر شما
- می بینــم کــه جلو در ســفارت منتظــر اخذ ویــزا و انجام کاراتون هســتین 

درسته؟
+ بله همین طوره

- برای سفر تشریف می برید یا مهاجرت؟
+ مهاجرت قربان

- دلیل شما از مهاجرت چیه؟
+ دیگه بدرد نمی خوره این دنیا! اصا به استعدادهای آدم توجه نمی شه. 

تو این شرجی تو این گرما برو کار کن آخرشم هیچی به هیچی.
-  البته الان که زمستونه؛ ولی می تونم شغلتون رو بپرسم؟

+ بنده در کار تولید، بسته بندی و فروش محصولات دارویی هستم.
- حیف نیســت شما با این تخصص از کشور مهاجرت کنین؟ حالا دارویی 

که تولید میکنین چی هست و برای چه مواردی استفاده میشه؟
+ والا برای همه چی استفاده میشه. شما بگو برای چی استفاده نمیشه،

-برای چی استفاده نمیشه؟
+برای همه چی استفاده میشه دیگه. گفتم که!

- بله، خودتون تولید کننده هستین؟

+ خــودم کــه نه، من فقط بســته بنــدی و فروش رو انجام میــدم. تولیدش 
رو هم  چهار تا خر دارم که متأســفانه یکیشــون دچار مشکل گوارشی شده 

نمیتونه تولید کنه. فعاً با سه تا دیگه در حال تولید هستم.
- موفق باشین!

+ مخلصیم
 خب بریم سراغ نفر بعدی ببینیم دلیل سفر ایشون چیه.

- آقا سام
+ بنــده هم ســام می کنم خدمت شــما و همــه دســت اندرکاران و همکاران 

خوبتون
- شما قصد مهاجرت از ایران رو دارین؟

+ خیر، بنده دارم آماده میشم برای پناهنده شدن
- چه جالب، چه نوع پناهندگی؟

+ ورزشی
- یعنی شما ورزشکار هستین؟ میتونم بپرسم توی چه زمینه ای ورزش میکنین؟

+ من رشته تخصصی پرتاب رو با جدیت دارم دنبال می کنم.
- پرتاب چی؟ گوی، وزنه یا نیزه کدومش؟

+ تف
- بله؟

+ بنده در زمینه پرتاب آب دهان به شعاع 3.14 سانتیمتر مهارت دارم
- امیدوارم که مدال بگیرین! ممنون از شما

+ میشه از همینجا از بچه محام تشکر کنم؟
- متأسفم وقت کمه، با اجازه

بــا ســام خدمــت شــما مخاطبــان گرامی، مــن دکتر 
زونکــن عنابــی هســتم، فارغ التحصیل رشــته »دو روز 
انگاری دنیا« از دانشــگاه lmnop؛ در خدمتتون هستم 

با بخش مشاوره پیامکی.
عزیزی پیامک زدن گفتن، من ســردبیر یه روزنامه ام، 
۶ ســال پیــش یــه تیتــر زدیــم کــه گنــدش در اومــد و 
معلوم شــد دروغه، تا همین الان دارن ایســتگاهمونو 

می گیرن، چه کنیم؟
بــه نظــرم خودتــو خیلی چیز نکــن، حالا یــه تیتر زدی 
دیگه، اونقد از این ســوتیا تو فضای رسانه ای هست که 
هیچکس یــادش نمی مونه؛ دیگه کم کــم باید بری تو 
اجتمــاع و ترســتو بزاری کنــار. من خــودم روزی ده بار 

سوتی می دم، عین خیالمم نیست.
همون دوســتمون دوباره پیامــک زدن و گفتن، نه آخه 
ایــن یه جــوری گنــدش در اومد که هیچکــس فراموش 
نکــرده، اصاً هر ســال براش جشــنواره طنز نویســی راه 
میندازن، میشــیم ســوژه خنده مردم. دستم به دامنت 

یه کاری بکن.
مــن دامن ندارم، شــلوار می پوشــم هار هــار هار… نه 
حــالا جــدا از شــوخی مگــه چه تیتــری زدی کــه براش 
جشــنواره طنز برگــزار می کنن؟ دیگه ســوتی تــو از باد 
معــده بایــدن بیــن کلــی از مقامات کشــورها کــه بدتر 

نیست. شاید توهم زدی.
بازم پیامک زدن گفتن، امضای کری تضمین است.

بحــث  ایــن  وســط  نمی شــم،  متوجــه  چــی؟  یعنــی 
امضــای کــری چی می گــه؟… آهــا این همــون تیتریه 
کــه زدی؟ داداش دمــت گــرم من خودم هــر وقت یه 
گنــدی می زنم که فکر می کنــم آبروم رفته، بعد یاد تو 
می افتــم و می بینــم وضعــم از تو خیلی بهتــره، کاماً 
آروم می گیرم. واقعاً تیتر تاریخی زدی ها! الان که فکر 

می کنم می بینم این کار تو هم سطح اون کار بایدنه.
مخاطب سیریشــمون بازم پیامک زده و گفته، حالا ما 

یه خبطی کردیم، بگو چکار کنیم بشوره ببره؟
ببیــن راه کــه زیــاده، مثــاً میتونــی یــه ســوتی خیلــی 
بزرگ تر بدی که واســه اون ایســتگاهتو بگیرن و قضیه 
امضــای کــری رو فرامــوش کنــن. هرچنــد خیلــی کار 
ســختیه، نمی دونم رو این قضیه جواب می ده یا نه؟! 
کاً مورد شــما خیلی خاص و استثنائیه. یه راه دیگه ام 
اینــه که یه مــدت کاً روزنامه رو تعطیــل کنی، خودتم 
بری ســراغ یه کاســبی دیگه، اینجوری شــاید فراموش 
بشــه کــه بــازم بعید می دونــم. ولــی حداقل شــاید تو 

کاسبی جدیدت موفق بشی و پول پارو کنی.
مخاطــب دیگــه ای پیامــک زدن و گفتــن، دکتر من که 
خودم روی حســاب امضای کــری برجامو امضا کردم 

چه کار کنم؟ این راه حات رو منم جواب میده؟

به به! آقا فکر نمی کردم شما هم مخاطب ستون ما باشی. 
معلومه بعد از مسئولیت کاً خلوتی ها! حقیقتش تو این 
موضــوع اصــاً راه حل قطعی وجــود نداره. بــه مخاطب 
قبلی هم گفتم، این موضوع خیلی خاصّه، بعیده به این 
زودی ها فراموش بشه. ولی اگه آرومتون می کنه باید بگم 
شما تو این قضیه تنها نیستید. مثاً اون آقاهه که تو جشن 
پیروزی شــماها یه تیشــرت با پرچم امریکا پوشــیده بود و 
داشــت قر مــی داد، یا اون بنــده خدایی که یــه دلار گرفته 
بــود کنار هــزار تومنی و به طور  کلی همه کســایی که بابت 
برجام کیفور شده بودن، تو این مشکل با شما همدردن و 

تا تاریخ تاریخه، سوژه خنده ملت هستن.
بعدشــم فعــاً ایــن نســل  شــما رو ایســتگاه 

می کنن ولی نسل های بعدی که این روزا 
رو ندیدن چی؟ شما از الان باید کار کنید 
که نســل های آینده قضیه رو اونطوری 
کــه شــما می خوایــد بشــنون و ســوژه 

خندشون نشید. خب مشاوره پیامکی 
این هفته هم تموم شــد. امیدواریم 
مخاطبینی که این مشکل رو دارن، 

اســتفاده کرده باشن، هرچند حل 
کردنش واقعاً ســخته. امیدوارم 
بتونید با مشکلتون کنار بیاید، به 

امید دیدار.

پر سر و پر صداست سربازی
غیر چوب خداست سربازی

از ننر ها خوشش نمی آید
عینهو زن باباست سربازی

بهترین بوش بوی جوراب است
چه، خوش آب و هواست سربازی

ساچمه، لای پلو کجا دیدی
مبتکر در غذاست سربازی

می زند ضدحال و می ریزد
قیمه را توی ماست سربازی
هست استاد در کچل کردن

پس کاسش کجاست سربازی
خشم مافوق خشم گودزیاست

برتر از گودزیاست سربازی
پادگان کاماً قلمرو اوست
شبه فرمانرواست سربازی

روح سرباز را جا بدهد
چون سوپر سنگ پاست سربازی

از پسرها پدر درآورده
بس که پر ماجراست سربازی

خبرداد سرباز! 

بشر متمدن ترسوتر است 

چه توافق خوبی

تروریست های پرکار 
در سالگرد شهادت حاج قاسم، تروریست ها همچنان 
مشغول کار بودند!

کاریکاتوریست:
سیدمحمدجواد طاهری

س: بــوق تــوی ماشــین بــه چــه دردی 
می خوره؟

و صــدا دم در  ایجــاد ســر  بــرای  ج: 
بیمارســتان ها و بهــم ریختن تمرکز 

راننده های خانم کارایی داره.
ســبقت  کامیــون  از  دارم  می بینــه  خــدا  بنــده  س: 

می گیرم ولی بازم پشت سرم چراغ و بوق می زنه. چیکار کنم؟
ج: من که همیشــه از میخ فولادی اســتفاده می کنم، شــاید پونز 

هم برای تایرها و دیگه راه نرفتن ماشینش جواب باشه.
س: پلیس راه رو دیدیم چیکار کنیم؟

ج: ماشــین رو بــا ســرعت بزن تــوی دکل اصلی نگهبانــی. ما که 
سعی می کنیم آروم و متین رد بشیم.

س: ســوبله پارک کرده و راه رو بســته تازه می خواد یهو هم وارد 
خیابون بشه. چطوری ردش کنیم؟

ج: بــا برخــورد مســتقیم توی ســتون B ماشــینش. البته بعدش 
باید یه ســری بری صافکاری برای کشــیدن شاســی های ماشین 

خودت.
س: لاین وسط رو گرفته و یه اتوبان رو بسته. چی باید بهش گفت؟
ج: اینجا ادب حرف اول رو می زنه. ســعی کنین وقتی فحش به 
ذهنتون رســید ده ثانیه صبر کنین. ممکنه فحش بهتر و بدتری 

هم به ذهنتون برسه.

 B میخ فولادی برای ستون
سوال از شما؛  جواب از ما 

یک سالِ ابرقدرتی
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مشاوره پیامکی دکتر زونکن عنابی 

زودتر بری؟

 مجتبی قبادی

صامره حبیبی

 امیرحسن محمدپور

  محمدحسین صادقی

  محمّدرضا رضایی
به بهانه  شــروع سال ۲0۲۲ نگاهی می اندازیم به برخی اتفاقات 

مهم و بعضاً عجیب سال ۲0۲1.
شورش در امریکا:

همــان اوایل ســال بود که جمعــی از مردم متمــدّن و بافرهنگ 
امریکایــی در حمایــت از ترامــپ کــه در انتخابــات رأی نیــاورده 
بــود، به کنگره  امریکا حمله کردند تــا انتخابات آمریکا را ابطال 
کننــد. مقامات امریــکا نیز که به اندازه  روشــنفکران کشــور ما به 
تمــدّن و فرهنــگ معترضیــن ایمــان نداشــتند، ارتــش را برای 
دفاع از کنگره در ســاختمان کنگره مستقر کردند. این وسط پنج 
نفــر از معترضیــن هم عمداً خود را بــه گلوله های پلیس امریکا 
می زدنــد و می مردند تا وجهه  امریکا را خراب کنند. خاصه آن 

ایّام تمدّن و فرهنگ و دموکراسی در امریکا موج می زد!

نوید ارتیانی

 محمدرضا رضایی



ســلبریتی ها و افــراد مشــهور در حوزه هنر 
یــا حتــی ورزش از جمله شــخصیت هایی 
هســتند که به خاطر شهرتشان برای نسل 
جــوان و بخصــوص نوجوانــان بــه نوعــی 
را  آنــان  عــادات  و  رفتــار  و  هســتند  الگــو 
دنبال می کنند. بــه همین دلیل این افراد 
می توانند در جامعه تأثیر گذار باشند، چرا 
کــه اغلــب تعداد زیــادی طرفــدار دارند و 
بــه نوعــی محبــوب هســتند. ســلبریتی ها 
به دلیــل نــوع پوشــش، رفتار و کردارشــان 
مخصوصــاً روی افــرادی کــه هنــوز افــکار 
می تواننــد  نگرفتــه  شــکل  عقایدشــان  و 
تأثیــر بســیاری بگذارنــد و البته تأثیــر هم می گذارنــد. از تعداد 
فالوئرهــای ســلبریتی ها در فضای مجازی می تــوان پی به این 
موضوع برد. وقتی به صفحه شــخصی سلبریتی ها سر می زنید 
می بینیــد اکثرا کار خاصــی هم نمی کنند. اما بــالای 10 میلیون 
نفــر دنبال کننده دارند و خود آنها هم از این موضوع اســتفاده 

می کنند.
مســلماً ســلبریتی ها جذابیت هایــی در زندگــی، اجتمــاع و کار 
دارنــد کــه می تواننــد در برخــی از مــوارد اثر گــذار باشــند. امــا 
به صورت فردی نمی توان از این افراد انتظار زیادی داشــت که 
وارد مسائل اجتماعی، فرهنگی و سیاسی شوند، چرا که اغلب 
ایــن افراد ایــن قابلیــت را ندارند. البتــه باید بگویم کــه تعداد 
محــدودی از آنها هســتند که شــخصاً وارد مســائل اجتماعی و 
سیاســی می شــوند و اثرگذار هم هســتند و توانســته اند جریانی 
هــم راه بیندازنــد. اما اکثراً نــه تمایل دارند و نــه علاقه چون از 
نظــر فکری دغدغه هــای اجتماعی و فرهنگی جزو علایقشــان 

محسوب نمی شــود و بنابراین انفعال زیادی از این افراد دیده 
می شود.

البتــه آن دســته از معــدود ســلبریتی هایی که دغدغــه جامعه 
را دارنــد، تأثیر بســیاری بر جامعــه می گذارند و افراد بســیاری 
هــم دنبالــه رو این افــراد می شــوند و در تمام دنیا این مســأله 
رایج اســت. ســلبریتی هایی کــه حتــی در ورزش چهره اند و در 
بحران هــای اجتماعــی از مردم دســتگیری می کنند یــا زندانی 
آزاد می کنند. ما در دنیا هم از این دســت افراد می بینیم. مثلًا 
آنجلینا جولی هنرپیشــه ای اســت که ســفیر صلح هم هست و 
به دلیــل محبوبیتــش این کار را انجــام می دهد.امــا اگر از همه 
بخواهیم ، که اینگونه به جامعه توجه داشــته و اثرگذار باشــند، 

انتظار بسیار زیادی است.

 صاحب امتیاز: 
خبرگزاري جمهوري اسلامي

فردا 7/15 آفتاب  طلوع  فردا 5/46      اذان صبح  نیمه شب شرعی 23/27     مغرب 17/28     اذان  ظهر 12/11     اذان 

سخن روز

 مضرات سیگار برای قلب

نرگس آبیار: در آن روزهایی که برای امرار معاش ویراستاری می کردم غر می زدم که دارم کارهای مردم را 
بهتر می کنم بدون اینکه اسمی از من باشد اما بعدها که اولین رمانم را نوشتم دیدم که چقدر راحت روی 

کاغذ جاری شد. همچنین سال ها مستندسازی هم کمک کرد. همیشه فکر می کردم که من داستان نویس 
هستم و چرا دارم مستند می سازم ولی بعد که بیشتر غرق مستند شدم فهمیدم که چه دنیایی است و 

همین الان هم اگر اتفاق بیفتد دوست دارم که باز هم مستند بسازم به این دلیل که کشف و شهودی در 
ساخت مستند است که در کار داستانی نیست، چرا که کار داستانی یک مقدار تعریف شده است ولی 

مستند دائم این اجازه را به شما می دهد که کشف کنید.

مستند این اجازه را می دهد که دائم کشف کنید

جهان با من برقص
سروش صحت
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سلبریتی ها در جامعه چقدر اثرگذارند؟

 عکس 
نوشت

نمایشــگاه گروهــی نقاشــی کودک و 
نوجــوان بــا عنــوان »رنــگ خیال« 
جمعه 17 دی ماه در گالری انتظامی 
افتتاح شــد. بازدید از این نمایشگاه 
تا 22 دی ماه ادامــه دارد. هنر آنلاین 
بازگشــایی  آیین  از  تصویری  گزارش 

این نمایشگاه منتشر کرده است.

فرهاد آرام راد
نــــگاره

هنرمندان 
در فضای 

مجازی

طی روزهای گذشته اهل ادبیات، بیش از دیگر هنرمندان در صفحات مجازی فعال 
بودنــد و هر کــدام به نوعی از آخریــن فعالیت هاشــان، کتاب و دورهمی هــای تازه  
نوشتند و شاعران هم شــعرهای جدیدشــان را در صفحه های اینستاگرامی منتشر 

کردند. مروری می کنیم به بخشی از این صفحات.

یادداشت

حوريه دهقان شاد
استاد علوم 
ارتباطات و مطالعات 
رسانه وعلوم 
اجتماعی

اولین باری که می خواستم خونه 
اجاره کنم یه کم پول قرض کردم. 
موقعی که می خواستم پس بدم، 

دوستم نگرفت، گفت »این قرض 
توئه به نفر بعدی!« الان دارم فکر 
می کنم من توی زندگیم چیزی به 
بعدیا دادم؟ کاش داده باشم بعد 

برم. اونوقت می شینم و به آدما 
نگاه می کنم. نگاه می کنم و گاهی 

گریه می کنم، گاهی هم می خندم...

رادیو مقاومت در دومین ســالگرد شهادت 
ســردار حــاج قاســم ســلیمانی هــزار و 1۸0 
برنامه تدارک دیــده و در حال پخش دارد. 
رســانه ملــی یکــی از مهم تریــن وظایفش 
اندیشــه های  و  فکــری  منــش  گســترش 
جهادی و انقلابی ســردار شــهید سلیمانی 
است که در دومین سالگرد این شهید عزیز 
با رادیو مقاومت سعی کردیم اندیشه های 

سردار سلیمانی را تبیین کنیم.
رادیو مقاومــت از ۳0 آذر بــرای دومین 
ســال فعالیت خــود را آغاز کــرد، این رادیو 
برای دومین ســالگرد شــهادت ســردار ســلیمانی در 10۵۳ ساعت 
1۸۸ عنوان برنامه تا پایان دی ماه پخش می  کند، این رادیو فعالیت 
۲۴ ساعته دارد؛ در کنار آن رادیو نما شبکه های اجتماعی مربوط به 
این رادیو در فضای مجازی فعال خواهد بود. اما درباره محورهای 
برنامه رادیو مقاومت باید بگویم که این موضوعات عبارت است از 
مکتب شهید سلیمانی و هنر بررسی ابعاد نظری و مدیریتی مکتب 

شهید سلیمانی و تبیین مقاومت برای نسل پنجم انقلاب. 
دیگر موضوعات پرداخته شده در شبکه رادیو مقاومت عبارتند 
از : نقش مدیریت جهادی در بحران های اقتصادی، لزوم تشــکیل 
محور مقاومت اقتصادی که از موجبات اقتدار امنیتی اســت و ارائه 

مدل اجتماعی زندگی شهید سلیمانی.
 شــهید حاج قاسم سلیمانی در بطن مردم و در بستر انقلاب 
رشــد کرد تکامل یافت و شــخصیت بین المللی شــد. امیدواریم 
توانســته باشــیم نقش این شــهید را در رادیو مقاومت به درستی 
بیان کرده باشــیم. یکی دیگر از برنامه های رادیومقاومت تبعات 
ترور ســردار ســلیمانی در ســطح بین المللی  اســت که با حضور 
کارشناســان و اندیشــمندان ســبک مدیریتی شــهید ســلیمانی و 
نقش سپاه قدس در تأمین امنیت کشور و حوزه مقاومت بررسی 

و تحلیل خواهد شد.
 ایران آنلاین

کتــاب »باغــی میــان دو خیابان« 
نوشــته رضا دانشــور دربــاره موزه 
هنرهــای معاصــر تهــران اســت. 
ایــن کتــاب چهار هــزار و یــک روز 
از زندگــی کامــران دیبــا را روایــت 
می کند. دانشــور نویسنده و ادیب  
بــه  و  بازســازی  را  روزبــه روزش 
کامــران  اســت.  کشــیده  تصویــر 
دیبــا در ایــن گفت وگــو بخشــی از 
تاریخ معاصــر ایران را نیز روایت 
می کند. برای همین مخاطب این 
کتــاب هــم می تواند مردم باشــد 
و هــم گالری دارهــا و هنرمنــدان 
تجسمی تا ســیر به دست آوردن 
گنجینــه موزه هنرهــای معاصر تهران متوجه شــوند.دیبا 
در این کتاب مســیری که برای خریــد آثار هنری طی کرده 
تــا آثاری برجســته از هنرمنــدان بزرگ دنیــا را جمع کند، 
توضیح داده است. 70 اثر از پیکاسو، اندی وارهول نقاش 
و تصویرســاز برجسته امریکایی و... دیبا چندین سال قبل 
از انقلاب نقشه موزه هنرهای معاصر تهران را کشیده بود 
و بعــد موزه را ســاخت و بالاخــره آثار هنری قرن بیســتم 
را از سراســر دنیــا می خرد و در گنجینــه ای عظیم در موزه 

هنرهای معاصر تهران نگهداری می کند.
ایــن کتــاب روایت جایــگاه بزرگ مــوزه هنرهــای معاصر 
تهران اســت اینکه چه جواهرات ارزشــمندی در این موزه 
نگهــداری می شــود و چــه مشــقت هایی بــرای ســاخت و 
خرید آثار کشیده شده 
اســت  کتابــی  اســت. 
خواندنــی.  و  جــذاب 
برشــی از تاریــخ هنــر 
توســط  کــه  ایــران 
انتشــارات بــن گاه بــه  

چاپ رسیده است.
ë  دو میــان  باغــی 

خیابــان )چهــار هــزار 
زندگــی  از  روز  یــک  و 

کامران دیبا(
ë رضا دانشور
ë .انتشارات بن گاه

به خیلی از کسانی که بیشتر وقت خود را در فضای مجازی 
سپری می کنند اعتراض که می کنید می گویند، زبان امروز، 
زبان تکنولــوژی و فضای مجازی اســت! از خوبی های این 
امکانات می گویند که دامنه مراودات اجتماعی را گسترش 
داده است و اتفاقاً بی خبری از یکدیگر را محال کرده است. 
داشــتن روابــط اجتماعی هم جزئــی از ویژگی های مثبت 

شخصیتی و رشدی است!
در سلســله نیازهایی که آبراهام مزلو نظریه پرداز معروف 
شــخصیت و رشــد در هرم معروف نیازهای آدمی مطرح 
کــرده اســت نیازهــای ارتبــاط اجتماعــی بعــد از نیازهای 
زیستی و امنیت مطرح شده است و در بالای این هرم هم 
نیاز به احترام و خودشکوفایی مطرح است. در واقع آنچه 
سلسله مراتب نیازها می گوید معنایش این است که آدمی بعد از تأمین مایحتاج 
اولیه زندگی مثل خوراک و پوشاک و احساس امنیت است که سراغ گسترش روابط 
اجتماعی می رود. این در حالی اســت که حتماً در اطرافتان زیاد دیده اید کسانی را 
که شاید در دو نیاز پایه ای مزلو مانده اند اما غرق در ارتباطات و گسترش ارتباطات 
اجتماعی در دنیای مجازی شده اند! شاید بتوان با کنار هم قرار دادن این دو انگاره 
به این ســؤال برســیم که چقدر ارتباطات در دنیای مجازی رنگی از واقعیت دارد و 
بــه انــدازه یک رابطه اجتماعی مؤثر نیازی را برطرف  می کند؟ به معنای دیگر به 
نظر می رســد نیاز اعتیادگونه به گســترش روابط در فضای مجــازی ربط زیادی به 
اجتماعی بودن فرد یا حتی نیازش به اجتماعی بودن به عنوان یک نیاز اصیل ندارد 
و چه بســا افراد بسیاری که در تعریف اعضای خانواده، فردی اجتماعی محسوب 

نمی شوند اما در فضای اجتماعی به شکلی افراط گونه حضور دارند.
اینجاســت که پای گمانه های دیگری مطرح می شــود و تجربه درمانگران در اتاق 
درمان می گوید افرادی که زیادی غرق در دنیای مجازی و حتی تکنولوژی هســتند 
حداقل در یکی از موارد زیر دچار مشکلات عمیقی هستند: احساس تعلق/ اعتماد 
به نفس/ عزت نفس/ تنظیم هیجان/ استعداد درگیر شدن با اعتیاد/ تنظیم روابط 
بین فردی/ مسئولیت پذیری/ واقعیت سنجی/ کمالگرایی افراطی و نیاز به کنترل.

گــزارش از برخی افراد با تشــخیص اختلال افســردگی اذعان دارد ایــن افراد زمان 
زیــادی را در فضــای مجازی ســپری می کنند و افســردگی در فعالیت های مجازی 
آنهــا تأثیر زیادی نگذاشــته اســت در حالیکه مشــکل افســردگی آنهــا کارکردهای 
اجتماعی، خانوادگی، شــغلی آنها را تحت تأثیر قرار داده اســت و از رنج بســیاری 
هم گلایه می کنند. فرد افسرده ای را تصور کنید که با کاهش انرژی و خستگی مداوم 
و بی علاقگی نســبت به امور روزمره در رنج اســت و اعلام می کند که شادی و لذت 
را تجربه نمی کند و حتی بی اشتهایی یا پراشتهایی دارد یا گریه های مدام در طول 
روز را تجربــه می کنــد امــا همین فرد در شــبکه های اجتماعی حضــور دارد و چک 
کردن گوشی تلفن همراهش را کنار نمی گذارد و چه بسا در این فضا دنبال درمان 

دردهایش می گردد!
حالا باید باز هم به همان سؤال برگشت. چقدر ارتباطات در دنیای مجازی رنگی از 

واقعیت دارد و به اندازه یک رابطه اجتماعی مؤثر نیازی را برطرف می کند؟
به نظر می رســد اگر گزاره هایی را که از ابتدای این نوشــتار به آنها اشــاره شد در نظر 
بگیریم شاید تلنگر به کسانی که دچار بیماری فابینگ هستند، باشد؛ یعنی کسانی 
که مشغولیت زیاد به گوشی تلفن همراه دارند که باعث بی توجهی آنها به روابط 
واقعی می شــود و گاه به شــکل وســواس یا اعتیاد ظاهر می شــود. این افراد بدانند 
کــه احتمالاً در واقع آنها در ابتدای امر لااقل مشــغولیت با تلفن همراه، فضاهای 
مجازی و شــبکه های اجتماعی را برای گریزی از چالش های احساســی که داشتند 
برگزیدند و در نهایت مشغولیت زیاد به این وادی، خود آسیب جدی به احساس 
تعلق داشــتن، اعتمــاد به نفس و زندگی معنــا دار وارد می کند. از ســوی دیگر اگر 
شما جزو افرادی هستید که دچار چنین مشکلی هستید این نیاز را با نیاز به ارتباط 

اجتماعی که یک نیاز اصیل در روند رشد آدمی است نباید اشتباه بگیرید.
*چند راهکار برای شما که مبتلا هستید

متخصصان برای رهایی افراد از این معضل پیشنهادهایی دارند که معمولاً شبیه 
پیشنهادهایی است که رفتارگرایان برای درمان وسواس یا اعتیاد پیشنهاد می دهند. 
مثــلاً اینکه تمرین کنیــد ابتدا یکی از فعالیت هایی که معمــولاً بدون تلفن همراه 
انجام نمی دهید اما در عین حال حضور گوشی تلفن همراه ربطی به آن فعالیت 
نــدارد )مثلًا غذاخوردن( را بدون گوشــی تلفن همراه خــود انجام دهید تا به مرور 
بتوانیــد تنها زمانی ســراغ تلفن همراه خود بروید که به معنــای واقعی به آن نیاز 
دارید. شروع کنید به جایگزینی ارتباطات واقعی به جای ارتباط از راه تلفن همراه و 
در فضای مجازی. درست است که روزگار کرونا خود به راهی برای افزایش تعاملات 
در فضای مجازی مبدل شده و حتی کارکردی مؤثر در عبور آدم ها از معضل روزگار 
کرونا داشت، اما در محدوده خانوادگی تان زیر سقف یک خانه هم اگر این فضای 

مجازی جای نفس کشیدن روابط حقیقی را تنگ کرده است، باید به خود بیایید.
اگــر پدر یا مادری هســتید که ســاعات زیادی را بیرون از خانــه کار می کنید وقتی به 
منزل رســیدید با خودتان مقرر کنید که ســاعاتی را بدون تلفن همراه با یکدیگر یا 

فرزندانتان وقت بگذارید. در این زمان ها تلفن همراه خود را از دسترس دور کنید.
اما اینها همه به صورت رفتاری به کمک شما می آید تا مشکلی را از سر راه خودتان 
و روابــط حقیقــی برداریــد با این همــه حتماً زیراختلالــی مثل فابینــگ در همان 
حس های سرکوب شده یا نیازهای بینابینی است که در سطور قبل به آنها اشاره شد 

و نیاز است برای شناخت بیشتر این ریشه ها شاید سری به روان درمانگران بزنید.
شــاید به نظر دور از ذهن بیاید اما امروزه زوج هایی هســتند که با چند قدم فاصله 
از یکدیگــر زیر یک ســقف زندگــی می کنند اما حرف خود را در واتســاپ به یکدیگر 
می زننــد و حتــی نوجوانانی کــه برای والدیــن خود از یــک اتاق به اتــاق دیگر پیام 

می فرستند!

یک فنجان 
چای

آزاده سهرابی
روانشناس

بخش هایی از صحبت های این فیلمساز در برنامه رادیویی »پرانتز باز«

یادداشت

علی بخشی زاده
 معاون صدای 
رسانه ملی

امام علی )ع(:
ناتوانــی؛ آفــت، پایدارى؛ شــجاعت، زهد در دنیــا  ؛ ثروت و پاکدامنی ســپر بــلا و رضا به قضا 

همنشینی نیکوست.
نهج البلاغه، حکمت ٤

 عزم رسانه ملی 
برای تبیین اندیشه های سردار سلیمانی

نگاهی به کتاب»باغی میان دو خیابان«

پیشنهاد

محمد عديلی پور
نقاش و رئیس 
انجمن هنرهای 
تجسمی استان 
خوزستان

شهرام اقبال زاده، نویسنده، مترجم و منتقد ادبیات کودکان و نوجوانان کشورمان 
در یادداشــتی اینستاگرامی درباره کانون پرورش فکری کودک و نوجوان نوشته و 
یادی کرده از چهره هایی مثل توران میرهادی. در بخشی از این یادداشت آمده: 
»1۸ دی ســالگرد تأسیس کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان. به گمان من 
دهــه ۴0 اوج دوران شــکوفایی هنــر و ادبیات ایران از مشــروطه تاکنون اســت؛ از 
جمله دهه  پرباری برای ادبیات کودک ایران بود. شکل گیری دو نهاد جریان ساز 
و تأثیرگذار چون شورای کتاب کودک و کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان، 
زمینه ســاز اســتقلال ادبیات کــودک همچون جریانی جدی و متفــاوت از ادبیات 
بزرگســال شــد. از دید تــوران میرهادی آمــوزش و پرورش قلــب و مغز هر نظام 

اجتماعی است.«
پیمان معادی ، بازیگر سرشــناس ایرانی از حضورش به عنوان داور در جشــنواره 
بزرگ ســاندنس امریکا خبر داده اســت. او در اینســتاگرامش نوشــته: »جشنواره 
فیلم ســاندنس که به همراه جشــنواره کن، ونیز و برلین از مهمترین رویدادهای 
سینمایی جهان محسوب می شود پیمان معادی بازیگر، نویسنده و کارگردان به 
عنوان یکی از داوران اصلی خود معرفی کرد. فیلم های بســیاری از فیلمســازان 
مشــهور ســینمای امریکا همچــون کوئنتین تارانتینو، اســتیون ســودربرگ، جیم 
جارمــوش و کویــن اســمیت، بــرای نخســتین بار در همیــن بخــش جشــنواره به 
نمایش درآمد و باعث ترقی و شهرت امروزه آنان شد. معادی به همراه چلسی 
 Can و ماریل هلــر، کارگردان C’mon C’mon و Her بارنــارد، تهیه کننــده فیلــم
 Queen’s Gambit و بازیگــر مینــی ســریال پرطرفــدار you Ever Forgive me

بخش مسابقه فیلم های بلند امریکایی را داوری خواهند کرد.«
تینا پاکروان ، کارگردان ســریال »خاتون« از اضافه شــدن مجید نوروزی به جمع 
بازیگــران ایــن ســریال نوشــته اســت. پاکــروان با انتشــار پوســتری از شــخصیت 
»مرتضی« با بازی نوروزی نوشته: »او قرار است مرتضی را زندگی  کند که دوست 
و همــراه رضا فخار اســت و در گاراژ میرعظیم مشــغول بــه کار...« خاتون بعد از 
وقفه ای چندماهه دو هفته است دوباره انتشار خود را از سر گرفته و پیش تر گفته  
بود برخی از مشــکلات تولید، باعث این وقفه شــد و حالا دوباره خاتون در قالب 

نیم فصل دوم خود به بازار پلتفرم های اینترنتی آمده است.
احسان عبدی پور کارگردان جنوبی از فضا و حال و هوای مراسم های سینه زنی در 
جنوب در اینســتاگرامش نوشــته . عبدی پور که کارگردان فیلم هایی مثل »پاپ« 
و »میجر« اســت در بخشــی از این یادداشــت آورده: »از یه جایی لای دایره های 
ســینه، عربــی می گه: وینک؟! شــلاقی و با همــه ی هوای تو ســینه و حنجره ش. 
»وینک«... »کجای؟« ســی چی نیســتی؟ ســی چه امشــو ســینه ســبکن، سی چه 

سقف نمیلرزه؟ سی چه ما ایجوری ایم؟...«

ë اهل کلمه
از  تابلویــی  به همــراه  شــاعر  شــفاعی  آرش 
نقاشــی بیــت الاحــزان اثر حســن روح الامین 
شعری منتشــر کرده که بند هایی از آن چنین 
است: »درک حقیر ماست از آن کوه سربلند/ 
پهلــو شکســته، نالــه بــه هــر بــام و در بلنــد/ 
پیشش هزار نرگس اگرچه ملیح، پست/ هیچ 
است هیچ، قامت شمشــاد اگر بلند/ جسمی 
چــو غنچــه در پس ســتر عفــاف، گــم/ روحی 
بزرگوار، شکیبا، نظر بلند/با تیغ لعن بر صف 
دشــمن هجوم برد/ فرصــت نداد تا که کند او 

سپر بلند«

ë تازه های نشر
صفحــه اینســتاگرام مادر و کودک کتــاب »جهان مال من اســت« را معرفی کرده و درباره آن نوشــته 
اســت: »کتابــی تصویــری که خــودم از خوندنش بســیار لذت بردم و با پایان کتاب حســابی ســورپرایز 
شــدم و در کل کتــاب رو خیلــی خیلــی دوســت داشــتم. کتــاب چند لایه اســت و داســتانی کــه در لایه 
ســطحی و اولیــه اون شــکل گرفتــه، جهانگردی یک پدر و پســر و ســفر اونها به دور دنیاســت ولی این 
تمام ماجرا نیســت... در بین ســفر، پدر و پسر با موانع و مشکلاتی روبه رو می شوند که از پس هر کدام 
به نحوی برمی آیند و راه حلی برای آن پیدا می کنند چون »جهانگردها هیچ وقت ناامید نمی شوند« 
شــخصیت اصلی داســتان، یک کودک دارای معلولیت اســت و این قضیه می تواند نقطه قوت کتاب 
باشــد برای گفت وگو درباره معلولیت با کودکان. به نظر من، کتاب برای کودکان بالای سه چهار سال 

می تواند مناسب باشد.«

ë چهره ها

بایدها و نبایدهای فضای مجازی )2(

افسرده هایی که دست از ارتباطات 
مجازی بر نمی دارند!

دریچه ای به موزه هنرهای 
معاصر تهران


